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وقتی از جهان خودمان 
حرف می زنیم

 »آذر« با سرنیزه
  شهید شد

  قتل زن پولدار 
پيش از سفر به امارات

تشدید بحران 
بی اعتمادی به بورس

جغرافیای زنان 
سرپرست خانوار

 گفت وگوی اختصاصی  با نيكي كريمي 
كه با آخرين فيلمش، همه را غافلگير 

كرده است

هميشه پروسه رسيدن به يک داستان 
برايم رازآلود است

روايت متفاوت غلامرضا شريعت رضوی 
 از شهادت برادرش  در 16آذر1332 

در دانشگاه تهران

 متهمان پس از سرقت ميلياردي
  جسد زن جوان را مثله كرده 

و در بيابان هاي تهران رها كردند

 به دنبال كاهش شديد اقبال به بورس
 بار ديگر املاك و طلا دوباره در معرض 
توجه صاحبان نقدينگی قرار گرفته اند

گيلان و سيستان و بلوچستان، صدرنشين 
آمار زنان سرپرست خانوار هستند

ويژه های  امروز

رمان »ادموند گانگليون و پســر« اثر »ژوئل اگلوف« 
به تازگي با ترجمه  اصغر نوري به فارسي برگردانده 
شده؛ رماني که با خريد حق کپی رايت از سوی 
ناشــر ايراني، راهی بازار کتاب شده است. 
اصغر نوري پيش از اين، 2 رمان »منگی« و 
»عوضی« را از همين نويسنده به مخاطبان 
ايرانی معرفی کرده است. به بهانه انتشار اين 
رمان به زبان فارسي با او گفت و گو کرده ايم.

دونالد ترامــپ رئيس جمهوری پيشــين آمريکا پس از 
آنکه حساب های شخصی اش در شبکه های اجتماعی 

بزرگ مسدود شــد، به دنبال راه اندازی شبکه 
اجتماعی خودش رفت و حالا به نظر می رســد 
که سرمايه های هنگفتی را نيز در اين خصوص 
به دست آورده و قرار است اوايل سال آينده 
ميلادی Truth Social را به صورت عمومی در 

دسترس قرار بدهد.

اصغر نوري از ترجمه كتاب  جديدش می گويد:
کاسبی مرگ در آخرين رمان  اگلوف

شبكه اجتماعي ترامپ يک ميليارد دلار سرمايه جذب كرد
شبکه هاي اجتماعي اختصاصي
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 بیگاری 
به اسم    شغل دانشجویی

امتحان حضوری در آزمون کرونا

 آگهي های كار براي دانشجويان در مشاغل مختلف 
حداقل 30 تا50درصد كمتر از ديگران حقوق پيشنهاد مي دهند

حضوري شدن امتحانات پايان ترم مدارس ابتدايي، نگراني هاي والدين 
را از ابتلاي دانش آموزان  به كرونا بيشتر كرده است
چطور مدرسه امن داشته باشیم؟

       چهره فقر
 در پستوی کوره پزخانه ها

 مديريت شهري تهران تلاش مي کند تا عدالت اجتماعي
در مناطق حاشيه ای برقرار شود

نگاه
زهرا شمس احسان؛ عضو كميسيون فرهنگي اجتماعي شوراي اسلامي شهر تهران

كلانشــهر تهران هم اكنون 2304بوستان در سطوح 
محلي، منطقــه اي و فرامنطقه اي دارد كــه كمتر از 
3درصد از آنها براي افراد داراي معلوليت مناسب سازي  
شــده اســت. از ســوي ديگر از مجموع 12هزار كيلومتر پيــاده رو در محدوده 
615كيلومترمربعي پايتخت، حدود 300كيلومتر )كمتــر از 5درصد( را مي توان 
برخوردار از شرايط نسبي براي تردد همه شهروندان فارغ از تفاوت هاي جسماني 
دانست. در حوزه حمل ونقل نيز 19ايســتگاه مترو از مجموع 141ايستگاه، به طور 

كامل براي بهره مندي نابينايان و افراد داراي معلوليت مناسب سازي  شده اند.
كلانشــهر تهران امروز كمترين انطباق با حداقلِ نياز گروه هاي آســيب پذير را دارد. 
عقب افتادگي جدي در حوزه مناسب سازي  فضاهاي شهري به خصوص در سال1399 
وجود داشت؛ به گونه اي كه عمده پروژه هاي اين سال شامل مناسب سازي  44بوستان، 
500كيلومتر معبر پياده و 88ساختمان تحت مالكيت شهرداري تهران به سال جاري 
انتقال پيدا كرده است. بررسي رديف هاي مربوط به حوزه مناسب سازي  در سال هاي 
1399 و 1400 نشان مي دهد كه به ترتيب 415 و 356ميليارد تومان اعتبار مصوب 
شده است، اما ميزان عملكرد و اقدامات انجام شده انطباقي با بودجه مصوب ندارد. لازم به 
يادآوري است كه صرف افزايش اعتبار به مفهوم دستاورد در حوزه مناسب سازي  نيست 
و مسائلي چون مسئوليت پذيري و دغدغه مندي مديران، آموزش صحيح پيمانكاران، 
همكاري و پاسخگويي ساير ارگان هاي مستقر در پايتخت و ايجاد سازوكارهاي پايشي 
كارآمد براي ارتقاي كيفيت مناسب سازي  از پيش شرط هاي ضروري و مقدم بر تخصيص 
اعتبار است. با توجه به شرايط نامساعد پايتخت براي تردد اقشار آسيب پذير، انتظار 
مي رفت آمار خودروهاي مخصوص حمل ونقل معلولان طي ســال هاي گذشته روند 
صعودي داشته باشد. باوجود تصويب 31ميليارد تومان در سال هاي 1399 و 1400 
براي خريد خودروي ون، اين كار به نتيجه نرسيده است. از مجموع 60ون موجود در 
سامانه حمل ونقل جانبازان و معلولان، كمتر از نيمي در حال خدمات رساني هستند. 
جامعه معلولان عزيز براي اســتفاده بايد از 2روز قبل در اين سامانه ثبت نام كنند كه 
وضعيت موجود نه در  شأن اين عزيزان و نه در  شأن مديريت شهري پايتختي با شعار 

»كلانشهر تهران الگوي جهان اسلام« است.
در سال1384 شوراي دوم شهر تهران تشكيل ستاد مناسب سازي  فضاهاي شهري با 
حضور جمعي از مديران عالي شهرداري تهران و نماينده اي از شوراي شهر پيش بيني 
كرد كه در قالب مصوبه »الزام شهرداري تهران به مناسب سازي  فضاهاي شهري براي 
جانبازان و معلولان جسمي - حركتي« تصويب شد. باوجود گذشت 17سال از زمان 
اين مصوبه، وضعيت امروز پايتخت، فضاهاي شــهري ايمن و مناسب براي گروه هاي 
هدف را تداعي نمي كند. واقعيت آن اســت كه در اين مدت، مجموع تعداد جلسات 
ستاد مناسب سازي  فضاهاي شهري از 25جلسه بيشتر نشده است كه نشان مي دهد 
سالانه به طور متوسط كمتر از 2جلسه برگزار شده اســت. از برگزاري آخرين جلسه 
ستاد مناسب سازي  فضاهاي شهري در سال جاري هم بيش از 7 ماه مي گذرد. مطابق 
بررسي هاي صورت گرفته توسط كارشناسان برنامه هاي مناسب سازي  توسط واحدهاي 

ستادي و اجرايي در اين مدت به فراموشي سپرده شده است.
نهايتا آنكه طبق اسناد فرادست ازجمله قانون حمايت از حقوق معلولان مصوب اول 
ارديبهشت1397 مجلس شوراي اسلامي، طرح حمايت از حقوق معلولان مصوب 
26اسفند1399 شوراي اسلامي شــهر تهران و ماده47 برنامه 5ساله توسعه شهر 
تهران، بايد هيچ پروژه عمراني بدون رعايت ضوابط و الزامات مناسب سازي  افتتاح 
نشود و همچنين صدور پروانه ساختماني و گواهي پايان كار ساختمان هاي با كاربري 
عمومي مشروط به رعايت ضوابط و استانداردها باشد. انتظار داريم شهردار محترم 
تهران موضوع مناسب سازي  را به عنوان يک اولويت در دستور كار واحدهاي ستادي 
و اجرايي قرار دهد تا ان شاءالله در سال آينده گراميداشت روز جهاني معلول توامان 

با اقدامات مؤثر و ملموس در سطح شهر باشد.

عقب افتادگي در 
مناسب سازي فضاهاي شهري

پاندمي کرونا زماني تمام مي شــود که حداقل 70 تا 75 درصد 
مردم دنيا 2 دوز واکسن را زده باشــند. اگر زودتر به 
اين عدد برســيم حتی نياز به دوز ســوم و تزريق 
زودهنگام آن در فاصله های زمانی 4 تا 6 ماه هم 
نخواهيم داشت. کشورها به جای تزريق دوز سوم 
واکسن به مردم خودشان،بايد واکسيناسيون 
کشورهای فقير را تکميل کنند. اگر اين اتفاق 
رخ دهد می توان انتظار داشت که سال 2022 

شاهد پايان پاندمی کرونا در جهان باشيم.

تصور دهه60  بدون »مسابقه هفته« و »صبح جمعه 
با شــما«ی او تقريباً غير ممکن است. منوچهر 
نوذری که امروز ســالگرد درگذشتش است چه 
روزگاری که پای ميکروفون راديو با آقای ملون، 
ملت را می خنداند و چه در سال های بعد که در 
سينما تئاتر گلريز، تماشاگران را از خنده روده 
بر می کرد، به حرفه سرگرمی سازی شأن و آبرو 

می بخشيد. يادش هميشه سبز.

گفت وگو با سخنگوی سابق ستاد ملی مقابله با كرونا:
پايان پاندمي؛2022 به شرط ...

16سال از درگذشت منوچهر نوذري مي گذرد
مي شناسمش! شما هم مي شناسيدش؟
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آخرين خبر

شنيده ها حاكی از آن است كه با توجه به تلاش ها، رشادت و جانفشانی مأموران 
رشيد نيروی انتظامی و همچنين مديريت فرماندهی ناجا در سال های گذشته در 
حوادث مختلف كه نشان از كارآيی پليس در برقراری نظم و امنيت و ايجاد آرامش و آسايش 

كشور داشت، نيروی انتظامی به »فرماندهی كل« ارتقا پيدا می كند.

نيروی انتظامی »فرماندهی کل« می شود

رقابت های قهرمانی جهان وزنه برداری معلولان به ميزبانی گرجستان برگزار شد 
و تيم ملی كشورمان با كسب 3 طلا، 3 نقره و يک برنز در بخش مردان، قهرمان 
شد و در مجموع در جايگاه دوم قرار گرفت.در روز پايانی، مسابقات پاراوزنه برداری قهرمانی 

جهان با كسب مدال طلای دسته 107 كيلوگرم برای ملی پوش ايرانی آغاز شد. 

قهرمانی ايران در وزنه برداری معلولان جهان

با راه اندازی مجــدد واحدهای صنعتی راكد در شــهرك ها و نواحی صنعتی 
 كشــور تا امروز 15هزار و 492 نفر در اين واحدها به ســر كار بازگشــته اند.

رئيس جمهوری در همه برنامه های كاری و سفرهای استانی خود بر كاهش تعداد واحدهای 
توليدی تعطيل و راكد و احيای آنها در كشور تاكيد ويژه داشته است.

بازگشت بيش از 15 هزار و 492 نفر به کار

داده نما
يکتا فراهاني؛ گرافيک: رهام بهزادی

روزگار دانشجویان مجازی
دانشجویان سال اول و دوم هیچ ذهنیت زیادی از دانشگاه، كلاس درس و فعالیت های 
صنفی و مدنــی ندارند، تنها نخ اتصال شــان با دانشــگاه یــك مانیتور بزرگ و ســامانه 
آموزشی است كه آنها را به كلاس مجازی متصل می كند. اینفوگرافی زیر روایت آخرین 
وضعیت دانشجویان به زبان اعداد و ارقام است، اینكه چه تعدادند؟ در چه رشته هایی 

درس می خوانند و چند نفرشان مشتاق تحصیلات تكمیلی هستند.

 بیشترین آمار دانشجویی برای سال تحصیلی 94-93 با
  4میلیون و 811هزار و 581دانشجو بوده است و كمترین

دانشجو برای سال تحصیلی 99-98 است.

آمار دانشجویان ایرانی در سال تحصیلی 98-99

 توزیع دانشجویان مؤسسات عالی 
به تفكیك دولتی و غیردولتی:

به تفكیك 
جنسیت

3میلیون و 183هزار و 7نفر

1.544.2431.638.764

13درصد
معادل 436هزار و 

348دانشجو كاردانی

62درصد
 معادل  یک میلیون و 911هزار و 

478 دانشجو در كارشناسی

16درصد
معادل 513هزار و 342 

دانشجو در كارشناسی ارشد

3درصد
معادل 95هزار و 412دانشجو 

دكترای حرفه  ای

4درصد
 معادل 147هزار و 409دانشجو 

دكترای تخصصی

1.798.880

1.384.109
نفر در دانشگاه دولتی

نفر در دانشگاه غیردولتی

توزیع درصد دانشجویان 
براساس رشته های تحصیلی:

49.4 درصد
در رشته های علوم انسانی

25.5 درصد
در رشته های فنی و مهندسی

7.6 درصد
در رشته های علوم پزشكی

7.3 درصد
در رشته های هنر

6.5 درصد
در علوم پایه

3.7 درصد
در كشاورزی و دامپزشكی

فيلم »مرد عنكبوتی: راهی به خانه نيست« در پيش فروش های جهانی با عبور از 
سد فيلم های پرفروشی چون »زمانی برای مردن نيست« و »انتقام جويان: پايان 
بازی« ركورد جديدی برجای گذاشت. فيلم مرد عنكبوتی: راهی به خانه نيست ساخته 

جان واتس در گيشه های بين المللی موجب پيش فروش های بزرگ و فوق العاده شد. 

رکوردشکنی مرد عنکبوتی در پيش فروش
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75 درصد
 از بازار اسلحه دنیا 

در دست غرب

400ميليارد دلار 
سلاح توسط آمریکا و متحدان غربی اش درسال به جهان فروخته می شود
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سایر اروپا
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  دختران هندبال؛ بازنده هاي سربلند
تيم ملي هندبال زنان ايران با اختلاف 32گل به نروژ باخت اما دروازه بان اين تيم بهترين 

بازيكن ميدان شد.  ايران امروز براي صعود به مصاف قزاقستان می رود
20
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داربي 
افتضاحي بود!

  يك شب
مانده به آخر

امشب و فرداشب تكليف 
تيم هاي صعودكننده و 

حذف شده ليگ  قهرمانان 
مشخص مي شود

23:30 آژاكس21:15
پاريسنژرمن

اسپورتينگ
كلوببروخه

23:30 21:15
بشيكتاش

دورتموندمنچسترسيتي
لايپزيش

23:30 23:30
اينتر

رئالمادريداتلتيكومادريد
پورتو

23:30 23:30
شريف

شاختاردونتسكليورپول
ميلان 19

شجاع خليل زاده در گفت وگو با همشهري از داربي تهران،
 شانس قهرماني پرسپوليس، شرايط تيم ملي،

 وضعيت اسكوچيچ و مهدي طارمي صحبت كرده است
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ايران شماره  8381

 تقويت ديپلماسي منطقه اي يكي از 
اولويت هاي محوري دولت سيزدهم در گزارش

حوزه سياســت  خارجي بوده اســت؛ 
رويكردي كه ديروز شاهد نمود ويژه اي از آن بوديم و 
حضور همزمان شيخ طحنون بن زايد آل نهيان، مشاور 
امنيت ملي امارات متحده عربي و فيصل مقداد، وزير 
امورخارجه سوريه در تهران و ديدار و گفت وگوي آنها 
بــا مســئولان ارشــد كشــورمان نشــان داد 
جمهوري اسلامي در برداشتن گام هاي مؤثر در مسير 

تقويت ثبات و امنيت منطقه اي جدي است.
رايزني هاي ديپلماتيك ديروز در تهران از اين حيث 
داراي اهميت ويژه اي اســت كه از دريچه گسترش 
همكاري هاي ايران با كشورهاي عربي به آن نگريسته 
شود. سفر مشاور امنيت ملي امارات متحده عربي به 
ايران درحالي  انجام  شد كه 2كشــور در سال هاي 
اخير روابط پرفراز و نشيبي را پشت سر گذاشته اند و 
حضور شيخ طحنون بن زايد آل نهيان به عنوان يكي 
از چهره هاي مؤثر در انعقاد »پيمان صلح ابراهيم« 
ميان امارات متحده عربي و رژيم صهيونيســتي در 
تهران حاوي پيام هاي مهمي  اســت كه در راستاي 
تغيير رويكردهاي اين كشــور عربي نسبت به ايران 

تفسير مي شود.

امارات تغيير رفتار داد؟
سفر ديروز مشاور امنيت ملي امارات متحده عربي در 
رأس هيأتي بلندپايه به تهران اين سؤال را به وجود 
مي آورد كــه آيا امارات درحال برداشــتن گام هاي 
مؤثر در مسير تغيير رويكردهاي اين كشور نسبت 
به جمهوري اسلامي ايران اســت؟ برآوردها نشان 
مي دهد سفر ديروز شــيخ طحنون به تهران پس از 
دوره اي تنش آلود در روابط 2كشور مي تواند تحول 
نويني در كاهش چالش هاي موجود در گســترش 
روابط و همكاري هاي سياســي - اقتصادي تهران و 

ابوظبي تفسير شود.
اين موضوع درحالي اســت كه بررسي رويكردهاي 
اتخاذ شــده ازســوي امارات متحده عربي نسبت 
به جمهوري اســلامي در ســال هاي اخير نشــان 
مي دهد اين كشور به صورت مداوم در مسير واگرايي 
منطقه اي با ايــران گام برداشته اســت؛ رويكردي 
كه با قدرت گرفتن دونالــد ترامپ در ايالات متحده 
وارد فاز جديدي شــد و تعدادي از كشورهاي عربي 
با همراهي آمريكا و رژيم صهيونيستي، صف آرايي 
جديد را درمقابل جمهوري اسلامي ايران در منطقه 

خليج فارس شــكل دادند كه بروز تنش هايي را نيز 
به همراه داشت.

از سال1394 و پس  از قطع روابط ايران و عربستان، 
امارات متحده  عربي نيز به تبعيت از سعودي ها سطح 
روابط سياسي و ديپلماتيك خود را با تهران كاهش 
داد و اين روابط از سطح سفير به كاردار تنزل يافت 
و اين كشــور عملا وارد بلوك بندي جديدي عليه 
جمهوري اسلامي ايران شد كه در تحولات يمن نيز 

نمود ويژه اي داشت.
در شــرايطي كه اختلاف ها و رقابت هاي منطقه اي 
ايران و امارات كه از ريشه هاي تاريخي هم برخوردار 
بود و ادعاهاي مستمر اين كشور درباره جزاير سه گانه 
را همواره پشت سر داشت، در مسير خصومت حركت 
مي كرد، عادي سازي روابط ابوظبي با تل آويو، روابط 
جمهوري اسلامي  ايران و امارات متحده عربي را وارد 
فاز جديدي از تنش و چالش كرد. اكنون اما به نظر 
مي رسد در ماه هاي اخير مسئولان 2كشور با استفاده 
از ابزارهاي ديپلماســي رســمي و البته غيررسمي 
تلاش مي كنند اختلاف هاي خود را كاهش دهند و در 
مسير توسعه روابط دوجانبه گام بردارند. كارشناسان 
معتقدند ابوظبي در ماه هاي اخير دست به تغييرات 
راهبردي در حوزه سياست خارجي خود زده است و 
تلاش مي كند در مسير كاهش حداكثري تنش ها 
و به كارگيري ديپلماســي فعال منطقه اي حركت 
كند؛ ازسرگيري روابط امارات متحده عربي و سوريه 
در ماه هاي اخير كه از ســال2011 قطع شده بود، 

شاهدي بر اين مدعاست.

كالبدشكافي حضور همزمان در تهران
در اين ميان حضور همزمان وزير امورخارجه ســوريه 
و مشاور امنيت ملي امارات متحده عربي در تهران نيز 
گواه ديگري بر تغيير رويكردهــاي منطقه اي امارات 
اســت و اين كشــور در ماه هاي اخير تلاش ويژه اي را 
براي نزديك شدن همزمان به ايران و سوريه، به عنوان 
اصلي ترين كشورهاي محور مقاومت به كار بسته  است. 
برخي ناظران معتقدند امارات پــس از امضاي پيمان 
صلح موسوم به ابراهيم با رژيم صهيونسيتي و با هدف 
حفظ توازن در روابط خود با كشورهاي تأثيرگذار جهان 
اسلام، تلاش مي كند »خود را به عنوان بازيگري مطرح 
كند كه با همه طرف ها، به ويژه جمهوري اسلامي ايران 

در ارتباط است«.
بر اين اســاس وزير امورخارجه امــارات متحده عربي 
در ماه هاي اخير به ســوريه رفت و با بشار اسد ديدار و 
گفت وگو كرد. اين سفر از آن جهت داراي اهميت بود 
كه امارات ازجمله كشورهايي به حساب مي آمد كه در 
ســال هاي اخير نقش ويژه اي را در بحران سازي براي 
سوريه ايفا كرد و از اصلي ترين كشورهايي بود كه اخراج 

سوريه از اتحاديه عرب را طرح ريزي كرد.
اكنون اما پس از به ثبات رســيدن ســوريه بعد از يك 
بحران 10ساله، تلاش كشــورهاي عربي براي نزديك 
شــدن به دولت اين كشور آغاز شــده  است كه به نظر 
مي رسد منافع اقتصادي حاصل از بازسازي سوريه، يكي 
از عوامل اين نزديكي به شمار مي رود. براين اساس در 
ماه هاي اخير 2كشور گام هاي مؤثري را براي گسترش 
همكاري هاي دوجانبه برداشــته اند كه ازســرگيري 

پروازهاي مســتقيم از دمشــق به ابوظبي، سفر وزير 
امورخارجه امارات به سوريه، تماس تلفني بشار اسد با 
وليعهد ابوظبي و رايزني براي توســعه همكاري هاي 
دوجانبه در حوزه انرژي بخشي از تحركات دوطرف با 

هدف تقويت روابط ديپلماتيك بوده  است.

گام هايي براي توسعه روابط ايران و امارات
گام هاي جديد براي گذر از اختلاف ها و توسعه روابط 
امــارات متحده عربــي و جمهوري اســلامي ايران از 
نخســتين هفته هاي روي  كارآمدن دولت ســيزدهم 
برداشته شد و در نخستين روزهاي شهريورماه1400 
حســين اميرعبداللهيان، وزير امورخارجــه ايران در 
حاشيه برگزاري نشست بغداد با شيخ محمد بن راشد، 
نخســت وزير امارات ديدار كرد؛ ديداري كه ازســوي 
اميرعبداللهيــان »گفت وگوي مثبــت و صميمانه« 
توصيف شــد و در آن از »نيات مثبــت و اراده رهبران 

2كشور براي تحكيم مناسبات« سخن به ميان آمد.
پــس  از آن بود كــه وزراي امور خارجه 2كشــور نيز 
به صورت تلفني بــا يكديگر گفت وگــو و ضمن مرور 
تحولات منطقه بر اهميت رايزني  در مسائل دوجانبه، 
منطقه اي و بين المللي تأكيد كردنــد. در آبان ماه نيز 
وزراي امورخارجه ايران و امارات در گفت وگويي تلفني 
رفع برخي مشكلات موجود در روابط دوجانبه، به ويژه 
در حوزه مبــادلات تجاري را مورد تأكيــد قرار دادند. 
در همين گفت وگو بود كه اميرعبداللهيان ســفر وزير 
امورخارجه امارات به دمشق را گام مثبتي ارزيابي كرد 
كه به گسترش همكاري هاي فزاينده در منطقه بيش  از 

پيش كمك مي كند.
ديروز اما نخستين سفر يك مقام اماراتي به ايران پس 
 از روي  كارآمدن دولت ســيزدهم رقم خورد تا شاهد 
برداشتن گام جديدي در توسعه روابط دوجانبه ايران 
و امارات باشيم؛ سفري كه با رايزني و گفت وگوي شيخ 
طحنون بن زايد با مســئولان ارشد كشورمان ازجمله 
سيدابراهيم رئيسي، رئيس جمهوري و علي شمخاني، 
دبير شــوراي عالي امنيت ملي همراه شد و دوطرف بر 
گسترش همكاري هاي دوجانبه در مسير تقويت ثبات 

منطقه اي تأكيد كردند.

توطئه هراس افكني در منطقه
بر اين اساس هم بود كه ديروز رئيس جمهوري در ديدار 
مقام اماراتي ايجاد روابط حسنه با كشورهاي منطقه را 
از اولويت هاي سياست خارجي دولت سيزدهم عنوان و 
از توسعه روابط با امارات استقبال كرد. رئيسي در اين 
ديدار به نقش مخرب بيگانگان در بي ثبات سازي منطقه 
نيز تأكيد كرد و گفت در روابط 2كشور مسلمان ايران و 

امارات نبايد مانعي وجود داشته باشد.
رئيس جمهوري كشــورمان همچنيــن در اين ديدار 
سياست دشمنان كشــورهاي منطقه را ايجاد هراس 
در ميان همسايگان دانســت؛ توطئه اي كه با درايت و 
فهم مشترك خنثي مي شــود؛ چراكه سياست قطعي 
جمهوري اسلامي حمايت از مردم مسلمان منطقه است.

رئيســي همچنين با تأكيد بر اينكه صهيونيســت ها 
در منطقه به دنبال اهداف شــوم خود هستند و هرجا 
بتوانند جاي پايي پيدا كنند، آن را به وســيله اي براي 
توســعه طلبي و فتنه انگيزي تبديل مي كنند، اضافه 
كرد: امنيت كشورهاي منطقه به هم گره خورده  است و 
ايران از امنيت كشورهاي حاشيه خليج فارس حمايت 

مي كند.
اشاره ضمني رئيس جمهوري كشورمان به آسيب هاي 
عادي سازي روابط رژيم صهيونيســتي با كشورهاي 
مسلمان منطقه درحالي بود كه مشــاور امنيت  ملي 
امارات اعلام كرد توسعه روابط ايران و امارات در دستور 
كار اين كشــور قرار دارد و ديدار با همتاي ايراني خود 
را نقطه عطفي در روابط 2كشور دانست كه زمينه ساز 

ارتقاي امنيت منطقه اي خواهد شد.
همچنين شيخ طحنون بن زايد آل نهيان در اين ديدار 
دعوت رسمي رئيس امارات براي ســفر سيد ابراهيم 
رئيســي به اين كشــور را به اطــلاع رئيس جمهوري 
كشورمان رساند و انجام اين ســفر را نويد دهنده آغاز 

فصل تازه اي در روابط 2كشور ارزيابي كرد.  

چهره روز

طرحي كه قاليباف در مجلس امضا كرد
 رئيس مجلس به مناسبت روز دانشجو در دانشگاه 

شهيدبهشتي حاضر شد

رئيس مجلس دوشنبه، يعني يك روز جلوتر به پيشواز روز دانشجو 
)16آذر( رفت و در جمع دانشجويان دانشگاه شهيدبهشتي حاضر 
شد. محمدباقر قاليباف غير از سخنراني رسمي خود شفاف و صريح، 
پاسخگوي اظهارات مطرح شده از سوي دانشجويان در اين نشست 
بود. گزيده صحبت هاي رئيس مجلس در اين نشست را مي خوانيد: 
    نماينده اي كه ده ها طرح ارائه مي دهد، لزوما فعال نيست. امروز 
بيش از 700طرح و لايحه در مجلس در صــف انتظار داريم؛ مگر ما 
چقدر زمان داريم كه به همه اينها برسيم؟ من تنها يك طرح را امضا 
كرده ام و آن هم طرح شفافيت آراي نمايندگان بوده كه در حال انجام 
است و 2شوري شدن آن هم براي اين بوده كه پخته تر و دقيق تر شود.

    مجلس شــوراي اســلامي و نماينده مجلــس، وكيل الدوله 
نيست، بلكه پنجره مردم است. اينكه در مجلس نامه نوشته شود 
كه براي مثال آقاي قاليباف يا مثلا آقاي رئيســي براي انتخابات 
رياســت جمهوري اقدام كند به هيچ عنوان صحيح نيست كه در 
آن زمان من اجازه ندادم حتي اين نامه از تريبون مجلس شوراي 
اسلامي قرائت شــود. نماينده مجلس مي تواند به شخصه فعاليت 
سياسي داشته باشد، اما آن اقدام مجلس درخصوص نامه پسنديده 

نيست و اين نقد وارد است.
   من در آن زمان گفتم كه افراد قابل تر و شايسته تري هستند كه 
در اين ليست باشند. اگرچه خود را مكلف دانستم كه با همان ليست 
به قول خود عمل كنم. قطعا در آن ليست شايسته سالاري صورت 
نگرفت. چنين اتفاقاتي ممكن اســت در انتخابــات بعد هم بيفتد؛ 
برهمين اساس است كه مي گويم الگوي حكمراني ما بايد اصلاح شود.

   صددرصد حقوق پرداختي ديوان محاسبات و ۸0 درصد حقوق 
مجلس براساس گزارش سازمان امور استخدامي ثبت شده است، 
اما مشاهده كنيد شركت هاي دولتي چه ميزان از حقوق پرداختي 

خود را ثبت كرد ه اند.
   به عنوان يك نماينده هيچ حساب حقوقي، پولي و مالي براي خود 
باز نكرده ام و تنها فيش حقوقي من فيش حقوقي دانشگاه تهران 
است. اگر شخصي مدركي خلاف اين موضوع دارد كه من يك ريال 
در زمينه حق ماموريت مبلغي دريافت كرده ام مرا به عنوان فردي 

متخلف اعلام كند.
   درخصوص آقاي عنابســتاني كه دانشجويان اشاره كردند بايد 
بگويم اگرچه هيأت نظارت پيگيري هــاي مجدانه اي را انجام داد، 
اما معتقدم پيگيري ها بايد محكم تر انجام مي شــد. در نهايت نظر 
دادگاه ملاك قرار گرفت؛ البته در برخورد مأمور نيروي انتظامي هم 
اشكالاتي وجود داشت. سرباز نبايد از قانون تخطي كند، نماينده 
مجلس سيلي نزد و صرفا سرباز را هل داد، اما حق همين هل دادن 
را هم نداشت؛ اگرچه ما شاهد بوديم كه در مجلس قبل درخصوص 

موضوع گمرك اينگونه موضوع پيگيري نشد.

واكنش مجمع به انتقادات مجلس 
يك عضو مجمع تشخيص مصلحت نظام در واكنش به اظهارات 
سخنگوي شوراي نگهبان و برخي نمايندگان مجلس درباره جايگاه 
و وظايف هيأت  عالي نظارت گفت: اين تعبير كه »اشــكال هاي 
هيأت  عالــي نظارت مجمع تشــخيص  مصلحت نظــام بر طرح 
ســاماندهي خودرو باقي مانده« درست نيســت، چون در واقع 
اشكال، همان اشكال شوراي نگهبان است.  به گزارش فارس، مجيد 
انصاري افزود: در دوره اخير مجمــع، مقام  معظم  رهبري وظيفه 
نظارت بر حسن اجراي سياســت هاي كلي را از مجمع به هيأتي 
منتخب از مجمع كه 15نفر هســتند، واگذار كردند تا كار زودتر 
انجام شود و خللي در كار قانونگذاري پيش نيايد. وي ادامه داد: از 
زماني كه مصوبه اي در مجلس طرح مي شود يا لايحه اي به تصويب 
مي رسد و به شوراي نگهبان ارسال مي شود، همزمان هيأت عالي 
نظارت بررسي هاي خودش را انجام مي دهد. اگر موردي را خلاف 
سياست هاي كلي تشخيص داد، در مهلت قانوني نظر خودش را به 
شوراي نگهبان اعلام مي كند. اينطور نيست كه ما نظر را به مجلس 

اعلام كنيم يا مرجعي غير از شوراي نگهبان به وجود آمده باشد. 

بررسی دلايل سفر همزمان مشاور امنيت ملي امارات و وزيرامورخارجه سوريه به تهران

يخهاييكهآبميشوند
رئيسي در يك روز به دمشق و ابوظبي دعوت شد

 از عينك دودی در جلسه تا 
2دعوت در يك  روز

دیدارهای دیپلماتیك دیروز مشــاور 
امنیت  ملی امارات و وزیر امورخارجه 
ســوریه در تهــران گذشــته از اینكه از 
اهمیت راهبردی ویژه ای در پیشــبرد 
جمهــوری  منطقــه ای  دیپلماســی 
 اسلامی برخوردار است، حاوی نكات 
جالب و برخی حواشی بود كه بازتاب 
قابل توجهــی در رســانه ها داشــت و 
پربازدیــد شــد. در ادامــه بــه برخی از 

این نكات و حواشی اشاره می كنیم:

  استقبال وزیرامورخارجه كشورمان 
از فیصــل مقــداد در حیــاط وزارت 
امورخارجــه، همــراه بــا پهــن كــردن 
فرش قرمــز زیرپــای وزیرامورخارجــه 
ســوریه بــه ســیاق دیدارهــای اخیــر 
امیرعبداللهیــان، ازجملــه حواشــی 

دیدارهای دیروز بود.

  در جریــان نشســت خبری وزرای 
امورخارجــه ایــران و ســوریه، بعــد از 
اینكه فیصل مقداد سرفه ای طولانی 
داشت، امیرعبداللهیان با بطری آب 
مقابل خود به سمت وی رفت و برای 
او آب ریخت و وزیر خارجه سوریه هم 

از همتای ایرانی تشكر كرد.

   در ســفر وزیــر خارجــه ســوریه بــه 
ایران، بشار جعفری، سفیر جنجالی 
سابق سوریه در سازمان ملل كه حالا 
معاون وزیر خارجه شده او را همراهی 

می كرد.

   عینــك دودی شــیخ طحنــون 
بن زایــد، مشــاور امنیت ملــی امارات 
در دیــدار بــا علــی شــمخانی، دبیــر 
شــورای عالی امنیــت ملــی ایــران، از 
دیگر حاشیه های جالبی بود كه دیروز 
مورد توجه رسانه ها قرار گرفت. گفته 
می شود شیخ طحنون كه برادر ناتنی 
شیخ خلیفه بن زاید آل نهیان، رئیس 
امارات متحده عربی است، همیشه 
با عینك دودی ظاهر می شود؛ چراكه 
دچار حساسیت های چشمی است و 
برای محافظت از چشمانش در برابر 
نور آفتاب و گردوغبار از عینك دودی 

استفاده می كند.

   برخــلاف بســیاری از دیدارهــای 
رئیس جمهــوری  دیپلمـــــاتیك 
كشورمان كه با حضور وزیرامورخارجه 
برگــزار می شــود، در دیــدار رئیســی 
و شــیخ طحنــون بن زایــد، حســین 
امیرعبداللهیان حضور نداشت و در 
كنار علی شمخانی، علی باقری كنی، 

معاون وزیرامورخارجه حاضر بود.

هیــأت  نفــرات  زیــاد  تعــداد     
اماراتــی و حضــور آنــان در دیــدار بــا 
رئیس جمهــوری كشــورمان از دیگــر 

حواشی رایزنی های دیروز بود.

  مشــاور امنیت ملــی امــارات و 
وزیرامورخارجه ســوریه در دیدارهای 
جداگانه با رئیس جمهوری  كشورمان 
از رئیســی برای ســفر به كشورشــان 
دعــوت كردنــد؛ 2دعــوت در یــك روز 
از رئیســی كــه از نــكات جالــب توجه 

دیدارهای دیپلماتیك دیروز بود.

وزير امور خارجه 3روز پس از پايان مذاكرات وين7، 
سياست 
در حاشــيه نشست خبري مشــترك خود با وزير خارجی

خارجه سوريه نسبت به نتايج اين مذاكرات اعلام 
موضع كرد. حسين اميرعبداللهيان در ارزيابي صريح خود از اين 
مذاكرات گفت: »3كشــور اروپايي حاضر در اين مذاكرات هيچ 
ابتكار عمل چشمگير و قابل ارائه اي نداشتند و گويا بيش از آنكه 

به دنبال راه حل باشند به دنبال كسب ارزيابي از تيم ما بودند.« 
مذاكرات وين7 بــا وقفه 5ماهــه، از ۸ تا 12آذر برگزار شــد. 
اميرعبداللهيــان پيش از اين براي مديريــت گفت وگوها حين 
مذاكرات توييت زده بود: »اگر غرب حسن نيت نشان دهد، توافق 
خوب در دسترس است. هيأت ايراني مذاكراتي منطقي، قوي، 

متين و  نتيجه محور را دنبال مي كند.«
اظهارات روز دوشــنبه او حكايت از نارضايتي تيم ديپلماتيك 
ايران از برآورده نشــدن مطالباتش در اين مذاكرات داشــت. 
عبداللهيان با انتقاد از بي عملي 3كشــور اروپايي عضو برجام، 
گفت: »تاكنون اين 3كشور نتوانسته اند طرح و ايده عملياتي ارائه 
دهند و ما به صراحت به آنهــا گفته ايم كه دولت جديد در ايران 
دولتي عملگرا و نتيجه محور است.« او با بيان اينكه گفت وگوهاي 
كلي و مبهم كمكي به حل مشــكل نمي كند، تصريح كرد: »ما 
به آنها گفته ايم كه اگر شــما از برنامه صلح آميز هسته اي ايران 
نگران هستيد ما نسبت به تداوم تحريم ها، عدم  لغو تحريم ها و 
عدم  پايبندي طرف هاي مقابل به برجام ملاحظات و مطالبات 

خود را داريم.«

در چارچوب برجام پيشنهاد داديم
پيشــنهادات ايران به گروه 1+4 در مذاكرات براســاس قرائت 

اميرعبداللهيان نــه غيرواقعي و فراتر از تعهــدات برجامي كه 
منطبق با متن برجام بوده است. او گفت: »متن )2سند( مكتوب 
ارائه شده از ســوي ايران كاملا در چارچوب برجام است. چيزي 
فراتــر از برجام در اين متن هــا وجود ندارد و ادعــای برخي از 
طرف هاي مقابل كه مطالبات مطرح شده از سوي ايران در اين 
متون را حداكثري می دانند، نادرســت است. مطالبات ما كاملا 

منطبق با برجام است و مطالبه اي فراتر از برجام نداشته ايم.«

نقشه دوم نداريم
وزير امور خارجه طرح برخي اظهارات مذاكراتي از ســوي افراد 
مطلع يا مشاور در وزارت امور خارجه را نيز تكذيب كرد. اشاره او 
به انتشار مصاحبه اي از سوي محمد مرندي در گفت وگو با شبكه 
الميادين لبنان و با سمت مشاور تيم مذاكره  كننده ايران در وين 
بود كه در آن آمده بود: »براي آمريكايي ها و اروپايي ها نقشه »ب« 
وجود ندارد. نقشــه »ب« آنها جنگ رواني است اما نقشه »ب« 
ايران اين است كه به توســعه برنامه هسته اي اش و اعمال فشار 
عليه دشمنانش ادامه دهد و رابطه خود با كشورهاي آسيايي را 
بهبود ببخشــد.« اميرعبداللهيان در اين باره گفت: »ما مشاور 
رسانه اي بي نام و نشان نداريم و مواضع رسمي جمهوري اسلامي 
ايران و تيم مذاكره كننده ايران توسط مذاكره كننده ارشد ما يا 
توسط سخنگوي وزارت خارجه و همچنين بنده اعلام مي شود. 

لذا هرگونه اظهارنظري با عناوين كلي مورد تأييد ما نيست.« 
او تأكيد كرد: »همزمــان با انجام مذاكرات، مــا به دنبال پلن2 
نخواهيم بود و اميدواريم با مذاكرات قوي پيشــرفت مورد نظر 
در مذاكرات حاصل شود و بتوانيم خواسته ملت ايران را در اين 

مذاكرات پيش ببريم.« 

  دستور اژه اي درباره پرونده هاي تحقيق و تفحص
رئيس قوه قضاييه در جلسه شوراي عالي اين قوه درباره پرونده هاي 
تحقيق و تفحصي كه از ســوي مجلس ارســال شده است، گفت: 
بايد وقت ويژه اي گذاشته شود تا با مشخص شدن ميزان و تعداد 
پرونده ها، مشكلات پرونده ها و مختومه شدن يا نشدن آنها را با بيان 
دلايل براي مجلس ارسال كنند.  به  گزارش ميزان، حجت الاسلام 
غلامحسين محسني اژه اي با بيان اينكه يكي از گلايه هاي مجلس 
بي اطلاعــي از آخرين وضعيت گزارش هــاي تحقيق و تفحص و 
گزارش هاي ارسالي از ســوي خانه ملت بوده اســت، افزود: اين 
پرونده ها يا از طريق تحقيق و تفحص يا از طريق كميسيون اصل90 
مجلس تشكيل شده اند و اين كميسيون در همه دوره هاي مجلس 
اين گله را داشته و دارد كه نمي دانيم اين گزارش ها در قوه قضاييه 

به كجا مي رسد.

  5حضور رئيسي در مجلس طي 100روز
معاون پارلماني رئيس جمهوري در نشســت  خبري با رسانه ها با 
بيان اينكه به دنبال قياس با دولت قبل در تعامل با مجلس نيستيم، 
گفت: برخي نمايندگان اعلام مي كنند حتي يك بار موفق نشديم 
با رئيس جمهوري قبلي جلسه داشته باشيم. اين در حالي  است كه 
در اين 100روز، رئيس جمهوري 5بار در مجلس حضور يافته است.

به گزارش ايسنا، سيدمحمد حسيني افزود: تاكنون 255سؤال از 
دولت در مجلس مطرح شده  كه به 4.5برابر قبل رسيده است. اين 
حق نمايندگان است، اما اگر وزرا دائم قرار باشد به سؤالات پاسخ 
دهند، به  كار خود نمي رسند. 100سؤال را فقط 3نماينده مطرح 
كرده اند.  وي ادامه داد:  36نماينده درباره انتصاب هاي فاميلي تذكر 
داده اند. ما از آنها خواســتيم مصاديق اين انتصاب ها را به ما اعلام 
كنند، اما آنها گفتند نگاه ما اين است كه چنين انتصاب هايي انجام 
نشود يا گفتند ما از رسانه ها شنيده ايم، كه تقاضاي ما بررسي دقيق 

از سوي نمايندگان است.

دفاع اميرعبداللهيان از پيشنهادات برجامي ايرانروي خط سياست
وزير امور خارجه: مطالبات ما كاملا منطبق با برجام است  و مطالبه اي فراتر از 

برجام نداشته ايم

بهدنبالتوافقموقتنیستیم
سخنگوي وزارت امور خارجه روز دوشنبه همپاي برخي اظهارات شفاف ساز وزير امور خارجه درباره ابعاد مذاكرات اخير وين7، هرگونه 
توافق موقت هسته اي همانند آنچه ســوم آذرماه1392 و در دولت حســن روحاني اتفاق افتاد را رد كرد و گفت: »ما در وين براساس 
پيش نويس هايي كه داديم براي رفع تحريم ها و چگونگي توقف اقدامات جبراني ايران در مقابل رفع تحريم ها از سوي طرف هاي موافق، 
مذاكره مي كنيم و همانطور كه پيش از اين نيز گفته ام چيزي به نام توافق گام به گام و يا طرح هاي موقت اساســا مطرح نيست.« برخلاف 
برخي فضاسازي هاي رسانه اي خارجي پس از مذاكرات وين7 مبني بر اينكه »چين و روسيه هم از مواضع جديد هيأت ايراني در مذاكرات 
وين شگفت زده شدند«، سعيد خطيب زاده از مطالبات ايران در مذاكرات دفاع كرد و گفت: »تمامي آنچه در اين متون نوشته شده مبتني 
بر برجام و پيش نويس 6دور مذاكرات قبلي است و اساسا نمي توانست حداكثري باشد. پيش از اين نيز چين و روسيه اعلام كرده بودند كه 
تحريم هاي آمريكا عليه ايران بايد برطرف شود و آمريكا بايد به تعهدات برجامي خود عمل كند. آنچه ايران به عنوان پيش نويس خود ارائه 
كرده، تماما براساس متن پيش نويسي است كه در 6دور قبلي مذاكرات انجام شده و طبيعي است كه آن متن با نظرات تيم مذاكره كننده 
ايران ارائه شده است. ما متن را از ابتدا ننوشته ايم و در متن ارائه شده، متن 6دور مذاكرات قبلي مبنا قرار داده شده است و ما نظرات خود را 
اعلام كرده ايم.« خطيب زاده با بيان اينكه آخر اين هفته گفت وگوها از سر گرفته مي شود، گفت: »اين گفت وگوها متوقف نشده بلكه تنفس 
چند روزه اي به هيأت ها براي بررسي بيشتر و رايزني با پايتخت هايشان داده شده است. آخر اين هفته دور بعدي مذاكرات )هشتمين دور 

مذاكرات وين( آغاز مي شود و تاريخ دقيق آن در گفت وگوي آقاي باقري و مورا نهايي خواهد شد.«
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پیامبشاراسدبهرئیسيچهبود؟
ديروز و همزمان با حضور شيخ طحنون بن زايد آل نهيان، مشاور امنيت ملي امارات در ايران، فيصل مقداد، 
وزيرامورخارجه سوريه نيز در تهران با همتاي ايراني خود گفت وگو كرد. اين درحالي است كه امارات در 
ماه هاي اخير گام هاي مؤثري براي ترميم روابط دوجانبه با سوريه برداشته  است و مي كوشد روابط خود را 
با ايران و سوريه بهبود بخشد. در اين ميان رايزني پيرامون تقويت امنيت منطقه اي، تحولات افعانستان 
و عراق، فعاليت هاي صلح آميز جمهوري اسلامي و توســعه روابط اقتصادي ايران و سوريه، از مهم ترين 
محورهاي گفت وگوي وزراي امورخارجه 2كشور بود. فيصل مقداد همچنين در كنفرانس خبري با حسين 
اميرعبداللهيان از ديدار با رئيس جمهوري كشورمان و تسليم پيام مكتوب بشار اسد به سيدابراهيم رئيسي 
خبر داد؛ پيامي كه به گفته وزير امور خارجه سوريه، بازتاب دهنده نگاه اين كشور به اهميت روابط ميان ايران 
و سوريه است. همچنين در اين ديدار دعوت رسمي بشار اسد از رئيس جمهوري كشورمان براي سفر به 
سوريه تقديم رئيسي شده  است. وزير امورخارجه كشورمان نيز در نشست خبري مشترك با فيصل مقداد، 
همتاي سوري خود به سفر برخي مقام هاي عربي و غربي به سوريه اشاره كرد و گفت كه جمهوري اسلامي 
ايران از بازنگري برخي از كشورهاي عربي و غربي در سياست خارجي نسبت به سوريه و رفت وآمدهاي آنها 

به اين كشور و بازگشايي سفارتخانه ها از سوي آنها در سوريه استقبال مي كند.

ث
مك
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نمايشگاه آشنايي با شهر 
در حاشــيه برنامه روز دانشجو، نمايشــگاهي از ظرفيت هاي 
معاونت ها و سازمان هاي شــهرداري تهران در لابي سالن برج 
ميلاد برگزار شد. هدف از اين نمايشگاه، آشنايي دانشجويان 
با مشكلات شهر و اقدامات مختلف شهرداري براي اداره امور 
شهر بود. در اين نمايشــگاه دانشجويان برتر ورودي سال هاي 
اخير با برنامه ها و حوزه كاري ســازمان هايي مانند زيباسازي، 
فناوري اطلاعات و ارتباطات، مديريت پسماند، مديريت بحران 
و معاونت حمل ونقل و ترافيك، معاونت فني و عمراني، معاونت 
فرهنگي و اجتماعی، معاونت معماري و شهرســازي، شركت 
شهر ســالم و مركز مطالعات و برنامه ريزي شهر تهران آشنا 

شدند. آنچه بيشتر مورد توجه اين قشر قرار داشت، جنبه هاي 
فناورانه اقدامات شهرداري و نحوه اســتفاده از دانش روز در 
اموري مانند ارزيابي آلاينده هاي هوا، ارائه خدمات الكترونيك، 
هوشمندسازي و همچنين استفاده از رشته هاي فني و مهندسي 
در مسائل عمران و شهرسازي بود. دانشجويان شركت كننده 
در اين مراسم از تمامی گرايش ها و رشته هاي تحصيلي بودند 
كه هر يك به تناسب تحصيلات خود ســؤال هاي متفاوتي را 
از غرفه داران مي پرسيدند. شــهرداري تهران اميدوار است با 
برگزاري چنين برنامه هايي توجه نسل جوان تحصيلكرده را به 

مسائل مديريت شهري جلب كند.

قدردانی

مدیریت شهر

قدرداني وزير ارشاد از زاكاني به خاطر 
همراهي در هفته كتاب

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامي در پيامي از عليرضا زاكاني، شهردار تهران 
براي همراهي در برنامه هاي بيست  و نهمين دوره هفته كتاب جمهوري 
اســلامي ایران و توجه به موضوع ترویج سنت حسنه كتابخواني و 

معرفي كتاب هاي فاخر و نویسندگان پرتلاش تشكر كرد.
در متن این پيام آمده است:

»گسترش و ترویج ابزار دانایي، جهان را زیباتر و آكنده از اميد و مهر 
مي سازد. كتاب و كتابخواني راز مانایي و تقویت اندیشه انساني است 
كه پرداختن به آن ضرورتي مهم و اجتناب ناپذیر در جهان پر چالش 
امروز است. بيست ونهمين دوره هفته كتاب جمهوري اسلامي ایران 
در نخستين سال دولت ســيزدهم به كار خود پایان داد و عنایت و 
لطف خداوند متعال و همراهي دلسوزان و دغدغه مندان فرهنگ، 
موجب شد تا كارهاي بزرگي در پهنه كشور عزیزمان صورت پذیرد. 
اقدام انقلابي شــهرداري تهران در اختصاص بيــش از ۶۰۰ تابلو، 
عرشه و بيلبورد به موضوع ترویج سنت حسنه كتابخواني و معرفي 
كتاب هاي فاخر و نویسندگان پرتلاش عرصه ادبيات ایران در طول 
هفته كتاب، از این جمله اســت كه نشــان از نگاه و اهتمام جدي 
مدیران شــهري به این توليد ارزشمند فرهنگي دارد. بدین وسيله 
از اینكه تأكيدات رهبر معظم انقــلاب در پرداختن به امر كتاب و 
كتابخواني اجابت شد و با كاري شایسته، عطر نام و نشان كتاب هاي 
خوب و نویسندگان آنها را در پهنه تهران بزرگ گستراندید، از شما 
سپاسگزارم. براي خدمت بيشتر و بهتر به مردم عزیز و شریف تهران، 

در كنار شما هستيم.«

 اهتمام شوراي شهر ششم
براي حك شدن نام مفاخر روي معابر

چند روزي است كه حذف نام 4نویسنده و فعال حوزه كودك )هوشنگ 
مرادي كرماني، جبار باغچه بان، مهدي آذري یزدي و صمد بهرنگي( 
از خيابان حجاب در صدر خبرهاي شــهري و شبكه هاي اجتماعي 
قرار گرفته و واكنش هاي متعددي را به همراه داشــته است. فریدون 
عموزاده خليلي، عضو هيأت مدیره انجمن نویسندگان كودك و نوجوانان 
در پي این اتفاق نامه اي به شوراي شهر تهران نوشت و خواستار توقف 
برخوردهاي سليقه اي و ناشایست شد و از رئيس شوراي شهر تهران 
تقاضا كرد تا در راستاي رعایت حقوق اجتماعي اهالي فرهنگ و ازجمله 
فعالان حوزه هنر، ادبيات و آموزش كودكان و نوجوانان به این موضوع 
سریعا رسيدگي كند. ماجرا مربوط به مصوبه جلسه 3۰3 شوراي شهر 
تهران است؛ جلسه اي كه اعضاي پارلمان شهري با تغيير نام كوچه هاي 
یكم، ســوم، پنجم و هفتم خيابان حجاب موافقت كردند و تابلوهاي 

جدید توسط شهرداري منطقه ۶ نصب شد.

ماجرا از چه قرار است؟
اكثر منتقدان به این اقدام مدیریت شهري، آن را سياسي قلمداد كردند، 
اما سخنگوي شوراي شهر تهران در پاسخ به شائبه هاي ایجاد شده گفت 
این اقدام نه تنها سياسي نبوده، بلكه قانوني بوده است. عليرضا نادعلي 
نصب تابلوهاي جدید را سهل انگاري مدیران پيشين شهرداري منطقه ۶ 
دانست و تأكيد كرد: »تغيير نام 4كوچه خيابان حجاب در كميسيون 
نامگذاري و تغيير نام معابر و اماكن عمومي شهر تهران و صحن شوراي 
شهر تهران تصویب شــد، اما پس از ارسال به فرمانداري، هيات تطبيق 
دوره گذشــته با آن موافقت نكرد و تأیيد نشد؛ بنابراین مركز ارتباطات 
شهرداري تهران در دوره قبل مصوبات نامگذاري معابر را منهاي 4مورد 
كه تأیيد نشدند به مناطق ابلاغ مي كند، اما شهرداري منطقه ۶ بدون توجه 
به این نكته، تابلوهاي جدید كه نام مفاخر رویشان حك شده است را روي 
كوچه هاي یكم، سوم، پنجم و هفتم نصب مي كند.« او ادامه داد: »پس از 
تغيير مدیریت شهري، شهردار جدید منطقه ۶ متوجه مي شود كه مصوبه 
نامگذاري 4معبر ابلاغ نشده است؛ از این رو تابلوها جمع آوري و تابلوهاي 
قدیمي نصب مي شوند.« سخنگوي شوراي شهر تهران با بيان اینكه هيچ 
اقدام غيرقانوني و خلاف مصوبات پارلمان شهري صورت نگرفته است، 
گفت: »نامگذاري معابر به نام هوشنگ مرادي كرماني، جبار باغچه بان، 
مهدي آذري یزدي و صمد بهرنگي بدون نوبت در كميسيون فرهنگي و 
اجتماعي مطرح مي شود و شهروندان مطلع باشند كه شوراي شهر ششم 

به حك شدن نام مفاخر و مشاهير ایران زمين روي معابر اهتمام دارد.«

 تدوين سند راهبردي اميدبخش
و شتاب دهنده در شركت شهروند

مدیرعامل شركت فروشگاه هاي زنجيره اي شهروند در نخستين نشست 
خود با موضوع تشریح و بررسي سياست هاي شركت شهروند در حوزه 
فروشگاهي و بازرگاني بر لزوم تهيه ســند راهبردي و تدوین نقشه راه 
بلندمدت تأكيد كرد. به گزارش همشهري، داوود قربانيان در نشست با 
مدیران فروشگاهي گفت: »تهيه و تدوین چشم انداز مسئله اي است كه 
باید به عنوان یك نقشه راه اميدبخش و شتاب دهنده در مجموعه تعریف و 
عملياتي شود، داشتن سند راهبردي طولاني مدت مي تواند مقياسي براي 
سنجش ميزان اثربخشي عملكرد شركت باشد.« او با اعلام اینكه امروزه 
فضاي كسب وكارها در حال تغيير است، ادامه داد: »شروع پاندمي كرونا 
و شرایط اقتصادي حاكم منجر به تغيير عادات خرید مصرف كنندگان 
شده، لازم اســت ضمن شــناخت و اطلاع از این تغييرات راهكارهایي 
درخصوص تامين سبد خانوار ارائه و عملياتي شود. امروزه بخش عمده اي 
از كسب وكارها و صنعت خرده فروشي تمركز خود را بر فروش در فضاي 
مجازي قرار دادند، فروشگاه هاي شــهروند نيز با آگاهي از این موضوع 
باید در مسير هوشمندســازي و ریل گذاري دانش محور حركت كند.« 
مدیرعامل شركت شهروند با اشــاره به برنامه هاي توسعه محور تصریح 
كرد: طرح توسعه شعب شهروند در قالب فرانچایز و هایپري بررسي شده و 
اميدوار هستيم از طریق شهرداري ها در تمام نقاط كشور بتوانيم نسبت به 

تخصيص فضاي فروشگاهي مناسب رایزني و اقدام كنيم.«
لزوم توسعه كيفي، مدیریت منابع انســاني، توسعه فيزیكي اثربخش، 
اجراي سياست هایي در سطح كلان كه منجر به اثربخشي مثبت براي 
مجموعه شود، به روزرساني و نوسازي تجهيزات فروشگاهي، بازنگري در 
طرح طبقه بندي مشاغل در راستاي بهبود مراتب شغلي كاركنان ازجمله 
مواردي بود كه از سوي مدیران مطرح شد. داوود قربانيان در حاشيه این 
نشست ضمن بازدید از فروشگاه بيهقي از نزدیك در جریان ظرفيت هاي 
این فروشگاه به عنوان یكي از مهم ترین زنجيره هاي تامين و عرضه كالا 

در پایتخت قرار گرفت.

7۰سال پيش 37كوره آجرپزي یكي پس از دیگري 
به دليل تقاضاي بازار در حاشــيه منطقه 19 تهران 
ساخته شد و بنا به توسعه شهري همه آنها تعطيل 
و مالكان بدون منبع درآمــد، خانه هاي كارگري را 
به مهاجران و اتباع خارجــي كرایه داده اند. همين 
معضلي شده كه مسئولان و مدیران شهري براي رفع 
آن به فكر تدابيري هستند تا بلكه با تغيير كاربري هر 
یك از گودها بتوان امكانات مورد نياز منطقه را تامين 
كنند. كارگاه كوره ها بين ساختمان هاي نوساز، جدا 
از آنكه چهره شــهر را مخدوش كرده، زمينه ســاز 
آسيب هاي اجتماعي نيز شــده و مي توان گفت هر 
یك از این گودهاي 2۰هكتاري در فاصله چند قدمي 
خانه ها تبدیل به فضاي بي دفاع شهري شده اند كه 
آبستن  انواع آسيب ها هستند. امنيت، براي زندگي 
معمول اهالي، حلقه گمشــده ای است كه ساكنان 
از مسئولان براي كســب آرامش و آسایش و تامين 
امنيت این مطالبه را دارند. در همين راستا، عليرضا 
زاكاني، شــهردار تهران در برنامه هایش براي اداره 
شهر تهران و برقراري عدالت اجتماعي گفته بود براي 
از ميان برداشتن فاصله طبقاتي بين مردم شمال تا 
جنوب تهران باید اقدامات اساســي و كاربردي را 
در دستور كار گذاشــت؛ »برخي از مناطق در رفاه 
هســتند و برخي دیگر از بي امكاناتي رنج مي برند، 
به تبع اینجا عدالت براي ما اهميــت دارد و هدف ، 

برقراري عدالت در سرتاسر پایتخت است.«

3 سناريو براي تبديل تهديدها به فرصت
شهرداري منطقه 19 براي حل مشكلات و معضلات 
ناشي از وجود گودهاي كوره پزخانه هاي غيرفعال و 
ضایعات فروشي خلازیر، مراسم بازدید اصحاب رسانه 
حوزه شهري را برگزار كرد و در این برنامه شهردار 
این منطقه به همشهري گفت: »یكي از برنامه هاي 
در اولویت درخصــوص كوره ها فراهم كردن زمينه 
براي جذب سرمایه گذاران بخش خصوصي است. 
در واقع نياز اســت تا پهنه هاي ایــن محدوده ها را 
تغيير دهيم و سياست هاي تشــویقي اتخاذ كنيم 
تا مالكان این كوره ها در سرمایه گذاري مشــاركت 
 كنند.« ســيدمهدي هدایت افزود:  

»جلساتي با تيم كارشناسي شهرسازي انجام شده 
و به زودي  پيشــنهادهایي به معاونت شهرســازي 
ارائه خواهــد شــد و در آینده اي نه چنــدان دور، 
عمليات اجرایي كوره ها آغاز مي شــود. هم اكنون 
با صاحبان كوره ها در حــال مذاكره ایم تا آنها را به 
مشاركت بگيریم. با توجه به آنكه حدود ۸۰هكتار 
عرصه كوره هــا براي منطقــه 19 پایتخت فرصت 
به شــمار مي آید، براي حل این معضل باید فكري 
براي خانه دار شــدن ســاكنان خانه هاي كارگري 
كوره پزخانه هــا كنيــم، ســپس از فضاهــا براي 
توســعه امكانات شــهري بهره ببریم.«  هدایت، به 
فرو چاله  هایي كه به دليــل این كوره ها در این نقاط 
ایجاد شــده اشــاره كرد و گفت: »این مسئله یك 
فرصت است و مي توانيم پاركينگ ها و طبقات منفي 
را در این فضاهایي كه پایين تر از معابر اصلي محدوده 
به وجود آمده، پيش بيني كنيم. مشكل فني از این 
جهت وجود ندارد. بــراي انجام برخي از اقدامات از 
سمت شهرداري نياز به بودجه خاصي نيست بلكه 
باید سياست هاي مناسبي اتخاذ كرد. صاحبان این 
كوره هــا از افراد توانمندي به حســاب مي آیند كه 
علاقه مند به سرمایه گذاري براي تعریف پروژه هاي 
بزرگ مقياس در این محدوده ها هستند. بنابراین به 
همين منظور 3سناریو با پيوست هاي اجتماعي و 
فرهنگي براي این كوره ها تهيه شده و به زودي آنها 

را به معاونت شهرسازي منعكس خواهيم كرد.«

تناقض ها
خانه هاي اینجا، با وجود فاصله اندك با شهر تهران، 
هيچ شباهتي به آپارتمان هاي یك كلانشهر ندارند. 
انگار دست كم نيم قرن گذشته اســت؛ اتاقك ها و 
دخمه هایي تاریك كه مادران بــا یك اجاق گازي 
)پلوپز گازي( ســعي مي كنند  گرم نگهش دارند، 
گویاي همه  چيز است. روي پســتي و بلندي هاي 
اطراف شــان، كودكاني مشــغول بازي هســتند؛ 
برخي از آنها كفــش به پا ندارنــد و خواهر و برادر 
بزرگ ترشــان، اگرچه هنوز 15سال شــان نشده، 
رفته اند سركار. در ميان آنها، جواني دیده مي شود 
كه گوشــي موبایلي جدید به دست دارد و مشغول 
صحبت اســت. بچه ها از او فاصله مي گيرند. پسر 
جوان هم از محل دور مي شود. برخي مي گویند 
اینجا بایــد انتظار 

تناقض ها را داشــته باشــيد. مثلا یكي از فعالان 
جهادگر كه به تازگي چند ســرویس بهداشتي را با 
همكاري دیگر  جهادگران در ایــن محدوده ایجاد 
كرده اند، به همشهري مي گوید: »واقعا خانواده هاي 
زیادي در این نقطه با فقر زندگي مي كنند اما برخي 
از موقيعت سو ءاستفاده مي كنند. همين چند وقت 
پيش متوجه شدم كه چند نفر، آخر هفته ها فقط به 
اینجا مي آیند؛ یعني زماني كه خيرین، پوشــاك و 
مواد غذایي مي آورند. آنها هم اجناس را مي گيرند و 
در بازار مي فروشند. باور كنيد اتاقكي را دیده ایم كه 

پر از روغن نباتي بوده.« 

رصد آسيب ها و پيشگيري از تشديد آن
با همه اینها، آنچه مشــخص اســت، اسماعيل آباد 
و دولتخواه مثل شــمس آباد منطقــه 1۸، امنيت 
كافي ندارنــد. به همين منظور، اداره آســيب هاي 
اجتماعي شهرداري به منظور ایجاد امنيت در این 
منطقه و حوالــي گودهــاي كوره پزخانه  ها و رفع 
آسيب هاي موجود هر شــب گشت هاي شناسایي 
و جمع آوري افــراد بي خانمــان و كارتن خواب را 
در برنامه دارد. جالب اینجاســت كه ساكنان بافت 
مسكوني این منطقه از اجاره دادن خانه هاي مسكوني 
به اتباع افغان و مهاجر گلایه دارند. از طرفي دیگر، 
ســاكنان خانه هاي كارگري هم از آلونك معتادان 
و مزاحمت هاي آنها گلایــه مي كنند. به طوري كه 
یكي از ســاكنان این خانه هاي كارگــري كوره ها 
به همشــهري گفت: »فرزندان و دختران ما براي 
تردد، امنيت لازم را ندارند. ما با صدها مشكل براي 
گرم كردن خانه، آب آشاميدني و مدرسه فرزندان مان 
روبه رو هســتيم اما بيشــتر از همه ناامني شبانه، 

آزارمان مي دهد.«
همين صحبت باعث شــد تا از امير بيگ محمدي، 
رئيــس اداره آســيب هاي اجتماعي شــهرداري 
منطقه 19 در حاشيه بازدید از كوره هاي آجرپزي 
اسماعيل آباد، موضوع را پيگير شویم. او گفت: »یك 
مركز پرتو داریم كه مختــص آموزش به كودكان 
كار و خيابان اســت كه اكثر این كودكان ســاكن 
كوره ها هستند و علاوه بر خدمات آموزشي، خدمات 
حمایتي و روانشناختي به آنها ارائه مي شود. علاوه 
بر این، دو مرحله گشت جمع آوري معتادان متجاهر 
 با همكاري پليس مبارزه با مواد مخدر برگزار شده 
اســت؛ چراكه جمع آوري آنها نياز به حكم قضایي 
و حضور ضابط قضایي دارد. این مــورد را در دوره 
جدید مدیریت شهري جدي تر از گذشته پيگيري 
مي كنيم و قول مي دهم تا آخر سال، وضعيت خيلي 

تغيير كند.«

آیين بزرگداشــت روز دانشــجو و 
تقدیر شــهردار تهران از رتبه هاي 
برتر كنكور با حضور دانشجویاني كه با رتبه زیر هزار در امسال و سال 
گذشته به جمع دانشگاهيان پيوستند، برگزار شد. شهردار تهران 
در این مراسم گفت: »شهر تهران باید با هویت علم و فناوري ساخته 
شود. زیرا مهم ترین دانشگاه ها در تهران هستند و این شهر امكاناتي 
دارد كه باید بتوانيم با اســتفاده از آنها دردهــا و آلام مردم را حل 
كنيم.«  عليرضا زاكاني در این مراسم كه در سالن همایش هاي برج 
ميلاد برگزار شد، عنوان كرد: »این حق ملت ماست كه بر بام جهان 
بنشــينند، اما برخلاف دیگران كه این هدف را با انگيزه استعمار و 
استكبار مي خواهند، ما این حق طبيعي خود را از روي خودباوري 

طلب مي كنيم كه به طور ذاتي متفاوت از آنهاست.« 
او با اشــاره به  مناسبت روز دانشــجو گفت: »۶۸سال از رخدادي 
مي گذرد كه جوهره جنبش دانشجویي قبل از انقلاب را با »مخالفت 
با استبداد و استعمار و عليه حاكميت وقت« نشان داد. در مقابل، 
جنبش دانشجویي بعد از انقلاب در 13آبان59 و با »بر نظام سلطه و 

با حاكميت بودن« در استمرار روند قبل ادامه پيدا كرد.« 
شهردار تهران گفت: »ایران اســلامي با انقلاب حرف بزرگي زد. 
استقلال، پيشــرفت و معنویت اهداف بزرگي بود كه انقلاب آنها 
را مطرح كرد. تحقق این اهداف بزرگ در قطب تمدني جمهوري 

اسلامي براي ما مسئوليت هایي ایجاد مي كند.« 
زاكاني در بخش دیگري از صحبت هاي خود عنوان كرد: »اگر غرب 
دهه هاي متمادي توانست آقایي و سروري داشته باشد، برگرفته 
از قدرت علمي او بود. این علم اگر با عدالت گســترش پيدا كند، 
خيلي اثرگذار خواهد شد. علم مي تواند ما را از ميانبرها به اهداف 

عالي برساند.«  
شهردار تهران با اشــاره به وظایف شــهرداری گفت: »شهرداري 

تلاش مي كند از نهاد خدماتي به خدمتگزار اجتماعي تبدیل شود. 
شهرداري باید مسئوليت هاي بزرگي بپذیرد و هم ناظر به روح و هم 

ناظر به كالبد شهر، یك حركت تحولي انجام دهد.« 
زاكاني اضافه كــرد: »شــهرداري در همه ســاحت هاي زندگي 
شهروندان با آنها در ارتباط است و در این ميان شهر تهران داراي 
ویژگي هاي خاصي اســت، زیرا بر دیگر شــهرها اثرگذاري دارد 
كه جایگاه نمادین آن را نشــان مي دهد.«  شــهردار تهران گفت: 
»تهران مسائل پيچيده اي همراه خود دارد كه انباشتگي آنها كلاف 
سردرگمي ایجاد كرده است. اكنون نيازمند تدبير شما دانشجویان 

براي به دست گرفتن امور در این عرصه هستيم.« 
زاكاني همچنين یادآور شد: »اگر این را مرور كنيم كه »تهران الگوي 
شهرهاي جهان اسلام« شود، پس نيازمند تحول در حوزه اجتماعي 
هستيم، و اگر بخواهيم این الگو رقم بخورد، نباید در این شهر كسي 
سر گرسنه بر بالين بگذارد و همچنين برای تحقق این امر، باید شهر 

به پایداري و ثبات برسد.«
شهردار در توضيح مفاهيم فوق گفت: »شهر ما ناپایداري دارد. در 
این شــهر 12هزار هكتار بافت ناپایدار و 45۶هكتار بافت فرسوده 
وجود دارد كه 3گسل هم آن را تهدید مي كند.« او همچنين تأكيد 
كرد: »حمل ونقل و ترافيــك در تهران به صــورت یك ابرچالش 
درآمده كه روح و جانِ مردم را آزار مي دهد و وقت و آســایش آنها 

را مي گيرد.«
شهردار تهران به موضوع هویت شهر هم اشاره كرد و گفت: »امروز 
اگر از نقاط مختلف شــهر عكس بگيرید، هيچ هویتــي را در آنها 
نمي بينيد. از طرف دیگر در حوزه نظم پذیري و قانون پذیري هم نياز 
به آموزش داریم.«  زاكاني با اشــاره به اینكه باید بر محور نخبگان 
حركت كنيم، گفت: »امور شــهر تهران ابعــاد متفاوتي دارد؛ هم 
نظام مسائل علوم انساني و هم علوم تجربي و هم فني و مهندسي 

داراي جنبه هایي هستند كه در آنها نيازمند بهره گيري از ظرفيت 
دانشجویان و دانشگاه ها هستيم. شهرداري تهران دستِ نيازش را به 
سمت شما سروران عزیز دراز كرده است تا حضور پرشكوه و پرنشاط 

شما منشأ تحولي جدید باشد.«  در این مراسم همچنين دانشجویان 
نخبه با حضور نمایندگان ولي فقيه در دانشگاه ها و سورنا ستاري، 

معاون علمي و فناوري رئيس جمهور مورد تقدیر قرار گرفتند.

زاكاني در آیين بزرگداشت روز دانشجو و تقدیر از رتبه هاي برتر كنكور اعلام كرد:

ساخت تهران با علم و فناوري
شهردار تهران: براي ایجاد تحول در شهر نيازمند بهره مندي از حضور پرشكوه و 

پرنشاط دانشجویان هستيم 
محمد سرابي

خبرنگار

چهره فقر در پستوی کوره پزخانه ها 
مدیریت شهري تهران تلاش مي كند تا عدالت اجتماعي در مناطق حاشيه ای برقرار شود

وقتي حرف از فقر و نداری در پايتخت مي شــود، كافي 
است سري به مناطق جنوبي تهران و به خصوص حاشيه 
منطقه 19 و محله هاي اسماعيل آباد و دولتخواه جنوبي 
زد؛ محله هايي كه ســال هاي دور، جدا از بافت شهري 
به عنوان كاربري آجرپزي ساخته شدند اما اكنون پس از 
رشد شهرنشيني، كوره ها در دل بافت شهري افتاده اند؛ 
جايي چسبيده به تهران كه كمبودهاي امكانات و فقر و 
محروميت، بيداد مي كند. حال با وجود اينكه شهرداري 
مسئوليت چنداني براي رســيدگي به مناطق ندارد اما 
به دنبال رفع مشكلات شــان در قالــب طرح »عدالت 

اجتماعي« است.

زهرا كريمی 
خبر نگار

ويدئوی 
 گزارش را
با اسكن اين 
كد ببينيد.

اقدامات 
انجام شده 

شهرداری

قراردادن 2كانكس كاهش آسیب 
در نقاط پرتردد خیابان پیروزجنوبی و 

ورزشگاه شهید كاظمی

اجرای 2مرحله گشت جمع آوری 
معتادان متجاهر با همكاری پلیس 

ایجاد یك مركز پرتو برای ارائه 
خدمات فرهنگی و اجتماعی به 

كودكان كار كوره پزخانه ها

انعقاد 2قرارداد با دفاتر توسعه 
محله ای منطقه درخصوص 
شناسایی معضلات ناحیه ۳ 

پیش بینی ۳۰۰ كارگاه پیشگیری از 
آسیب های اجتماعی با اولویت افراد 

آسیب دیده و در معرض آسیب 

افزایش ظرفیت گرمخانه موجود از 
1۳۰نفر به 15۰نفر    
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گزارش

چهره روز

سد خشكسالي
طبق آمارها امسال 39درصد كمتر از ميانگين بلندمدت باران 

باريده و ذخيره سدها نيز 30درصد آب رفته است

شــايد در يكي، دو ماه آينده برخي از مناطق كشــور بــا بارش هاي 
مساعدي روبه رو شــوند؛ اما آنچه فعلًا از آمارهاي بارندگي برمي آيد، 
در خشك ترين سال نيم قرن اخير، چندان نمي توان به رشد بارندگي 
اميدوار بود. به گزارش همشهري، با تداوم كاهش بارندگي، وضعيت 
نامساعد ورود آب به مخازن سدها نيز ادامه پيدا كرده و موجودي آب 
در اين مخازن را 30درصد نسبت به سال قبل كاهش داده است. در اين 
ميان برآورد مي شود كه تا 3 ماه آينده، 3حوضه آبريز كشور با افزايش 
بارندگي نسبت به ميانگين بلندمدت مواجه شوند؛ اما اين بارش ها نيز 

به قدري نخواهد بود كه آثار خشكسالي را كمرنگ كند.

نقشه بارندگي
آخرين آمارها  از وضعيت بارندگي در ايران نشــان مي دهد از ابتداي 
ســال آبي جاري )اول مهر 1400( تا شامگاه 12آذر، ميانگين ارتفاع 
بارش هاي جوي در 6حوضه آبريز كشــور به 32.6ميلي متر رسيده 
كه 20درصد كمتر از مدت مشــابه ســال قبل و 39درصد كمتر از 
ميانگين بارش در دوره هاي مشابه 53سال اخير است. در اين وضعيت 
24استان از مجموع 31استان كشور با كاهش بارش مواجه اند و شرايط 
نامساعدتري نسبت به سال قبل تجربه مي كنند. در بارندگي هاي اخير 
استان هاي گيلان با 429.9 ميلي متر، مازندران با 243.۸ ميلي متر و 
گلستان با 100.6 ميلي متر بارندگي به ترتيب پربارش ترين استان هاي 
كشور بوده اند و در مقابل استان هاي مركزي و جنوبي كشور، وضعيت 
نامناسب بارشــي را تجربه كرده اند كه در اين ميان استان سمنان با 
5.9 ميلي متر، سيستان و بلوچستان با 6 ميلي متر و خراسان رضوي 
نيز با ۷.5 ميلي متر بارندگي به ترتيب 3 اســتان كم بارش كشور لقب 
گرفته اند. طبق اين آمارها، بارندگي در 2 استان فارس و ايلام نسبت به 
دوره هاي مشابه 53سال اخير، به ترتيب ۷6 و 6۸ درصد كاهش داشته 
و بارش هاي 24استان كشــور كه برخي بيش از سال قبل بارندگي 

داشته اند، همچنان بدتر از ميانگين بلندمدت است.

اميد به بهبود بارندگي در 3منطقه
آنگونه كه پيش بيني هاي مؤسســه تحقيقات آب وزارت نيرو نشان 
مي دهد، از ابتداي آذر تا آخر بهمن امســال، 3حوضه آبريز در شمال 
غرب، شمال شرق و جنوب شرق شانس برخورداري از بارش بيشتر 
از متوسط بلندمدت را خواهند داشت اما براي ساير حوضه هاي آبريز، 
بارندگي كمتر از متوســط بلندمدت پيش بيني شــده است. برآورد 
مي شــود حوضه آبريز درياچه اروميه در اين بازه زماني 44ميلي متر 
بارندگي را تجربه مي كند كه 12درصد بيش از متوســط بلندمدت 
است. همچنين وضعيت بارش پيش بيني شده براي حوضه آبريز اصلي 
قره قوم در آذرماه 33ميلي متر است كه از رشد 60درصدي نسبت به 
ميانگين بلندمدت حكايت دارد. در حوضه آبريز رودخانه هاي سيستان 
و بلوچستان نيز برآوردهاي بارندگي بيش از ميانگين بلندمدت است.

وضعيت ذخاير آب در سدهاي بزرگ
آمار دفتر اطلاعــات و داده هاي آب در 13آذرماه نشــان مي دهد در 
شرايطي كه ۷3روز از ســال آبي 1401– 1400سپري شده، ميزان 
كل حجم آب در مخازن سدهاي كشور به 1۷ميليارد و 6۷0ميليون 
مترمكعب رسيده كه نسبت به مدت مشابه سال آبي قبل 30درصد 
كاهش نشــان مي دهد. فيروز قاســم زاده، مديركل دفتر اطلاعات و 
داده هاي آب كشــور مي گويد: ميزان كل حجم ورودي به ســدهاي 
كشور از ابتداي مهر تا 13آذر 2ميليارد و ۸40ميليون مترمكعب بوده 
كه بيانگر كاهش 44درصدي نسبت به مدت مشابه سال آبي قبل است. 
طبق اظهارات او، در شرايط كنوني، از كل حجم مخزن سدهاي مهم 
كشور به ميزان 50.5ميليارد مترمكعب، حدود 35درصد آب ذخيره 
شده وجود دارد؛ اما ميزان پرشدگي سدهاي مهمي چون زاينده رود، 
شميل، نيان و سفيدرود در شرايط فعلي حدود 13تا 1۸درصد بوده و 
ميزان پرشدگي متوسط مخازن در سدهاي استان هاي خوزستان و 

تهران نيز به ترتيب در حدود 3۸درصد و 20درصد است.

   تهران کم آب است
در خشك ترين سال نيم قرن اخير، پايتخت نيز با كمبود آب مواجه است 
و آنگونه كه مديرعامل شركت آب منطقه اي تهران درباره ادامه دار بودن 
مشكل كم آبي در پايتخت مي گويد، اين كم آبي با چند روز بارندگي هم رفع 
نمي شود. يوسف رضاپور با اشاره به كاهش 52درصدي بارندگي هاي استان 
تهران نسبت به مدت مشابه سال گذشته به تسنيم مي گويد: حجم آب 
سدهاي تأمين كننده آب شرب تهران هم اكنون 375ميليون مترمكعب 
است كه به رغم بارندگي هاي مساعد روزهاي اخير، همچنان در مقايسه با 
ذخيره 633ميليون مترمكعبي روز مشابه سال گذشته حدود 258ميليون 
مترمكعب كاهش را نشان مي دهد و بر همين اساس، رعايت الگوي مصرف 

آب از سوي مشتركان ضروري است. 

ميزان فروش نفت خــام و مقاصد  تجارت
صادراتي طلاي ســياه ايران به يك 
معما تبديل شده؛ هرچند مقامات 
وزارت نفت از رشد قابل توجه صادرات مي گويند، اما 
خبرها حكايت از آن دارد كــه خريدار اصلي نفت 
ايران، فعلا چين است؛ البته اين احتمال وجود دارد 
كه برخي خريداران ســنتي نفت ايــران، در قالب 
الگوي خريد نفت و تهاتــر كالا، در آينده به جمع 

مشتريان نفت اضافه شوند.
به گزارش همشهري، چشــم انداز آينده بازار نفت 
ايران همچنــان تحت تأثير مذاكرات هســته اي 
خاكستري اســت و مولفه هايي كه بتواند استمرار 
روند صادرات به ميزان بالاي 2ميليون بشــكه را 
تقويت كند، همچنان ضعيف به نظر مي رســد؛ به 
همين دليل دولت بودجه سال آينده را با احتياط 
بيشتر با هدف تكيه كمتر به دلارهاي نفتي بسته 

است.
 از ســوي ديگر برخي مســئولان ذيربط در حوزه 
صادرات نفت كه با همشــهري گفت وگو كرده اند، 
مي گويند: به نظر مي رسد ســطح سوءتفاهم بين 
تهران و پكن، به دليل چالش سياسي دولت گذشته 
با برخي مقام هاي بلندپايه چيني بر سر پيوستن به 
طرح چيني يك كمربند – يك راه با روي كارآمدن 
دولت ســيزدهم و عزم جدي سيدابراهيم رئيسي 
براي توســعه روابط با شــرق، فروكش كرده كه 
همين مسئله بر افزايش تقاضاي چين براي خريد 
مستقيم و غيرمســتقيم نفت از ايران تأثير مثبت 
گذاشته است. پيش تر برخي شــنيده هاي تأييد 
نشــده حكايت از آن داشــت كه رئيس جمهوري 
چين به دليل بي اعتنايي دولت قبل به ايده او درباره 
احياي راه ابريشــم، ميزان خريد نفــت از ايران را 
به شــدت كاهش داده بود؛ مشكلي كه پس از روي 
كار آمدن سيدابراهيم رئيسي و عضويت ايران در 

پيمان شانگهاي برطرف شده است.

صادرات يك ميليوني
مقامات وزارت نفت مي گويند صادرات طلاي سياه 
در 100روز گذشته روندي افزايشي پيدا كرده و به 
روزي يك ميليون بشكه رسيده است. وزارت نفت از 
زمان خروج آمريكا از برجام، يعني از 3سال پيش، 
آمار توليد و صادرات نفت را اعلام نمي كند؛ هرچند 
شواهد موجود نشان مي دهد مقصد اصلي صادرات 
طلاي سياه ايران بر بازارهاي شرق آسيا به ويژه چين 

متمركز شده، ولي فروش تك محموله هاي صادراتي 
به برخي كشورهاي آفريقايي هم در دستور كار بوده 
است. گفته مي شود همزمان با آغاز مذاكرات بين 
ايران با 1+4 بر سر لغو تحريم ها و تعيين الزامات و 
تعهدات هسته اي ايران، گفت وگوها بين خريداران 
نفت ايران با مقامات شــركت ملي نفت به صورت 
غيررسمي آغاز شده است. افزون بر اين، با توجه به 
روند فزاينده قيمت جهاني نفت، برخي كشورهاي 
متقاضي كه در حال افزايش سطح ذخاير نفتي خود 

هستند، پيشنهادهايي را به تهران فرستاده اند.

فروش نفت با تهاتر كالا 
برخــي مقام هــاي وزارت نفت كه با همشــهري 
گفت و گو كرده اند، مي گويند يكي از مشكلات در 
مســير صادرات نفت ايران پس از خروج آمريكا از 
برجام، ابهــام در نحوه دريافت و دسترســي به ارز 
ناشــي از صادرات نفت بود كه در ماه هاي اخير با 
ابتكار دولت، بخشي از ارز ناشي از صادرات نفت خام 
ايران در قالب تهاتر كالايي تسويه مي شود. وزارت 
نفت ظاهرا براي تعميم اين رويه در حال گفت وگو 
با ساير خريداران نفتي است. مقام هاي وزارت نفت 
انتظار دارند با پيوستن كشــورهاي ديگر به صف 
خريداران نفت ايران، در قالب تهاتر كالايي، ميزان 
صادرات را در سال آينده به 1.2تا 1.5ميليون بشكه 

در روز برسانند.
جواد اوجي، وزير نفت ايران پيش از اين با حضور در 
مجلس به نمايندگان گزارش داده بود كه صادرات 
نفت و فرآورده هاي نفتي ايران جهش داشته است. 
به گفته اوجي، فروش نفت به صــورت تهاتري در 
دســتور كار قرار گرفته و تهاتر نفت با كالا يا انجام 

سرمايه گذاري از روش هاي تازه فروش نفت است.
 هرچند به طور رســمي آماري از ميزان صادرات 
نفت به نقل از وزير نفت منتشــر نشده، اما برخي 
منابع به نقل از اوجي، ميــزان صادرات روزانه نفت 
ايران را يك ميليون بشكه اعلام كرده اند. يك عضو 
كميســيون انرژي مجلس مي گويد: با تلاش هاي 
وزارت نفت، فروش نفت و بازگشت منابع ارزي روند 
مطلوبي دارد. به گفته هادي بيگي نژاد، شاهد افزايش 
فروش نفت و فرآورده ها و بازگشت منابع ارزي به 
كشور هستيم. ســخنگوي كميسيون كشاورزي، 
آب و منابع طبيعي مجلس شوراي اسلامي هم از 
بررسي چگونگي تهاتر محصولات نفتي، پتروشيمي 
و كودهاي شــيميايي ايــران در مقابــل واردات 

نهاده هاي دامي برزيل در اين كميسيون خبر داد. 
احد آزادي خواه گفته است اعضاي اين كميسيون 
با سفير برزيل در تهران روز يكشنبه جلسه داشته 
و گفت وگو كرده اند. وزير نفت در حالي از افزايش 
به گفته او قابل توجه فروش نفت، ميعانات گازي، 
گاز صادراتي، فرآورده ها و محصولات پتروشيمي 
خبر داده كه در روزهاي آينده دولت، نخســتين 
لايحه بودجه سالانه خود را تقديم مجلس خواهد 
كرد كه براساس آن مي توان چشم انداز درآمدهاي 

نفتي در بودجه سال بعد را رصد كرد.

رصد بين المللي 
برخي معامله گــران و شــركت هاي رصدكننده 
رفت وآمد نفتكش ها مي گويند: چين واردات نفت 
از ايران را در3 ماه گذشته در سطح بالاي نيم ميليون 
بشكه در روز حفظ كرده است؛ زيرا تخفيف مناسب 
آن به ريسك نقض تحريم هاي آمريكا مي ارزد. بر 
همين اســاس چين خريد نفت از ايران را، امسال 
با وجود ادامه تحريم هاي آمريكا ادامه داده اســت. 
چين در  ماه آگوســت 660 هزار بشكه در روز و در 
سپتامبر 545 هزار بشكه در روز نفت از ايران وارد 
كرد، اما در اكتبر اين رقم به 4۷0 هزار بشكه در روز 
كاهش يافت. مهدي حســيني، كارشناس ارشد 
حوزه انرژي با اشاره به صحبت هاي اخير وزير نفت 
درخصوص افزايش فروش نفــت ايران، گفت: اگر 
چنين صحبت هايي مطرح شده قطعا مسيرهايي 

براي آن پيدا شده است.

در انتظار بودجه 1401
دولت سيزدهم نرخ رشد اقتصادي در سال آينده 
را ۸درصد برآورد كرده اســت. براســاس آخرين 
جمع بندي ها در لايحه بودجه 1401ميزان فروش 
روزانه نفت 1.2 ميليون بشكه با قيمت فروش هر 
بشكه 60 دلار و نرخ تســعير ارزي 23هزار تومان 

درنظر گرفته شده است. 
دولت در برآورد قيمت نفــت و ميزان صادرات آن 
احتياط به خرج داده و تلاش مي كند تا وابستگي 
دخل و خرج سال بعد به دلارهاي نفتي را كاهش 
دهد. اكنون بايــد ديد ميــزان پيش بيني فروش 
نفت در سال آينده با توجه به چشم انداز مذاكرات 
هســته اي چگونه خواهد بود و آيا درصورت توافق 
بين تهران بــا 1+4 صادرات نفت ايــران به روزي 

2.5ميليون بشكه افزايش مي يابد؟

چشم انداز خاکستري صادرات
طلاي سياه

همشهري بررسي مي كند: چين چرا و چگونه 
خريدار اصلي نفت ايران شد؟

تغييرات قيمت در بازار مواداوليه در سايه  توليد
نوســانات نرخ ارز به كاهــش موجودي 
مواداوليه در انبــار توليدكنندگان منجر 
شده و راه را بر هرگونه گشايشي براي بنگاه هاي اقتصادي 
بســته اســت. طوری كه داده هاي پيش نگر اقتصاد از 
احتمال وخيم تر شدن وضع كســب وكارها تحت تأثير 

پيامدهاي نوسانات ارزي حكايت دارد.
به گزارش همشهري، كسادي كســب وكارهاي بخش 
خدمات باعث شد شــاخص مديران خريد اقتصاد ايران 
در آبان ماه 3.69واحد كاهش پيدا كند و به 51.0۷واحد 
برســد. در اين ماه نيز فعالان اقتصادي از گراني فزاينده 
قيمت مواداوليه كه به كاهش موجودي آن در انبارهايشان 
منجر شــده، گلايه مند هستند. البته نوســانات ارزي 
را عامل ايــن وضعيت مي دانند. آنهــا همچنين از افت 
تقاضاي بازار براي محصولات جديدشان خبر مي دهند و 
اين امر را در بدبين شدن به وضعيت فعاليت ها در آذرماه 
دخيل مي دانند. البته وضعيت در بخش صنعت مساعدتر 
گزارش شده هرچند فعالان اين بخش نيز با گراني فزاينده 
مواداوليه و نوسان نرخ ارز مواجه شده و وضعيت آنها فقط 
با فروش محصولات قبلي و كاهش موجودي انبار بهبود 

پيدا كرده است.

توليد در محاصره
ساده ترين توضيح براي اعداد و ارقام شامخ اين است كه 
رقم 50واحد نقطه تعادل و خنثي محســوب مي شود. 
درحالي كه ارقام بالاي 50واحد نشــانه افزايش، رونق و 
انبساط است، ارقام زير 50نشانه كاهش، ركود و انقباض. 
اطلاعاتي كه مركز پژوهش هاي اتاق ايران از شــاخص 
مديران خريد اقتصاد)PMI(  موســوم به شامخ منتشر 
كرده، حاكي اســت در آبان ماه حركت اقتصاد به سمت 
انقباض و ركود ادامه پيدا كرده و رقم اين شاخص روي 
عدد 51.0۷واحد ايستاده كه نسبت به مهرماه 3.69واحد 
كاهش داشته است. البته در اين  ماه به جز شاخص ميزان 
سفارش هاي جديد مشــتريان و موجودي مواداوليه يا 
لوازم خريداري شده، ساير مؤلفه هاي اصلي شامخ بالاتر 
از 50واحد ثبت شده؛ اما شرايط نامساعد كسب وكارها 
به خصوص در بخش خدمات كه 51درصد اقتصاد ايران 
را شامل مي شود، زمينه ساز افول شامخ كل اقتصاد است.

براســاس آمارها، در آبان ماه ميانگين شــاخص ميزان 
سفارش هاي جديد مشــتريان در بخش هاي خدمات، 
كشاورزي و ساختمان با كاهش شــديد روبه رو بوده و 
به 4۷.3۸واحد رسيده است. فعالان اقتصادي، افزايش 
قيمــت كالا و خدمات و كمبــود شــديد نقدينگي را 
زمينه ساز كاهش تقاضاي مشتريان مي دانند. همچنين 
شاخص موجودي مواداوليه يا لوازم خريداري شده با ثبت 
رقم 44.62واحد، به كمترين مقدار در ۷ ماه اخير رسيده 
اســت. به عقيده فعالان اقتصادي كاهش اين شاخص 
كه در همه بخش هاي اقتصادي تجربه شــده، ناشي از 
افزايش قيمت ها، رشد نرخ ارز و كمبود شديد نقدينگي 
بنگاه هاست. در آن ســوي ماجرا، شاخص قيمت خريد 
مواداوليه يا لوازم خريداري شــده براي توليد همچنان 
مانند  ماه قبل با شــدت زياد در حال رشد بوده و ركورد 
۸3.13واحد را ثبت كرده اســت. افزايش دائمي قيمت 
مواداوليــه روي قيمت محصــولات و هزينه هاي توليد 
تأثيرگذار بوده و شاخص قيمت محصولات توليدشده يا 
خدمات ارائه شده نيز متأثر از افزايش هزينه هاي توليد 
همچنان در مقادير بالاي خود قــرار دارد و در آبان رقم 
63.14 واحد را ثبت كرده اســت. نكتــه ديگر اينكه در 
اين ماه با سرد شدن هوا و افزايش فعاليت هاي صنعتي، 
شاخص مصرف حامل هاي انرژي در بخش هاي مختلف 
اقتصاد به بيشترين مقدار در 5 ماه اخير رسيده است. البته 
همزمان با افزايش مصرف انــرژي به دليل تغيير فصل، 
بسياري از فعالان اقتصادي با افزايش قيمت سوخت نيز 

روبه رو بوده اند.

ركود در صنعت ساختمان
بررسي شــامخ كل اقتصاد نشــان مي دهد كه در آبان 
امسال، شاخص انتظارات براي ماه آينده اگرچه همچنان 
مثبت مانده است، اما ميزان آن به كمترين مقدار در 4 ماه 
اخير رسيده اســت. درصد كمتري از فعالان اقتصادي 
در مقايســه با ماه قبل انتظارات خوش بينانه براي آذر 
دارند. البته بخش قابل توجهي از اين كاهش ناشــي از 
ركود سخت در بخش ساختمان بوده است. شامخ بخش 
ســاختمان كه به صورت جداگانه از ســوي اتاق تعاون 
منتشر مي شود نيز سكته صنعت ساختمان در آبان ماه 
را تأييد مي كنــد و از انقباض شــديد فعاليت هاي اين 
صنعت حكايت دارد. انقباضي كه بنا به وضعيت اقتصاد 
و بازار مسكن، پيش بيني مي شود حداقل تا پايان آذرماه 

تشديد شود.
 

تكاپوي صنعت در سايه كمبود مواداوليه
فارغ از اينكه وضعيت شاخص مديران خريد كل اقتصاد 
ايران نامساعدتر شــده در بخش صنعت وضعيت نسبتا 
مساعدي تجربه شــده و شــامخ اين بخش با افزايش 
6.2۸واحدي، عدد 5۷.11واحد را ثبت كرده اســت. به 
اعتقاد اكثر فعالان بخش صنعت در آبان ماه نرخ رشــد 
فعاليت ها بهتر از ماه قبل بوده و در بين زيرشاخص هاي 
اصلي شامخ صنعت، فقط شــاخص موجودي مواداوليه 
براي ششمين ماه پياپي عدد زير 50 را به ثبت رسانده و 
با رسيدن به رقم 4۷.۷5واحد، به دغدغه فعالان صنعتي 
تبديل شــده اســت؛ چراكه دليل اين كاهش متوالي، 
افزايش شديد قيمت مواداوليه، رشد نرخ ارز و نقدينگي 
پايين شــركت ها براي تأمين مواداوليه صنعتي اســت 
كه   مي تواند به كاهش شــديد فعاليت آنها در ماه هاي 
آتي منجر شود. در آبان امســال، شاخص قيمت خريد 
مواداوليه بخش صنعت به بيشترين ميزان در 13 ماه اخير 
رسيده و بر قله ۸5.12واحدي ايستاده است. طبق اعلام 
فعالان اقتصادي، افزايش نرخ ارز، توليدكنندگان را در 
تأمين مواداوليه دچار چالش كرده و با كمبود نقدينگي و 
نبود برنامه ريزي روبه رو هستند. همزمان در سايه گراني 
مواداوليه، شاخص قيمت محصولات توليد  شده بخش 
صنعت نيز به دليل افزايش بار هزينه اي توليدكنندگان، 
باوجود قدرت خريد پايين مشــتريان رشد داشته و به 

بيشترين مقدار در ۷ ماه اخير رسيده است.
  بررسي اطلاعات جمع آوري شده از بنگاه هاي صنعتي 
در آبان ماه حاكي است، اگر از مشــكلات آنها در زمينه 
تأمين مواداوليه صرف نظر شود، وضعيت اين فعاليت ها  
در مابقي زمينه ها تا حدودي مســاعدتر از ماه قبل بوده 
است به گونه اي كه شــاخص ميزان سفارش  های جديد 
مشتريان بخش صنعت در مقايسه با ركود 5ماهه خود 
وضعيت بهتري داشته و با رشــد 12.14واحدي، رقم 
5۷.36 را ثبت كرده است. از سوي ديگر بهبود تقاضاي 
مشتريان در گسترش فعاليت در بخش هايي از صنعت 
مؤثر بوده اســت. درنتيجه شــاخص ميزان استخدام و 
به كارگيري نيروي انســاني در اين بخش به بيشترين 
مقدار در 6 ماه اخير رســيده و ركورد 56.1واحد را ثبت 

كرده است. 
بررسي آمارها نشــان مي دهد، قدرت خريد مشتريان 
كالاهاي صنعتي همچنان در سطوح پاييني قرار دارد، 
اما بازهم توانسته است، شاخص مقدار توليد محصولات 
صنعتــي را تحت تأثير قرار دهد و آن را اندكي نســبت 
به مهرماه بــالا بياورد. بررســي وضعيت بخش صنعت 
به تفكيك صنايع نشــان مي دهد كه در آبان امســال 
صنايع نساجي با شــامخ 6۷.5 و صنايع ماشين سازي و 
لوازم خانگي با شــامخ 66.۸ بيشترين رشد را داشته اند. 
در مقابل، صنايع كاني غيرفلزي به دليل كمبود سوخت 
موردنياز براي كوره ها و همچنين اثرات فصلي با شامخ 
4۸.3 و صنايع شيميايي با شامخ 49.۷ با كاهش فعاليت 

توليدي روبه رو بوده اند.

ترين های اقتصاد كشاورزی ايران

درصد اصفهان

غ توليد تخم مر

15.51
درصد مازندران

غ گوشتی توليد مر

11.27
درصد فارس

تعداد بز و بزغاله

14.67

درصد خوزستان

گوشت قرمز

9.15
درصد تهران

چ خوراكی توليد قار

20.69
درصد تهران

مساحت گلخانه ها

20.68

درصد كرمان

مساحت باغ ها و قلمستان ها

18.05
درصد خوزستان

توليد محصولات زراعی

21.01

درصد مازندران

وده كشاورزی ارزش افز

8.48
درصد خوزستان

آب مصرفی كشاورزی

15.2

درصد تهران

جمعيت كشور

16.68
درصد كرمان

تعداد آبادی ها

11.97

درصد خراسانرضوي

تعداد گوسفند و بره

12.17
درصد خراسانرضوي

توليد شير

11.18
درصد آذربايجانشرقي

تعداد گاو و گوساله

9.89

درصد مازندرانوكرمان

توليد محصولات باغی

15.49

درصد خراسانرضوي

مساحت اراضی زراعی

9.87
درصد خراسانرضوي

جمعيت شاغل كشاورزی

9.04

درصد خراسانرضوي

وستايی جمعيت ر

8.63

درصد سيستانوبلوچستان

مساحت خاكی ايران

11.18

توليد در تنگناي مواداوليه
توليدكنندگان مي گويند از گراني و كمبود مواداوليه رنج مي برند. فعالان 

اقتصادي عمدتا پيكان اتهام را به سمت نوسان نرخ ارز مي گيرند

همشهري تازه ترين آمارهاي اقتصاد كشاورزي را تحليل مي كند

خوزستان صدرنشين مصرف آب كشاورزي در ايران
تازه ترين آمارهاي رسمي از وضعيت  آب
شــاخص هاي كلان اقتصاد بخش 
كشــاورزي به وضوح از يك خطاي 
تصميم سازي و سياســتگذاري در كشور حكايت 
دارد. مصداق بارز اين خطا را مي توان در آمار بخش 
كشاورزي استان خوزستان، استاني گرفتار بحران 
آب، مشاهده كرد. اســتاني كه به تنهايي بيش از 
15درصد كل آب بخش كشاورزي را مصرف مي كند 
اما سهم آن از ارزش افزوده بخش كشاورزي ايران 
فقط6.4۸درصد است. مركز آمار مي گويد: از لحاظ 
شاخص مصرف آب بخش كشاورزي، استان هاي 
خوزستان، فارس و خراسان رضوي به ترتيب در رتبه 
اول تا ســوم قرار دارنــد. نكته قابــل تامل اينكه؛ 
خوزســتان در بيــن متغيرهاي مختلــف توليد 
محصولات كشاورزي و فرآورده هاي گوشتي ايران 
صدرنشين نيست و تنها در بخش توليد محصولات 

زراعي در بالاي جدول قرار دارد.

معماي الگوي كشت
به گزارش همشهري، مقايسه سهم و رتبه استان ها 
از ميزان مصرف آب كشاورزي و همچنين سهم آنها 
در ارزش افزوده اي كه ايجاد مي كنند، اين پرسش را 
پيش روي سياستگذاران قرار مي دهد كه درصورت 
تغيير الگوي كشــت و همچنين دست كشيدن از 
سياســت هاي خودكفايي حداكثري، چه ميزان 
مي توان از مصرف آب كاهش داد و بهره وري منابع 

آبي كشاورزي را بهبود بخشيد؟

به اين آمارها دقت كنيد؛ خوزســتان 15.2درصد 
كل آب بخش كشــاورزي ايران را مي بلعد و فقط 
6.4۸درصد از كل كيك بخش كشاورزي ايران را 
تشكيل مي دهد. از سوي ديگر ســهم اين استان 
از شاغلان بخش كشــاورزي ايران اندكي بيش از 
5درصد برآورد شده اســت. همچنين خوزستان 
9.1درصد گوشت قرمز ايران را توليد مي كند ولي 
در توليد شير در جمع 10استان كشور جاي ندارد 
و فقط 3.۸درصد گوشت مرغ كشور در اين استان 

توليد مي شود.
دومين اســتاني كه بــا تنش آبي شــديد مواجه 
است، استان اصفهان اســت كه پس از استان هاي 
خوزســتان، فارس، خراســان رضوي و كرمان در 
رتبه پنجم از حيث ســهم آب مصرفي كشاورزي 
قرار دارد و سهم اين استان از ارزش افزوده بخش 
كشاورزي 4.6درصد برآورد شــده و 4.2درصد از 
شاغلان بخش كشاورزي را به خود اختصاص داده 
است. اين استان درگير تنش آبي در جمع 10استان 
در توليد محصولات زراعي سهم ندارد و در توليد 
محصولات باغي هم در رتبه نهم قــرار گرفته و با 
سهم 6.1درصدي توليد گوشــت قرمز در جايگاه 
ششم جا خوش كرده است. اصفهان پس از خراسان 
رضوي، آذربايجان شرقي، تهران و فارس بيشترين 
شــير خام ايران را توليد مي كند و در گوشت مرغ 
هم در جايگاه ســوم پس از مازندران و گلستان و 
در توليد تخم مرغ با ســهم 15.5درصدي در رتبه 

نخست قرار دارد.

اســتان فارس در رتبه ســوم مصــرف آب بخش 
كشــاورزي ايران قرار دارد و رتبــه دوم در ايجاد 
ارزش افزوده بخش كشــاورزي را پس از مازندران 
به خود اختصاص داده است. ســهم اين استان از 
شــاغلان بخش كشــاورزي 6.۸درصد و رتبه آن 
هم پس از خراســان رضوي، كرمان و آذربايجان 
غربي چهارم اســت. فارس همچنين رتبه سوم در 
توليد محصــولات زراعي، رتبه چهــارم در توليد 
محصولات باغــي، رتبه چهارم در توليد گوشــت 
قرمز، رتبه چهارم در توليد شــير، رتبه پنجم در 
توليد گوشت مرغ و رتبه نهم در توليد تخم مرغ را 

به خود اختصاص داده است.
اســتان ديگري كه با تنش آبي مواجه است، يزد 
است كه در جمع 10استان با بيشترين مصرف آب 
كشــاورزي و ارزش افزوده اين بخش جاي ندارد و 
در هيچ كدام از شــاخص هاي مهم اقتصاد بخش 
كشاورزي شامل تعداد شاغلان، توليد محصولات 
زراعي و باغي، گوشــت قرمز و گوشت مرغ، توليد 
شير و تخم مرغ نام اســتان يزد در بين 10استان 

صدرنشين ديده نمي شود.
اين اســتان تنها 1.4درصد آب بخش كشاورزي 
ايران را مصرف مي كند و 2.1درصد ارزش افزوده 
بخش كشــاورزي را به خود اختصــاص داده ولي 
نكته اينجاست كه اين استان در توليد محصولات 
گلخانه اي كشــاورزي ايران رتبه چهارم را دارد و 
14.1درصد از توليدات گلخانه اي كشور را به خود 

اختصاص داده است.

واكنش رئيس كل به دلار 30هزار توماني
روز گذشته پس از آنكه قيمت دلار آمريكا 
در معاملات فردايي تــا نزديك 31هزار 
تومان پيش رفت، برخــلاف انتظار، علي 
صالح آبــادي، رئيس كل بانــك مركزي، 
ناچار به واكنش شد. او بدون اشاره به روند 
تحولات قيمت دلار در بازار غيررسمي، از 

تسهيل بازگشت ارز حاصل از صادرات و تامين 36ميليارد دلار براي 
واردات كالا خبر داد. ظاهرا مقام سياستگذار انتظار دارد با قرار گرفتن 
روبه روي دوربين و اعلام خبر افزايش قابل ملاحظه دسترسي به منابع 
ارزي، نوسان شديد در بازار ارز فروكش كند چنان كه او مي گويد: از نظر 
ورود ارز به كشور در شرايط بسيار خوبي هستيم. پيش بيني اين است كه 
در آينده نزديك اوضاع روبه بهبود خواهد رفت. تجربه گذشته نشان داده 
وقتي سياستگذار اعتبار خود را صرف جلب رضايت كوتاه مدت دولت 
مي كند، آنچه تضعيف مي شود اعتماد و اعتبار بازار به وعده هاي ارزي 
رئيس كل خواهد بود. واقعيت اين است كه؛ چه قيمت بازار غيررسمي 
را قبول كنيم يا آن را ناديده بگيريم، سطح انتظارات تورمي، نه براساس 
عدد مطلوب سياستگذار، بلكه براساس انتظارات جامعه و فعالان بازار، 
حركت مي كند، اگر غيراز اين بــود، افزايش ۷0درصدي عرضه ارز در 
سامانه نيما، از ابتداي امسال و رسيدن ميزان عرضه به 20ميليارد دلار، 
مي بايست به ثبات در بازار ارز منجر مي شد. ضرورت دارد بانك مركزي 
نگاهش به واقعيت هاي اقتصادي باشــد نه خواسته سياستمداران، از 
اين منظر تشويق يا فشــار بر بانك مركزي براي تزريق منابع ارزي به 
بازار، براي كاهش مصنوعي قيمت ارز، نه قابل دفاع است و نه قابل اتكا. 
سياستگذار ارزي هرچند نبايد نسبت به رويدادهاي قيمتي بي تفاوت 

باشد، اما راه ثبات بازار از مسير ارزپاشي نمي گذرد. 
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خانواده پژو 206 به دلیل كاهش 
شديد عرضه و خودروهاي چیني 
مونتاژ شده درگروه بهمن طی4روز 
گذشته پرچمدار افزايش قیمت در 

بازار خودرو بوده اند

طبق محاســبات همشهری؛ امسال 
ســطح معاملات روزانه سهامداران 
خرد نسبت به پارسال، 15هزار میلیارد 
تومان افت كرده كه نشان دهنده فرار 
گسترده سرمايه گذاران حقیقی از بازار 

سهام است

افزايــش نــرخ ارز و عرضــه  و خودر
قطره چكاني خودروهاي داخلي به 
بازار موجب افزايش 3 تا 5درصدي 

قیمت خودروها شده است.
به گزارش همشهري، بازار خودرو در 2ماه اخیر، 
متاثر از مباحث مطرح در زمینه افزايش رسمي 
قیمت كارخانه اي خودروهاي داخلي و تصويب 
طرح واردات خــودرو در مجلس، با ركود تورمي 
مواجه بود. در چند روزگذشــته، با افزايش نرخ 
ارز، فعالان بازار خودرو شــاهد افزايش چندباره 
قیمت ها بوده اند، اگرچه در اين بازار براي خريد 
خودرو مشــتري چنداني وجود ندارد اما دوگانه 
توقف عرضه محصولات خودروســازان، به دلیل 
طولاني شدن روند اصلاح قیمت ها در ستاد تنظیم 
بازار و بلاتكلیفي طرح واردات خودرو و از سوي 
ديگر افزايش نرخ ارز، موجب رونمايي از قیمت تازه 
در بازار خودرو شد. اين افزايش قیمت در برخي 
خودروها مانند خانواده پرايد و پژو206 كه عرضه 
آن به بازار كم يا متوقف شده و برخي خودروهاي 
مونتاژي تازه وارد چیني كه فعلا با اقبال نسبي بازار 
مواجه شده، بیش از ساير خودروهاي تولید داخل 

و وارداتي بوده است.

خانواده 206 پيشتاز گراني پرتيراژها
رئیس اتحاديه نمايشــگاه داران و فروشندگان 
خودرو در گفت و گو با همشــهري، با بیان اينكه 
افزايش نرخ ارز موجب شــده در 4روز گذشــته 
قیمت هاي اعلامي فروشندگان نیز افزايش يابد، 
گفت: بازار خودرو با تشــديد ركود دست وپنجه 
نرم مي كند و نسبت به 2سال گذشته، خريداري 
در بازار وجود ندارد. در چند هفته گذشته عرضه 
خودرو به بازار بســیار كم بوده يا متوقف شــده 
است. ســتاد تنظیم بازار هم در مدت زماني كه 
اختیار قیمت گذاري خــودرو را برعهده گرفته، 
كار مثبتي براي افزايش عرضه و تامین نیاز بازار 
نكرده است. ســعید موتمني با اشاره به اينكه در 
خودروهاي داخلي بیشــترين افزايش مربوط به 
خانواده پژو206 بوده است، گفت: در 4روز گذشته 
قیمت پژو206 تیپ2 با رشد 4میلیوني از 261 
به 265میلیون تومان و پــژو207 دنده پاناروما 
سقف شیشــه اي با افزايش 14میلیون توماني از 
353 به 367میلیون تومان افزايش يافته است. 
همچنین قیمت پژو207 ساده با فرمان برقي به 
350میلیون و با فرمان هیدرولیك به 345میلیون 
تومان رسیده كه بیانگر رشــد 6میلیون توماني 
قیمت اين خودروهاست. او افزود: همچنین انواع 
محصولات خانواده پرايدها ، تیبا و كوئیك رشد 
يك تا 3میلیون توماني قیمت را شاهد بوده است.

سبقت مونتاژي هاي چيني در گراني 
رئیس اتحاديه نمايشــگاه داران و فروشندگان 
خودرو با تأكید بر اينكه وقتي عرضه خودرو كاهش 
يافته و با افزايش نرخ ارز مواجه هستیم، خودرو نیز 

گران مي شود، گفت: در دوره اخیر میزان افزايش 
قیمت خودروهاي مونتاژي از پرتیراژها بیشــتر 
بوده اســت، چنان كه قیمت برخي خودروهاي 
جديد گروه بهمن رشد بیشتري نسبت به ساير 

خودروها داشته است. 
موتمني افزود: به عنوان مثال خودروي ديگنیتي با 
رشد 40میلیون توماني بیشترين افزايش قیمت را 
در خودروهاي مونتاژي داشته و نرخ اين خودرو 
از يك میلیارد و 210میلیون بــه يك میلیارد و 
250میلیون و قیمت فیدلیتي از يك میلیارد و 20 
میلیون تومان  به يك میلیارد و 50میلیون تومان 
افزايش يافته است. او افزود: همچنین قیمت انواع 
محصولات كرمان موتــور به خصوص برند جك 
نسبت به 4روز پیش 30 تا 40میلیون تومان رشد 

داشته است.

علت مسابقه رشد
موتمني در تحلیل دلايل اين رويداد توضیح داد: 
مشكل اصلي آن اســت كه عرضه خودرو به بازار 
كاهش يافته، اگر عرضه خــودرو به اندازه كافي 
بود حتي بــا افزايش نرخ ارز نیــز قیمت خودرو 
رشد چنداني نداشــت. او افزود: بايد يك بار براي 
همیشه به انحصار در تولید و عرضه خودرو پايان 
داده شــود اما اكنون عرضه خــودرو از خطوط 
تولید خودروسازان، متناسب با نیاز بازار نیست. 
با گذشــت 9 ماه از ســال عرضه خودرو افزايش 
نداشــته و خودروســازان قادر بــه تامین نیاز 
600 و 700هزار دستگاهي بازار نبوده اند. موتمني 
تأكید كرد: خودروســازان آمار دقیقي از عرضه 
خــودرو نمي دهند. آنها پــس از مباحث مطرح 
در زمینه اصلاح قیمت خــودرو، عرضه خودرو 
را عملا متوقف كرده انــد به نحوي كه براي تهیه 
يك خودروي ايراني براي معدود مشتريان بايد 
به چندين نمايشگاه زنگ بزنیم. رئیس اتحاديه 
نمايشگاه داران و فروشــندگان خودرو گفت: در 
شرايط كنوني تنها راه نجات بازار خودرو واردات 
با تعرفه پايین براي ايجــاد تعادل و جلوگیري از 
زيان بیشتر مشتريان اســت. گرچه قرار بود تا با 
اصلاح قیمت ها 150هزار دستگاه خودروي ناقص 
خودروسازان تكمیل و به بازار عرضه شود اما اين 
اتفاق نیفتاده و عرضه خودرو در ماه هاي آبان و آذر 

به شدت كاهش يافته است.

ناكارآمدي حذف قيمت هاي مجازي 
رئیس اتحاديه نمايشــگاه داران و فروشندگان 
خودرو در مورد دســتور اخیر وزير صنعت براي 
حذف قیمت از آگهي هاي فروش مجازي خودرو 
و تأثیــر آن بر بازار گفت: حــذف قیمت خودرو 
در فضاي مجازي قادر به رفع مشــكلات كنوني 
بازار خودرو نیســت زيرا ريشه مشــكلات بازار 
خودرو كاهش شديد عرضه است و اگر اين نیاز 
تامین نشود شرايط براي رشد دلال بازي فراهم 

مي شود.
 موتمني افزود: بايد ستاد تنظیم بازار، با برآورد نیاز 
بازار بررســي كند كه آيا خودروسازان مي توانند 
نیاز بازار خودرو را مرتفــع كنند و درصورتي كه 
چنین توانمندي اي وجود نداشته باشد بايد اين 
نیاز از طريق واردات تامین شود. او افزود: بديهي 
اســت وقتي عرضه خودرو كم و ارز گران شود، 
نرخ فروش خودرو در آگهي هاي فروش مجازي 
نیز افزايش مي يابد. در واقع با گراني ســكه و ارز، 
صاحبان خودرو نیز قیمت هاي جديدي را براي 
خودروهايشان اعلام مي كنند و نرخ پايه اي براي 

خودرو در بازار آزاد وجود ندارد.

بازار وارداتي ها
موتمني گفت: در بــازار خودروهاي وارداتي نیز 
خريدار كم است. درست است كه با افزايش نرخ 
ارز قیمت اين خودروها افزايش يافته اما به دلیل 
قیمت هاي بالا و كاهش قدرت خريد تقاضا براي 
خريد ايــن خودروها كم اســت. او افزود: قیمت 
خودروهــاي وارداتي نیز از 50 تــا 200میلیون 
تومان بنابر ارزش خودرو افزايش يافته و بازار اين 
خودروها نیز رشــد حداقل 5درصدي قیمت را 
تجربه كرده درحالي كه از 3 تا 4هفته پیش به دلیل 
مطرح شدن اصلاح قیمت خودروهاي داخلي، بازار 
خودرو بلاتكلیف است و با تعلل در اصلاح قیمت 
اين خودروها عرضه آن به بازار متوقف شده و در 
چنین شرايطي نمي توان انتظار تعادل بازار خودرو 

با افزايش نرخ ارز را داشت.

گزارش میداني همشهري از موج تازه افزايش قیمت ها در بازار خودرو حكايت دارد

شوك توقف عرضه و گراني ارز به بازار خودرو
 دور جدید افزایش قيمت بستنی

در آغاز فصل سرد
بستنی دوباره روی موج افزايش قیمت قرار گرفته است.  سوپرماركت
به گــزارش همشــهری، افزايــش قیمــت بعضی از 
بستنی های پرفروش يكی از برندهای بنام محصولات 
لبنی، از آغاز دور جديد افزايش قیمــت اين محصول حكايت دارد. با 
نگاهی به قیمت انواع بستنی های يك نفره در سوپرماركت ها می توان 
دريافت كه دست كم 2 نوع بستنی پرفروش در هفته های گذشته گران 
شده اند و افزايش قیمت ديگر محصولات مشابه نیز دور از انتظار نیست.  
میهن كه بیشــترين ســهم بازار بســتنی را در اختیار دارد، قیمت 
بستنی های كیم و عروسكی خود را كه تا  ماه پیش 3هزار تومان بود، به 
4هزار تومان رسانده، اما در ديگر انواع بستنی های اين برند، فعلا تغییر 
قیمتی ديده نمی شود و هنوز قیمت های تابستان روی ديگر بستنی ها 
درج می شود. مقايسه قیمت  امروز بستنی ها با قیمت های تابستان نشان 
می دهد كه ديگر شــركت های لبنی هم در3 ماه اخیــر در بعضی از 
محصولات افزايش قیمت داشــته اند. ازجمله محصولاتِ گران شده 
می توان به بستنی دوكی لیوانی معجون از برند كاله اشاره كرد كه در 
تابســتان 5هزار تومان بود و حالا 7هزار تومان قیمت خورده است. 
بستنی روز اسنايپر  هم هزار تومان گران شده و به 13 هزار تومان رسیده 
است. با افزايش قیمت شیرخام از ابتدای تابستان امسال، شركت های 
تولیدكننده محصولات لبنی نیز به افزايش قیمت محصولات تولیدی 
خود ازجمله بعضی از انواع بســتنی اقدام كردند. بســتنی ازجمله 
محصولات لبنی غیرحمايتی است و نرخ مصوبی ندارد، اما طی6 ماه 
گذشــته به رغم افزايش قیمت ديگر محصولات لبنی پرمصرف مثل 

ماست، قیمت بسیاری از انواع بستنی تغییری نداشته است.

قیمت كنونی بعضی از انواع بستنی در سوپرماركت های تهران
قیمت - تومانمشخصاتبرند

8.000ایتالیایی تارتوفودومینو
4.000قیفی كارنیتا میهن
10.000سالار توت فرنگیمیهن
22.000بلیسیمو بدون قند وانیلی- 100گرمیكاله

3.000قیفی اسپینردایتی
3.000لیوانی شكلاتیدومینو
12.000پریما فندقی كلاسیكمیهن

5.000بستنی بیسكوئیتی- 85گرمیدومینو
2.000یخی پرتقالیكاله
6.000چوبی نسكافه- 75گرمیكاله

12.000پریما گلدمیهن 
3.000لیوانی وانیلیدومینو
3.000میكی موسدومینو
5.000بستنی نان خامه ای- 60گرمیمیهن
7.000دوكی لیوانی معجون- 95گرمیكاله

12.000پریما دبل چاكلتمیهن
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خبرنگار

آمار خبر

در مبادلات روز 
گذشته بازار 
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سهام 358شركت 
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584

2119
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میزان فروش 
سهامداران حقیقی

 میزان خرید
 سهامداران حقوقی

 میزان خرید
 سهامداران حقیقی

ارقام به ميليارد تومان

در مبادلات دیروز سهامداران حقیقی هزار و 889میلیارد 
تومان سهام خریدند اما در مقابل حجم فروش سهامداران 

حقیقی به 2هزار و 119میلیارد تومان رسید. سهامداران 
حقیقی دیروز 230میلیارد تومان نقدینگی از بازار خارج كردند. 

این میزان سهام توسط سهامداران حقوقی خریداری شد.

شاخص كل بورس تهران در مبادلات روز گذشته 866واحد 
معادل 0.06درصد نزول كرد و به یك میلیون و 342هزار و 

336واحد رسید.

دیروز 51هــزار و 230میلیــارد تومــان اوراق بهادار 
در بازار ســرمایه دادوســتد شــد كه از این میزان 2هزار و 
472میلیارد تومان به معاملات خرد سهام و بقیه به اوراق 

بدهی و معاملات عمده اختصاص یافت.

2472میلیارد تومان

1.346.000

1.345.500

1.345.000

1.344.500

1.344.000

1.343.500

1.343.000

1.342.500

1.342.000

4%

60%

36%

در شرايطی كه تمايل به سرمايه گذاری  بورس
در بورس روزبــه روز در حال كاهش 
اســت، توجه صاحبان نقدينگی بار 
ديگر بــه بازارهايی كه به طور ســنتی مورد توجه 
ايرانیان بوده، يعنی بازارهای املاك و طلا جلب شده 
است. محاسبات همشهری هم نشان می دهد؛ شدت 
خروج نقدينگی در روزهای اخیر به اوج خود رسیده، 
به حدی كه میانگین ارزش معاملات خرد سهام، از 
ابتدای آذرماه جاری نسبت به تابستان امسال، 4هزار 

و700میلیارد تومان افت كرده است.
450روز از آغــاز روند نزولی بــورس می گذرد و از 
19مرداد1399 به اين سو شاخص بورس 35درصد 
افت كرده است. با اين حال در همین مدت قیمت 
هر دلار آمريكا 40درصد، يورو 35درصد و ســكه 
28درصد رشد كرده است. میانگین قیمت مسكن 
در پايتخت هم از پايیز پارسال به اين سو طبق روايت 
بانك مركزی 20درصد و طبق داده های مركز آمار 

50درصد رشد را شاهد بوده است.
تشديد بحران بی اعتمادی به بورس، واكنش مقامات 
بسیاری را به دنبال داشته است. در تازه ترين رويداد 
ديروز غلامحسین محسنی اژه ای، رئیس قوه قضايیه 
خواستار رسیدگی به اوضاع بورس شد و گفت: در 
حوزه بورس اگر تخلف و جرمی صورت گرفته است 
به هیچ وجه قابل بخشش و اغماض نیست. قرائن و 
شواهد اينگونه حكايت می كند كه يك روال عادی و 
متعارف در بورس رقم نمی خورد، بنابراين بار ديگر 
رســیدگی به اين موضوع را درخواســت می كنم. 
به گفته او در موضوع بورس بايــد كار، هم افزايی و 

همكاری همه جانبه انجام شود و به صرف گزارش 
گرفتن اكتفا نشود.

كاهش شدید حجم سرمایه گذاری
آمار ها نشــان می دهد ارزش كل معامــلات بازار 
سرمايه در سال جاری نسبت به روز های اوج بازار در 
سال گذشته 20هزار میلیارد تومان كاهش يافته و 
به سطح 5 تا 7هزار میلیارد تومان رسیده است اما 
نكته حائز اهمیت كاهش شــديد ارزش معاملات 
خرد است كه نشــان دهنده میزان سرمايه گذاری 
سهامداران خرد در بورس چقدر است طبق آمارهای 
موجود ســطح معاملات خرد در سال جاری به طور 
میانگین نســبت به ســال قبل تا 15هزار میلیارد 
تومان افت كرده اســت و اين روند نزولی كه به فرار 
گسترده سهامداران خرد منجر شده، هر روز بیشتر 
می شود، به طوری كه ظرف چند روز گذشته سطح 

معاملات خرد به پايین ترين حد در 2سال گذشته 
رسیده است.

از ابتدای آذر مــاه ارزش معاملات خــرد به قدری 
كاهش يافتــه كه طبق آمار ســطح معاملات خرد 
4هزار و700میلیــارد تومان، پايین تــر از میزان 
معاملات انجام شــده در تابســتان امسال است. 
میانگیــن ارزش روزانه معاملات خــرد از ابتدای 
آذر ماه به 3هزار و300میلیارد تومان رسیده است. 
در تابستان امسال میانگین ارزش روزانه معاملات 
در حدود 8هــزار میلیارد تومان بــود. اين ارقام به 
خوبی نشان می دهد اعتماد ســرمايه گذاران خرد 
به بورس به شدت كاهش يافته و همین موضوع به 
خروج گســترده نقدينگی از بازار سهام منجر شده 
است. محاسبات همشهری نشان می دهد از ابتدای 
امســال تاكنون 200هزار میلیارد تومان نقدينگی 
سهامداران خرد تحت تأثیر همین كاهش اعتماد به 

بازار سهام از بورس خارج شده است.

نظر سنجی ميدانی
صرف نظر از آمارها نتايج نظرســنجی های میدانی 
نیز نشــان می دهد: صاحبان نقدينگی ديگر مانند 
پارسال حاضر به سرمايه گذاری در بورس نیستند 
و اعتمادشان به بورس ســلب شده است. آنطور كه 
مركز افكارسنجی ايســپا برآورد كرده؛ هم اكنون 
فقط 1.2درصد ايرانی ها حاضرند دوباره در بورس 

سرمايه گذاری كنند.
در طرح ســنجش نگرش مــردم ايــران به وضع 
اقتصادی كشور، با جامعه آماری شهروندان بالای 

18سال كل كشــور و تعداد نمونه 1612نفر، كه به 
شیوه مصاحبه تلفنی در آبان1400 اجرا شده، در 
سؤالی از مشاركت كنندگان درنظرسنجی پرسیده 
شده است: اگر مبلغی پول در اختیار داشته باشید 

ترجیح می دهید در كجا سرمايه گذاری كنید؟
36.8درصد پاسخ دهنده ها گفته اند، اگر پس اندازی 
داشته باشند ترجیح می دهند آن را در بازار زمین 
و مسكن ســرمايه گذاری كنند و 9.6درصد اعلام 
كرده اند؛ با پس اندازهايشان سكه و طلا می خرند. 
همچنین به گفتــه 3.1درصد افــراد بهترين نوع 
سرمايه گذاری ارزهای ديجیتال است و 1.3درصد 
هم اولويت را به خريــد دلار داده اند. 22.8درصد 
پاسخ دهنده ها نیز اشــتغال و كارآفرينی را انتخاب 

كرده اند.
اين آمارهــای میدانــی تأيید می كنــد تمايل به 
ســرمايه گذاری در بورس به شــكل قابل توجهی 
كاهــش يافته اســت. ســال گذشــته تمايل به 
سرمايه گذاری در بورس به حدی افزايش يافته بود 
كه جمعیت سهامداران، با احتساب مشمولان سهام 
عدالت، ظرف چند ماه به مرز 60میلیون نفر رسید 
اما نزول مداوم شــاخص های بورس صدمه بزرگی 

به اعتماد سرمايه گذاران وارد كرد و به نظر می رسد 
ســرمايه گذاران زيان ديده، حاضر نیستند بار ديگر 

و به راحتی برای سرمايه گذاری وارد بورس شوند.

بازگشت به سرمایه گذاری سنتی
آمار ها نشان می دهد كاهش تمايل به سرمايه گذاری 
در بورس به انحراف نقدينگی به سمت ساير بازار ها 
و افزايش تمايل بــه ســرمايه گذاری در بازارهای 
سنتی منجر شده است. هرچند آمار دقیقی از میزان 
ورود نقدينگی به ساير بازار های رقیب وجود ندارد 
اما مروری بر میزان رشــد قیمت ها در ســاير بازار 
دارايی ها نشان می دهد؛ حجم تقاضا در اين بازار ها 
به دنبال نزول بورس افزايش يافته است اين اطلاعات 
نشان می دهد؛ از زمانی كه خروج نقدينگی از بورس 
شتاب گرفته قیمت هر مثقال طلای آب شده و هر 
گرم طــلای 18عیار 22.37درصــد و قیمت دلار 
22.62درصد رشد كرده است. اين اطلاعات بیانگر 
آن است كه حجم تقاضا در بازار های سنتی مطابق 
ســال های قبل افزايش يافته و احتمالا بخشــی از 
نقدينگی خارج شده از بورس به غیراز بازار رمز ارزها، 

راهی اين بازار ها شده است.

تشدید بحران بی اعتمادی به بورس
به دنبال كاهش شديد اقبال به بورس، بازارهای سنتی املاك و طلا دوباره در معرض توجه صاحبان نقدينگی قرار گرفته اند

مقایسه بازده بورس با سایر بازار ها در دوره ركود بورس
درصدتغییر از زمان نزول بورسدرصد تغییر نسبت به ابتدای سال جاری15آذرابتدای سالبیستم مرداد 1399بازار

22100252003090022.6239.82دلار - تومان
25990297903490017.1534.28یورو - تومان

10150000107500001300000020.9328.08سكه طرح قدیم – تومان
45200004685000573300022.3726.84مثقال طلا - تومان 

10434461081536132346822.3726.84هر گرم طلای 18عیار – تومان
10750000112500001332000018.4023.91سكه طرح جدید – تومان
35.42 -2078511130770713423372.65شاخص بورس - واحد

نقل قول

هرویك یاریجانیان
رئیس اتاق مشترك ایران و ارمنستان: سال99 
و 1400 هیچ صادرات خودرویی به ارمنستان 
نداشتیم، البته یك شركت ارمنی برای خرید 
100نیسان وانت مذاكراتی داشت اما به علت 

افزایش قیمت، منتفی شد. قیمت های چینی ها 
به مراتب از محصولات ایران كمتر است.

مصطفی دارایی نژاد
رئیس اتحادیه بارفروشان میدان مركزی میوه 
و تره بار: با توجه به دپوی میوه های شب یلدا 
اعم از انار و هندوانه به عنوان 2قلم پرمصرف 

مشكلی در تامین و عرضه وجود ندارد.

سیدسلطان حسینی امین
نائب رئیس اتاق بازرگانی اهواز: 40درصد از 
نخل های خوزستان به علت كمبود آب از بین 

رفته اند، افزایش شوری آب با تأثیر بر طعم خرما 
از كیفیت محصول ما كم كرده و باعث كاهش 

قدرت رقابت در بازار جهانی شده است.

مصطفی احمدی
رئیس اتحادیه آجیل و خشكبار تهران: تجار 

كشورهای همجوار در باغ ها و سرِ زمین جنس 
را از كشاورز خریداری می كنند و چون تفاوت 
ریال و ارزی زیاد است، كشاورز مایل است 
محصول خود را به تجار همسایه بفروشد.

مجتبی شادلو
نائب  رئیس اتحادیه باغداران:  با توجه به 

افزایش چشمگیر هزینه های تولید نمی توان 
انتظار ثبات قیمت در بازار را داشت، زیرا 

قیمت ها زنجیره وار با هم در ارتباط هستند. 

امیر هامونی
مدیرعامل سابق فرابورس:  شركت های 
استارت آپی به دلیل دارایی های نامشهود 

زیادی كه دارند نسبت به سایر شركت های 
بازار سرمایه با ریسك بالاتری مواجهند، به 

همین دلیل در قدم اول برای عرضه اولیه این 
شركت ها، سهام آنها عرضه نمی شود.

عدد خبر

قيمت هر دلار آمريكا ديروز با 420تومان افزايش 
معادل 1.4درصد به 30هزار و 900تومان رسيد. هر يورو نيز 

در بازار آزاد به قيمت 34هزار و 900تومان دادوستد شد.

420تومان

قيمت هر سكه طرح جديد در مبادلات روز گذشته 
200هزار تومــان افزايش يافت و به 13ميليــون و 350هزار 
تومــان رســيد. قيمت هر ســكه طــرح قديم هــم 150هزار 

تومان گران شد و از مرز 13ميليون تومان عبور كرد.

200,000تومان 

میزان افزایش قیمت بازار برخي خودروها از شنبه تا دوشنبه هفته جاري
قیمت دیروز )میلیون تومان(قیمت شنبه )میلیون تومان(نوع و مدل خودرو
261266پژو206 تیپ2

348355پژو207 دنده اي
277280پژوپارس

344347دنا تیپ یك
171173پراید111
143145پراید132

169171تیبا
189195كوئیك دنده اي

265269كوئیك اتوماتیك پلاس
545550چانگان
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عدد خبر

معــاون فــروش و خدمــات مشــتركین شــركت توزیــع نیــروی بــرق 
سیستان و بلوچستان گفت: با گذشت یك سال از اجرای طرح »برق امید« 
در این استان یك میلیون و۳۰۰هزار صورتحساب برق با تخفیف ۱۰۰درصدی 
در این اســتان صادر شــده اســت. به گزارش ایرنا، بهمــن محجوبی اصیل 
اظهار كرد: از این میزان صورتحساب صادر شده حدود ۷۳۲هزار در حوزه 

برق روستایی و حدود ۴۹۷هزار در حوزه برق شهری است.

1/3    میلیون 

رئیس پژوهشكده میگو كشور با اشاره به اینكه از ۱۰هزار جفت 
مولد میگو بیش از ۲.۴میلیارد قطعه بچه میگو تولید می شود، گفت: 
در آینده مركز تولید مولد میگــو عاری از بیماری بــرای تكثیر بچه میگو 
در بوشهر راه اندازی می شود. به گزارش تسنیم، عقیل دشتیان نسب 
افــزود: اصــاح نــژاد و به گزینــی مولــد میگــو از دیگــر برنامه هــای ایــن 

پژوهشكده است.

۲.۴میلیارد 

رئیــس مركــز بهداشــت شهرســتان بویراحمــد بــا اشــاره 
بــه ابتــای ۱8۰ دانش آمــوز  بــه بیمــاری كرونــا خواســتار تعطیلــی 
 بوفه های مدارس شــد. به گــزارش باشــگاه خبرنگاران جــوان، محمد 
یزدان پنــاه گفــت: دانش آمــوزان در زنگ هــای تفریح ماســك خــود را 
برمی دارنــد و پروتكل هــا را رعایت نمی كننــد. همه بوفه هــای مدارس 
بایــد تعطیــل شــوند و از ورود اولیا بــه مدارس مگــر در مواقــع ضروری 

خودداری شود.

180    دانش آموز

محصولات كشاورزی آذربایجان شــرقی در زیربخش های مختلف 
به ۴۵كشور دنیا صادر می شود به گونه ای كه صادرات در سال۹۹ نسبت 
به سال های گذشــته ۲۰درصد افزایش یافته اســت. به گزارش مهر، اكبر 
فتحــی، رئیس ســازمان جهادكشــاورزی اســتان آذربایجان شــرقی گفت: 
عراق، تركیه، افغانســتان، روسیه، تركمنســتان، آذربایجان و ارمنستان، 
 عمــده كشــورهایی هســتند كــه محصــولات كشــاورزی اســتان بــه آنهــا 

صادر می شود.

۴۵كشور

 رتبه استان ها از نظر زنان سرپرست خانوار
در بین اســتان های كشــور در ســال۹۸ سیستان 
و بلوچســتان و گیلان با 20.1درصــد و همدان با 
17.3درصد به ترتیب بیشــترین و آذربایجان غربی 
با ۹.۹درصد، كردستان با 10.1درصد و هرمزگان با 
10.۸درصد به ترتیب كمترین درصد زنان سرپرست 
خانوار را به خود اختصــاص داده اند. همچنین طبق 
یك تقسیم بندی دیگر در این گزارش آماری، نسبت 
زنان خودسرپرست به زنان سرپرست خانوار برحسب 
استان های كشــور، در سال۹۸ خراســان جنوبی با 
72درصد، یزد با 62.6درصد و گیلان با 62.1درصد 
به ترتیب بیشــترین و خوزســتان بــا 21.6درصد، 
هرمزگان با 23.6درصد و ایلام با 2۸درصد به ترتیب 
كمترین درصد زنان خودسرپرست را بین كل زنان 

سرپرست خانوار به خود اختصاص داده اند.
به عبارتی در ۹استان خراســان جنوبی، یزد، گیلان، 
مازندران، قزوین، آذربایجان شرقی، مركزی، زنجان و 
البرز بیش از نیمی از جمعیت زنان سرپرست خانوار، 

خودسرپرست )تك نفره( هستند.
در 1۵استان كشور نیز نسبت زنان خودسرپرست در 
مقایسه با زنان سرپرست خانوار بالاتر از نسبت آن در 
كشور )بالاتر از 41.۵درصد( است. در نهایت نسبت 
زنان خودسرپرست به كل خانوارهای خودسرپرست 
در بین استان های كشور در ســال۹۸ بررسی شده 
اســت. بر این اســاس در بین اســتان ها اردبیل با 
۹4درصد، قم با ۹3.۵درصد و قزوین با ۹0.۵درصد 
به ترتیب بیشترین و هرمزگان با ۵6.6درصد، لرستان 
بــا 6۵.4درصد و تهــران با 66.4درصــد به ترتیب 
كمتریــن درصد زنــان خودسرپرســت را بین كل 

خانوارهای خودسرپرست دارند.

    آمار بالا در سیستان وبلوچستان 
زنان سرپرست خانوار شــامل زنان بیوه، زنانی كه از 

همســر خود جدا شده اند، همســران مردان معتاد، 
همســران مردان زندانی، همســران مردان مهاجر، 
دختران مجرد خودسرپرســت، همســران مردان 
ازكارافتــاده و معلول  و... هســتند كه سرپرســتی 
خانوار را برعهده دارند و مســئولیت اداره اقتصادی، 
تصمیم گیری های عمده و حیاتی خانوار را به دوش 

می كشند.
هرچند در كل كشــور عوامل مختلفی به ویژه فوت 
مردان، طلاق یا اعتیاد به عنــوان دلیل افزایش زنان 
سرپرســت خانوار معرفی می شــود، امــا در برخی 
استان ها چون سیستان و بلوچســتان این موضوع 
دلایل متفاوتی دارد كه بیشتر به شرایط اجتماعی و 

فرهنگی منطقه مربوط می شود.
مدیركل دفتــر امور زنــان و خانواده سیســتان و 
بلوچستان با بیان اینكه این اســتان با 20.1درصد 
بیشــترین زنان سرپرســت خانوار را در كشور دارد 
به همشــهری می گوید: به طور كلی جمعیت فعال 
زن سرپرست خانوار رشــد 23.6درصدی داشته و 
جمعیت شــاغل زنان خانوار نیز در این بازه با رشد 
23.1درصدی همراه بوده است. با توجه به این رشد 
هم اكنون سیستان و بلوچستان ۹3هزار زن سرپرست 

خانوار دارد.

   فقر؛ عامل اصلی خودسرپرستی زنان 
زهرا ابراهیمی ۵دلیل فقر، چند همســری، ازدواج 
ثبت نشده، ازدواج با اتباع خارجی و كودك همسری 
یا كودك مــادری را به عنوان عوامــل افزایش آمار 
زنان سرپرســت خانوار در اســتان ذكــر می كند و 
توضیح می دهد: محوری ترین دلیلی كه به گسترش 
شمار زنان سرپرســت خانوار در استان منجر شده، 

توسعه نیافتگی فراگیر منطقه است.
او با بیان اینكه فقر توانمندی زنان سرپرست خانوار 
را در مسائل معیشتی با مشــكل روبه رو كرده است، 

می افزاید: بسیاری از زنان اســتان به ویژه ساكن در 
روستاها و سكونتگاه های غیررسمی به دلیل فقدان 
تحصیلات دانشگاهی و مهارت های زندگی و همچنین 
نبود شغل مناسب امنیت مالی ندارند. پاندمی كرونا 
نیز محدودیت های   یادشده را بیشتر كرده و با تغییر 
مناســبات اجتماعی و اقتصادی متاثر از این بحران، 
آنان برای امرار معاش با مشــكلات بسیاری روبه رو 

شده اند.
به گفته ابراهیمی، زنان سرپرست خانوار سیستان و 
بلوچستان با عوامل آســیب زایی همچون تبعیضات 
فرهنگی، ضعف دسترســی به فرصت های شــغلی، 
بی سوادی یا كم سوادی، نداشــتن درآمد مستمر و 
مشكلات روحی و روانی مواجه اند كه درصورت فقدان 
حمایت های همه جانبه، هزینه های آسیب زایی را به 

جامعه تحمیل خواهند كرد.

   چندهمسری و طلاق عاطفی
مدیركل دفتــر امور زنــان و خانواده سیســتان و 
بلوچستان چندهمســری را هم از عوامل گسترش 
شــمار زنان سرپرســت خانوار می داند و می گوید: 
همســران  ابتدا با طلاق عاطفی مواجه می شوند و 
در نهایت توسط همسرشــان رها و به جامعه   زنان 

سرپرست خانوار افزوده می شوند.
ابراهیمی درباره ازدواج های ثبت نشــده هم توضیح 
می دهد: ازدواج های ثبت نشده بار مضاعفی بر دوش 
زنان خواهد گذاشت، زیرا اكثریت افرادی كه به صورت 
سنتی ازدواج می كنند از دهك های پایین درآمدی 
جامعه هســتند و علاوه بر اینكه بدسرپرست تلقی 
می شوند درصورت طلاق یا فوت همسر باز هم از منظر 

قانونی حقوقی نخواهند داشت.
ازدواج  با اتباع خارجی هم به عنوان یكی از پدیده های 
خاص استان های مرزی از عوامل بالا بودن آمار  زنان 
سرپرســت در سیستان وبلوچســتان ذكر می شود. 

ابراهیمی در این باره توضیح می دهد: مهم ترین دلایل 
ازدواج زنان با مردان غیرایرانی علاوه بر اشــتراكات 
فرهنگی و قومی، فقر اقتصادی است. این ازدواج ها 
سنتی اند و زنان از هیچ  حقوقی برخوردار نیستند و 
با فوت یا ترك همسر، سرپرستی زندگی و كودكانی 

كه شناسنامه ندارند بر عهده ایشان باقی می ماند.

كودك همسری و كودك مادری 
سیستان و بلوچستان جزو 4استان نخست كشور در 
تعداد ازدواج دختران در سنین پایین است. به گفته 
ابراهیمی، این پدیده كه مجموعه ای از علل به ویژه 
فقر اقتصادی و فرهنگی موجب آن می شود، علاوه 
بر اینكه پدیده كودك مادری را رقم می زند، منجر به 
نابسامانی در نهاد خانواده نیزمی شود. درصورت ترك 
همسر، سن زنان سرپرست خانوار را به زیر 20سال 
می رساند كه خود مقدمه ای برای افزایش مشكلات 

این گروه از زنان است.
با توجه به ابعاد قابل توجه افزایش آمار زنان سرپرست 
خانوار، دفتــر امور بانــوان و خانواده اســتانداری 
سیستان و بلوچستان علاوه بر تصویب سند ارتقای 
شاخص های وضعیت زنان به عنوان یك برنامه جامع 
و راهبردی در برنامه های كلان دستگاه های اجرایی، 
برنامه های عملیاتی را به صــورت جدی و هدفمند 

دنبال می كند. 
ابراهیمی در این باره هم توضیح می دهد: این هدف 
از 2منظر در حال پیگیری است؛ تلاش برای تحول 
در نگرش به جامعه زنان سرپرست خانوار و تقویت 

مهارت ها و توانمندسازی آنان.

  آمار بالای طلاق و فوت همسر در گیلان 
گیلان هم رتبه برابری با سیستان وبلوچســتان در 
زمینه نسبت زنان سرپرست خانوار به كل خانوارها 
دارد كه البته مدیركل دفتر امور زنان و خانواده این 
استان برخلاف سیستان وبلوچســتان آن را جدا از 

سایر كشور نمی داند.
زهرا یعقوب نژاد در این باره به همشــهری می گوید: 
گزارش آمارهای رسمی درباره زنان سرپرست خانوار 
نشــان می دهد در دهه های اخیر تعداد خانوارهای 
دارای سرپرست زن در كشور افزایش یافته و گیلان 
هم از این موضوع مستثنی نیست. دلایل متعددی در 
كشور منجر به افزایش جامعه آماری زنان سرپرست 
خانوار شده است كه در گیلان مهم ترین عوامل آن 

فوت همسر و طلاق است.
به گفته وی، در گیلان بیش از 70هزار نفر سرپرست 

خانــوار تحــت پوشــش نهادهای 
حمایتی هستند.

   
براساس آمار وزارت تعاون، 
كار و رفاه اجتماعی بیش 
از 4میلیون زن سرپرست 

خانوار در كشــور داریم كه 
حداقل 60درصد آنها در گروه 

ســنی بالای ۵0ســال قرار دارند. 
هرچند مسئولان این وزارتخانه تأكید می كنند 

سیاستگذاران علاوه بر مشكلات زنانگی فقر باید روی 
سالمندی این قشر نیز تمركز كنند، اما در سیستان و 
بلوچستان و استان های مرزی شرق كشور بیشترین 
آمار زنان سرپرســت خانوار زیر 1۸ ســال است كه 
موضوع را در این استان ها متفاوت می كند؛ اتفاقی كه 
می توان مانند آنچه مدیركل دفتر امور زنان و خانواده 
سیستان و بلوچستان ذكر می كند به كودك همسری، 
كودك مادری و ازدواج های غیررســمی یا ازدواج با 

اتباع نسبت داد.

سیر همدان قرار است ثبت جهانی 
شــود؛ محصولی كه از دیرباز به كشاورزی

دلیل مرغوبیت، شهرت و آوازه 
داشته  و  اكنون به  فکر توســعه بازار خود در 
كشورهای دیگر است. شرایط مناسب آب وهوا 
دركنار حاصلخیزی زمین های همدان موجب 
شده  تا این منطقه یکی از مستعدترین استان ها 
برای تولید سیر باشد. هرچند گسترش نیافتن 
صنایع تبدیلی و بسته بندی همچنان مسیرهای 
توسعه این محصول همدان را بسته  و اكنون با 
نزدیک شدن سیر همدان به ثبت جهانی، این دو 

حوزه دوباره مورد توجه قرار گرفته اند. 

سیر همدان؛ خاص و بی مانند
ثبت جهانی محصولات كشاورزی موضوعی جالب 
توجه و البته دارای قابلیت ارزآوری اســت. مدیر 
توسعه و بازرگانی جهاد كشاورزی استان همدان 
درباره روند ثبت جهانی سیر همدان به همشهری 
می گوید: سیر استان همدان ثبت ملی شده و ثبت 
جهانی آن هم در حال پیگیری است. برای این كار 
قرار بود مبلغی معادل هزار فرانك سوئیس به فائو 
پرداخت شود. این مبلغ اكنون پرداخت شده  و ثبت 

جهانی سیر همدان به جریان افتاده است. 

حسین فضلی سیر استان را محصولی خاص می داند 
و درباره ویژگی های آن  می گوید: درصد آلیسین یا 
همان ماده تند و موثر سیر در محصول هیچ نقطه ای 
از جهان به اندازه همدان نیست. خواص درمانی و 
دارویی سیر هم به واسطه وجود همین ماده است و 
وقتی یك نوع از سیر مقدار بیشتری از آن را داشته 
باشد، برای مصارف دارویی و درمان مناسب تر است. 
البته به جز همدان، سیر اسپانیا هم آلیسین بالایی 
دارد اما میزان آن به اندازه ســیر همدان نیســت. 
این ویژگی هم بــه دلیل ژنوم بذر ســیر همدان، 
شــدت تابش نور، نوع خاك و آب و هوای معتدل و 

كوهستانی منطقه است.

حركت به سمت توسعه بازار جهانی
مدیر توسعه و بازرگانی جهاد كشــاورزی استان 
همدان درباره بــازار فروش و صادرات ســیر هم 
می افزاید: سیر در بازارهای جهانی هم پرمشتری 
اســت و از ابتدای امســال 7۵21 تن سیر معادل 
6.۹ میلیون دلار از ایران به كشــورهای همسایه 
مانند  تركیه، عــراق، پاكســتان، افغانســتان و 

كشورهای حوزه خلیج فارس صادر شده است. 
فضلی  می گوید: ثبت جهانی سیر همدان موجب 
خواهد شد كه این محصول به عنوان یك برند خاص 
در جهان معرفی شــود و بزرگ ترین تبلیغ برای 
بازاریابی سیر ایران است. الان كه هنوز این اتفاق 
نیفتاده، همدان در كشور به عنوان بارانداز سیر ایران 

شناخته می شود و محصول سیر از همه جای ایران 
برای بسته بندی به همدان ارسال می شود.

وی ادامه می دهد: وقتی این محصول ثبت جهانی 
شود، میزان تقاضای سیر استان افزایش می  یابد، 
قیمت آن بالا خواهد رفت و ارزش افزوده آن نیز به 
استان باز خواهد گشت و به كشاورز و تولیدكننده 
استان می رسد.  مدت هاست درباره شهرك صنعتی 
ســیر ایران در همدان صحبت شده است. فضلی 
درباره وضعیت فعلی این شهرك می  افزاید: شهرك 
صنعتی سیر ایران هم به عنوان مركزی برای توسعه 
فرآوری و تولید محصولات تولیدشده از سیر در حال 
ساخت است تا به واسطه آن بتوان تولید محصول 
سیر استان را تنوع بخشید و بازارهای بیشتری را به 
این محصول اختصاص داد. در حال حاضر تملك 
زمین این شهرك انجام شده  كه پس از رفع موانع و 
تكمیل، می تواند گامی موثر در اشتغال زایی و تولید 

محصول بیشتر داشته باشد. 

 افزایش عملکرد اراضی 
برآیند توســعه بازار یك محصول، تولید بیشتر و 
افزایش ســود اقتصادی تولیدكنندگان اســت. با 
این حــال، این افزایش تولید بــه عوامل مختلفی 
بستگی دارد و این موضوع درباره سیر همدان نیز 
صادق است. مدیر زراعت سازمان جهاد كشاورزی 
همدان با بیان اینكه در استان 3626هكتار زمین 
كشت ســیر وجود دارد كه امســال از این اراضی 
4۸هزار و۹۸4تن محصول برداشــت شده است، 
به همشــهری می گوید: در این اراضی زیركشت 
سیر ایران حدود 2۵00 بهره بردار سیر كار می كنند 
 و توســعه تولید محصول می تواند بــرای آنان نیز 

سود آور باشد. 
علی بایگانه با تاكید بر اینكه توســعه كشت سیر 
كاملا وابسته به بازار هدف است، ادامه می  دهد: سود 
و زیان و میزان كشت سیر در سال بعد به فروش و 
صادرات سیر امسال بستگی دارد. هر بار این فروش 

بیشتر باشد، سطح زیركشت سال آینده نیز بیشتر 
خواهد شد. با اینكه سیر یك كشت پاییزه است و از 
بارندگی پاییزه استفاده می كند، اما چندان مایل به 
افزایش سطح زیر كشت سیر استان نیستیم، زیرا 
بارندگی استان همدان هم چندان خوب نیست و 
از سوی دیگر بازار ما با همین میزان كشت تنظیم 
است.  وی با اشــاره به این موضوع كه ثبت جهانی 
ســیر همدان می تواند تقاضــای داخلی و جهانی 
این محصــول را افزایش دهد،  می گویــد: در این 
شرایط ترجیح ما این است كه به جای توسعه سطح 
زیركشت استان به ســوی افزایش عملكرد تولید 
سیر در همان سطح زیركشت موجود برویم و میزان 
محصول برداشتی در همان سطح را افزایش دهیم.

مدیر زراعت ســازمان جهاد كشــاورزی همدان 
می افزاید: از سوی دیگر یك سری ارقام پرمحصول 
نیز وجود دارد كه می توان به توســعه كشت آنها 
پرداخت تا برای توسعه كشت محصول به افزایش 

اراضی زیركشت و مصرف آب بیشتر نیازی نباشد.
بایگانه در پایان می گوید: از نظر من اولویت اول برای 
توسعه محصول سیر استان، ایجاد صنایع تولیدی 
و كارخانه های بسته بندی است تا بتوانیم محصول 
سیر استان را به شكل بهتر با ارزش افزوده و آورده 

بیشتر برای استان تولید كنیم.

   
ثبت جهانــی محصولات كشــاورزی پیش از این 
هم در مورد تولیدات دیگری مانند پســته دامغان 
مطرح شده است؛ موضوعی كه در نهایت باید آورده 
بیشتری برای تولید كنندگان آن استان داشته باشد 
و صادرات را افزایش دهد. این تنها سودی است كه 

مسئولان باید به دنبال تحقق آن باشند.

سیرهمداندرمسیرجهانیشدن
ثبت جهانی سیر همدان زمینه افزایش تولید، اشتغال، صادرات و ارزآوری این 

محصول را افزایش خواهد داد

توسعه كسب وكارهای خرد 
بسیاری از زنان سرپرست خانواده 
در سیستان و بلوچســتان با سواد 
پایین و بدون مهارت هســتند و به 
همین دلیل طرح هــای كارفرمایی 
كمیته امــداد امام خمینــی )ره( در 

حال اجراست.

تسهیلات با شرایط ویژه
به منظور توســعه كســب وكارهای 
مشــكلات  برخــی  رفــع  و  خــرد 
زمینــه  جامعــه،  ایــن  معیشــتی 
ارائه تســهیلات بــرای زنــان فراهم 
شــده اســت كــه می تــوان بــه ارائه 
تســهیلات روســتایی به بخشی از 
بانــوان سرپرســت خانــوار اشــاره 

كرد.

تشكیل كمیته حقوقی 
بســیاری از این زنان توانایی كافی 
برای بهره مندی از خدمات حقوقی 
ندارند و از خشونت رنج می برند و 
به همین دلیل كمیته های حقوقی 
راه اندازی و دفاتر حمایت از حقوق 
زنان و دادگستری در شهرستان ها 

احیا شد.

راه اندازی خانه های مهارت آموزی 
با افتتــاح خانه هــای مهارت آموزی 
در مناطقــی نظیــر حاشــیه عــلاوه 
بــر خدمــات آموزشــی و فرهنگــی 
بــه كــودكان و نوجوانــان بــرای 
توانمندسازی زنان هم كلاس های 
آموزشــی و برنامه هــای مختلــف 

تدوین و برگزار می شود.

تشكیل كارگروه مقابله با بحران
كارگــروه ویــژه مقابلــه بــا بحــران با 
هدف تغییــر نگرش به نقــش زنان 
در مواجهــه بــا بحران هــا بــا تعامل 
شــورای عالی ســمن های اســتان 
تشكیل شد كه منشا اثر نیك برای 

كاهش مشكلات زنان شد.

توسعه بازار فروش محصولات 
بــا هــدف تقویــت كســب وكارهای 
خــرد بیــش از 300كســب وكار بــه 
بازارهــای مهم ملی معرفی شــد 
كه بــا امضــای 8تفاهمنامه با 
مراكز مختلف مرتبط  تعامل 
پلتفرم هــای  مدیــران  بــا 
فــروش آنلایــن، فــروش و 
معرفی و اتصــال بازار محلی 
 بــه ملــی و حتــی بین المللــی 

انجام شد.

ارائه رایگان خدمات درمانی 
بــا توجــه بــه اینكــه بخشــی از این 
گروه، توانایی كافی برای پرداخت 
هزینه هــای درمانــی را ندارنــد بــا 
امضــای تفاهمنامــه همــكاری بــا 
بیمارســتان پیامبــر اعظــم)ص(  
ارائه خدمات مختلف و تخصصی 

درمانی به آنان فراهم شد.

UNDP همكاری با
برنامــه پیشــرفت و توســعه ملــل 
بزرگ تریــن   UNDP یــا  متحــد 
مرجــع كمك كننــده بــرای توســعه 

كشورهاست.
در شــمال سیستان وبلوچســتان 
طرح هـــــــــای  از  حمایــت  بــرای 
كسب وكارهای خرد زنان سرپرست 
 خانــوار بــا ایــن نهــاد همــكاری

شده است.

حمیده پازوكی
خبرنگار

جغرافیای زنان سرپرست خانوار
گیلان و سیستان و بلوچستان، 2 استان صدرنشین آمار زنان سرپرست خانوار هستند

 سیده زهرا عباسی مركز آمار و اطلاعات راهبردی وزارت 
تعــاون، كار و رفــاه اجتماعی در خبرنگار

 تازه تریــن گــزارش خــود از بررســی آمــاری ویژگی هــای
اجتماعی - اقتصادی زنان سرپرســت خانوار و خودسرپرست در 
سال های ۹۰ تا ۹۸ اعلام می كند؛ تعداد خانوار دارای سرپرست مرد در 

ســال ۹۸ بیش از ۲۲میلیون و تعداد خانوار دارای سرپرست زن نیز 
بیش از 4میلیون است. خانوارهای دارای سرپرست مرد طی سال های 
 ۹۰ تا ۹۸، حدود ۲۰/۶درصد افزایش داشــته اند، ولی در مورد تعداد 
خانوارهای معمولی دارای سرپرســت زن شــاهد افزایش حدود 

۲۶/۸درصدی بوده ایم.

حمایت از زنان سرپرست خانوار 
سیستان وبلوچستان 

حمایت از زنان سرپرست خانوار گیلان 

توسعه مشاغل خانگی 

با توجه به ظرفیت اختصاص یافته به استان گیان ۲۷۰نفر از زنان 
سرپرســت خانواده از میان بیش از ۳هزارنفر از فهرســت اسامی 
معرفی شده توسط جهاد دانشگاهی مورد شناسایی قرار گرفتند و با كمك 
عناصر تأثیرگذار اجتماعی و اقتصادی كه همان تسهیل گران، پشتیبانان و 

پیشران ها هستند توانمندسازی و در نهایت به بازار متصل شدند.

كارآفرینی اجتماعی 

مجموعه گیل بانو   با مشاركت یك سازمان مردم نهاد به محل عرضه 
دست ســازه  و تولیــدات زنــان سرپرســت خانــوار، خودسرپرســت و 
تولیدكننده نیازمند تبدیل شد.همچنین ۳خانه كارآ  فرینی در رشت وجود دارد 
كه   هدف آنها حمایت و توسعه مشاغل خانگی، توسعه فرهنگ كارآفرینی و 

برگزاری دوره های آموزشی كسب وكار و نمایشگاه دائمی است.

ارائه تسهیلات 

بیــش از ۴8میلیــارد ریــال تســهیات قرض الحســنه توســط 
بانك های عامل به 6۰۰زن سرپرست خانوار در استان پرداخت 
شد.  این تســهیات طی تفاهمنامه معاونت امور زنان ریاست جمهوری 
 بــا بانك هــای یادشــده پرداخــت و پــس از نیازســنجی بین شهرســتان ها 

توزیع شد. 

1۲3

فیلم مرتبط با 
گزارش را با اسکن 

این كد ببینید

رنا
س: ای

عك

ری
شه

هم
س:  

عك
گزارش
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در پویش كاشت بذر در زاگرس،  اصفهان

180
هکتار

مناطــق نیمه جنگلی اســتان 
اصفهان با كمك مردم بذركاری 
می شــود. محمدعلی كاظمی، 
مدیركل منابع طبیعی استان 
اصفهان در این باره گفــت: در این پویش با مشــاركت 
جمعیت هلال احمر، بســیج سازندگی، ســازمان های 
مردم نهاد، مردم محلی و اداره منابع طبیعی ۱۸۰ هكتار 
از ذخیره گاه جنگلی داغباشــی در جنوب سمیرم با بذر 
جنگل كاری می شــود. بذر درخــت ارژن گونه جنگلی 
مقاومی است كه توسط دوســتداران منابع طبیعی در 
ذخیره گاه جنگلی داغباشی كاشت می شود. درخت بادام، 
ارس یا ســرو كوهی، بنه، بلوط و اســكوپاریا از درختان 
جنگلی خاص زاگرس هستند و در استان اصفهان 45هزار 
هكتار جنگل دست كاشت از نوع درختان كم آب جنگلی 

اسكوپاریا و ارژن داریم.

پویش مردمی بــذركاری برای  ایلام

3
میلیون اصله

احیای جنگل هــای زاگرس با 
ســازمان های  همــكاری 
مردم نهاد، خانواده های شهدا، 
بســیج، هلال احمر و اداره كل 
منابع طبیعی و آبخیزداری ایلام در اســتان آغاز شده تا 
3میلیون اصله نهال به درختان این استان بیفزاید. رضا 
احمدی، مدیركل منابع طبیعــی ایلام در این باره گفت: 
بذرهای كاشت شده در ایلام شــامل بلوط، بنه، بادام و 
زالزالك است. همچنین امسال سازمان جنگل ها پویش 
»ملی ایران سرسبز« را با شــعار هر ایرانی یك نهال آغاز 

كرده تا به یاد هر شهید یك هزار اصله نهال كاشته شود.

 
استان فارس كه طی سال های  فارس

1546
هکتار

اخیر با شدیدترین اثرات تغییر 
اقلیم و آتش ســوزی جنگل ها 
مواجه شده، یكی از پرشورترین 
مراســم  را در پویــش مردمی 
بذركاری داشت. عبدالحســن صمدنژاد، مدیركل منابع 
طبیعی و آبخیزداری اســتان فــارس در این باره گفت: 
بذركاری در جنگل های فارس با حضور خانواده شهدا و 
ایثارگران، تشــكل ها و همیــاران طبیعــت، جوامع و 
بهره بــرداران محلــی و ســازمان های مردم نهــاد 
زیست محیطی انجام شد. در این پویش مردمی 2هكتار از 
منطقه جنگل بناب این شهرستان با كاشت گونه الوك و 
بنه بذركاری شــد و این اقدام به طور مســتمر تا پایان 
اسفند ماه ســال جاری در دیگر نقاط جنگلی ادامه دارد. 
صمدنژاد تصریــح كرد: این اقدام در راســتای زنده نگه 
داشــتن یاد و خاطره ۱43شهید ســرافراز شهرستان 
ارسنجان انجام و طی آن هزارو546هكتار از عرصه های 
منابع طبیعی آسیب دیده از حریق های جنگلی اخیر در 

این شهرستان با كاشت بذر، سبز و احیا خواهد شد.

پویش مردمی جنگل كاری با بذر  لرستان

2200
هکتار

برای احیای جنگل های زاگرس 
در استان لرستان با هدف احیا و 
از  بیــش  بازســازی 
از  2۰۰هكتــار  2هزارو
جنگل های این استان آغاز شده اســت. شیرزاد نجفی، 
مدیركل منابع طبیعی اســتان لرستان در این باره اعلام 
كرد: در سطح اســتان ۸نهالســتان داریم كه عمده آن 
نهالستان بام شــهر اســت. نهالســتان بام مجهزترین 
نهالســتان غرب كشــور اســت و هم اكنون 2میلیون و 
۸۰۰هــزار اصله نهــال آماده كشــت داریــم. یكی از 
سیاســت های منابع طبیعی در این اســتان، كشــت 
گونه های اقتصادی مانند گل محمــدی، مرزه، مورت و 

زرشك است.

پویــش مردمــی بــذركاری در  خوزستان

8000
اصله

خوزستان اگرچه گامی برای حفظ 
جنگل های استان اســت، اما در 
بخش ریزگردها نیــز مؤثرترین 
اقدام محســوب می شود. پویش 
همگانی احیــای جنگل های زاگرس كه با حضــور خانواده 
شهدای استان آغاز شده، با هدف كمك به  جایگزینی ۸هزار 
اصله درختی اجرا می شود كه در تخریب های جاده ای تاكنون 
از بین رفته اند، اما در برابر گردوغبار می توانستند مانند صافی 
عمل كنند. در استان خوزستان 6.4میلیون هكتار عرصه وجود 
دارد كه نزدیك به یك میلیون هكتار آن جنگل است و از این 
لحاظ خوزستان سومین استان جنگلی در حوزه زاگرس از نظر 

عرصه های جنگلی است كه  عدد بزرگی به شمار می رود.

همزمان با سراســر كشور، پویش  چهارمحال و بختیاری

290
هکتار

مردمی بــذركاری بــرای احیای 
جنگل های زاگرس در 2۹۰هكتار 
وســعت اســتان چهارمحــال و 
بختیاری آغاز شد. این طرح در همه 
استان و در مناطق خاص ازجمله منطقه آبسرده اردل، سیاسرد 
بروجن، تپه نورالشــهدای بن، جاده سلامت ســامان، پارك 
تهلیجان شهركرد، منطقه چاله گاه خانمیرزا و منطقه آس جم 
لردگان، پارك جنگلی چلیچه فارسان، منطقه طارم در كوهرنگ 
و ناغان شهرستان كیار در حال اجراست. برای اجرای این طرح 
در مناطقی كه جنگل وجــود ندارد، از ظرفیت بوســتان ها، 

پارك های جنگلی و فضا های سبز استفاده می شود.
سهم اســتان حدود 6درصد كل رویشــگاه زاگرسی معادل 
33۰هزار هكتار است. سید اسماعیل صالحی، مدیركل منابع 
طبیعی چهارمحال و بختیاری گفــت: اجرای پویش مردمی 
احیای جنگل های زاگرس، محدود به مهلت زمانی خاص نیست 
و تا پایان فصل بذركاری ادامه خواهد داشت و بذر موردنیاز در 

اختیار دوستداران طبیعت و بهره برداران قرار خواهد گرفت.

مردم استان كردستان همراه با همه  كردستان

3300
هکتار

زاگرس نشــینان بــرای احیــای 
درختان زاگرسی دست به كار شدند 
تا در پویش مردمــی بذركاری در 
محــدوده  در  كردســتان 
3هزارو3۰۰هكتار از اراضی ملی بذر درختان جنگلی را بكارند. 
سعدی نقشبندی، مدیركل منابع طبیعی استان كردستان در 
این باره گفت: مساحت درنظر گرفته شــده در این طرح برای 
استان 65هكتار است. البته بذركاری در این پویش محدود به 

مهلت خاصی نیست و امســال تا پایان فصل، بذركاری ادامه 
خواهد داشــت و بــرای تداوم پویــش در ســال های آینده 
برنامه ریزی هایی انجام شده است. نقشــبندی با قدردانی از 
مشاركت های مردمی برای بذركاری در جنگل های استان، اضافه 
كرد: این پویش با مشاركت انجمن های مردم نهاد، دوستداران و 
همیاران طبیعت، همراهی و همــكاری مردم، جوامع محلی، 
مسئولین دولتی و باهدف حفظ و احیای جنگل ها و مراتع اجرا 
می شود. یك میلیون و4۰۰ اصله نهال صنوبر در نهالستان های 
استان تولید و در اسفند ماه همزمان با هفته منابع طبیعی در بین 

متقاضیان اجرای طرح زراعت چوب توزیع می شود.

در پویش بــذركاری جنگل های  كهگیلویه و بویراحمد

760
هکتار

زاگرس 76۰هكتار از جنگل های 
كهگیلویــه و بویراحمد از طریق 
بذركاری احیا می شود.غلامحسین 
حكمتیان، مدیركل منابع طبیعی 
كهگیلویه و بویراحمد گفت: در برنامه پویش بذركاری استان، 
سازمان های مردم نهاد، تشكل ها، بسیج سازندگی و سازمان 
بسیج كشاورزی و دوستداران طبیعت دست به كار شدند تا در 
این پویش، 76۰هكتار از جنگل های استان را بذركاری كنند. 
البته در مناطق گرمســیری نیز 5۰هزار نهال برای كاشت تا 
پایان سال پیش بینی شده است. وی از در اختیار قرار دادن بذر 
رایگان به اقشــار مختلف جامعه خبر داد و گفــت: یكی از 
اولویت های كاشــت بذر در مناطقی است كه در مدت زمان 

گذشته دچار حریق شده است.

نیروهــای مردمــی و بســیج  آذربایجان غربی

80
هکتار

آذربایجان غربــی قــرار اســت 
۸۰هكتار به وسعت جنگل های 
این اســتان اضافه كنند. هادی 
قاسمی، مدیركل منابع طبیعی 
اســتان آذربایجان غربی در این باره گفت: مردم سردشت و 
دیگر شــهرهای اســتان در این پویش بذركاری مشاركت 
خوبی داشته اند. در این طرح در مسیرهای ورودی مناطق 
جنگلی و مستعد احیا پایگاه ثابت مستقر می شود و بذر مورد 
نیاز شامل بلوط، بادام و ارغوان در اختیار دوستداران طبیعت 

قرار می گیرد.

در استان همدان مردم دوشادوش  همدان

110000
اصله  نهال

افزایــش  بــرای  مســئولان 
جنگل هــای زاگرســی همقدم 
شدند تا ۱۱۰هزار اصله نهال به 
جنگل های اســتان اضافه كنند. 
اسفندیار خزایی، مدیركل منابع طبیعی استان همدان در 
این باره گفت: هدف از اجرای این نوع پویش مردمی تلاش 
برای همراهی مردم در حوزه حفاظت و حراست از جنگل ها 
و مراتع به عنوان سرمایه های خدادادی است. البته این پویش 
و این اقدام قرار نیست فقط امسال برگزار شود و امروز این 
مراســم به صورت نمادین آغاز شده و در سال های آینده در 

فصل مناسب بذركاری ادامه خواهد داشت.

در اســتان كرمانشــاه بــه یاد  كرمانشاه

9900
اصله نهال

۹۹۰۰شهید استان ۹۹۰۰چاله 
در منطقه حفاظت شــده چالابه 
كرمانشاه برای اجرای این طرح 
حفر و ۹۹۰۰اصله نهال سازگار با 
شرایط اقلیمی منطقه  كاشته شد. ان شاء الله كولانی، مدیركل 
منابع طبیعی استان كرمانشاه درخصوص این رویداد بزرگ 
گفت: مردم كرمانشاه همیشه همراه و همیار طبیعت بوده اند 
و رویدادهای بزرگی را رقم زده اند. در این پویش یكی از این 
رویدادها رقم خورد و این حضور پرشــور جای بسی تقدیر 
دارد. استان كرمانشاه 527هزار هكتار عرصه جنگلی دارد كه 
مناطقی از آن بر اثر حوادث طبیعی و غیر طبیعی صدماتی 
دیده كه باید احیا شود و چه زیباست كه این حركت با حضور 

مردم، مشاركت آنها و با دستان مهربان آنها باشد.

پویش مردمی كاشت بذر درختان جنگلی 
در رویشگاه زاگرس این روزها به اوج خود 
رسیده و همه برای نجات وسیع ترین رویشــگاه جنگلی ایران هم پیمان شده اند. 
در این پویش مردمی قرار است با كاشــت بذر درختان متنوع كه با اقلیم 11استان 

زاگرسی همخوان است، 3300هكتار به وسعت جنگل های كشور افزوده شود.
رئیس سازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداری كشور در این باره به همشهری می گوید: 
پدیده هایی چون تغییرات اقلیمی، كاهش بارندگی و خشكسالی های مداوم، وجود 
آفات و بیماری های درختان جنگلی و آتش ســوزی جنگل ها و مراتع در منطقه 
ازجمله چالش ها و تهدیداتی اســت كه جنگل های زاگرسی كشور را تحت تأثیر 
خود و در معرض بحران قرار می دهد. به گفته مسعود منصور به دلیل رشد جمعیت 
و نیاز جنگل نشینان به ســوخت، منبع غذایی برای دام ها و زمین های كشاورزی، 
بهره برداری غیراصولی از این جنگل ها چهره آنها را دگرگون كرده  است؛ بنابراین 

جز در نقاطی معدود  نشانی از انبوهی ســابق این جنگل ها دیده نمی شود. در این 
زمینه به منظور احیای جنگل های زاگرس كه از مهم ترین جنگل های كشور هستند، 
طرحی با عنوان پویش مردمی برای احیای جنگل های زاگرس آغاز شده تا با مشاركت 
و نقش آفرینی مردم جانی دوباره به این رویشگاه كشور بازگردد. این برنامه مردمی 
با مشاركت دوستداران محیط زیست و منابع طبیعی، همراهی و همكاری شوراها ی 
روستا، جوامع محلی، گروه های جهادی مســئولان دولتی و محلی، تشكل های 
زیست محیطی، بسیج ســازندگی و هلال احمر با هدف حفظ و احیای جنگل ها و 
مراتع اجرا می شود. این طرح با انجام عملیات بذركاری گونه های بومی ازجمله بلوط، 
زالزالك و گونه های جنگلی سازگار با شرایط اقلیمی و آب و هوایی در ۷۴شهرستان 
استان های حاشیه زاگرس به پایداری، احیا و زادآوری جنگل های این مناطق كمك 
می كند. با توجه به پیر و بیمار شدن اغلب درختان هم اكنون بذرپاشی تنها راه نجات 

جنگل های كشورمان از نابودی است.

نخستین دستور
چهــره روز ایــن شــماره 
محمدباقــر قالیباف، رئیس 
مجلس شــورای اســلامی 
است. او نخســتین رئیس 
قوه اســت كــه دیــروز به 
نامه چنــد روز قبل عباس 

مقتدایی، نایب رئیس   كمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس شورای اسلامی به سران قوا پاســخ مثبت داد و از رئیس 
مركز پژوهش های مجلس خواست، بررســی فوری راهكارهای 
 تحقق اصل5۰ قانون اساســی درباره حفاظت از محیط زیست را

آغاز كند.
عباس مقتدایــی چند روز پیش از روســای جمهــوری، رئیس 
مجلس و رئیس قوه قضاییه خواســته بود اهتمام و توجه بیشتر 
ســه قوه را برای تحقق اصل پنجاهم قانون اساســی و حفاظت 
از محیط زیســت نشــان دهند تا به فرموده مقام معظم رهبری، 
حفاظت از محیط زیست جدی تر پیگیری شود. براساس اصل 5۰ 
قانون اساســی »در جمهوری اسلامی، حفاظت محیط زیست كه 
نسل امروز و نسل های بعد باید در آن حیات اجتماعی رو به رشدی 
داشته باشند، وظیفه عمومی تلقی می شود ازاین رو فعالیت های 
اقتصادی و غیرآن كه با آلودگی محیط زیست یا تخریب غیرقابل 

جبران آن ملازمه پیدا كند، ممنوع است.«

طرح  روز

عدد خبر

چهره روز

خبرهای كوتاه

۹۸درصد از محصولات كشاورزی ایران در خاك   و 
2درصد باقیمانده در گلخانه ها تولید می شوند.

98درصد

۱۶تن در هكتار میزان فرســایش خــاك مازندران 
اســت. میانگیــن جهانــی فرســایش خــاك 5 تــا ۶تــن در 

هكتار است.

16تن

۳5۰۰كیلومترمربــع مســاحت  از تــالاب   بختــگان 
به دلیل نپرداختن  حقابه  و تغییر اقلیم خشك شده است.

3500كیلومتر

داوود كاظمی

سازمان   جنگل ها اعلام کرد: ویرایش طرح تنفس جنگل به مجلس 
ارسال می شود.

  مخالفت محیط زیست با كاشت گیاهان دارویی در شیب
اداره كل حفاظت محیط زیست مازندارن با كاشت گیاهان دارویی 
در مناطق شــیب دار مخالف اســت. به گزارش ایرنا، حسینعلی 
ابراهیمی كارنامی معتقد است كه ریشه گیاهان دارویی نهایتا2۰ 
تا 4۰سانتی متر در خاك پایین می رود، اما ریشه بوته های مرتعی 
گاهی تا 4۰متر در زمین پیش می روند و از خاك حفاظت می كنند.

كشت گیاهان دارویی در زمین های دشت را می توان توجیه كرد، 
اما مخالف كشت گیاهان دارویی در زمین های شیب دار هستیم.

  هلالی های محیط زیست كرمان به هدف خورد
طرح موسوم به هلالی های آبگیر كه در 2محدوده استان كرمان 
توسط اداره كل محیط زیست اجرایی شد، به گفته متولیان موفق 
بوده است. به گزارش ایرنا، این طرح با هدف كنترل فرسایش خاك، 
جلوگیری از تشدید پدیده گردوغبار ، حفاظت از منابع طبیعی و 
حیات وحش موجود در مناطق حفاظت شده محیط زیست انجام 
شده است. داریوش غفاری، معاون محیط زیست طبیعی و تنوع 
زیستی اداره كل حفاظت از محیط زیست استان كرمان می گوید 
كه در طرح هلالی های آبگیر )بانكت( گودال هایی موسوم به هلالی 
ایجاد و بذر گیاهان بومی در پشــت آن كاشــته می شود. پس از 
بارش باران، آب در آنها برای مدت زمان مشخصی ماندگار و ضمن 
مرطوب نگه داشتن خاك، سبب نفوذ آب در لایه های زیرین زمین 

می شود و از بروز سیلاب و خسارت های آن جلوگیری می كند.

حدود یك دهه از طرح موضوع توســعه گردشــگری دریایی در ایران می گذرد و دولت ها 
همچنان بر طبل توســعه گردشــگری دریایی ایران می كوبند. طی این ســال ها توسعه 
گردشگری دریایی در ایران تنها در حد صحبت مانده اســت و به رغم جلسات مكرری كه 
دستگاه های مختلف و مرتبط با موضوع گردشــگری دریایی با یكدیگر داشته اند، هنوز نه 
تعریف مشخصی از گردشگری دریایی در ایران وجود دارد و نه هدفگذاری دقیقی از راه اندازی 

گردشگری دریایی درا یران انجام شده است.
سعید انوری نژاد كه راه اندازی نخستین لنج بادبانی ایران را برای احیای دریانوردی سنتی 
در كارنامه دارد و عضو كارگروه مشورتی گردشگری دریایی در وزارت میراث فرهنگی است، 
به همشهری می گوید كه هنوز تعریف مشخصی از گردشگری دریایی در ایران وجود ندارد.

به گفته او، متولیان گردشگری كشور  هنوز فانتزی ساخت هتل در آب یا راه اندازی كروزهای 
دریایی را  در ذهن دارند؛درحالی كه هتل سازی  در آب ارتباطی به گردشگری دریایی ندارد 
و ایران نیز به دلیل نداشتن زیرساخت برای توسعه گردشگری دریایی آماده میزبانی و حتی 

پهلو گرفتن كشتی های كروز نیست.
انوری نژاد با اشاره به دستور اخیر وزیر میراث فرهنگی برای راه اندازی كشتی های كروز در 
سفر خود به هرمزگان گفت: كشتی كروز چندین هزار مسافر و گردشگر را جابه جا می كند؛ 
درحالی كه هیچ یك از اسكله های گردشگری ایران ظرفیت سرویس دهی به چندین هزار 

گردشگر كروز را ندارد.
به گفته این عضو كارگروه مشــورتی گردشــگری دریایی وزارت میراث فرهنگی، سفر با 
كشتی های كروز بسیار گران است و اگر مدنظر مســئولان استفاده از كروز در گردشگری 
داخلی است كه مشخص نیست چه تعداد از گردشگران از خدمات این كشتی ها استقبال 
كنند. اگر هم منظور جذب گردشگر خارجی برای كشتی های كروز است كه خدمات این 
كشتی ها با افرادی كه دارای سلایق خاص هستند با فرهنگ و شرع در ایران همخوانی ندارد.

به گفته این فعال گردشــگری دریایی، هیچ طرحی برای توسعه گردشگری دریایی كشور 
وجود ندارد و حتی زمانی كه در دولت قبل توافقنامه گردشــگری برای توسعه كشتی های 
كروز با كشورهای اتحادیه اقیانوس هند امضا شد نیز به آنها یادآوری كردیم كه امكان توسعه 
این شیوه از گردشگری دریایی در ایران وجود ندارد و بهتر است اتحادیه گردشگری دریایی 
میان ایران و كشورهای منطقه ایجاد شده و مسیرهای گردشگری دریایی بین ایران و برخی 

كشورهای حاشــیه خلیج فارس نظیر امارات 
و قطر نه با كشــتی كروز كه با لنج های سنتی 

برقرار شود.
عضو كارگــروه گردشــگری دریایــی وزارت 
میراث فرهنگی گفت: آسیب های محیط زیستی 
بالای كشــتی های كروز برای پهنه های آبی و 
همچنین تأثیر ورود ناگهانی هزاران گردشگر 
كروزســوار به یك مقصد گردشگری از جمله 
موضوعاتی اســت كه در توســعه گردشگری 
دریایی با كشــتی های كروز همچنان مطرح 

است.
سعید انوری نژاد از مسئولان كشور می خواهد 
پیش از آنكه بر طبل گردشگری دریایی بكوبند 
تكلیف خودشان را با گردشگری دریایی مشخص 
كنند كه تعریف دقیق شان از توسعه گردشگری 
دریایی چیست و كدام بخش ها در این اقتصاد 

دریا مدنظرشان است.
او با اشاره به ظرفیت های بالای ایران در توسعه 
گردشــگری دریایی با لنج های سنتی به دلیل 
ثبت جهانی دانــش لنج ســازی و دریانوردی 
ایرانی در یونســكو، گفت: ایران دارای یك نوار 
ساحلی بسیار جذاب در جنوب و تعداد ۱4جزیره 
همچون لاوان و مارو و تنب های بزرگ و كوچك 
و قشم و هرمز و هنگام اســت كه این جاذبه ها 
در كشورهای حاشیه خلیج فارس وجود ندارد. 

فرهنگ و زیست اجتماعی بسیار جالبی نیز در جنوب كشور وجود دارد كه درصورت وجود 
برنامه می توان گردشگر دریایی كشور را متمركز بر این موضوعات كرد.

این فعال گردشــگری دریایــی از ممكن نبودن صــدور مجوز گردشــگری دریایی برای 
سرمایه گذاران به دلیل نبود آیین نامه درخصوص این شاخه از گردشگری خبر داد و گفت: 
نه تنها آیین نامه ای وجود ندارد كه حتی قوانین مربوطه اجازه تردد لنج های سنتی در فاصله 

دورتر از ساحل را نمی دهند و لنج ها می توانند حداكثر 2مایل از ساحل دور شوند.
عضو كارگروه مشورتی گردشگری دریایی در وزارت میراث فرهنگی می گوید اولویت های 
راه اندازی گردشگری دریایی ایران نخست ایجاد اسكله های میزبان گردشگران و بعد برقرار 
شدن مسیر گردشگری بین جزایر جنوبی كشور اســت تا گردشگران بتوانند با استفاده از 
لنج های سنتی بین جزایر سفر كنند. به گفته او، تلاش برای ایجاد مسیر گردشگری دریایی 
بین كشورهای حاشیه خلیج فارس و ایران از دیگر اقدامات فوری است كه باید وزارت میراث 

فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی عهده دار انجام آن شود.
تأكید وزرای میراث فرهنگی و همچنین روسای جمهوری بر توسعه گردشگری دریایی با 
هدف فعال كردن اقتصاد دریا صورت می گیرد و این در حالی است كه سیامك مرندی، رئیس 
دبیرخانه شورای عالی صنایع دریایی به همشهری گفته است كه تأكید روسای جمهوری باید 

تبدیل به برنامه در وزارتخانه ها و دستگاه های مرتبط شود تا نتیجه بخش باشد.
به گفته سیامك مرندی، زیرساخت های لازم برای پهلو گرفتن كشتی های كروز در سواحل 
شمالی ایران و میزبانی از هزاران گردشگر در كشــتی های كروز وجود ندارد؛ ضمن آنكه در 
جنوب ایران نیز كشتی سانی با قابلیت جابه جایی هزاران مسافر و خودرو و قابلیت هتلی و 
برخورداری از خدمات كافی از سال ها پیش بلااستفاده مانده است؛ چون برنامه ای برای راه 
افتادن این كشتی وجود ندارد. رئیس دبیرخانه شورای عالی صنایع دریایی كشور به همشهری 
می گوید كه مســئولان مرتبط با صنعت گردشــگری باید در موضوع گردشگری دریایی 
هدفگذاری داشته باشند تا مشخص شــود كه آیا تمایلی به جذب 3 تا 4میلیارد دلار پول با 
رونق این شاخه از گردشگری در كشور دارند یا منظورشان جذب تنها چند گردشگر زیر عنوان 
گردشگری دریایی اســت؟ او می گوید: باید بدانیم هدفی كه سازمان گردشگری در توسعه 
گردشگری دریایی درنظر دارد چیست تا بر این اساس به حذف موانع و چالش ها اقدام كنیم و 
سرمایه گذاران این بخش بدانند گردشگری دریایی ایران در چه حوزه ای نیاز به سرمایه گذاری 

دارد وگرنه به آب انداختن چند جت اسكی در آب دریاها گردشگری دریایی نیست.
ســیامك مرندی تأكید می كند: اگر وزارت میراث فرهنگی برنامه خود را  برای توســعه 
گردشگری دریایی كشور به طور مشخص ارائه كند، شورای عالی صنایع دریایی كشور نیز هر 

كمكی بتواند در مسیر رفع مشكلات توسعه این شاخه از گردشگری انجام می دهد.

كلاف سردرگم گردشگری دریایی

در پویش مردمی كاشت بذر درختان جنگلی در ۱۱استان زاگرسی 33۰۰هكتار به وسعت جنگل ها  افزوده می شود

بسیج ایران برای نجات زاگرس

  با گذشت حدود یك دهه 
از طرح گردشگری دریایی 
هنوز زیرســاخت های این 
شاخه از گردشگری ایجاد 

نشده است
  عضو كارگروه مشورتی 
گردشگری دریایی وزارت 
میراث فرهنگی: گردشگری 
دریایــی هنــوز تعریــف 

مشخصی ندارد
دبیرخانــه  رئیــس    
شورای عالی صنایع دریایی: 
وزارت میراث فرهنگــی 
در گردشــگری دریایــی 

هدفگذاری ندارد 

آب های شیرین كل كشور در زاگرس
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تا امروز چند كتاب از »ژوئل اگلوف« 
ترجمه كرده ايد؟

2 كتاب از اين نويسنده فرانسوي ترجمه كرده ام. 
يكي »منگــي« و ديگــري »عوضــي«. »ادموند 
گانگليون و پســر« اين نويســنده هم تازه منتشر 

شده است.
چه شــد كه اين بار نخستين اثر اين 
نويســنده را كه ســال1999 منتشر شده، به 
فارســي برگردانديد؟ در انتخاب كتاب هايي 
كه ترجمه مي كنيد، چــه معيارهايي را درنظر 
مي گيرد؟ دريافت جايزه براي كتاب مهم است؟

 تا جايي كه اطــاع دارم، اين اثر تــا امروز جوايز 
متعددي را از آن نويسنده اش كرده است.

معمولاً وقتي كتابي را از نويسنده اي مي خوانم 
و خوشــم مي آيد، كه البته آن هم معياري 

دارد، به اين موضوع مي انديشم كه كتاب 
براي من و جامعه ايران مناسب ترجمه 
اســت يا نه. اگر پاســخ در ذهنم مثبت 

باشد، معمولاً كارهاي ديگر 
آن نويســنده را هــم 

مي خوانم تــا با دنياي 
داســتاني اش بيشتر 
آشــنا شــوم. حتي 
تــاش مي كنم كه 
نويسنده را بيابم و با 
خودش صحبت كنم. 
در واقع اين كارها را 
پيش از شروع ترجمه 
انجام مي دهم. سعي 

مي كنم بــراي ترجمه 
در ژانر خاصي متمركز 

باشم. سال هاست كه ژانر 
»طنــز ســياه« را به عنوان 

ژانر مورد عاقه ام در ادبيات 

فرانســه براي فارســي زبانان ترجمه مي كنم. از 
قديمي ها، از »مارسل امه« شــروع كردم و بعدها 
به »آگوتا كريســتف« رسيدم. ســپس اگلوف و 
پس از آن آثار »ژان پل دوبــوآر« را ترجمه كردم. 
دليل اينكه »منگي« را يافتم اين بود كه »منگي« 
رماني شاخص در ژانر طنز سياه محسوب مي شود 
و نويسنده اش هم در اين ژانر كاماً شناخته شده 
اســت. منگي جايزه هم گرفت. يكي از آن جوايز، 
»الن فورنيه« است. كتاب هايي كه جايزه مي گيرند، 
آثاري اند كه هم براي نويسنده و هم براي مترجم 
مورد توجه قرار مي گيرند. بين اين همه كتابي كه 
چاپ مي شــود، اگر جوايز ادبي يك سال را درنظر 
بگيريم، تعداد كتاب هايي كه براي اين جوايز نامزد 
مي شوند، يا جزو نامزدهاي نهايي تا مراحل پاياني 
بالا مي آيند، يا جايزه را دريافت مي كنند، در 
مجموع حدود 20تا 30عنوان كتاب خواهد 
بود. يعني به شــرط اينكه 3 نامزد نهايي را با 
كتابي كه باعث برنده شدن نويسنده مي شود، 

تازه هاي نشر

  بخت بيدادگر
كتاب »بخت بيدادگر« اثــر »هدا مارگوليوس 
كووالي« را راضيه خشنود به فارسي برگردانده 
و به تازگي از سوي نشر ماهي منتشر شده است. 

اين اثر از مشــهورترين كتاب ها درباره زندگي زير سايه كمونيسم 
است. داستان زني كه از چاه سياه نازيســم جان سالم به در مي برد 
تا به مغاكي بس عميق تر و ظلماني تر فروغلتد، يعني اتحاد جماهير 
شوروي، آرمانشهري كه ويرانشهر شد. نويسنده مي كوشد با كلمه، 
تنها ابزار بي قدرتان، اين چرخه غم انگيز اميد و نوميدي را به تصوير 
بكشد. در بخشي از كتاب مي خوانيم: »هوا كم كم تاريك مي شد. دختر 
كوچولوي ما ساعت ها پيش با هزار و يك توصيه به دردبخور بدرقه مان 
كرده بود: از كدام راه برويم، آدم هاي معتمد را كجا پيدا كنيم و از چه 
كساني بپرهيزيم. به لطف اين دخترك، به مرزي رسيديم كه راهش را 
از قلمرو مثله شده جمهوري چكسلواكي سابق جدا مي كرد، اقليمي 
كه حالا به آن مي گفتند تحت الحمايه بوهم – موراويا و از سال ۱۹3۹ 
در اشغال آلماني ها بود. خسته و گرسنه، تا مغز استخوان يخ زده از بادي 
كه در لباس هاي پاره پاره مان نفوذ مي كرد، به كندي پيش مي رفتيم. 
اما آن ساعات نخســتين آزادي ما را زيرورو كرده بود. آن سايه هاي 
درمانده و بي روح، آن گريختگان از ســر درماندگي محض، حالا در 
چنگ اراده اي آهنين براي زيســتن بودند.« نشر ماهي اين كتاب 

2۱2صفحه اي را به بهاي 60هزار تومان منتشر كرده است.

  كيمياي سعادت 
»كيمياي سعادت« از ابوحامد امام محمد غزالي 
طوسي، با ترجمه شــاخص حسين خديو جم، 
شاهكاري است در حوزه اخاق زندگي كه در 
آخرين سال هاي سده پنجم هجري به فارسي 
نگارش شده اســت. اين اثر گرانبها كه يكي از 
نمونه هاي درخشان نثر فارسي به حساب مي آيد، 

چكيده اي است از كتابي با دو برابر حجم حاضر كه امام محمد غزالي 
آن را تحت عنوان »احياءالعلوم الدين« به زبان عربي تأليف كرده است. 
البته با توجه به مطالب مهم عرفاني، اخاقي و انسان شناختي موجود 
در كيمياي سعادت ، اين اثر بيشتر از اينكه چكيده كتاب قبلي تلقي 
شود، نسخه فارسي و گلچين شده آن به حساب مي آيد. نثر »امام 
محمد غزالي« فصيح و دقيق اســت. در واقع نثر به كار رفته در اين 
كتاب، نثر صوفيه است كه از ويژگي هاي آن مي توان به جلوه آهنگين 
و موسيقيايي متن در كنار عنصرهاي جناس، سجع و تكرار اشاره 
كرد. اين ساختارهاي موزون و آرايش هاي هجايي منظم، تشبيهات 
و تمثيل هاي امام محمد غزالي را در نثري كه بوي شاعرانگي دارد به 
خواننده منتقل مي كند. امام محمد غزالي ابي حامد محمد بن محمد 
الغزالي الشافعي، ملقب به حجت الاسام زين الدين الطوسي و امام 
محمد غزالي )505 - 450 ه . ق( همه چيزدان، فيلســوف، متكلم 
و فقيه ايراني و يكي از بزرگ ترين مردان تصوف سده پنجم هجري 
است. انتشارات علمي و فرهنگي اين اثر دوجلدي را به بهاي 65هزار 

تومان منتشر كرده است.

گفت وگو با اصغر نوري، به بهانه ترجمه كتاب »ادموند گانگليون و پسر« اثر ژوئل اگلوف

کاسبی مرگ درآخرين رمان  اگلوف
اصغر نوري نام شناخته شده اي در عرصه ترجمه ادبيات معاصر فرانسه 
اســت. نوري بي آنكه در ترجمه و زبان مقصد )فارســي( بخواهد ادا 
درآورد و دانش و توانايي هايش  را به رخ مخاطب بكشــد، جوري كه 
توي ذوق بزند، روان و شسته رفته ترجمه مي كند و صد البته فارسي او در برگردانش غناي خاصي دارد. آخرين رماني كه 
او از ميان نويسندگان ژانر »طنز سياه« فرانسه ترجمه كرده، »ادموند گانگليون و پسر« اثر »ژوئل اگلوف« است كه با خريد 
حق كپي رايت از سوي نشر افق به تازگي راهي بازار كتاب شده است. او پيش از اين 2 رمان »منگي« و »عوضي« را از همين 

نويسنده به مخاطبان ايراني معرفي كرده است. به بهانه انتشار اين رمان به زبان فارسي با او ديدار كرده ايم.

بشــماريم، فراتر از 30كتاب نيست. مسلم است 
كه كنجكاو مي شوي تا بداني آن كتاب چيست و 
بررسي اش كني. البته تا امروز هيچ كتابي را صرفاً 
به دليل اينكه جايزه گرفتــه براي ترجمه انتخاب 
نكرده ام. اما كتاب هايي را كــه جايزه مي گيرند، 

سعي مي كنم بخوانم.
معيارتان در ترجمه چيست؟

اول اينكه با توجه به سليقه ادبي ام از كتاب خوشم 
بيايد. به گمانم مترجم به نوبه خود بايد داراي يك 
ســليقه ادبي باشــد و بداند كه چه نوع ادبياتي را 
مي پسندد. معتقدم كه مترجم بايد سال ها كتاب 
بخواند و پس از آن دست به ترجمه كتاب بزند. در 
واقع آن پشتوانه سال ها مطالعه، باعث مي شود تا 
منِ مترجم سليقه خودم را بيابم. پس يكي از آن 
معيارها اين است كه كتاب با سليقه من به اصطاح 
جور باشد. معيار دوم اين است كه انديشه كتاب از 
انديشه من دور نباشد. به هر حال مترجم به يك 
سلسله مســائلي فكر مي كند و با سلسله مباحثي 

مخالفت دارد. محتوا و حرفي كه كتاب مي زند، بايد 
با انديشه هاي منِ مترجم سازگار باشد. معيار سوم 
از ديگر ماك ها مهم تر است و آن اينكه كتاب بايد 
نكته اي براي جامعه ايران و يك ايراني كه مخاطب 
احتمالي كتاب در آينده اســت، داشته باشد. بايد 
دو دو تا چهار تا كرد كه اين اثر به چه پرسشــي از 
پرسش هاي زندگي معاصر ايراني پاسخ مي دهد يا 
مي تواند پاسخ دهد. يعني در يك كام كتاب بايد 
براي يك ايراني قابل فهم باشد و او بايد با آن ارتباط 
برقرار كند. مسئله اي كه در كتاب مطرح مي شود، 
بايد براي يك ايراني قابل درك باشد يا دست كم 
شبيه به يكي از مسائل زندگي ايراني باشد. وقتي 
اين 3 معيار در كنار يكديگر قــرار مي گيرد، اگر 
مشكاتي در ميان نباشد، من آن كتاب را ترجمه 
مي كنم. گاهــي كتاب هايي را خوانــده ام كه هر 
3معيار را داشــته اند اما كتاب در ايــران به دليل 
مميزي قابل چاپ نيســت. در اين مواقع از خير 
ترجمه كتاب مي گذرم، چون به نظرم اگر بيش از 

حد شود، كتاب آسيب مي بيند.
كتاب »ادموند گانگليون و پسر« اثر 

»ژوئل اگلوف« هر 3ويژگي را داشت؟
بله. اين كتاب همانطور كه در پرســش پيشــين 

گفتيد، نخســتين رمان اين 
نويسنده اســت. اما من ابتدا 
منگي را خوانده بودم و پيش از 
شروع ترجمه منگي، كارهاي 
ديگر او را مطالعــه كردم و از 
ميان همه آثارش »عوضي« و 
»ادموند گانگليون و پسر« را 

در اولويت قرار دادم.
اگلــوف چگونه 
نويسنده اي است؟ در ضمن 
به نظر مي رسد رمان قدري 
سوررئال اســت. رماني كه 
درباره كسب وكار در حوزه 

مرگ است و با وصف بر اينكه مرگ در اقليمي 
كم مي شود، شــخصيت هاي داستان كارشان 
كساد مي شود. آن هم درحالي كه يكي شان به 

فكر ترفيع است.
نه، ســوررئال نيســت. رمان، اثري غيررئاليستي 
اســت اما حال و هواي طنز دارد. اگر دقت كنيد، 
درخواهيد يافت كه اتفاق سوررئاليستي در كتاب 
نمي افتد. مؤسســه كفن و دفني هســت با 3نفر 
كاركن، يك رئيس و 2كارمند. در آن اقليم ديگر 
كســي نمي ميرد و بالاخره كار آنها حسابي كساد 
شده. دســت آخر يك نفر به آنها رجوع مي كند. 
آدم ديگري در جاي ديگري فــوت كرده و از آنها 
مي خواهند كه مراسم تدفين برگزار كنند. آنها بايد 
به روستاي ديگري در اقليمي ديگر سفر و آن مرده 

را دفن كنند. كتاب غيراز فصل نخست كه به نوعي 
مقدمه است و ما با حال و هواي موقعيت داستان 
روبه روييم، دو ســومش ماجراي بردن اين جسد 
به شهري ديگر و دفنش در آنجاست. رمان، اثري 
سرزنده و سرشار از اتفاق هاي متنوع و عجيب اما در 
عين حال باورپذير و مملو از طنز سياه و دردهايي 
است كه با طنز سياه روايت مي شود. در عين حال 
»ادموند گانگليون و پسر« به رغم ظاهر ساده اش، 
 رماني فوق العاده عميق اســت. در واقع همه آثار

ژوئل اگلف چنين اند.
تحت تأثير نويســنده خاصي هم 

هست؟
چنانچه خودش مي گويد تحت تأثير »ســاموئل 
بكت« است. يك فضاي ابزورد هم در كارهايش، 
در خال طنزي كــه دارد به چشــم مي خورد. 
اگلوف، نويســنده اي اســت كــه حــدوداً به 
50سالگي اش نزديك مي شود و قريب به 8رمان 
دارد. از برخــي كارهاي او اقتبــاس كرده اند يا 
بعضي آثارش به فيلم ســينمايي تبديل شده، 
مانند همين رمان »ادموند گانگليون و پسر« كه 
براساس آن فيلم هم ساخته اند. خودش سينما 
خوانده و كارش را اوايل با فيلمنامه نويسي آغاز 
كرده و دســتيار كارگردان 
بوده اما با نوشــتن نخستين 
رمانش در سال ۱۹۹۹مورد 
توجه قرار گرفــت و يكي از 
مهم ترين جوايز ادبي فرانسه 
را از آن او كــرد. از آن پــس 
زندگــي اش وقــف ادبيات 
شــد و هم اكنون مي خواند و 

مي نويسد.
در ادامــه قصد 
داريد رمــان »آنچه اينجا 
نشســته روي زمين انجام 
مي دهم« از همين نويسنده 

را ترجمه كنيد؟
خوشبختانه با نشر افق هماهنگ كردم تا با خريد 
كپي رايــت كامل، همه كارهــاي اگلوف را چاپ 
كنيم. اين 3 كتابي هم كه از او چاپ شده با خريد 
كپي رايت و كاماً قانوني ترجمه و منتشــر شده 
است. كتاب »آنچه اينجا نشسته روي زمين انجام 
مي دهــم« را هم ترجمه خواهم كــرد. همچنين 
يك كتاب ديگر كه با عنــوان »تحقيق مي كنم« 
نوشــته اســت. جز اين دو كتاب، 2 اثر ديگر هم 
هست كه يكي مجموعه داستان و ديگري چيزي 
بين مجموعه داســتان و رمان محسوب مي شود. 
مجموعه داستان »سنجاقك ها« و آن يك اثر ديگر 
هم »آفتاب زده ها« يا »آفتابگيرها« است كه با اين 

2 نام مي توان آن را ترجمه كرد.

برای خواندن متن 
 كامل گفت و گو
كيوآركد را  اسكن يا 
به سايت همشهری 
آنلاين مراجعه كنيد.

فرشاد شيرزادي
روزنامه نگار

رمان ادمونــد گانگليون 
و پســر، اثري ســرزنده 
و سرشــار از اتفاق هاي 
متنوع و عجيــب اما در 
عيــن حــال باورپذير و 

مملو از طنز سياه است

ف
لو
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پيه كلاس هاي آنلاين و آموزش مجازي را به تن 

ماليده اند و 2ســال اســت پا به پاي فرزندان تازه گزارش
مدرسه رفته خود كتاب هاي درسي و حروف الفبا 
و لوح  خواني و... را زير و رو مي كنند. با شــروع كرونا در كشور، 
والدين همه سختي هاي آموزش مجازي را به جان خريده اند تا 
فرزندان خود را از خطر ابتلا به كرونا دور نگه دارند. اين روزها با 
اجباري شدن حضور دانش آموزان در مدارس و امتحانات پايان 
ترم، ردي از نگراني در چهره والدين نشســته ؛ به ويژه والدين 
دانش آموزان ابتدايي كه هنوز 12ســاله نشده و واكسن كرونا 
دريافت نكرده اند. همشــهري پاي صحبت هاي چند نفر از اين 

والدين نشسته تا از نگراني هايشان بگويد.
»درس خواندن ايــن بچه خون به دل ما كرده اســت!«. »رويا 
سلامي« دختري 8ســاله دارد كه دومين سال تحصيلي را در 
كرونا مي گذراند. تازه وقتي خســته از كار به خانه برمي گردد، 
پاي درس هاي فرزندش مي نشــيند و گــروه مجازي كلاس و 
مشق و تكليف خانم معلم را چك مي كند. از نيمه هاي مهر ماه 
نخستين كلاس هاي حضوري شــروع شد و هفته اي 2روز بايد 
دخترش را به مدرسه مي فرستاد. حالا كه خبر حضوري شدن 
امتحانات را شنيده اضطراب روزهاي اول شيوع كرونا به جانش 
افتاده است. او مي گويد: »در اين دوسال به هر زحمتي كه بود پا 
به پاي فرزندم درس هاي هر روز را مرور كردم. ياد دادن حروف 
الفبا و اصول اوليه رياضي كار خيلي ســختي بود. با اين حال، 
اوليا و معلم همكاري مي كردند تــا بچه ها نكات ضروري را ياد 
بگيرند. همه اينها را براي اين تحمــل مي كرديم كه خيالمان 
راحت بود بچه ها از حضور در جمع هاي شلوغ در امان هستند 

و كرونا نمي گيرند.«
بازگشــايي دوبــاره مــدارس و حضوري شــدن امتحانات و 
كلاس هاي درسي، او و ديگر والدين را دچار نگراني هاي جدي 
كرده است: »اضطرابمان براي ابتلاي بچه ها به كرونا، به اندازه 
روزهاي اولي است كه كرونا شايع شده بود. نمي دانيم قرار است 
با حضوري شدن امتحانات چه اتفاقي رخ بدهد. بچه هاي ابتدايي 
واكسينه نشده اند. از طرفي آنقدر متمركز و حواس جمع نيستند 
كه در طول حضورشان در مدرسه دست به دهان و بيني خود 
نزنند و ماســك خود را بر ندارند و پروتكل ها را درست رعايت 

كنند.«

هراس از امتحان حضوري
اضطراب حضوري شــدن امتحانات پايان ترم هم دانش آموزان 
ابتدايي و هم والدينشــان را گرفتار خود كرده اســت. سلامي 
مي گويد: »من اضطراب جمع شــدن 34نفر دانش آموز كلاس 
دوم در مدرســه در روزهاي امتحان را دارم و ابتلاي فرزندم به 
كرونا را. دخترم هم اين روزها اضطراب شديدي دارد. تصوري از 
امتحان حضوري ندارد و ترس برش داشته. حتي روي درس ها 

هم نمي تواند متمركز شود.« 
2روز در هفتــه، كمتــر از 2ســاعت كلاس حضــوري براي 
دانش آموزان درنظر گرفته شــده است؛ ســاعاتي كه گرچه با 

توصيه مداوم براي رعايت بهداشــت توســط والدين و مربيان 
مدرســه مي گذرد، اما همچنان نمي توان با خيال راحت آن را 
ســپري كرد. ســلامي مي گويد: »اعلام كرده اند كه حضور در 
كلاس ها اجباري نيست و هركسي تمايل ندارد مي تواند مجازي 
درس ها را دنبال كند. آموزش و پرورش با اين سياست دو پهلو 

فقط مســئوليت را از دوش خود برداشته است. اگر بچه اي هم 
مريض شود مي گويند ما اجباري براي حضور در كلاس نداريم. 
اما وقتي شــاگردي درس مجازي را خوب ياد نگرفته باشــد، 
چندان براي او وقت نمي گذارند و مي گويند در كلاس حضوري 

شركت كند.«

تجمع در كلاس هاي درس
همين 2هفتــه پيش بود كه پــدر و مادر »اميرعلــي« او را از 
كلاس هاي حضوري معاف كردند و مسئوليت آموزش هر درس 
را خودشان شخصا بر عهده گرفتند؛ درست بعد از اينكه شنيده 

بودند يكي از همكلاسي ها علائم سرماخوردگي دارد. 
»ثريا علي اكبر« مادر اميرعلي مي گويد: »با اينكه مجازي بودن 
كلاس ها بــار زيادي بــه دوش خانواده و به خصــوص مادرها 
مي اندازد، اما هرچه باشد از كرونا گرفتن راحت تر است. 2هفته 
پيش وقتي يكي از همكلاسي هاي پسرمان علائم سرماخوردگي 
پيدا كرده بود، اجازه نداديم كه پسرم به مدرسه برود و خودمان 

درس ها را با او مرور مي كرديم.«
از دخترش مي گويد كه دوره متوسطه اول را سپري مي كند و 
گرچه يك دوز واكسن كرونا تزريق كرده، اما تجمع دانش آموزان 
در يك كلاس با فضاي بســته بــراي او نگران كننده اســت: 
»مدرسه دولتي اي كه دخترم در آن درس مي خواند از ابتداي 
مهر ماه حضوري بــود. واكســن كرونا را بــراي دانش آموزان 
 اجباري كردند و خيالمان راحت است كه همه واكسن زده اند.

دانش آموزان هر كلاس را در دو گروه تقســيم كرده اند ولي باز 
هم تعدادشان زياد اســت. باز گذاشتن پنجره كلاس هم فايده 
ندارد و مي دانيم كه احتمال شــيوع كرونــا در فضاي كلاس 
هســت؛ انگار همه خانواده 15دانش آموز با هم در معاشــرت 
و رفت وآمد هســتيم. اگر يكي از بچه ها ناقل و يا مبتلا باشــد، 
بقيه دانش آموزان و اعضاي خانواده هــم در معرض خطر ابتلا 

هستند.«

والدين بچه هاي ديگر را زير ذره بين مي برند
گلايه هاي اوليــا از آموزش هاي حضــوري در مدارس ابتدايي 
تنها به مدارس دولتي محدود نمي شــود ؛ برخي از والديني كه 
فرزندانشــان را در مدارس غيردولتي ثبت نام كرده اند هم اين 
روزها از بي معني شدن »فاصله اجتماعي« و »رعايت پروتكل ها« 

در مدارس گله دارند.
 »الهام نداف« يكي از اين والدين اســت كــه فرزندش در پايه 
دوم ابتدايــي در مدرســه اي غيردولتــي درس مي خواند. او 
مي گويد: »در ورودي مدرســه همه بچه ها بايد دست خود را 
ضد عفوني كنند. هركس روميزي مخصــوص خود را دارد كه 
با خود به خانه مي آورد و بايد شســته شــود. پاك كن و تراش 
دخترم را مثــل زمان بچگي خودمــان، با روبــان از گردنش 
آويزان مي كنيم كه يادش باشــد نبايد با ديگران به اشــتراك 
 بگــذارد. در هــر كلاس تنهــا 6دانش آمــوز حضــور دارند.

 بهداشــت فردي بچه هــا هر روز بررســي مي شــود. والدين 
جلــوي در مدرســه بچه هــاي ديگر را زيــر ذره بيــن دارند 
كــه نكنــد دانش آموزي بــا علائــم ســرماخوردگي و كرونا 
به مدرســه برود. با وجود همــه اين كارها، ايــن هفته يكي از 
 بچه ها آبريزش بيني داشــت و كلاس يك هفته تعطيل شــد. 
اين روزها خيالمان بابت بزرگسالان راحت تر است تا بچه هاي 
زير 12ســال. چون شــيوه نامه اي براي واكسيناســيون آنها 
 وجود ندارد و از طرفي بيشــتر از قبل در جمع ها حضور دارند. 
بعيد نيست موج بعدي كرونا اين گروه ســني را بيشتر درگير 

كند.«

داده نما

رفتار اجتماعي ايراني ها چگونه است؟
مركز آمار ايران براساس داده هاي سال 13۹۹ رفتار اجتماعي افراد 
15 ساله و بيشتر در كشور را در 4بخش ميزان قابل اعتماد بودن 
همسايگان، وضعيت كمك داوطلبانه به افراد ديگر، ميزان احساس 
شادي در زندگي خانوادگي و احتمال كمك از طرف خويشاوندان 

مورد بررسي قرار داده است. 

امتحان  حضوري در آزمون كرونا
حضوري شدن امتحانات پايان ترم مدارس ابتدايي، نگراني هاي والدين را از 

ابتلاي دانش آموزان  به كرونا بيشتر كرده است

 مرضيه موسوي
روزنامه نگار

ميزان احساس شادي 
در زندگي خانوادگي

ميزان قابل اعتماد 
بودن همسايگان

 زياد، بسيار زياد 
و كاملا

متوسط

اصلا، بسيار كم و كم

وضعيت كمك داوطلبانه 
به افراد ديگر

 كمك 
نداشته اند

بيش از  يك بار

يك بار

احتمال كمك از طرف 
اقوام و خويشاوندان

 زياد، بسيار زياد 
و كاملا

متوسط

 اصلا،
 بسيار كم و كم

 اصلا
 بسيار كم و كم 

متوسط

اصلا، بسيار كم و كم 
24/6درصد

نظرسنجي از والدين
با وجود نگراني هاي والدين از حضوري شدن كلاس هاي درس، وزارت آموزش و پرورش بر اولويت كلاس هاي حضوري تأكيد دارد. »عليرضا 
كمره اي« سخنگوي آموزش و پرورش مي گويد: »دانش آموزان چه در كلاس هاي حضوري شركت كنند و يا آموزش را به صورت مجازي 
دنبال كنند، بايد سرجلسه امتحان حاضر شوند. امتحانات فقط براي دانش آموزاني كه مبتلا به كرونا شده و يا عذرموجهي براي عدم حضور 
در مدرسه دارند، به صورت مجازي برگزار خواهد شد.« او درباره نگراني هاي والدين براي تشكيل كلاس هاي حضوري از نظرسنجي مديران 
مدارس از والدين خبر مي دهد و مي گويد: »مدارس مي توانند براي تشكيل كلاس  هاي حضوري از دانش آموزان و خانواده ها نظرسنجي كنند. 
اما طبق مصوبه ستاد ملي مقابله با كرونا، كلاس  هاي مدارس بايد به سمت حضوري برود و تشكيل صرف كلاس  هاي مجازي در هيچ مدرسه اي 
وجاهت قانوني ندارد.« كمره اي از مستند نبودن اخبار فوت دانش  آموزان به دليل ابتلا به كرونا خبر مي دهد و مي گويد: »اخبار صحيح در 
اين باره از طريق معاونت سلامت آموزش و پرورش تحليل و بررسي شده و به دست ما مي رسد و خبري را كه قابل تأمل و توجه باشد، نداريم. 
همچنين به مدارس اعلام كرده ايم كه درصورت ابتلاي يك دانش آموز در هر كلاس، آن كلاس به مدت ۱۵ روز تعطيل و آموزش ها به صورت 
مجازي برگزار خواهد شد.« همچنين وزارت آموزش و پرورش اعلام كرد از آمار دقيق ابتلاي دانش آموزان در 2 ماه گذشته به كرونا اطلاعي 

در دست ندارد و اين آمار توسط وزارت بهداشت اعلام مي شود.
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شركت رســانه هاي 
اجتماعي جديد دونالد فناوري

ترامپ و شــريك آن 
اعلام كرده اند كه توافق هايي را براي 
جذب سرمايه يك ميليارد دلاري از 
سرمايه گذاران ســازماني داشته اند. 
رئيس جمهوري پيشين ايالات متحده 
گــروه رســانه و فنــاوري ترامــپ 
)TMTG( را در  ماه اكتبر راه اندازي 

كرد.

حقيقتي كه ترامپ به دنبال آن است
دونالد ترامپ از برنامه اي براي ايجاد 
يك اپليكيشــن پيام رسان جديد به 
نــام Truth Social رونمايي كرد 
كه قصد دارد رقيــب توييتر و ديگر 
پلتفرم هاي رســانه هاي اجتماعي 
باشــد كه اكانت هــاي او را پس از 
حمله مرگبار به ســاختمان كنگره 
ايالات متحده در روز ششــم ژانويه 
محدود و ســپس ممنوع كردند. در 
ابتدا كمتر كسي تصورش را مي كرد 
كه رئيس جمهوري پيشــين سراغ 
چنين كاري برود، اما او ظاهرا حاضر 
اســت همه كاري را براي رسيدن به 

اهدافش انجام بدهد.

مشكلات حقوقي دامنه دار
ترامــپ همچنــان در مخاطــرات 
حقوقي گســترده اي قــرار دارد كه 
هــم از دروغ هاي او مبنــي بر اينكه 
شكستش از جو بايدن به دليل تقلب 
در انتخابات بوده است - كه حمله به 
كنگره را تحريك كرد - و هم از امور 
مالي او ناشي مي شــود. به گزارش 
وب سايت روزنامه گاردين، در ميان 
تحقيقــات انجام گرفته درخصوص 
وضعيت »ســازمان ترامپ«، ارزش 
شــخصي خود دونالــد ترامپ نيز 
به شــدت كاهش يافته است. در  ماه 
اكتبر، براي نخستين بار مجله معتبر 
فوربز او را از فهرســت 400ثروتمند 

آمريكايي حذف كرد كه اين نشــان 
از كاهش سرمايه هاي او در سال هاي 
اخير دارد.  ماه گذشته، مايكل كوهن، 
وكيل پيشين اين ميلياردر در مورد 
تحقيقات دادگاه نيويورك در مورد 
امور مالياتي ترامــپ گفت » بر اين 
باور است، دادســتان هاي نيويورك 
مي توانند اگر واقعــاً بخواهند دونالد 
ترامپ را متهم كنند و موفق شوند.« 

سرمايه گذاري يك ميليارد دلاري
برنامه TMTG تبديل شدن به يك 
 شركت سهامي عام از طريق ادغام با
 Digital World Acquisition
است. يك شركت كه با هدف خريد 
يك شــركت خصوصــي و عمومي 
كردن آن تشــكيل شــده است. در 
بيانيــه مطبوعاتــي كه روز شــنبه 
توســط TMTG و ديجيتــال ورد 
منتشر شد، سرمايه گذاران سازماني 
معرفــي نشــدند. اين پــول پس از 

تركيــب ايــن دو شــركت از گروه 
متنوعي از ســرمايه گذاران خواهد 
آمد. ديجيتال ورد اعلام كرد كه اين 
يك ميليارد دلار بالاتر از 293ميليون 
دلاري اســت كه امكان دارد در اين 
پروژه ســرمايه گذاري كند. پاتريك 
اورلاندو، مدير اجرايي ديجيتال ورد 
در اين زمينه گفــت: »من مطمئن 
هســتم كه TMTG مي تواند به طور 
مؤثر اين ســرمايه را براي تســريع 
و تقويــت اجراي كســب وكار خود، 
ازجمله با ادامه جذب استعدادهاي 
برتر، اســتخدام ارائه دهندگان برتر 
فنــاوري و راه انــدازي كمپين هاي 
تبليغاتي و توســعه تجــارت، به كار 

گيرد.« 
 TMTG ترامــپ به عنوان رئيــس
معرفي شده اســت. او ده ها ميليون 
ســهام پاداش ويژه دريافت خواهد 
كرد؛ اگر شــركت تركيبي عملكرد 
خوبــي داشــته باشــد و احتمالاً 

ميلياردهــا اســكناس دلار بــه 
رئيس جمهوري پيشين برساند.

ترامپ چه زماني استارت مي زند
دونالــد ترامــپ 75ســاله پس از 
حملــه هوادارانش به ســاختمان 
كنگــره آمريكا اكانت هــاي خود را 
در شــبكه هاي اجتماعــي بزرگ 
مانند فيســبوك، توييتر و يوتيوب 
از دســت داد. او پس از اين موضوع 
اعلام كرد كــه مي خواهد شــبكه 
اجتماعي خــود را راه انــدازي كند 
و بــه مقابله با غول هــاي اين حوزه 
 بپردازد. قرار شــده است كه شبكه
Truth Social اوايل ســال2022 
كار خــود را آغــاز كنــد. ترامــپ 
همچنــان اميــدوار اســت كــه 
نتخابــات  نــد راهــي بــه ا بتوا
رياست جمهوري2024آمريكا پيدا 
كند؛ جايي كه بــاور دارد مي تواند 
بار ديگر كرسي از دست رفته اش را 
به دست آورد. با اين حال از آنجا كه 
او حداكثــر مي تواند يك دوره ديگر 
به عنــوان رئيس جمهــوري آمريكا 
انتخاب شده و براي مدت 4سال در 
كاخ سفيد زندگي كند، شايد با اقبال 

كمتري هم روبه رو باشد.

عشق به شبكه هاي اجتماعي
هيچ سياستمداري در دنيا به اندازه 
رئيس جمهوري پيشين آمريكا عاشق 
شبكه هاي اجتماعي نبوده است. او 
علاقه عجيبي داشت تا اخبار را خود 
به اطلاع مخاطبانش برســاند و در 
اين راه حتي تحليل ها و تفسيرهاي 
خود را هم ارائه مي داد كه گاه مبين 
درك و شعور سياســي بسيار پايين 
او نيز بــود. او در جريــان انتخابات 
رياست جمهوري قبلي هم از توييتر 
نهايت اســتفاده را بــراي تبليغات 
برد. ترامپ تنهــا در توييتر بيش از 

88ميليون نفر دنبال كننده داشت.

پس از اختلاف با توييتر و فيسبوك، شبكه اجتماعي دونالد ترامپ توانسته يك ميليارد دلار 
سرمايه جذب كند و براي آغاز كارش از اوايل سال آينده ميلادي آماده شود

 »غلامرضا شريعت رضوی« رئيس سابق بيمارستان های مختلف پايتخت كه 6 ماه قبل 
از پيروزی انقلاب اسلامی بازنشسته شد، را هنوز هم بسياری از فعالان حوزه بهداشت و دانش

درمان می شناسند. او 93 بهار را پشت سر گذاشته و با وجود كهولت سن و بيماری های 
مختلفی كه گاه و بيگاه گريبانش را می گيرد، همچنان حافظه خوبی دارد، كتاب می خواند و خاطرات 
گذشته را به ويژه اگر درباره برادر شهيدش باشد با همان شور و هيجان جوانی تعريف می كند: »آذر 
بود، آذر افروخت از 16 آذر« او خاطرات زيادی از مهدی دارد و در بخشی از كتابش با عنوان»خاطرات 
يك پزشك عوضی« به شهادت برادرش، »مهدی )آذر(شريعت رضوی« دانشجوی دانشگاه تهران در 

16 آذر سال 1332اشاره كرده است.

68 ســــال از  
شــهادت بـــرادرتان 
می گــذرد، آن زمان را به 

ياد داريد؟ 
گرچه سن و ســالی از من 
گذشته، اما يادم هست آن 
روز مثل هميشه هر سه برادر 
راهی دانشگاه تهران شديم. 
»علی محمد« برادر بزرگم 
زبان فرانسه می خواند، من 
دانشــجوی ســال چهارم 
پزشكی بودم و آذر دانشكده 

فنی می رفت. حدود ساعت 10 و نيم خبر رسيد 
كه دانشكده فنی شلوغ شده و چند دانشجو هم به 
شهادت رسيده اند. سراسيمه به بيمارستان شماره 
2 ارتش رفتيم. آنجا نتوانستيم ردی از او پيدا كنيم. 
بعد به گورستان مســگرآباد رفتيم و آنجا متوجه 
شديم »آذر« درست در روز تولد 21 سالگی اش به 

شهادت رسيده است. 
 شــما و برادرهای تان با هم زندگی 

می كرديد؟ 
 ما اصالتاً مشهدی هستيم و 3 برادر آن زمان برای 
تحصيل به تهران آمده بوديم. آن دوران پدرم كه 
از تاجران مشــهد بود برای آسايش ما خانه ای در 
محدوده اميريه نرســيده به ميدان منيريه اجاره 
كرده بود. برای همين بيشتر اوقات با هم بوديم. 
آذر حضور فعالی در گروه های دانشجويی داشت 
و گاه به كوره پزخانه های اطراف شهر برای كمك 
می رفت و با نيازمندان همراه می شــد. از اين رو، 
بيشتر در حاشيه های شهر پيدايش می كرديم و 

حضورش در خانه پررنگ نبود. 
پسری كه در خانواده ای مرفه بزرگ 

شده بود، چرا به كوره پزخانه ها می رفت؟ 
آذر چه در دبستان همت، چه دبيرستان و چه در 
دانشگاه فنی از شاگردان برجسته و ممتاز رشته 
رياضی بود. در انجمن های فرهنگی و دانشجويی 

حضور فعال داشــت و از 
تعصب دور بود و دوســت 
داشت به فقرا كمك كند. 

 چرا »آذر«، مگر 
نام شهيد مهدی نبود؟ 

اســمش مهدی بود، ولی 
همه ما درخانــه او را آذر 
صــدا می كرديــم. چون 
متولد آذر بود و هنوز هم 
وقتی از او يــاد می كنيم، 
می گوييم؛ »آذر«. مرحوم 
»علی شــريعتی« همسر 
خواهر مرحومم »پوران شريعت رضوی« درباره 16 
آذر سال 1332 اين طور نوشته است: »اگر اجباری 
كه به زنده ماندن دارم، نبود خود را در برابر دانشگاه 
آتش می زدم. همانجايی كه 22 سال پيش آذرمان 
در آتش بيداد سوخت. او را در پيش پای نيكسون 

قربانی كردند«. 
 آن روز چه اتفاقی افتاد كه به شهادت 

آن »سه يار اهورايی« منجر شد؟ 
درســت چند ماه بعد از كودتــای 28 مرداد، در 
شــرايط حكومت نظامی، قرار بود »نيكســون« 
معاون رئيس جمهور وقــت آمريكا به ايران بيايد. 
در اعتراض بــه اين امر تظاهرات وســيعی به راه 
افتاد. محل تمام تظاهرات هم دانشگاه تهران بود. 
بنابراين از مدت ها قبل علاوه بر محاصره دانشگاه، 
داخل محوطه دانشگاه هم سربازان حضور داشتند 
و حتی در راهروهــای دانشــكده ها رفت و  آمد 

می كردند.
 16 آذر دانشجوها و از جمله برادر من در كريدور 
مركزی دانشكده فنی جمع می شوند و شروع به 
شعار دادن می كنند. افسر گارد محافظ دانشگاه 
دســتور تيراندازی می دهد و برادرم را به همراه 
2 دانشــجوی ديگر هدف می گيرد. البته بعدها 
متوجه شــديم كه عامل اصلی شهادتش سرنيزه 

سربازان بود. 

»آذر« با سرنيزه  شهيد شد
روايت متفاوت غلامرضا شريعت رضوی از شهادت برادرش  در 16آذر1332 در دانشگاه تهران

شبكه هاي اجتماعي اختصاصي دانش

احتمال بروز پاندمي خطرناك تر از كرونا
سازنده واكسن آسترازنيكا معتقد است بايد براي بيماري هاي همه گير 

آينده آماده باشيم و از درس هايي كه از كوويد-19گرفته ايم، جهت 
مقابله با آنها استفاده كنيم

 يكي از سازندگان واكسن آكسفورد-آسترازنيكا معتقد است بيماري هاي همه 
گير آينده مي توانند مرگبارتر از بحران فعلي كوويد-19باشــد. به گزارش بي بي 
سي، پروفسور ســارا گيلبرت مي گويد بايد براي همه گيري هاي بعدي آمادگي 
داشته باشيم و آنچه از شيوع كوويد-19 آموخته ايم را سرمايه مقابله با مشكلات 
اقتصادي و بحران اجتماعي در مواجهه با بيماري بعدي كنيم. گيلبرت هشــدار 
داد كه واكسن ها مي توانند در برابر گونه اوميكرون كم اثر شوند: باتوجه به اينكه 
اوميكرون مي تواند سيســتم ايمني را 
دور بزند، مردم بايد تا زمان يافته هاي 
جديد درباره اينگونه جديد، همچنان 
تمام جوانب احتياط را رعايت كنند. او 
گفت: مسلما اين آخرين باري نخواهد 
بود كه ويــروس جان مــا و اطرافيان 
مــان را تهديد مي كنــد. حقيقت اين 
اســت كه پاندمي بعدي مي تواند حتي 
بدتر،  مسري تر و مرگبارتر از اين چيزي 
كه مي بينيم باشــد. گيلبرت با لحني 
هشــدار آميز ادامه داد: مــا نمي توانيم 
اجازه بدهيم شرايطي كه در آن همه  چيز 
را به سختي پشت سر گذاشته ايم دوباره 
تكرار شود. ضررهاي اقتصادي عظيمي 
كه متحمل شده ايم به اين معناست كه 
هنوز بودجه اي براي آمادگي همه گيري 
وجود ندارد اما بايد باشد. پيشرفت هايي 
كه كرديم و دانش هايي كه كسب كرديم 
نبايد از دست برود. او در توصيف گونه 
اوميكرون گفت كه پروتئين ســنبله 
ويروس، جهش هايي داشــته است كه 
به افزايش قدرت انتقال آن منجر شده 
است: اما تغييرات اضافي زيادي وجود داشته است كه ممكن است به اين معني 
باشد كه آنتي بادي هاي ساخته شده با واكســن يا حاصل از ابتلاي قبلي، كمتر در 
جلوگيري از ابتلا به اينگونه، مؤثر باشد. بنابراين تا زماني كه به يافته هاي بيشتري 
درباره اينگونه عجيب دســت پيدا كنيم، بايد همچنان مراقب باشــيم و در مسير 
كاهش انتشار اينگونه جديد قدم برداريم. با اين حال، گيلبرت معتقد است كاهش 
حفاظت در برابر ابتلاي خفيف، لزوما به معني كاهــش حفاظت در برابر بيماري 
سخت و مرگ نيست. او همچنين از تنظيم كننده هاي دارويي خواست كه در شرايط 
حاضر در رساندن واكسن ها و داروها به مناطق محروم سرعت به خرج بدهند. سارا 
گيلبرت پس از شيوع ويروس كرونا، در اوايل ســال 2020شروع به طراحي يك 
واكسن مخصوص بيماري كوويد كرد. حالا واكسن آكسفورد-آسترازنيكا با تزريق 
در 170كشــور، تبديل به مورد استفاده ترين واكســن كوويد در دنيا شده است و 

اثربخشي بسيار خوبي هم داشته است.

   اوميكرون، همچنان 
مرموز و ناشناخته

دانشمندان در حال تلاش شبانه 
روزي بــراي درك نتيجه كامل 
اوميكرون در بدن انسان هستند، 
با اين حال برخي از آنها با ترديد 
مي گويند نســخه جديد كرونا 
ممكن است منجر به بيماري هاي 
خفيف تر نســبت به نسخه هاي 
قبلي شــود اما همچنان هشدار 
مي دهند كه بــراي نتيجه گيري 
كلي درباره آن بسيار زود است. 
طبق گزارش اخير مركز كنترل 
و پيشگيري از بيماري هاي اروپا 
در ميان 70مورد گزارش شده از 
ابتلا به اينگونه در اروپا كه شامل 
اطلاعاتي درباره شدت بيماري 
بود، نيمي از بيماران هيچ علائمي 
نداشتند و نيم ديگر علائم خفيفي 
داشته اند. هنوز هم هيچ گزارشي 
درباره بستري، بيماري سخت و 

مرگ ارائه نشده است. 
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زمانی كــه پیش بینی كردم آمار 
مرگ های روزانه بــه زیر 50نفر 
می رســد، تعداد فوتی ها روزی 
700نفر بود و همه از پیك ششم 
ویروس ســخن می گفتنــد، اما 
شاهد هســتیم كه پیك ششم 
رخ نداد و آمار فوتی ها هم كاهش 
قابل توجهی پیدا كرد، بنابراین 

پیش بینی من هم درست بود

آمــار مبتلایــان  دیروز

3356
واكسن های تزریق شده)دوز(

107940633
آمــار جان باختگان دیروز

77

چطور مدرسه امن 
داشته باشیم؟

از اول آذرمــاه، تمــام مقاطــع 
تحصیلی به صورت حضوری 
بازگشایی شده اند و این موضوع نگرانی های زیادی 
را بــرای خانواده هــا همــراه داشــته اســت، توصيــه 
می شــود بازگشــایی ها باید با رعایــت پروتكل های 
بهداشــتی باشــد؛ پروتكل های ســختگیرانه ای كه 
آمار ابتلا را در میان كودكان پایین بیاورد. بخشی از 

این پروتكل ها را اینجا بخوانید.

فاصله فیزیكی رعایت شود

شست و شوی مرتب دست ها و استفاده از مواد ضدعفونی كننده

استفاده از ماسك

دانش آموزان چه كنند؟

فاصله 
دانش آموزان با هم 
حداقل یك ونیم متر 

باشد.

مربیان بهداشتی 
مراقب باشند تا 

دانش آموزان به طور 
مرتب دست هایشان 

را بشویند.

نحوه درست 
استفاده از ماسك 

باید از سوی 
مربیان بهداشت  
به دانش آموزان 
آموزش داده شود.

 برای تماس با 
دکمه های آسانسور  
از دستمال کاغذی یا 
چوب های مخصوص 

استفاده کنند.

دانش آموزان 
كمترین ارتباط 
فیزیكی را با هم 
داشته باشند.

روش درست 
شست و شوی 

دست ها با مایع  
به دانش آموزان 
آموزش داده شود.

به دانش آموزان 
اجازه برداشتن 

ماسك داده نشود  
به جز زمان تغذیه  
آن هم با رعایت 
فاصله فیزیكی

هنگام سرفه، از 
دستمال كاغذی 

استفاده کرده یا در 
صورت نبود دستمال، 

از قسمت داخلی 
آرنج شان استفاده كنند. 

در زنگ تفریح، از 
خوردن مواد غذایی 
به صورت مشترك 

خودداری كنند.

معلمان و 
دانش آموزان از 
الكل و ژل های 

ضدعفونی استفاده 
كنند.

پس از سرفه و 
عطسه، حتما 

دست ها را بشویند 
یا ضدعفونی كنند.

 در آبخوری ها 
 با فاصله از هم 

بایستند.

مواد ضدعفونی 
باید در تمام 

كلاس های درس و 
راهروهای مدارس 
در دسترس باشد.

درصورت  استفاده 
از سرویس ایاب 
و ذهاب، راننده و 
كمك راننده حتما 
از ماسك استفاده 

 كنند.

به هم دست 
ندهند، روبوسی 

نكنند و همدیگر را 
در آغوش نگیرند.

 مدیران مدرسه
چه كنند؟

 معلمان 
چه كنند؟

 والدین
 چه كنند؟

بررسی كنند كه تمام كاركنان 
واكسن زده باشند.

سلامت دانش آموزان و 
نشانه های بیماری شان مانند دما 

به صورت روزانه بررسی شود.

در نمازخانه  استفاده از مهر 
و سجاده شخصی و رعایت 

فاصله ایمنی و همچنین تهویه 
 مناسب الزامی

است.

وسایلی مانند گچ یا ماژیک 
تخته سفید معلمان و 

دانش آموزان از هم جدا باشد.

مراقب باشند كه دانش آموزان 
از وسایل شخصی همدیگر 

استفاده نكنند. 

باید در تمام مكان های 
آموزشی، كلاس های درس  
راهروها و ... تهویه مناسبی 

وجود داشته باشد.

والدین از فرستادن 
دانش آموزان مبتلا یا 

مشكوك به ابتلا، به مدارس 
خودداری كنند.

نشانه های بیماری را در 
فرزندان شان بررسی كنند.

هر روز دستمال كاغذی  
لیوان یكبار مصرف و مواد 

ضدعفونی در كیف شان قرار 
دهند.

تابســتان بــود كــه علیرضا 
رئیسی، وعده داد در هفته دوم گزارش

آبان ماه، تعداد مرگ های كرونا 
به زیر 50نفر می رسد؛ در هفته سوم آذرماه، 
اما هنوز تعداد مرگ های روزانه به وعده داده 
شده ســخنگوی سابق ســتاد ملی مقابله با 
كرونا، نرســید. او درباره این موضوع توضیح 
می دهد: »نمی توان گفت كه پیش بینی ای كه 
كرده بودیم، اشتباه بود، چراكه تا حد زیادی 
از تعداد فوتی های كرونا كم شد، ما زمانی این 
پیش بینی را كردیم كه مرگ هــای روزانه، 
حدود 700نفر بود و با وجود تمام نگرانی ها و 
پیش بینی ها از رقم خوردن پیك ششــم در 
آبان، اعلام كردم كه چنیــن اتفاقی نخواهد 
افتاد. تأكید ما بر این بــود كه در اواخر نیمه 
دوم پاییز، میزان بســتری و مرگ ها كاهش 
قابل توجهی پیدا خواهد كرد.« او ادامه داد: 
»روندی كه بیماری در حال طی كردن بود، 
این پیش بینی را ایجاد كرد كه تا نیمه آبان، 
آمار فوتی های روزانه به زیر 50نفر می رسد. 
رفتار ویروس و میزان واكسیناسیون ما را به 
این عدد رسانده بود. الگوی شیوع بیماری در 
ایران، نســبت به الگــوی آن در دنیا كمی 
متفاوت است و معمولا ما پس از كشورهای 
اروپایی با پیك مواجه می شویم. زمانی كه آنها 
در اوج بیماری اند ما در كــف قرار داریم. آن 
موقع بود كه پیك ششم بیماری را پیش بینی 
می كردند اما مــن اعلام كردم كــه میزان 
مرگ های ما به زیر 50نفر در روز می رسد.« او 
یكی از دلایلی كه باعث شد تا ما به این عدد 
نرسیم را محقق نشدن پیش بینی ها درباره 
واكسیناسیون دانست: »زمانی كه واكسن به 
اندازه كافی وارد كشور شد، انتظار ما این بود 
كه واكسیناسیون بیشتر از آنچه تاكنون انجام 
شده، محقق شود. به هر حال حتی زمانی كه 
واكســن كم بود، مردم اســتقبال زیادی از 
واكســن كردند، این مطالبه گری در كشور، 
نقطه مثبتی است و نشان می دهد كه مردم به 
آگاهی و سواد سلامت رســیده اند. حتی در 
خود آمریكا و اروپا هم گروه های واكسن ستیز 
و هوادار طب نوین كم نیستند.« براساس اعلام 
رئیسی، میزان واردات واكسن خیلی خوب 
بود اما واكسیناسیون می توانست بهتر از این 
هم باشد؛ البته این مسئله ارتباطی به دولت یا 
وزارت بهداشت ندارد، استقبال مردم نقش 
مهم تــری ایفــا می كنــد: »نمی خواهم از 
پیش بینی ام دفاع كنم امــا حرفی كه در آن 
زمان ادعا كــردم، اكنون محقق شــده و ما 

درگیر یك پیك جدید نیستیم.«

دیگر نمی توان محدودیت های سراسری 
اعمال كرد

 او در ادامه درباره تجربه هایی كه در این 2سال 
شیوع كرونا به دست آمد هم توضیحاتی داد: 
»نگاه ما نسبت به قبل قطعا متفاوت خواهد 
بود. در گذشته ما تلاش می كردیم در هوای 
بارانی بیــرون برویم اما خیس نشــویم، اما 
اكنون چتر داریم و می توانیم بهتر در هوای 
بارانی قدم بزنیم. این چتر همان واكســنی 
اســت كه در ابتدا وجود نداشــت و قرار بود 
بدون آن با پاندمی كرونا مبــارزه كنیم كه 
بسیار كار ســختی بود. نكته دیگر اینكه در 
برخی نقاط دنیا با توجه به بضاعت های مالی 
بیشتر قرنطینه های سراسری وجود داشت و 
بیماری بهتر كنترل می شد. اما اكنون دیگر 
نمی توان محدودیت های سراسری ایجاد كرد. 
البته كه مردم هم هوشــیار تر شده اند، مثل 
استفاده از ماســك كه در ابتدا كمتر رعایت 
می شد اما اكنون اگر فردی بدون ماسك در 
جایی تردد كند، نگاه ها به او مناسب نیست.« 
به گفته او، هم اكنون باید سیســتم  مراقبتی 
قوی تر شود و برای شناســایی ویروس های 
جدید همگام با دنیــا، جلو رفت. نكته بعدی 
واكسیناسیون اســت، با توجه به موجودی 
قابل  قبول واكسن در كشور، باید پوشش آن 
تكمیل شود. به همین دلیل تمام افرادی كه 
به هر دلیلی تاكنون واكسن نزده اند باید هر 

چه سریع تر نسبت به این مسئله اقدام كنند. 
واكسیناسیون به هیچ عنوان فردی نیست، 
اقدامی جمعی اســت و هیچ كس نمی تواند 
به دلیل خواسته شخصی، واكسن نزند. اقدام 
سوم هم ایجاد محدودیت های هوشمند است، 
به این معنی كه فرهنگ افراد ایمن، در مكان 
ایمن با رفتار ایمن ترویج پیدا كند. یعنی افراد 
واكسینه شــده، در مكانی با تهویه مناسب با 
رعایت پروتكل های بهداشتی)پوشش ماسك 
و فاصله فیزیكی و توجه بــه علائم بیماری( 

تردد داشته باشند.« 

كرونا ریشه كن می شود؟
رئیسی درباره اینكه با رعایت این موارد ادعای 
برخی كارشناســان مبنی بر ریشه كن شدن 
كرونا با این شــرایط محقق می شود یا خیر؟ 
توضیح می دهــد: »مــا نمی توانیم ویروس 
كرونا را ریشه كن كنیم، تنها می توانیم آن را 
كنترل كنیم. بنابراین كار مهم، واكسیناسیون 
در تمام كشورهاســت. برای این مسئله به 
همكاری و اعمال مدیریت بین كشورها نیاز 
است. در این حوزه هم مسئولیت سنگینی بر 
دوش سازمان ملل و سازمان بهداشت جهانی 
قرار دارد كه پشتیبانی در این باره را به خوبی 
انجام دهند و واكسیناســیون كشــورهای 
فقیر هر چه سریع تر تكمیل شود. در كشور 
ما هم مسیر اصلی همین اســت؛ مراقبت و 

واكسیناسیون.« 

زیرســاخت های مدیریت هوشمند در 
كشور وجود ندارد

با اینكه قرار بود از روز گذشته یعنی پانزدهم 

آذرماه، واكســن نزده ها جریمه شوند و این 
اقدام در قالب مدیریت هوشمند انجام شود، 
اما حالا شــواهد حكایت از منتفی شدن این 
ماجرا دارد. ســخنگوی سابق ســتاد ملی 
مقابله بــا كرونا در این باره معتقد اســت كه 
زیرســاخت های اجــرای محدودیت های 
هوشمند كرونایی در كشــور فراهم نیست: 
»برای اعمال مدیریت هوشــمند كرونا، باید 
بسیاری از زنجیره ها به هم متصل شود، یعنی 
زیرساخت الكترونیكی قوی، قوانین بازدارنده 
و تشویقی و همكاری های بین بخشی ایجاد 
شــود. فكر می كنم این مســاله باید از خود 
ســازمان های دولتی آغاز شــود و به عنوان 
الگو در این زمینه پیشــقدم شوند. از سوی 
دیگر مراكز فرهنگی، تفریحی و ورزشی هم 
مهم ترین مكان های پرتجمعند كه باید الگوی 

مدیریت هوشــمند كرونا در آنها اجرا شود. 
البته این مساله صفر و صد نیست و هر جایی 
كه بتواند این كنترل های هوشــمند صورت 
بگیرد را باید مدنظر قرار داد. البته در این باره 
باید اولویت بندی انجام شود. مراكز تجمعی در 
اولویت قرار دارند و مبنا هم مجوز حضور برای 
افراد مجاز یعنی همان واكسینه شده هاست.« 
او ادامه می دهد: »اقدام دیگر علاوه بر تشویق 
واكسیناسیون گسترده، آغاز مطالعاتی برای 
تزریق هرچه سریع تر دوز سوم واكسن است 
كه در حــال حاضر برای افراد آســیب پذیر، 
كادر درمان و ســالمندان آغاز شــده و باید 
تدابیر بیشتری برای پوشش گسترده تر آن 
صورت بگیرد. كنترل هوشــمند كرونا باید 
مثل تابلویی جلوی چشــم همه قرار بگیرد، 
چراكه دیگر قرنطینه های سنتی اجراشدنی 
نیست و با تغییر استراتژی باید كاری كرد كه 
افراد سالم و واكسینه  مجاز به تردد در جامعه 
باشند و افراد ناسالم )بیمارها و واكسن نزده ها( 
ملزم به رعایت محدودیت ها. در اینجا بحث 
بیماری و ایمن نبودن افراد مطرح است و باید 
شرایط برای آنها به گونه ای باشد كه نتوانند 
منجر به انتقال آلودگی در جامعه شــوند. با 
اجرای این طرح تمام مراكز باز خواهند بود و 
تنها ورود افرادی مجاز است كه ایمن باشند 

و بیمار نباشند.«

ســال 2022 پایان پاندمی خواهد بود؛ به 
شــرط تكمیل واكسیناسیون كشورهای 

فقیر
بیش از 2هفته از شیوع سویه جدید كرونا در 
جهان می گذرد و هر روز به تعداد كشورهایی 

كه این ویروس در آنها مشاهده شده، اضافه 
می شود. رئیســی درباره احتمال ورود این 
ویروس به كشور می گوید: »می توان انتظار 
داشت كه این ویروس وارد كشور شده باشد، 
چراكه این امكان وجود دارد كــه با عبور از 
پیك دلتا، این ویروس هنوز نتوانســته باشد 
آنطور كه انتظار می رود منجر به ابتلا شــود. 
بارها هم گفته ام كه هیچ ویروسی پشت مرز 
كشورها نمی ماند. اما این انتظار وجود دارد كه 
پیك های احتمالی آینده با توجه به پوشش 
واكسیناسیون دیگر مثل پیك پنجم نباشند. 
حتی شاید با آمار ابتلای بالا هم مواجه شویم 
اما میزان مرگ و میر مانند قبل نخواهد بود.«
او همچنین درباره ایمنی اثربخش واكسن ها 
نســبت به ویروس اومیكرون و جهش های 
جدید هم توضیح می دهد و می گوید: »درباره 
جهش های جدید ویروس باید این ســوال را 
مطرح كرد كه ما چه زمانی می توانیم از این 
بیماری در امان باشــیم؟ در پاسخ باید گفت 
تا زمانی كه پاندمی همچنان وجود دارد هیچ 
كشوری از ویروس و جهش های آن در امان 
نیست. ممكن است كشورهای مختلف برای 
موتاسیون ها، واكســن های جدید هم تولید 
كنند اما تا زمانی كه كل دنیا واكسیناسیون 
را به اندازه كافی انجام نداده باشــد و زنجیره 
انتقال ویروس قطع نشــود، هیچ كشوری در 
امان نخواهد بود.« به گفته او، بیشترین نگرانی 
بابت كشورهایی است كه هنوز نتوانسته اند 
میــزان واكسیناسیون شــان را بــالا ببرند، 
چراكه در این كشــورها جهش های جدید 
ویروس رقــم می خورد و دیگر كشــورها، با 
وجود واكسیناسیون بالا، در معرض خطر قرار 
می گیرند. رئیسی به نگرانی دیگری كه این 
روزها مطرح می شود، اشاره می كند كه آن هم 
احتمال بی اثرشــدن خاصیت واكسن های 
تزریق شده در ایران با جهش ویروس است: 
»این موضوع درست نیســت، ممكن است 
جهش ویروس واكسن گریز باشــد اما تنها 
درصدی امــكان عبور از واكســن ها را دارد. 
نتیجه اینكه زدن واكســن یكــی از بهترین 
راه ها بــرای مقابله با بیمــاری در مواجهه با 

پاندمی است.« 
او ادامه می دهد: »این ویروس به دنیا و حوزه 
سلامت ثابت كرد كه باید عدالت در سلامت 
رعایت شود و اگر كشورهای ثروتمند در ابتدا 
تصور می كردند با تزریق درصد بالایی از دوز 
اول و دوم و حتی دوز سوم یا چهارم می توانند 
ایمنی ایجاد كنند، درنهایت این مساله ثابت 
شد تا زمانی كه كشورهای فقیرتر مثل آفریقا 
واكسینه نشوند، كشــورهای پولدار هم در 
امان نخواهند بود. این مســاله را 6ماه پیش 
هم گفتم كه در نهایت كشــورهای ثروتمند 
مجبور به خواهش از كشــورهای فقیر برای 
تكمیل پوشش واكسیناسیون شان خواهند 
بود و باید واكسن رایگان در اختیارشان قرار 
دهند. این اتفاق قطعا رخ می دهد و اگر انجام 
نشود، خودشان در امان نخواهند بود. در حال 
حاضر هم اهدای واكسن به كشورهای فقیر را 
نباید تنها با هدف بشردوستانه دید و بخشی 
از این سیاســت اهدای واكســن ها به دلیل 

واكسینه نشدن كشورهای فقیر است.« 
رئیسی در پاسخ به این سوال كه آیا می توان 
زمانی را برای پایــان پاندمــی كرونا اعلام 
كرد، می گوید: »این اتفاق زمانی رخ خواهد 
داد كــه حداقل 70 تا 75درصــد مردم دنیا 
2دوز واكسن را زده باشند. اگر زودتر به این 
عدد برســیم حتی نیاز به دوز سوم و تزریق 
زودهنگام آن در فاصله های زمانی 4 تا 6ماه 
هم نخواهیم داشت. همان اتفاقی رخ می دهد 
كه درباره آنفلوآنزا با آن مواجه هستیم، یعنی 
ســالی یك بار تزریق واكسن برای گروه های 
پرخطر. معتقدم كشورها به جای تزریق دوز 
سوم واكسن به مردم خودشان، واكسیناسیون 
كشورهای فقیر را تكمیل كنند. اگر این اتفاق 
رخ دهد می توان انتظار داشت كه پایان2022 
شاهد پایان پاندمی كرونا در جهان باشیم و 

این هم یك پیش بینی دیگر من است.«

گفت وگوی همشهری با سخنگوی سابق ستاد ملی مقابله با كرونا درباره آینده مبهم ویروس

 پايان پاندمي؛2022
به شرط  واكسيناسيون 75درصدي

نزدیك به 22 ماه از شیوع كرونا در كشور می  گذرد. روز سرنوشت ساز برای ایران، 30بهمن سال 98بود 
كه 2مورد فوت ناشی از كرونا ثبت شد و از همان روز بحران جدی برای كشور رقم خورد. تمام كشورها 
درگیر كرونا بودند و هر روز به تعداد مرگ ها و ابتلاها افزوده می شد. طی 22ماه، یعنی از اواخر بهمن98 تاكنون، كشور 5پیك شدید 
را تجربه كرد كه پیك پنجم، ضربه محكمی به نظام ســلامت وارد كرد، چراكه سویه دلتا، شایع شده بود و با شدت بالا افراد را به كام 
مرگ می برد. در همان روزها بود كه مسئولان نظام سلامت درگیر تأمین واكســن بودند، كشورهایی كه با ایران قرارداد امضا كرده 
بودند، به وعده هایشان عمل نكردند و دست مراكز واكسیناسیون را خالی گذاشتند. روزهایی كه صف های كیلومتری مقابل مراكز 
واكسیناسیون بسته می شد، چهره سالمندانی كه منتظر تزریق دوز اول  واكسن شان بودند و وضعیت نابسامان بیماران خاص در انتظار 
واكسن را كسی فراموش نمی كند. آن دوره شاید سخت ترین دوران نظام سلامت در مواجهه با یك بیماری همه گیر بود. با اینكه هزینه 
بسیاری برای خرید واكسن شده بود، اما محموله ها به ایران نمی رسید. از اواسط شهریور اما با تغییر دولت، محموله ها به كشور سرریز 
شد و در مدت كوتاهی میزان واكسیناسیون صعودی شد. مدیران جدیدی وارد وزارت بهداشت و به طور كلی نظام سلامت شدند و 
سكاندار مدیریت شیوع شدند. علیرضا رئیسی، تا 10مهر، معاون بهداشتی وزارت بهداشت و سخنگوی ستاد ملی مقابله با كرونا بود و  
تلاش های زیادی برای مدیریت كرونا در كشور كرد. او معاونی بود كه پیش از این در سطح وزارتخانه فعالیت می كرد و با شیوع كرونا و 
به دستور رئیس دولت وقت، به عنوان سخنگوی ستاد ملی مقابله با كرونا انتخاب شد. او از ابتدای شیوع، تبدیل به چهره ای رسانه ای 
شد و در مصاحبه های مختلف، آخرین خبرهای كرونایی را اعلام می كرد. او حالا  فلوشیب غدد در بیمارستان  امام خمینی)ره( است و  

در نخستین مصاحبه اش پس از استعفا از هر دو سمت، در گفت وگو با همشهری، درباره آینده مبهم پاندمي كرونا صحبت كرد.

 مریم سرخوش
خبرنگار

 یكتا فراهانی
خبرنگار

 فیلم این
گفت و گو را با اسكن 

این كد ببینید
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75روز ناسالم برای كودكان مشهدی در سال99
براساس گزارش شاخص روزانه در سال1399، 
40روز هوای پــاك، 251روز قابل قبول، 74روز 
ناســالم برای گروه های حســاس و یک روز هم 
ناســالم برای تمام گروه ها در شهر مشهد ثبت 
شده بود. این روند در بهار سال 1400نیز وضعیت 
مطلوبی نداشت و در فصل بهار كه میزان آلودگی 
نسبت به پاییز و زمستان كمتر است، 8روز ناسالم 
برای گروه های حساس ازجمله كودكان معرفی 
شد. الهام، مادر 2پسر است و تلاش برای حفاظت 
آنها از آلودگی های مستمر هوای شهر را به عنوان 
چالش جدی خــود معرفی می كنــد؛»از زمانی 
كه كرونا آمد و بچه ها در كنــار محدودیت های 
كرونایی باید تــن به بایــد و نبایدهای آلودگی 
هوا بدهند، وضعیت بدتر شــده اســت. ارتباط 
اجتماعی بچه ها خیلی پایین آمده است و دیگر 
مانند گذشته نیست كه بچه ها به راحتی با محیط 
اطراف و همسالان خود ارتباط برقرار كنند، آنها از 

هر آنچه در خارج از محیط خانه و خانواده باشد، 
هراس دارند، می ترسند كه بیرون بروند چون ما 
به عنوان والدین به آنها گفته ایم كه هوای آلوده 
آنها را مریض می كند؛ می ترسند به جاهای شلوغ 

بروند، چون كرونا هنوز وجود دارد.«
جا ماندن از تعاملات اجتماعی موضوعی است كه 
الهام به آن اشاره می كند و این اتفاق را مهم ترین 
آسیب آلودگی هوا می داند؛»به دلیل آلودگی هوا 
پسر كوچكم كه 4سال دارد را خیلی كم به پارك 
برده ام و به همین دلیل پســرم تصوری از بازی 
جمعی و در صف ایســتادن برای استفاده از این 
وســایل ندارد، چون فضای اجتماعی را تجربه 

نكرده است، تنها خود را محور می داند.«
قانــع كردن كــودكان بــرای مانــدن در خانه 
به دلیل آلودگی هوا نقطه مشــتركی بسیاری از 
خانواده هاســت و آنطور كه الهام تعریف می كند 
این موضوع به یكی از درگیری های او و فرزندانش 
تبدیل شده اســت؛»قانع كردن پسرهایم برای 

 10روز ناسالم برای كودكان تبریزی
صنایع و خودروهای شخصی در كنار هم روزهای 
آلوده ای را برای كودكان تبریزی ثبت كرده اند. 
براســاس گفته مدیركل حفاظت محیط زیست 
آذربایجان شــرقی در ســال جاری، هوای تبریز 
۶5 روز پاك، 173 روز قابل قبول، 8 روز ناســالم 
برای گروه های حســاس و 2 روز ناســالم برای 
همه گروه ها بوده اســت. منیره،ســاكن تبریز 
اســت كه فرزندش یک بار به دلیل آلودگی هوا 
دچار مشكلات تنفسی شد و همین اتفاق چنان 
خاطره تلخی در ذهن او و فرزندش ثبت كرد كه 
فصل های پاییز و زمســتان با اضطراب تكرار آن 
مشكل همراه می شود؛»پســرم یک بار به دلیل 
بازی در هوای آلوده دچار مشكل تنگی نفس شد 
و این اتفاق چنان هراســی در وجودش انداخت 
كه هنوز با ترس و لرز از آن روز حرف می زند و در 
زمان آلودگی فقط با ماشین به مدرسه می رود و 
بعد مستقیم به خانه برمی گردد. در واقع بیشتر 
تفریحات پســرم به خانه محدود شده است و در 

دوران قبل كرونا نیز به همین شكل بود.«

57روز هوای سمی برای كودكان تهران در 6ماه
طبق دهمین سند كنترل كیفیت هوای تهران، 
این شهر طی ســال 1399، دارای 17روز پاك، 
22۶روز قابل قبــول، 107روز ناســالم بــرای 
گروه های حســاس و 1۶روز ناســالم برای تمام 

گروه ها بود و به گزارش ایرنا از ابتدای امسال3 روز 
هوای پاك، 191 روز هــوای قابل قبول یا همان 
ســالم و 5۶ روز هوای ناســالم برای گروه های 
حساس و یک روز هوای ناسالم برای همه گروه ها 
در تهران به ثبت رســیده اســت. مهناز كه اهل 
تهران اســت، می گوید كه در زمان آلودگی باید 
بین بد و بدتر دست به انتخاب بزند، چون بیرون 
 D نرفتن فرزندش به معنای كاهش شدید ویتامین
است؛»به خاطر كرونا خیلی بیرون نمی رویم اما 
زمانی كه خیابان ها خلوت هستند و می خواهیم به 
پیاده روی برویم، به دلیل آلودگی هوا باید در خانه 
بمانیم، اما در نهایت این وضعیت به بی حوصلگی 
و بهانه گیری پسرم ختم می شــود و من در یک 
دوراهی ناخوشــایند باقی می مانم. حقیقت این 
است كه خیلی نمی توانم پسرم را در خانه نگه دارم 
چون از یک طرف برای تأمین ویتامینD فرزندم 
ناچار به حضور در فضای باز هستم و از یک طرف 
بچه ها در این سن نیاز به اجتماعی شدن دارند، 
به همین دلیل با وجود آنكه می دانم آلودگی هوا 
برای پسرم ضرر دارد، مجبورم كه به این شرایط 
تن بدهم و پسرم را به بیرون از خانه ببرم. آلودگی 
هوا برای پسر من مسئله ای جدی  است. متأسفانه 
در آخرین آزمایش متوجه شــده ام پسرم با فقر 
شــدید ویتامینD در حال بزرگ شدن است، به 
همین خاطر دكتر گفته است حتما یک ساعت در 

روز بیرون برویم.«

اینكه در زمان آلودگی هوا بیرون نرویم در تمام 
این سال ها یكی از درگیری های من بوده است، 
وقتی به پسرهایم می گفتم كه هوا كثیف است 
و نباید از خانه بیرون برویــم، تلاش می كردند 
با گفتن ایــن جملات كه »مامــان ما می تونیم 
نفس بكشیم.«، »نگاه كن پنجره رو باز می كنیم 
و اتفاقی برایمان نمی افتــد.«، نظر من را عوض 
كنند. این روند فرسایشــی شده است و هر سال 
كه فصل های پاییز و زمســتان می رســد، یكی 
از غصه های من این اســت كه باز باید بچه هایم 
را برای بیرون نرفتن قانع كنــم. الان كه كرونا 
محدودیت بچه ها را دو برابر كرده است و علاوه 
بر آلودگی هوا، دلیل دیگــری به نام كرونا باعث 
شــده تا بچه ها در خانه حبس شوند.« این مادر 
توضیح می دهد كه آلودگی جز آسیب هایی كه 
به روند اجتماعی شدن فرزندانش وارد كرد، آنها 
را به وسایل سرگرمی مثل تبلت، ایكس باكس و 
تلویزیون معتاد كرده اســت، خانواده ها مجبور 
هستند تا به هر وســیله ای كودك محبوس در 
خانه را ســرگرم كنند و بخشی از این سرگرمی 
نیز مربوط به مصرف تنقلات اســت؛ اتفاقی كه 

نتیجه ای جز اضافه وزن در كودكان ندارد.

95روز ممنوعیت خروج كودكان اصفهانی از خانه
نخســتین روزهای آذر ماه ســال جاری، مدیر 
اداره امــور آزمایشــگاه های اداره كل حفاظت 
محیط زیســت اســتان اصفهان اعلام كرد كه 
تعداد روزهای ناســالم هوا در اصفهان در قیاس 
با مدت مشابه ســال قبل آن 52 درصد افزایش 
یافته و كیفیت هوای این كلانشهر از ابتدای سال 
1400تا آذر ماه، 89 روز ناسالم برای گروه های 
حساس و ۶ روز برای عموم ناسالم گزارش شده 
است. صفورا زهتاب، ســاكن اصفهان است. او 
می گوید ناپدید شــدن كوه های شهر نشانه ای 
برای كودكانش اســت كه متوجــه آلودگی هوا 
 شوند؛»بچه های من یاد گرفته اند كه وقتی هوا 
تیره تر می شــود و كوه ها دیگر دیده نمی شوند 
یعنی هوا آلوده اســت و به همیــن دلیل زمان 
بیشــتری را باید در خانه بمانند تــا مبادا بیمار 
شوند. نه تنها من به عنوان یک مادر بلكه بچه هایم 
هم از داشتن هوای پاك ناامید شده اند، آلودگی 
هوا به بخشی از زندگی بچه های من تبدیل شده 
است، دیگر قبول كرده اند كه در فصل های پاییز 
و زمســتان باید در خانه بماننــد. در زمانی كه 
آلودگی هوا شدید می شود و حتی برای دقایقی 
امكان قــدم زدن در خیابان و بــازی در پارك 
برای بچه هایم مهیا نیست، متوجه می شوم كه 
عصبی تر هستند. هر دو بچه من آلرژی دارند و 
آلودگی هوا وضعیت آنها را خطرناك تر می كند، 
به همیــن دلیل روزهای آلودگی هوا اســترس 
زیادی به من و فرزندانم تحمیل می شــود چون 

مدام نگران هستم كه حالشان بد شود.«

آلودگی هوا برای بســیاری از كودكان به معنای 
حبس در خانه است. بیشتر كودكان می دانند، در 
روزهایی كه كوه های شهر ناپدید می شــوند و شهر رنگ خاكستری به خود می گیرد، 
اجازه خروج از خانه ندارند. اگر به آمار روزهای آلودگی هوای شــهری مانند تهران از 
ابتدای سال تا نخستین روزهای آذرماه نگاه كنیم، باید بگوییم كه هوای آلوده تهران 
برای 56روز حكم به حبس خانگی كودكان داده اســت چرا كه از ابتدای امسال 3روز 
هوای پاك، 191 روز هوای قابل قبول یا همان سالم و 56 روز هوای ناسالم برای گروه های 
حساس و یك روز هوای ناسالم برای همه گروه ها در تهران به ثبت رسیده است. كودكان، 
سالمندان، بیماران قلبی و ریوی و زنان باردار در دسته گروه های حساس قرار می گیرند 
كه با افزایش غلظت آلاینده ها بیش از دیگران در معرض خطرات جبران ناپذیر هستند، 
به همین دلیل توصیه برای ماندن در خانه در دسترس ترین چاره ای است كه برای حفظ 
سلامت گروه های حساس پیشنهاد می شود و به این ترتیب بسیاری از كودكان از مسیر 
طبیعی اجتماعی شدن باز می مانند و برای پیشگیری از مشكلات جسمانی، كم خونی، 
كاهش ضریب هوشی، كمبود ویتامین D و... در خانه ها حبس می شوند. شهرهای بزرگی 
مانند مشهد، تهران، اصفهان و تبریز گزینه های ثابت هشدارهای آلودگی هوا محسوب 

می شوند و كودكان این شهرها بیش از دیگران با این معضل درگیر هستند.

جامعه آماری

واكاوی محبوبیت  
كاغذهای خبررسان 

اقتصاد و سیاست، اصلی ترین صفحاتی است كه 
مردم برای خواندن آنها در روزنامه ها وقت می گذارند 

در دنیای رســانه های سریع، 
بزك شده، مدیاهای رنگارنگ، 
صوت و تصویر... روزنامه ها دیگر روی بورس نیستند. این انزوای 
كاغذهای خبررسان البته به ایران خلاصه نمی شود و همه جهان 
درگیر پاندمی نخواندن روزنامه های چاپی شده اند. اگرچه حالا دیگر 
محتوای تولید شده در این جهان مكتوب هم در بسته بندی های 
مدرن ارائه می شوند اما در نهایت فروش روی دكه، بازاری است كه 
به نظر می رسد تا حدودی از دست رفته است. البته قاعده اعدادی 
كه محبوبیت روزنامه ها را به تصویر می كشد در ایران استثناهای 
بسیاری دارد؛ برای مثال در 3ماه اول سال2020، هیچ روزنامه چاپی 
مهمی بیش از یك میلیون نسخه در روز منتشر نكرده است - كه 
منجر به كمترین موفقیت این صنعت از سال1940شده است- اما 
برآوردهای غیررسمی نشان می دهد كه این عدد در كشور ما، برای 
بعضی روزنامه ها تا روزانه 4هزار نسخه هم پایین آمده  است. نتایج 
پایش میدانی روزنامه همشهری نشان می دهد كه اصلی ترین دلیل 
روزنامه نخواندن افراد در این روزگار تنبلی برای خواندن مطالب 
طولانی است. براســاس نتایج نظرسنجی روزنامه همشهری كه 
از بین 123نفر انجام شده، 45درصد این افراد گفته اند كه زمان و 
حوصله خواندن گزارش های طولانی را ندارند اما 35درصد جامعه 
مورد بررسی به اخباری كه توســط روزنامه های مكتوب منتشر 
می شــود اعتماد كافی ندارند. همچنین بقیه افراد حاضر در این 
نظرسنجی تمایلی به پیگیری اخبار یا مراجعه به دكه برای خرید 
روزنامه ندارند یا بر این باورند كه موضوعات مورد مطالعه آنها در 
صفحات روزنامه ها وجود نــدارد و ترجیح می دهند برای مطالعه 

سراغ مجلات تخصصی یا كتاب ها بروند.

حبس خانگی 
به حكم آلودگی

 كودكان ساكن شهرهای بزرگ به دلیل آلودگی هوا 
روزهای زیادی از سال محكوم به خانه نشینی اند 
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مائده امینی 
 روزنامه نگار

اثرات منفی آلودگی بر كودكان
آلودگی هوا بر تمام انسان ها تأثیر سوء می گذارد اما براساس مستندات 
علمی باید گفت كه این اثرات برای گروه های حساس بیشتر است، مانند 
كودكانی كه بدنشان هنوز به شكل كامل رشد نكرده است و همچنین 
افرادی كه مسن یا بیمار هستند. این سه دسته بیش از دیگران سلامت و 
زندگی روزمره شان تحت تأثیر آلودگی هوا قرار می گیرد. سیستم ایمنی 
كودكان در برابر بیماری ها بسیار ضعیف است و بنابراین بیماری های 
ناشی از آلودگی هوا به راحتی می تواند سیستم ایمنی آنها را هدف قرار 
دهد. ما در سال های اخیر شاهد هستیم كه روند آلودگی هوا با مشكلات 
بیشتری روبه رو شــده و تعداد روزهای هوای ناسالم برای گروه های 
حساس رو به افزایش است. برای مدیریت این موضوع نیازمند مدیریت 
منابع تولید آلودگی هوا هستیم اما متأسفانه در بحث از رده خارج شدن خودرو های فرسوده و آلودگی 
صنایع اقدام جدی ای صورت نگرفته است و به همین دلیل شرایط آلودگی هوا هر سال به یك بحران 
جدی در شهرهای مختلف به ویژه كلانشهرها تبدیل می شود. از آنجا كه حل معضل آلودگی هوا یك 
اقدام بین دستگاهی است و هم دولت و شهرداری و هم مجلس و پلیس راهنمایی و رانندگی در آن 
دخیل هستند، عملكرد دولت در این حوزه، شاخص مهمی در كارآمدی آن محسوب می شود لذا باید 
به همان اندازه كه به دولت كمك می كنیم، مطالبه گر هم باشیم و در عین طرح انتظاراتمان دولت را 

هم بازخواست كنیم تا كارایی و عملكردش را در این حوزه ارتقا دهد.

ث
 مك

یوسف رشیدی 
عضو هیأت علمی  

دانشگاه شهیدبهشتی

لیلا شریف
 روزنامه نگار

منابع: نیوز برندز ایرلند، مركز آمار ایران، لتر. الِ وای

در جهان چه خبر است؟ 

ایرانی ها هنوز روزنامه  می خوانند 

 از خوانندگان اخبار ایالات متحده برای دسترسی به 
نسخه های آنلاین روزنامه های مورد علاقه خود هزینه 

می پردازند.
% 20

تنها 3درصد از آمریكایی ها از روزنامه های چاپی به عنوان 
منبع اصلی اطلاعات خود یاد می كنند. % 3

تعداد پرسنل شاغل در روزنامه ها از سال2008  تا 
سال2020، 50درصد كاهش پیدا كرده است.  % 50

افراد اهل روزنامه خواندن، صفحات اقتصادی را 
برای مطالعه انتخاب كرده اند ) هر فرد امكان انتخاب 

4موضوع را داشته است(
% 40

 ترجیح می دهند صفحات سیاسی روزنامه ها را 
در اولویت برای خواندن قرار دهند.  % 40

جامعه مورد بررسی بعد از باز كردن روزنامه، سراغ 
صفحات اجتماعی آن می روند.  % 37

 صفحات ورزشی را 
برای خواندن انتخاب می كنند.  % 32

 خوانندگان روزنامه ها اهل خواندن 
صفحات بهداشت و سلامت هستند.  % 31

انتخاب 21درصد جامعه مورد بررسی، صفحات 
اخبار حوادث است.  % 21

شركت كنندگان در نظرسنجی مركز آمار ایران، سایر 
موضوعات را ترجیح می دهند.  % 61

 گزارش های غیررسمی نشان می دهد كه تیراژ 
روزنامه ها در ایران بین 100هزارنسخه در روز تا حدود 

90هزار نسخه در روز، برآورد می شود. 

تیراژ 
وزنامه ها  ر

در ایران

افراد 15ساله و بیشتر - كه سواد خواندن و نوشتن 
دارند-  در سال99، روزنامه خوانده اند.  % 22,4

تا همین چند سال پیش یعنی در سال2012، 
2.5میلیارد نفر به طور منظم یك روزنامه چاپی را 

مطالعه می كردند.

  2,5
میلیارد نفر

آسیب های شیوع كرونا به روزنامه نگاری بسیار زیاد 
بود تا جایی كه تنها در سال2020، بیش از 300روزنامه 

آمریكایی بسته شدند.

300
وزنامه  ر

آمریكایی

 سرانه مطالعه روزنامه 
)محتوای چاپی و الكترونیكی( برای ایرانی ها، 

یك ساعت و23دقیقه است. 
01:23''

 درآمد صنعت چاپ و دیجیتال در سال2020 
شاهد كاهش 2 رقمی بود.

كاهش 
درآمد

بررسی آمار و ارقام تصادفات رانندگی 
در 7 ماه ابتدایی سال1400

مرگ در جاده ها

بالاخره سازمان پزشــكی قانونی كشور 
آمار مصدومان و كشته شدگان ناشی از تصادفات 
رانندگی را در 7ماهه ابتدایی ســال1400 منتشر كرد؛ 
اعداد و ارقامی كه نشان می دهد میزان تصادفات نسبت به مدت 
مشابه در سال قبل، 9.2درصد افزایش یافته است؛ جان هایی كه اگر از 
قالب عدد و رقم بیرون بیایند و در دل جامعه، خانواده و محیط شغلی دیده 
شوند، آن وقت می توان با روایت های دقیق و مستند گفت كه خسارت های روانی 
و اقتصادی فراوانی كه در پس این حادثه انسانی خونین به وجود آمده، چقدر خواهد بود.

50,139   نفر  ن ز

1,976   نفر  ن ز

138,012   نفر  مرد

جان باختگان حوادث رانندگی

مصدومين حوادث رانندگی

بالاترین تعداد 
تلفات روزانه

10,266  نفر   تعداد كل 

188,151  نفر   تعداد كل 

12مهر با شروع بخشــی از سفرها به دلیل 
تعطیلات و پس از آن 22مهر بیشــترین 
میزان تلفات روزانه را در 7ماهه امسال 
به ثبت رســانده اند، به طوری كه 
تعداد قربانیان در این دو روز 
73و70نفر  به ترتیب 
شــده  گزارش 

است.

12 مهر 1400

22 مهر 1400

73  نفر
70  نفر

مسیرهای برون شهری

 بيشترين آمار تلفات

جاده های روستایی كمترین آمار تلفات

644   نفر 

 محورهای درون شهری

2,477   نفر 

6,966   نفر 
رشد نسبت به %11.2 

سال قبل

فارس

تهران

سیستان و بلوچستان

827  نفر  جان باخته

80  نفر  جان باختهایلام
147  نفر  جان باختهقم

706  نفر  جان باخته

145  نفر  جان باختهكهگیلویه و بویراحمد

667  نفر  جان باخته

جانباختگان

8,290   نفر  مرد

پاورقي: در نظرسنجي مركز آمار، هر فرد امكان انتخاب حداكثر 4 موضوع را داشته است.
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وضعیت هشدار
حل و فصل بحران

بدترشدن بحران
بهتر شدن بحران

حزب چپ گراي سوسیال دمكرات آلمان، سرانجام همانطور كه پیش بیني مي شد با 
2حزب سبزها و دمكرات آزاد ائتلاف كرد تا به چند هفته گمانه زني و لابي سنگین پايان 
دهد و تكلیف جايگزين دولت آنگلا مركل، صدراعظم مقتدر آلمان، را روشن كند. به 
گزارش دويچه وله، اتحاد اين 3 حزب، يكي از محتمل ترين ائتلاف هاي ممكن بعد از انتخابات سپتامبر بود اما اعلام آن به اين 
دلیل طول كشید كه مذاكرات بین احزاب، براي تامین نظرات هر كدام از آنها، بسیار فشرده، سنگین و جدي بود. اولاف شولتز، 
نامزد سوسیال دمكرات ها كه قرار است جانشین مركل شود، در كنفرانس خبري اعلام تشكیل اين ائتلاف گفت كه مذاكرات 
در »محیطي دوستانه و سرشار از اعتماد متقابل« انجام شده است. رابرت هابك، يكي از دو رهبر حزب سبزها هم گفته است كه 
سیاست هاي دولت جديد، بر مبناي رفاه اجتماعي و محافظت از اقلیم خواهد بود. كريستیان لیندر، رهبر حزب كوچك طرفدار 
بازار دمكرات آزاد هم گفته است كه اين ائتلاف، به تغییر در آلمان اعتقاد دارد؛  »اين وظیفه ماست كه كنار يكديگر كشور را 
مدرن كنیم.« مذاكره براي تشكیل دولت ائتلافي، كه گاهي حتي بین احزاب مخالف انجام مي شود، مسابقه اي براي گرفتن 
امتیازهاي بیشتر و پیاده كردن سیاست هاي انحصاري احزاب است. دولت ائتلافي اخیر آلمان هم از اين قاعده مستثني نیست 
و برخي سیاست هاي كلان، بعد از مذاكرات فشرده با اتفاق نظر هر 3 حزب تأيید شده اند. با داشتن شناخت اندك از هر كدام 
از اين برنامه ها، مي توان رد پاي يكي از 3حزب ائتلاف را در آنها ديد. طرح هاي محیط زيستي، در واقع درخواست هاي قديمي 
سبزها هستند. پذيرش كارگران مهاجر ماهر، به كسب وكارها، يعني حوزه اي كه حزب دمكرات آزاد به آن اهمیت مي دهد، 
كمك مي كند. ردپاي سوسیال دمكرات ها را هم كه دهه هاست به خاطر فعالیت هاي چپ خود معروف هستند، در برنامه ارتقاي 

رفاه اجتماعي مي توان ديد. برنامه هاي دولت جديد آلمان، تركیبي از برنامه هاي متنوع و گاه متناقض هستند.

جواد نصرتي 
خبرنگار

چهره آلمان در  دوران جديد 
3 حزب آلماني سوسيال دمكرات، سبزها و دمكرات آزاد، ضمن توافق براي تشكيل دولت، برنامه ها و شرط هاي خود را 

براي حضور در دولت ائتلافي دارند

نبض بحران

ادامه بحران

وداع با بانوي تكرارنشدني آلمان
 تشــكیل دولت جديد در آلمان، به معناي پايان 16سال حكمراني 
آنگلا مركل در اين كشور است. بسیاي معتقدند او قدرتمندترين زني 
اســت كه آلمان و دنیا به خود ديده و مدل زمامداري و حكمراني او، 
ديگر تكرار نخواهد شد. غیبت مركل، بیشتر از خود آلمان، در اتحاديه 
اروپا به چشم خواهد آمد. حضور قدرتمند مركل، در دوره اي بسیار 
پرآشوب، ثبات و آرامش اين بلوك متزلزل را حفظ كرد. بعد از مشخص 
شدن تكلیف دولت جديد آلمان، از مركل در چندين مراسم مختلف 
قدرداني شد كه چشمگیرترين آنها، وداع رسمي ارتش آلمان با او بود. 
در اين مراسم، دسته موزيك ارتش آلمان، 3آهنگ درخواستي مركل 
را به احترام او اجرا كرد؛ يكي از اين سه آهنگ، متعلق به يك ستاره 
پانك آلمان شرقي، نینا هاگن بود. مركل در هامبورگ، در آلمان غربي، 
به دنیا آمد اما در آلمان شــرقي كمونیست بزرگ شد. ترقي مركل 
67ساله در حزب مردسالار »دمكرات مسیحي«، نشانه اي از توانايي  
بي نظیر سیاسي و شخصیتي او است. آلمان و به خصوص اروپا، بسیار 
خوش شانس بوده اند كه در 16ســال اخیر مركل را داشته اند چون 
بدون او، بسیاري از بحران هايي كه حالا مسئله اي مربوط به گذشته 
به شمار مي روند، مي توانستند سرنوشت متفاوتي براي كشورهاي 

اروپايي رقم بزنند.
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اولاف شولتز؛ ماموريت بزرگ 
جانشیني مركل

اولاف شــولتز، به عنوان صدراعظم آلمان، رهبر يكي از 
بزرگ ترين اقتصادهاي دنيا خواهد شد؛ اتفاقي كه نام او را 
در تاريخ جاودانه خواهد كرد. شولتز، وزير اقتصاد كابينه 
آنگلا مركل بود. او بعد از آنكه حزب سوســيال دمكرات 
آلمان، با اختلافي اندك به ســال هاي حكمراني حزب 
محافظه كار دمكرات مسيحي به رهبري مركل پايان داد، 
موفق شد جانشين رئيس خود شــود. شولتز، كه 3سال 
گذشته قائم مقام مركل هم بوده، سياستمداري متمايز 
با دستاوردهاي مشخص در آلمان است. در آلمان، او به 
شولتزومات )تركيب شــولتز و اتومات به معناي ماشين 
در زبان آلماني( معروف بود اما به عنوان نامزد پيشــروي 
حزبش در انتخابات، موفق شــد تصويــر روبات مانند و 
تكنوكرات خود را پس بزند و باانعطافي كه از خود نشان 
داد، حزب دوســتدار تجارت، يعني حزب دمكرات آزاد 
آلمان را همراه خود كرد. برگ برنده او در انتخابات اين بود 
كه توانست با ارائه چهره اي نو از خودش، راي دهندگان 
آلماني را متقاعد كند كه بيشتر از ديگر گزينه ها، به آنگلا 

مركل شبيه خواهد بود.
شــولتز، پيــش از اينكــه تلاش كنــد خود را اشــبه 
سياســتمداران به مركل نشــان دهد، سياســت ورزي 
عملگرا شناخته مي شــد كه چنان از راســت به چپ و 
از چپ به راســت مي رفت كه گاهي به ســختي مي شد 
اردوگاه او را تشخيص داد. او در اوزنابرك در شمال آلمان 
متولد شده و در هامبورگ، شهري كه بعدها شهردارش 
شد، بزرگ شده اســت. پدر و پدربزرگ او كارگر بودند و 
اولاف و برادرش، نخســتين اعضاي خانواده بودند كه به 
دانشگاه رفتند. او وقتي كه هنوز در دبيرستان بود به حزب 
سوسيال دمكرات پيوست. ســپس به عنوان يك وكيل 
جوان، بيش از يك دهه از كارگران در برابر تهديد اخراج 
توسط كارفرماهايشان دفاع كرد. وقتي كه براي نخستين 
بار وارد پارلمان شد، از چپ ترين هاي حزبش بود. اما به 
مرور زمان، به راست كشيده شد و حالا طيف ميانه حزبش 
قرار دارد. با اين حال، او به خاطر طرح هاي حمايتگرانه اش 
از طبقات كارگر و فرودست در آلمان، رقباي به شدت چپ 

حزب خودش را هم مجبور كرده كه ستايش اش كنند.
شولتز در آستانه انتخابات 12كيلو وزن كم كرد و مصرف 
الكل را هم قطع كــرد. جاه طلبي هايش براي صدراعظم 
شدن به ســال 2011برمي گرد و او در همه اين سال ها، 
هرگز از اين آرزو دســت نكشيد. حتي مخالفان سياسي 
شولتز هم ثبات قدم، غريزه سياســي و اعتماد به نفس 
او را تمجيد مي كنند. او 3ســال پيــش، وقتي كه حزب 
سوسيال دمكرات در نظرسنجي ها افتي تاريخي را تجربه 
مي كرد، به نيويورك تايمز گفته بود كه حزبش انتخابات 
سال2020 را خواهد برد. بســياري او را همچون مركل، 
انساني نجيب با نگاهي فراحزبي مي دانند. به همين خاطر 
است كه بسياري اميدوارند او موفقيت مركل در رسيدگي 

مؤثر به سياست هاي داخلي را تكرار كند.
بسياري در آلمان و خارج از آن اما نگران اين هستند كه 
شولتز، به خاطر درگيري هاي شــديد داخلي، نتواند به 
سياست هاي خارجي برسد. سياست خارجي به ندرت در 
كارزار انتخاباتي او مطرح شد اما شولتز، ناگزير از تعامل 
خارجي در همــان مراحل اوليه دولتش اســت؛ آلمان 
7ژانويه )يك ماه ديگر( رياســت گروه هفت را عهده دار 
خواهد شد و شولتز خيلي زود با حوزه سياست خارجي 
درگير خواهد شــد. در آلمان بسياري، ازجمله مشاوران 
نزديك شــولتز، معتقدند كه جو بايدن، رئيس جمهور 
آمريكا همچنان سياست »آمريكا نخست« دونالد ترامپ 
را دنبال مي كند. بنابراين شــولتز، به گفته مشاورانش، 
انرژي خود را صرف تقويت اتحاديــه اروپا خواهد كرد. 
او در نخستين ســفر خارجي، به فرانسه خواهد رفت تا 
با امانوئل مكرون، رئيس جمهور فرانســه ملاقات كند. 
مكرون كه به زودي بايد براي انتخاب مجدد در انتخابات 
رياست جمهوري شركت كند، در ماه ژانويه رياست دوره اي 
اتحاديه اروپا را تحويل خواهد گرفت. شولتز درباره اروپا 
گفته است:»يك اروپاي مستقل، كليد سياست خارجي 
ماست. به عنوان پرقدرت ترين اقتصاد و پرجمعيت ترين 
كشور در قلب اروپا، اين وظيفه ماست كه مسير رسيدن 
به اين اروپاي مستقل را هموار كنيم.« البته افراد كمي 
انتظار دارند او مسيري كه مركل شروع كرده است را تغيير 
دهد. با اين حال تغييرات بنيادين در صحنه بين المللي و 
تغييرات ژئوپليتيك،  احتمالا شولتز را مجبور خواهد كرد 
تا با تغييرات همراه شود. يكي از نخستين آزمون هاي او، 
تعامل با لهستان است كه برخي اصول دمكراتيك اتحاديه 
اروپا را زير پا گذاشته و در عين حال، از سوي بلاروس كه 
از مهاجران به عنوان ابزار فشــار بر اتحاديه اروپا استفاده 
مي كند، تحت فشار اســت. سوسيال  دمكرات ها معمولا 
رويكردي غيرخصمانه به روســيه دارند و از پروژه هايي 
مانند لوله خط انتقــال انرژي نورداســتريم 2حمايت 
كرده اند. اما اگر مسكو دوباره به اوكراين حمله كند، آزمون 
بزرگي پيش روي آنها خواهد بود. خيلي ها در آلمان انتظار 
دارند كه شولتز رويكردي سخت تر هم در برابر چين در 
پيش بگيرد. با اين حال نزديكان او مي دانند كه شــولتز 
يك شــبه تغيير نخواهد كرد. شولتز و مشــاوران او، به 
خوبي مي دانند كه او تنها وقتي مي تواند در صحنه جهاني 
رهبري قدرتمند باشــد كه ائتلافي كه در داخل ايجاد 
شده است را حفظ كند. شــولتز در طول سال ها فعاليت 
سياسي نشان داده است كه توانايي بالايي براي همكاري 

با طيف هاي مختلف سياسي از خود نشان داده است.

آمريكا و روسیه  
بازگشت بحران ديپلماتیك

روند اخــراج ديپلمات ها از آمريكا و روســيه ادامه دارد و در 
تازه ترين رويداد، مسكو اعلام كرده كه 27ديپلمات روس و 
خانواده هايشان بايد طي كمتر از 2 ماه خاك آمريكا را ترك 
 كنند. روسيه به تلافي اخراج ديپلمات هاي خود، دستور اخراج 
شماري از ديپلمات های آمريكايي از مسكو را صادر كرده است. 
سخنگوي وزارت خارجه روســيه اعلام كرده كه آن دسته از 
كاركنان سفارت آمريكا كه بيش از 3سال در روسيه بوده اند 
بايد تا 2 ماه ديگر اين كشــور را ترك كننــد. اخراج متقابل 
ديپلمات ها نشانه اي از بدتر شدن مناسبات آمريكا و روسيه 
است. 2كشور در سال2018 هم شــرايط مشابهي را تجربه 
كردند. آمريكا در همراهي با برخي ديگر از كشورهاي غربي، 
60ديپلمات روس و خانواده هاي آنها را اخراج كرد. روسيه هم 
بلافاصله همين تعداد از كاركنان سفارتخانه آمريكا در مسكو 
و كنسولگري هاي اين كشور را اخراج كرد. طبق اعلام وزارت 
خارجه روسيه، از سال2016 تاكنون، بيش از 100ديپلمات 
روس از آمريكا اخراج شده اند و اين كشور براي ارائه خدمات به 
اتباع خود در آمريكا و همچنين براي فعاليت هايش در سازمان 
ملل دچار مشكل شده است. آمريكا نيز 2كنسولگري خود در 
شهرهاي ولادي وســتوك و يكاترينبورگ روسيه را تعطيل 
كرده و سفارت آمريكا در مسكو اكنون تنها دفتر ديپلماتيكي 

است كه خدمات كنسولي انجام مي دهد.

عراق 
فعالیت مجدد داعش

حمــلات نيروهاي داعش به روســتاهاي كردســتان عراق 
طي روزهاي اخير بار ديگر ادامه پيــدا كرده و از جان گرفتن 
هســته هاي اين گروه تروريســتي در منطقه حكايت دارد. 
پنجشــنبه گذشــته تعدادي از نيروهاي داعش به روستاي 
خدريجه در جنوب اربيل حمله كردنــد و تعدادي از مردم را 
كشــتند. پس از اين حمله، نيروهــاي پيش مرگه اعزامي به 
منطقه، در كمين نيروهاي داعش غافلگير شدند. در مجموع 
8نفر از نيروهاي پيش مرگه و 3نفر از مردم روستا كشته شدند. 
يك هفته قبل تر نيز در حمله اي مشابه، شــماري از مردم و 
نيروهاي نظامي كرد كشــته شــدند. تحليل گران پا گرفتن 
هسته هاي داعش در اين منطقه را ناشي از اختلافات حكومت 
خودمختار اقليم كردســتان و دولت مركزي عراق مي دانند. 
اختلافات بر سر مناطق تحت كنترل است. نيروهاي پيش مرگه 
در جريان درگيري با داعش در ســال2014، بخش هايي از 
مناطق غرب عراق را تحت كنترل خــود درآوردند و تاكنون 
اين مناطق را حفظ كرده اند. بعد از رفراندوم استقلال كردها 
در ســال2017، ارتش عراق و نيروهاي حشد شعبي، مناطق 
مورد مناقشــه را بازپس گرفتند. اين كشمكش اما همچنان 
ادامه دارد و همين وضعيت امنيت در منطقه را با مشكل روبه رو 
كرده و فضايي براي فعاليت نيروهاي داعش ايجاد كرده است. 

عراق در سال2017، شكست كامل داعش را اعلام كرده بود.

اوكراين
صداي پاي جنگ در مرز

بحران در مرزهاي شرقي اوكراين تشديد شده و اين منطقه 
عملا به صحنه رويارويي غرب با روســيه تبديل شده است. 
آمريكا مي گويد شواهدي در دســت دارد كه نشان مي دهد 
روســيه براي »يك حمله بزرگ« به اوكراين آماده مي شود. 
آنتوني بلينكن، وزير امور خارجه آمريكا، هفته گذشته پس 
از ديدار با وزراي خارجه ناتو در لتوني گفت كه اين ســازمان 
آماده است درصورت چنين حمله اي »هزينه هاي سنگيني« 
را به مسكو تحميل كند. بلينكن گفت كه مشخص نيست آيا 
ولاديمير پوتين تصميمي براي حمله بــه اوكراين گرفته يا 
خير، اما در حال ايجاد ظرفيت هاي لازم براي انجام اين كار 
است. روسيه طي بهار و تابستان امسال 2رزمايش بزرگ پشت 
مرزهاي اوكراين برگزار كرد و هر بار شمار زيادي از نيروهاي 
خود را در منطقه باقي گذاشت. مقام هاي اوكراين از 3 ماه قبل 
نسبت به اين مسئله ابراز نگراني كردند و از متحدان غربي خود 
خواستند در اين رابطه واكنش نشان دهند. با اين حال، وزير 
خارجه روســيه اين وضعيت را »كابوس رويارويي نظامي« 
اروپايي ها خوانده و خواســتار پايان دادن به آن شده است. 
سرگئي لاوروف در عين حال گفته كه مسكو نگران توسعه ناتو 
به اروپاي شرقي و هم مرز شدن با روسيه است. او گفته روسيه 

قرار است براي پايان دادن به بحران، پيشنهادي ارائه كند.

لبنان
استعفا؛ هزينه صداقت

پس از يك ماه تنش  سياسي ســرانجام جورج قرداحي، وزير 
اطلاع رساني لبنان، استعفا كرد. استعفاي او پس از ميانجيگري 
امانوئل مكــرون، رئيس جمهوري فرانســه، بيــن لبنان و 
كشورهاي عرب خليج فارس به رهبري عربستان اتفاق افتاد تا 
شايد يك بحران از فهرست بحران هاي متعددي كه لبنان را در 
خود غرق كرده به پايان برسد. قرداحي كه از وزراي مسيحي 
لبنان است، 4 ماه قبل در مصاحبه اي عليه عربستان و امارات 
موضع  گيري كرده بود. او جنگ يمن را »تجاوز عربســتان و 
امارات« به اين كشور ناميده و گفت: »حوثي هاي يمن در برابر 
تجاوز خارجي از خود دفاع مي كنند«. اين اظهارنظر قديمي 
اما  ماه قبل از سوي رســانه هاي عربي وابسته به دولت هاي 
حاشــيه خليج فارس بازنشر شــد تا لبنان درگير يك تنش 
سياسي تازه شود. عربستان، امارات،كويت و بحرين سفراي 
لبنان را اخراج كردند و سفراي خود را فراخواندند. عربستان 
و امارات واردات تمامي كالاهاي لبناني را هم ممنوع كردند. 
بسياري نگران اقدامات تنبيهي بيشتر بودند؛ چرا كه هزاران 
لبناني در كشورهاي عربي حاشيه خليج فارس كار مي كنند و 
پولي كه براي خانواده هاي خود در لبنان مي فرستند، جايگاه 
مهمي در اقتصاد ورشكسته اين كشــور دارد. قرداحي جزو 
وزراي مورد حمايت حزب الله لبنان است و اين گروه، بحران 
اخير را بحراني تصنعي براي ساقط كردن دولت جديد لبنان 

دانسته است.

كوويد-19؛  مرگبار و آني
بزرگ ترين بحراني كه همين حالا آلمــان، مانند بقيه دنيا، با آن 
دست و پنجه نرم مي كند، همه گيري ويرانگر كروناست. تعداد موارد 
ابتلاي جديد در آلمان، همچون سراسر اروپا به طرز نگران كننده 
و هراسناكي در حال بالا رفتن است و تا حالا، بيش از 100هزار نفر 
به خاطر ويروس كرونا جان خود را از دست داده اند. شولتز همزمان 
با اعلام تشكيل ائتلاف گفته اســت كه يك تيم دائمي مديريت 
بحران ويروس كرونا تشكيل خواهد شــد كه به صورت روزانه به 
دولت گزارش خواهد داد؛ اين كميته از سياســتمداران محلي و 
دولتي و همينطور كارشناسان ويروس شناسي، همه گيرشناسي، 
جامعه شناسي و روانشناسي تشــكيل خواهد شد. شولتز درباره 
بحران كرونا گفته است: »بايد واكسن را براي گروه هاي حساس 
اجباري كنيم«. دولت جديد همچنين برنامه هايي براي تشكيل 
تيم هاي سيار واكسيناسيون در سراسر كشور و فروش واكسن در 
داروخانه ها دارد. كادر درمان به خاطر سختي كاري كه در دوران 
همه گيري تجربه كرده، اضافه حقوق چشمگيري دريافت خواهند 
كرد. شولتز گفته است كه يك ميليارد يورو، به جز بودجه مصوب 
پيشــين، به اين بخش اختصاص داده خواهدشد. دولت جديد 
مي خواهد با افزايش حقوق و پاداش ، مشاغل بخش كادر درمان 
را براي افراد جوياي كار جذاب و افراد بيشــتري را در اين بخش 

استخدام كند.

چالش مشترك تغییرات اقلیمي
همانطور كــه انتظار مي رفت، تغييرات اقليمــي يكي از مباحث 
اصلي اســت و دولت مي خواهد تمامي قوانيني كه از اين به بعد 
تصويب مي شوند، بررسي شود تا مبادا اثري بر تغييرات اقليمي 
داشته باشند. انرژي هاي تجديدپذير با نصب پنل هاي خورشيدي 
روي ساختمان هاي تجاري جديد و مسكوني و همينطور احداث 
مزارع جديد بادي، به خصوص در درياها، تقويت خواهند شــد. 
هدف جاه طلبانه اين است: »تا ســال 2030ميلادي، 80درصد 
برق مورد نياز بايد از بخش انرژي هاي تجديدپذير تامين شــوند 
و 50درصد بخش گرمايش مســكوني و صنعتي هم بايد از نظر 
اقليمي خنثي باشــند )يعني در تامين گرماي ســاختمان ها از 
سوخت هاي فسيلي استفاده نشده باشد(. همچنين، زغال سنگ 
هم بايد تا سال2030 حذف شود و سرانجام شمارش معكوس براي 
موتورهاي درون  سوز هم شروع خواهد شد؛ براساس برنامه دولت، 
آلمان بايد تا سال2030 دست كم 15ميليون خودروي برقي در 

جاده ها داشته باشد.

تسهیل اعطاي شهروندي
دولت جديد مي خواهد قوانين شهروندي را تغيير دهد. احزاب حاضر 
در ائتلاف، اصلاحاتي درنظر دارند كه بر اساس آنها، دريافت شهروندي 
آلمان آسان تر مي شود؛ اول اينكه درخواست شهروندي بعد از 5سال 
حضور در آلمان ممكن مي شود. نوزاداني كه از والدين غيرآلماني در 
آلمان متولد مي شوند، درصورتي كه يكي از والدين 5سال در آلمان 
ساكن بوده باشد، به صورت خودكار شــهروندي آلمان مي گيرند. بر 
اساس سند ائتلاف، مهاجرت بايد »رو به جلو و واقع گرايانه« باشد و 
در عين حال بايد با »مهاجرت غيرقانوني و بدون برنامه« مقابله شود، 
همچنين حفظ تابعيت دوگانه ممكن خواهد بود. اين قانون جديد، به 
هزاران ترك تباري كه دهه هاست در آلمان زندگي مي كنند اما هنوز 

شهروندي دريافت نكرده اند كمك خواهد كرد.

تحول ديجیتال
يكي از برنامه هاي دولت ائتلافي اين است كه براي آينده ديجيتال آماده 
شود و براي اين كار، مصمم است كه موانع بوروكراتيك فعلي را بردارد. 
محل شروع تحول براي آنها، خود دولت است. هر سه حزب مي خواهند 

با ديجيتاليزه كردن بخش عمومي، تحول را كليد بزنند.

تحول در تامین اجتماعي
3حزب ائتلاف مي خواهند قانون فعلي بيــكاري را با چيزي كه درآمد 
شهروندي مي خوانند عوض كنند. در سال2022، اين حقوق براي هر 
نفر به 449يورو در ماه خواهد رسيد. ائلاف جديد همچنين توافق كرده 
كه سن بازنشستگي را همان 67سال حفظ كند. حقوق بازنشستگي نبايد 
به زير 48درصد ميانگين دريافتي فعلي افراد كاهش پيدا كند. در 4سال 
آينده نرخ افزايش حقوق بازنشستگي هم در عدد 20درصد ثابت خواهد 

ماند. حداقل دستمزد هم به ساعتي 12يورو افزايش پيدا خواهد كرد.

تحول در بخش دفاعي
براساس طرح هاي دولت جديد، نيروهاي مسلح آلمان در آينده قادر 
خواهند بود تا پهپادهاي خود را مسلح كنند. در سند ائتلاف آمده است: 
»پهپادهاي مسلح مي توانند به حفظ امنيت اعضاي نيروهاي مسلح در 

ماموريت هاي بين المللي كمك كنند«.

احداث سالانه 400هزار مسكن 
بر اســاس تصميم دولت، اجاره بها در بخش هايي كه بازار كشش 
زيادي ندارد، بايد 11درصد در 3ســال افزايش پيدا كند. تا حالا، 
افزايش 15درصدي هم ممكن بوده است. حدود 400هزار مسكن 

تازه هم هر سال ساخته خواهد شــد. 100هزار خانه بايد با بودجه 
عمومي و توسط دولت ساخته شود.

تحصیل ديجیتال
تمامي احزاب سياسي در آلمان توافق دارند كه تحصيل، سرمايه گذاري 
مؤثري براي آينده است. سند ائتلاف دولت جديد مي گويد كه دولت 
آلمان مي خواهد »بــراي همه، بدون توجه به اصالــت آنها بهترين 
تحصيلات ممكن را فراهم كند«. 3حزب ائتلاف حاكم مي خواهند 
به صورت ويــژه از تحصيل در مناطقي كه از نظــر اجتماعي محروم 
هستند حمايت كنند. در پيشاني اين جاه طلبي ها، ديجيتال كردن 
آموزش و پرورش در آلمان قرار دارد. هدف اصلي، »ايجاد محيطي مدرن 

و آزمايشگاه هاي خلاق« براي دانش آموزان است.

قدرت بیشتر براي جوانان
بخشي از هدف دولت جديد، مشاركت جوانان در قدرت است. جوانان 
در آلمان، با حضور مستمر در حركت محيط زيستي »جمعه هايي براي 
آينده« نشان داده اند كه توانايي و علاقه مشاركت در سياست را دارند. 
با توجه به اين مسئله، دولت جديد مي خواهد با كم كردن سن قانوني 
رأي دادن از 18سال به 16سال، نوجوانان را در قدرت سهيم كند. براي 
اين كار البته بايد در قانون اساسي آلمان تغيير ايجاد شود و براي اين 

كار، دولت ائتلافي به حمايت احزاب مخالف هم نياز خواهد داشت.

قانوني كردن فروش ماريجوانا
دولت جديد توافق كرده است كه فروش ماريجوانا به بزرگسالان براي 
اهداف تفريحي در داروخانه ها را قانوني كند. احزاب ائتلاف اميدوارند 
با اين برنامه، از فروش مواد آلوده و همينطور فروش محصول به افراد 
زير سن قانوني جلوگيري شود. علاوه بر آن، قاچاق ماريجوانا، گردش 
مالي هنگفتي دارد كه با طرح جديد دولت، دست قاچاقچي ها از آن 
كوتاه خواهد شد و دولت هم از اين صنعت درآمد زيادي خواهد داشت.

 چرا دولت ائتلافي در آلمان 
تشكيل شده است؟

در انتخابات پارلماني 26سپتامبر )حدود 3 ماه قبل( 
حزب چپ گراي سوســیال دمكرات با 26درصد آرا 
و اختلاف اندك )2درصد( برنده  شــد. اين حزب در 
دولت آنگلا مركل، حزب كوچك تر ائتلاف حاكم بود. 
سوسیال دمكرات ها از خود علاقه زيادي براي تداوم 
ائتلاف با حزب دمكرات مسیحي )حزب آنگلا مركل( 
نشان ندادند و بعد از 16سال، خودشان را در موقعیت 
برتر براي تشكیل دولت ديدند. حزب دمكرات مسیحي 
خیلي زود تلاش كرد با ائتلاف با سبزها و دمكرات آزاد 
همچنان در قدرت باقي بماند امــا اين دو حزب، در 
مسائلي بنیادين مانند سیاست هاي اقلیمي، با حزب 
محافظه كار دمكرات مسیحي اختلاف نظر داشتند. 
ســبزها در انتخابات موفقیتي تاريخي داشتند و با 
15درصد آرا، سومین حزب موفق انتخابات بودند. بعد 
از آنها هم حزب دمكــرات آزاد با 11.5درصد آرا قرار 
گرفت. حالا بعد از توافق 3حزب سبزها و دمكرات آزاد 
و سوسیال دمكرات، تكلیف تشكیل دولت مشخص 
شده اســت. اين ائتلاف مي خواهد كه اولاف شولتز، 
نامزد سوسیال دمكرات ها در انتخابات، جانشین مركل 
شود. به اين ترتیب، آنگلا مركل از نظر تعداد روزهاي 
حضور در كرسي صدراعظم، از هلموت كول، صدراعظم 
سرشناس پیشــین آلمان عبور نخواهد كرد. مركل 
اگر يك ماه بیشتر در دفتر مي ماند ركورد ديرپاترين 

صدراعظم آلمان را به خود اختصاص مي داد.
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تســت PCR كوويد-19شــايد يكي از ناخوشايندترين 
آزمايش هاي موجود براي تشــخيص اين بيماري باشد. از 
زمان شروع همه گيري كوويد-19، همواره از اين تست كه 
به وسيله سواب)وسيله اي شبيه به يك گوش پاك كن اما بلندتر( انجام مي شود، به عنوان 
دقيق ترين ياد مي شود اما انجام آن به دليل وارد شدن سواب به عميق ترين نقطه حفره 

حلق و بيني، ناخوشايند و براي برخي حتي دردناك است.

تجربه هاي متفاوت
درحالي كه ممكن است انجام تست PCR با سواب براي خيلي از مردم عادي و بدون مشكل 
باشد، برخي حس مي كنند، سواب وارد مغزشان شده و آنجا را خراش داده است. حتي 
تجربه يك زن فرانسوي با خونريزي شديد بيني همراه بوده است و برخي ديگر سردرد 
گرفته اند، گريه كرده اند يا در شوك مانده اند. پل چين، كه يك تهيه كننده موسيقي در 
تورنتو است درباره تجربه تست PCR با سواب در بيني مي گويد: احساس مي كردم كسي 
دقيقا به عمق سمت راست مغزم وارد شده است و دارد چيزي را داخل آن مي چرخاند. 
قبلا چنين تجربه اي نداشتم. سواب تا حدي عميق وارد بيني ام شد كه تصورش را هم 

نمي كردم.

مدل هاي مختلف آزمايش
از زمان ظهور كروناويروس، ميليون ها سواب در ميليون ها بيني گير كرده اند تا ويروس 
خطرناكي را آزمايش كنند كه ميليون ها نفر را در سراسر كره زمين به كشتن داده است. 
مقامات مي گويند يكي از راه هاي مبارزه با ويروس، آزمايش گسترده و آزمايش هاي مكرر 
است. از آنجا كه دقت و صحت آزمايش ها بسيار مهم است، ضروري است از تستي استفاده 
شود كه افراد مايل به انجام مكرر آن هستند و ســواب كاملا مناسب است. در برخي از 
بخش هاي آمريكا كاركنان سيستم هاي بهداشتي سواب را به مردم مي دهند تا خودشان 
كار آزمايش را انجام دهند، اين كار باعث مي شود تا حدي احساس آرامش داشته باشند 
اما در برخي از استان هاي آفريقاي جنوبي، سخت ترين و دردناك ترين نوع تست انجام 

مي شود و سواب را تا حد ممكن در حلق پايين فرو مي كنند.

چرا تست با سواب؟
اما سؤال اينجاست كه چه كســي درست ترين روش را 

اجرا مي كند؟ سواب بايد تا چه عمقي وارد حفره بيني 
شود؟ اينكه يك تست تا اين حد احساس ناراحتي 
داشته باشد، صحيح اســت؟  در ابتدا كافي است 
يك درس مختصر درباره آناتومي بدانيم: سواب 
يك مسير تاريك را تا حفره بيني طي مي كند؛ 
جايي كه توسط استخوان پوشيده شده و در بافت 
نرم و حساس محصور شده اســت. در پشت اين 
حفره، نازوفارنكس قرار دارد كه پشت بيني و بالاي 

حلق است. اين يكي از جاهايي است كه ويروس كرونا 
به طور فعال در آنجا تكثير مي شود و احتمالا نمونه هاي 

خوبي از ويروس را مي توان از آن جمع آوري كرد. بيشتر 
مردم نمي توانند تحمل كنند كه يك شــيء نوك تيز تا اين 

حد وارد بيني شان شود. تست علاوه بر اين، آزمايش ها برخي از 
تاريك ترين ترس هاي ما را تداعي مي كند: از چيزهايي كه مي توانند 

وارد حفره هاي بيني ما شوند و به مغز وارد شوند.
دكتر نوح كوجيما، متخصص بيماري هاي عفوني در دانشگاه كاليفرنيا درباره 

لمس نازوفارنكس با سواب مي گويد: مردم عادت به احساس كردن اين بخش از بدنشان 
ندارند و براي همين برايشان ناخوشايند است. دكتر يوكا مانابه، استاد پزشكي و متخصص 
بيماري هاي عفوني در دانشكده پزشكي دانشگاه جان هاپكينز، مي گويد: هنگامي كه 
سواب با زاويه اشتباه وارد بيني شود، درد و ناراحتي ايجاد مي كند. اگر شما سرتان را به 
عقب نكشيد، سواب به حلق تان نمي خورد و مثل اين است كه چيزي به استخوان بيني 

كوبيده مي شود.

دقيق ترين نوع آزمايش
3مدل تست سواب بيني براي كوويد-19وجود دارد: نازوفارينژال كه عميق ترين است، 

ميان شاخكي كه در ميانه بيني است و نارس قدامي كه قسمت كم عمق بيني است.
اوايل بيماري همه گير، سواب عميق بيني به طور گسترده و تهاجمي براي بزرگسالان 
تجويز مي شد، زيرا اين روش هنگام آزمايش آنفلوآنزا و سارس نيز كار كرده بود. اگرچه 
علم در حال تكامل است اما كارشناسان بر اين باورند كه عميق ترين سواب دقيق ترين 
نتيجه را در آزمايش مي دهد. طبق بررســي مطالعات منتشر شده در يك مجله علمي، 
سواب نازوفارينژال تا 98درصد دقت و صحت دارد، سواب كم عمق 82تا 88درصد و ميان 
شاخكي نيز به همين ميزان. در كره جنوبي، سواب هاي نازوفارنژيال استاندارد طلايي تست 
كوويد را دارند. سئونگ چوي، معاون بخش خطر ارتباطات در مركز كنترل و پيشگيري از 
بيماري هاي اين كشور مي گويد: بسته به مهارت كاركنان پزشكي، تست با سواب ممكن 
است آسيب زننده باشد اما اين تست صحيح ترين است و به همين دليل به استفاده از آن 
ادامه مي دهيم. سازمان بهداشت جهاني دستورالعمل هايي در مورد بهترين روش آزمايش 
دارد كه عوارض آنها نادر بوده است. دستورالعمل هاي استراليا مي گويد كه سواب بايد چند 
سانتي متر از سوراخ بيني بزرگسالان بالا برود. مركز كنترل و پيشگيري از بيماري هاي 
ايالات متحده مي گويد كه سواب مياني شاخك معمولا بايد كمتر از 3سانتي متر يا تا زماني 
كه با مقاومت مواجه شود وارد بيني شود. برخي از آزمايش كنندگان سواب را وارد هر دو 
سوراخ بيني مي كنند. در كره جنوبي، به آزمايش كنندگان اجازه مي دهند تا در تكان دادن 
يا چرخاندن سواب در بيني آزادي عمل داشته باشند. اين تجربه به برند سواب، تحمل 

درد بيمار، ساختار آناتوميك حفره بيني و مهارت آزمايش كننده بستگي دارد.

وب3؛ اما و اگرهای آينده اينترنت
نسل آينده اينترنت مي تواند بخشي از قدرت شركت هاي بزرگ فناوري را به كاربران برگرداند

زهرا خلجي 
خبرنگار

عمادالدين قاسمی پناه 
خبرنگار

ساخت جانشين تلسكوپ فضايي هابل باعث شد تا هزار نفر از 17كشور جهان براي 
2دهه درگير كار شوند. اين تلسكوپ بارها و بارها مورد آزمايش قرار گرفته تا همه 
مطمئن شوند كه در فضا كار خود را به درستي انجام خواهد داد.

شمارش معكوس براي چشم آسماني
اگر اتفاق خاصي رخ ندهد، تلسكوپ فضايي »جيمز وب« در 
بيست ودوم دسامبر )يكم دي( راهي فضا خواهد شد تا عصر 
جديدي را در علم ستاره شناسي و همچنين صنعت فضانوردي 
ايجاد كند. تلسكوپ 9/8ميليارد دلاري »جيمز وب« پس از سال ها تأخير به دليل مشكلات 

فني و البته همه گيري كوويد، سرانجام آماده ارســال به فضا شده است. »وب« برنامه علمي 
جاه طلبانه اي خواهد داشت كه از مطالعه جهان هاي كوچك در منظومه شمسي تا بررسي نواحي 
بيروني كيهان را شامل مي شود. جان ماتر، دانشمند ارشد پروژه وب، در يك نشست مطبوعاتي 

به خبرنگاران گفت: »ما به هر چيزي در جهان هستي  ديده  می شود، نگاه خواهيم كرد.« .

ساسان شادمان منفرد 
خبرنگار

دامنه  ديد   وب
وب طراحي شده تا آسمان 
مادون قرمز را براي نخستين 
بار با چنين وضوح بالايي 
مورد مطالعه قرار دهد.

نورقابلمشاهده
تلسكوپ فضايي جيمز وب پس از تأخيرهاي 

طولموجمكرر فني  اكنون آماده سفر به فضاست

اشعهگاما اشعهايكس ماورابنفش مادونقرمز مايكرووها
وب

هابل
كپلر

اسپيتزر
هرشل

راديو

ژوئيه

2011 2012 2013 2014 2015 2016 2017 2018 2021

سازه اي كه ماژول 
وب را نگه مي دارد 
به مركز فضايي 
گودارد رسيد.

دسامبر
آزمايش بخش هاي 
آينه اصلي در مركز 
فضايي مارشال 
پايان يافت.

آوريل
قسمت مركزي 
سازه پنل پشت 
آينه اصلي به پايان 
رسيد.

مه
اولين ابزار از اروپا 
به مركز فضايي 
گودارد رسيد.

ژوئيه-سپتامبر
3ابزار 
باقي مانده 
به گودارد 
فرستاده شد.

آگوست-نوامبر
نخستين 
آزمايش مكش 
خلأ ماژول ابزار 
انجام گرفت.

دسامبر
بخش هاي 
آينه اصلي 
به گودارد 
فرستاده شد.

مه-سپتامبر
دومين آزمايش مكش 
خلأ ماژول  ابزار انجام 
گرفت.

آوريل
برج استقرار 
تلسكوپ 
تكميل شد.

ژوئن-ژوئيه
آزمايش لرزش و 
آكوستيك ماژول 
ابزار.

اكتبر-ژانويه
سومين آزمايش مكش خلأ 
ماژول ابزار و نصب قسمت هاي 
آينه به پنل پشتي انجام گرفت.

فوريه-مه
تلسكوپ/ابزارها 
در جانسونز چمبر 
مورد آزمايش مكش 
خلأ قرار گرفتند.

مه
تلسكوپ/ابزارها 
به كاليفرنيا منتقل 
شدند.

اكتبر-مه
تلسكوپ/ابزارها با 
اتوبوس/سپر خورشيدي 
تركيب شدند.

اوت
وب با كشتي 
به گويان برده 
شد.

اكتبر
آماده 
براي 
سفر

آوريل
تلسكوپ و ابزار
 به هم متصل 
شدند.

فوريه
سازه بال پنل 
پشت آينه 
اصلي تكميل 
شد.

آزمايش و فناوری

اتصال در فضا

تستماژولابزار

30دقيقه
10000كيلومتر 3روز

480000كيلومتر 6روز
680000كيلومتر

11تا14روز
1000000كيلومتر

34دقيقه
11000كيلومتر

زمين
ماه

آينهاوليه

حمايتحرارتي

آزمايشتلسكوپ

شبيهسازمحيطفضا

پالتسپر
خورشيدي

سپر
خورشيدي

آنتن اتوبوسفضاپيما

قسمتسرد

قسمتگرم

تشعشعات
خورشيدي

آينهثانويه

محركها

پشتآينه

موقعيتانحنا

سيستمجداسازيلرزشها

نور

استقرار
آينههاي
آينهاوليهتلسكوپثانويه

ماژولابزار

شبيهسازتلسكوپ

پشتيبانياز
جداسازيلرزشها

ابزارهاي وب 3مرتبه در 
يك ظرف فشار در گودور 
مورد آزمايش قرار گرفتند تا 
سرما و خلأ فضا شبيه سازي 
شود. نورهاي متفاوتي به ابزارها 
تابانده شد تا مدل هاي هدايت 
آن مورد آزمايش قرار بگيرد.

وب از فضاپيماي
پالت هاي سپر  حاملش جدا مي شود.

خورشيدي مستقر 
مي شوند.

سپر خورشيدي پهن شده و 
تحت فشار قرار مي گيرد.

پس از اينكه دومين آينه در مكان خود مستقر شد، 
بال هاي آينه اصلي به سمت موقعيت مي چرخند و 
آرايه خورشيدي مستقر مي شود.كار آينه آغاز مي شود.

درست مانند يك پروانه كه از پيله اش 
بيرون مي آيد، وب هم پيله اش را گام به گام 

بازمي كند تا به مدار نهايي اش برسد.

6/5متر پهنا دارد و شامل تركيبي از 18بخش 
شش ضلعي است كه از برليوم ساخته شده و با طلا 

پوشانده شده تا نور مادون قرمز را منعكس كند.

گرماي خورشيد مي تواند باتلاقي از 
سيگنال هاي مادون قرمز ضعيف از 

اعماق فضا را به وجود آورد، بنابراين 
سپر  مي تواند گرما را به يك ميليونيم 

حجم عادي اش كاهش دهد.

روز29
آخرين 
مدار تلسكوپ

ابزارها و تلسكوپ 
تركيب شده در 
داخل محفظه 
بزرگ در مركز 

فضايي جانسون 
مورد آزمايش 

قرار گرفت و 
تلسكوپ آسمان و 
فضايي مصنوعي را 

مشاهده كرد.

انسان
180
سانتيمتری

به تازگي اصطلاحي با عنوان »وب3« رايج شده است 
كه فناوري هــاي مختلف، رمزارزها و ســرمايه هاي 
خطرپذير شــيفته آن شــده اند. همه از اين اصطلاح 
حرف مي زنند و اگر شــما آن را به بيوي توييتر خود 
اضافه نكنيد، به اين معني اســت كه در مورد آينده 
چندان جدي نيستيد. اين واژه يك اصطلاح كلي براي 
ايده هاي متفاوت است كه مي خواهد واسطه هاي بزرگ 
را در اينترنت حذف كند. در اين عصر جديد، حضور 
در وب، ديگر به معناي ورود به سيســتم هايي مانند 
فيسبوك، گوگل يا توييتر نيست. وب يك مربوط به 
روزهاي اوليه اينترنت در دهــه 1990بود و به عنوان 
راهي براي دمكراتيك كردن دسترســي به اطلاعات 
در نظر گرفته مي شد. سپس شــاهد ظهور وب2در 
اواسط دهه 2000بوديم كه پلتفرم هايي مانند گوگل، 
آمازون، فيسبوك و توييتر خلق شدند تا با آسان كردن 
ارتباط، اتصال و تراكنش آنلاين، نظمي جديد را براي 

اينترنت به ارمغان بياورند.

پايان قدرت بزرگان
برخي منتقدان مي گويند با گذشت زمان، شركت هاي 
بزرگ فناوري صاحب قدرت زيادي شدند. با اين حال، 
وب3مي خواهد بخشي از اين قدرت را بازگرداند. مت 
درايهورست، پژوهشــگر و هنرمندي كه در دانشگاه 
نيويورك كلاس هايي را درباره اينترنت برگزار مي كند، 
مي گويد: »گروه كوچكي از شركت ها هستند كه مالك 
همه  چيز هســتند و ما هم از آن استفاده مي كنيم. با 
اين حال، اگرچه ما در موفقيت اين پلتفرم ها ســهيم 
هستيم، اما ابزاري براي نشان دادن اين سهم نداريم.«
پاسخ درايهورست و ساير طرفداران وب3به اين مسئله 
ايجاد نوعي اينترنت اســت كه شبكه هاي اجتماعي، 

موتورهاي جســت وجو و بازارهاي جديد در آن هيچ 
اربابي ندارند. اين ســرويس ها غيرمتمركز هستند و 
روي سيستمي به نام بلاكچين ســاخته شده اند كه 
قبلًا بيت كوين و ساير ارزهاي رمزنگاري شده را تحت 
پوشــش قرار مي داد. مي توان وب3را به عنوان نوعي 
ساماندهي تصور كرد كه در آن بسياري از كامپيوترها 
به طور همزمان ميزبان داده هايي هستند كه به وسيله 
هر كسي قابل جســت وجو اســت. اين نوع اينترنت 
به جاي يك شركت، به وســيله اجماع كاربران اداره 
مي شود و به افراد به خاطر مشاركت شان توكن)دارايی 
ديجيتال كــه قابليت انتقال بين افــراد را دارد( داده 
مي شــود. از اين توكن ها مي توان براي رأي دادن به 
تصميمات اســتفاده كرد و حتي ارزش واقعي به آنها 

تعلق مي گيرد.

كنترل داده ها به وسيله كاربران
در دنياي وب 3، افراد داده هاي خود را كنترل مي كنند. 
آنها از يك حساب شخصي سازي شده، براي بهره بردن 
از رسانه هاي اجتماعي، اي ميل و خريد استفاده و يك 
سابقه عمومي در بلاكچين از همه اين فعاليت ها ايجاد 

مي كنند.
اكنون شــايد ايده ســاخت دوباره اينترنت به عنوان 
يك مدينه فاضلــه دور از ذهــن به نظر برســد، اما 
وب3ارتباطات جديد را به جريــان مي اندازد و پول 
زيادي به خصوص از ســوي ســرمايه گذاران ارزهاي 

ديجيتال خلق مي كند.
جنبش وب3با ظهور NFTهــا يا توكن هاي غيرقابل 
تعويض كه مجموعه اي ديجيتال هستند و همچنين 
ساير فايل هاي آنلايني كه با ارزهاي ديجيتال خريد و 
فروش مي شوند، بروز مي يابد. بعضي شيرين كاري هاي 
تبليغاتي را هم مي توانيد مشاهده كنيد. به عنوان مثال، 
اخيراً، گروهي از علاقه منــدان به ارزهاي ديجيتال با 
هم متحد شدند تا يك نسخه از قانون اساسي ايالات 

متحده را با ارز ديجيتال خريداري كنند.
درايهورســت اعتراف مي كند كه تلاش براي توضيح 
وب3مي تواند دشوار باشد، چون اصطلاحي است كه 
تعريف دقيقي ندارد و بســته به اينكه چه كسي آن را 

تعريف مي كند، شكلي متفاوت به خود مي گيرد.

وب3، جايگزين يا همراه وب2
با اين حال، برخي كارشناسان مي گويند كه وب3براي 
علاقه مندان آن، در بهترين حالت در كنار وب2عمل 

مي كند، نه اينكه به طور كامل جايگزين آن شود.
به عبارت ديگر، شــبكه هاي اجتماعــي، تراكنش ها 
و كســب وكارهاي مبتني بر بلاكچين مي توانند در 
سال هاي آينده رشد كنند و موفق شوند. با اين حال، 
به گفته متخصصان فناوري، حذف كامل فيســبوك، 
توييتر يا گوگل در اين چشــم انداز محتمل نيســت. 
درايهورســت مي گويد:»من در موقعيتي نيستم كه 
بگويم كداميك برنده خواهند شــد اما شركت هاي 
حاضر در وب2، ايده هاي وب3را در خدمات خود به كار 

مي گيرند تا با آن در ارتباط باقي بمانند.«
او بر اين باور است كه بسياري از مردم مي خواهند اين 
توانايي را داشته باشند كه داده ها و تاريخچه تعاملات 
آنلاين خود را هر كجا كــه مي روند به صورت آنلاين 
در اينترنت در اختيار داشــته باشند. در واقع، او فكر 
مي كند كه مردم علاقــه ندارند كه اين موارد)داده ها 
و تعاملات( را صرفــا روي پلتفرم هاي خاص دريافت 
كنند. يعني همان چيزي كه تحــت عنوان باغ هاي 
محصور)walled gardens( شــركت هاي بزرگ 
فناوري ناميده مي شود. walled garden اصطلاحا 
به هر پلتفرم يا اكوسيستم بسته اي گفته مي شود كه 
كنترل قابل توجهي بر سخت افزارها، اپليكيشن ها يا 
محتوا دارد.  درايهورست مي گويد:»در اصل، اين اتفاق 
تجربه اي متفاوت از آن چيزي اســت كه امروز به آن 

عادت كرده ايم.«

تست پی سی آر؛ خشن يا ملايم؟
 آزمايش PCR كه با  سواب انجام مي شود، به دليل فرورفتن به حفره هاي حلق و بيني 

براي بسياري ناخوشاينداست اما متخصصان مي گويند اين تست دقيق ترين روش براي تشخيص كروناست
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آتاباي از نگاه منتقدان

شــما فاصله میان فیلم آخرتان 
تا زمان ساخت »آتابای« چند سالی بود که 
کم کار شده بودید. به فکر ساخت »آتابای« 

بودید؟
پايان اكران »شيفت شــب« بود؛ همان روزها 
به فيلم بعد فكر مي كردم. هميشــه پروســه 
رســيدن به يک داســتان برايم رازآلود است. 
ســعی می كنم به خودم رجوع كنم و با خودم 
روراست باشم. داستان كوتاهی به نام »عشق 
و كاهگل« نوشــته علي اشــرف درويشيان از 
مجموعه داستان »فصل نان« در ذهنم بود كه 
البته از جمله قصه هايی بود كه از بچگی با من 
بود مثل خيلی قصه های ديگر »لاک صورتی« 
جلال آل احمد يا »الــدوز و كلاغ ها«؛ مقصود 
فضاهای جادويي و افسانه ای و رازآلود هستند. 
ديدم بايد به اين كشــف و شهود اعتماد كنم. 
داســتانی درباره فاصلــه طبقاتــی و درباره 
مفاهيمی چون عشــق كه عميقا آن را حس 
كــردم و رويم تأثير گذاشــته بــود. بالاخره 
تصميم به نگارش فيلمنامه گرفتم. با خانواده 
ايشــان تماس گرفتم و به ديدارشــان رفتم. 
اجازه اقتباس آزاد از داســتان كوتاه را گرفتم 

و مشغول شدم.
فیلم »آتابای« اصیل اســت این 
اصالت یك فضاسازي خوبي دارد،از پروسه 

ایده تا نگارش فیلمنامه بگویید.
بعد از ملاقات با خانواده آقاي درويشيان و اجازه 
اقتباس، بلافاصله جلسات فيلمنامه را برگزار 
كرديم. در ميان گفت وگوها همان طور كه به 
طرح اوليه مي رســيديم به آن شاخ و برگ هم 
مي دادم. هميشه مرحله فيلمنامه نويسي برايم 
زمان مي برد. اعتقادم بر اين است كه براي آن 
كه به طرح اوليه فيلم برسم، زمان زيادي نياز 
دارم و اين كه از ايده تا اجرای ساخت فيلم مثلا 
يک سال طول بكشــد؛ نوع و مدل فيلمسازي 
من نبوده و نيست. همانطور كه گفتم در اين 
مدت فاصله پايان اكران فيلم شــيفت شب تا 

سال توليد آتاباي درگير فيلمنامه بودم. بيشتر 
از هر چيزي دلم مي خواســت بــه ناخودآگاه 
خودم رجوع كنم. واقعا آنچه در زمان نگارش 
فيلمنامه برايم مهم بود اين بود كه تحت تاثير 
هيچ چيزي قرار نگيرم. دوســت داشتم تحت 
تاثير دوران كودكی ام  باشم و اين كه در كودكی 
چه چيزهايي دوست داشــتي. پدر و مادر من 
اهل تفرش هستند. ما در كودكي و سال هاي 
سال بعد از آن ســفرهاي زيادي به اين شهر 
داشتيم. خيلي دلم مي خواست به چيزهايي كه 
عوالم كودكي من را شكل دادند؛ نقبي بزنم. دلم 
مي خواســت در فضاي كتاب هايي كه دوست 
داشــتم؛ فيلمنامه دلخواهم را نوشته و از آن 
فيلم بسازم. همه تصويرهاي ذهني كه داشتم و 
همه چيزهاي ديگر كه می توانست به آن اضافه 
شود. مسائلي چون بشــر، اگزيستانسياليسم، 
مسئوليت، انتخاب و... همه دغدغه هاي فكري 
من بودنــد. همچنين كتاب هايــي كه خيلي 
دوســت داشــتم از ادبيات روس تــا ادبيات 
فرانسه كه مي خواندم و علاقه مندش هستم. 

از تورگنيف تا همينگوی و... .
می توان گفت »آتابای« فیلمی 
است که انگار به فیلمســاز الهام شده؛ تا 
جهانی و شــخصیت هایی را خلق کند که 
تماشاگر با دیدنش لحظات لذت بخشی را 
برای خودش و درونیاتــش رقم بزند. این 
جهانی که خلق کردید چقدر مورد دلخواه 
خودتان هست و آیا به آنچه می خواستید 

از فیلم رسیدید؟
دلم مي خواســت همه اينها را با تماشــاگران 
به اشــتراک بگذارم و با حال و احوالي كه در 
ناخودآگاه خودم داشتم فيلم جديدم را بسازم. 
معتقدم كه فيلمســازي، به اشتراک گذاشتن 
خاطرات است؛ به اشــتراک گذاشتن تجربه 
بصري كــه بــه آن علاقه منديم و بــه نوعي 
فيلمسازي تبادل انديشــه با تماشاگر است. 
فيلمســازي مــن دربــاره ايدئولــوژي و يا 
ايدئولوژيک نيست. يک مقدار دلم مي خواست 

ساختار شكني داشته باشم در فيلم  »آتاباي«. 
اين كه اكثر فيلمسازان خانم درباره زنان فيلم 
مي سازند هميشــه برايم عجيب بود و اين بار 
خواســتم درباره زندگي و شخصيت يک مرد 
فيلم بسازم. هر چند باز معتقدم كه شخصيت 
اصلي فيلم خواهر آتابای است. موضوعي كه از 
سوي منتقدان به آن هنوز اشاره نشده است؛ و 
يا شخصيت »سيما« يا »جيران« كه به نظرم 

نقش هاي مهمی در فيلمنامه دارند.
تصمیم گرفتید که در محلی جز 
تهران کار کنید چرا منطقه آذربایجان و به 
دنبالش شهر خوی را انتخاب کردید؟ و این 
که تعامل با هادي حجازي فر در طول نگارش 

فیلمنامه چطور شکل گرفت؟
بــر آن بودم تــا در دنيای جديــدی كار كنم. 
با توجه بــه اين كه قصه اصلي در كردســتان 
مي گذشت؛ چون فيلم هاي زيادي دراين منطقه 
و يا شهرهاي شمالي ســاخته شده و مي شود؛ 
منصرف شدم. دوست نداشتم لوكيشنی باشد 
كه قبلا ديده شده باشــد در فيلم ها. در نهايت 
به آذربايجان رســيديم و با توجــه به اين كه 
حجازي فر زاده و اهل خوی بود؛ لوكيشن هاي 
آن منطقه را ديديم. با مشخص شدن لوكيشن 
ســعي كردم تصوير ذهني كه داشتم را در آن 
منطقه ترسيم كنم. فيلمنامه شكل گرفت. يک 
منطقه جديد و با يک فرهنگ بومی جديد. بعد 
از انتخاب شــهر، به روستاهای مختلف رفتيم. 
هنگامی كه وارد روستای »پيركندی« شديم 
انرژی و موقعيت خوب روســتا آنقدر زياد بود 
كه با توجه به طبيعت و افقی كه داشــت، آنجا 
را انتخاب كردم. در پروسه نگارش ديدگاه هاي 
من و هادي حجازي فر فــرق می كرد و خيلی 
اختلاف داشتيم. با اين سينما بيگانه بود.فيلم ها 
و كتاب های زيادی را با او به اشتراک گذاشتم تا 
وارد جهان من بشود. سليقه و نظر ديگري داشت 
كه با بحث و گفت و گو درباره آنچه مي خواستم، 

او نيز كم كم متوجه شد و كار ادامه يافت.
در گفت وگویی که زمان جشنواره 
فیلم فجر و زمان اکران فیلم در جشنواره 

آتـابای
وقتیازجهانخودمانحرفمیزنیم

 گفت وگوی اختصاصی  با نيكي كريمي كه با آخرين فيلمش، همه را غافلگير كرده است

نیکي کریمي کارنامه بازیگري درخشانی دارد، همیشه در قامت بازیگر 
با کارگردانان زیادي همکاري داشته و حالا چند سالي است که فیلمساز 
و تهیه کننده ای پیشرو اســت. آخرین فیلمش »آتاباي« در جشنواره 
سي وهشتم فیلم فجر اکران شد؛ فیلمي به زبان ترکي که توانست نظر 

منتقدان را به خود جلب کند. آتاباي درامي عاشقانه است که در بخش 
سوداي سیمرغ حاضر شد و در 5بخش نامزد دریافت سیمرغ فیلم فجر 
شد. آتاباي نوشته هادي حجازي فر و براساس طرحي از نیکي کریمي 
اســت؛ فیلمي که برخلاف دیگر فیلم هاي کریمی در محلی جز تهران 
فیلمبرداري و تولید شده است. کریمي مي گوید پروسه فیلمنامه بیش 
از یك سال به طول انجامید. این فیلم اکرانش را از هفته اول آذر ماه آغاز 

کرده؛ فیلمي که توانسته تا به امروز در گیشه نیز موفق باشد.

داشتیم، گفتید زمانی که حجازی فر متن 
را می نوشت شما او را برای بازی در نقش 

آتابای انتخاب کردید؟
بله به نظرم اين بهترين انتخاب بود. حجازي فر 
هم درک درستی از فرهنگ اين شهر داشت و 

هم خودش اهل آن منطقه بود.
انتخاب بازیگــران دیگر به چه 

شکل بود؟
جز بازيگران اصلي؛ سر بازيگران ديگر دچار 

چالش شــده بودم؛ انتخــاب بازيگران 
براي شــخصيت هاي جيران و پاپل 

برايم ســخت بــود، تصوير ذهني 
درباره بازيگران داشتم كه بايد 

به آن مي رسيدم و اين كار را 
سخت تر مي كرد. دو بازيگر 
بــراي نقش »جيــران« و 
»پاپل« انتخاب شده بودند 
كه از همان تهران به گروه 

پيوستند و در تمرين ها بودند 
و حتي سر صحنه هم آمدند اما 

ته دلم احساس مي كردم آن چيزي نيستند 
كه مي خواستم؛ يعنی با تصوير ذهنی ام جور 
نبودند. دو روز قبل از فيلمبرداري بازيگر نقش 
جيران را رد كردم و بلافاصله از بچه ها خواستم 
كه فراخوان نقش داده شود كه بتوانيم باز هم 
تســت بگيريم. يک روز قبل از فيلمبرداري 
نقش »جيران« بازيگر را انتخاب كرديم. براي 
نقش »پاپل« هم بازيگران زن زيادي آمدند و 
تســت دادند؛ اما با تصويري كه مي خواستم؛ 
جور در نمي آمد و در نهايت ســه روز قبل از 
فيلمبــرداري بازيگر انتخاب شــد و جلوي 
دوربين رفت. براي انتخاب بازيگران مراحل 
سختي گذرانديم و توانســتم بازيگراني كه 

مي خواستم را انتخاب كنم.
با توجه به زبان فیلم آذري تمرین 
با بازیگراني چون عزتی که زبان ترکي بلد 
نیستند؛ زمان بر بود. چه کسی با آنها کار 

می کرد و چگونه این تعامل ایجاد می شد؟
جواد عزتي وقتي كه فيلمنامه را خواند، نقش 
را خيلي دوست داشت. در تهران بعد از تست 
گريم و جلسات آشنايي با شخصيت داشتيم. 
روتوش بازي ها را انجام مــي دادم و همزمان 
هادي حجازي فر لهجه را بــا او كار مي كرد و 
در طول حفظ كــردن ديالوگ ها، به او كمک 

مي كرد.
موسیقی، »آتابای« و همکاري با 

حسین علیزاده چگونه شکل گرفت؟
آلبوم »به تماشــاي آب هاي ســفيد« آقاي 
عليــزاده را خيلی دوســت دارم و هميشــه 
كارهايشــان را دنبال كرده ام. خيلي اتفاقي 
در زمان پيش توليد؛ همكاري با ايشــان در 
»آتاباي« به ذهنم رســيد. با دســتيار آقاي 
عليزاده تماس گرفتم و پيشنهاد دادم. وقتي 
فيلنامه را خواندند، پذيرفتند و درباره ساخت 
موسيقي صحبت كرديم. از همان ابتدا انرژي 
كه براي كار گذاشــتند؛ فوق العاده بود. آقاي 
عليزاده ســر فيلمبرداري هــم آمدند، چند 
روزي پيش ما بودند. در طول تصويربرداري 
راش ها را به ايشان نشان مي داديم و در ضمن 
نوازنده هاي آذري كه در فيلم می نوازند را هم 

ايشان انتخاب كردند.

جهانناخودآگاه
حال و هوا و مضمون فیلــم و حتي خود »آتاباي« 
مانند یکي از قهرمانان فیلم هاي نوري بیلگه جیلان را به یاد 

مي آورید؟ دلبستگي به سینماي جیلان دارید؟
من به موسیقي کلاســیك؛ به ادبیات و سینماي کشورهاي 
مختلف علاقه مند هستم که یکي از آنها بیلگه جیلان است، 
اتفاقا خاطرم هســت زماني من داور جشنواره تسالونیکي 
بودم، به فیلم جیلان جایزه دادم و یکی دو ســال بعد او را در 
جشنواره ای دیدم و گفت »یك شب«  اولین فیلم من را دیده و 
فیلم را دوست دارد. فیلمسازان می توانند از هم تاثیر بگیرند. 
همه ما با هر چه در ناخودآگاهمان می گذرد تخیل می کنیم و 

بعد سعی می کنیم جهان خودمان را بسازیم.

فیلم به زبان آذری و لهجه خویی 
هست.پر از دیالوگ هســت، برای اکران 
عمومی این موضوع را در نظر گرفتید و این 

که شاید یك ریسك باشد؟
از همان ابتدا نه به ريســک پرداختن به اين 
موضوع فكر مي كردم و نه ايــن كه در اكران 
عمومي آيا فروش خواهد داشت يا خير. يا اين 
كه واكنش مخاطب زمان اكران چگونه خواهد 
بود. آنچه برايم مهم بود اين كه به قصه اي كه 
مي خواستم، برسم. »آتاباي« يک فيلم مستقل 
و جمع و جور است. معتقدم هر هنرمندي در 
هر مقطعي از زندگي خود، حال و هواي خاص 
خودش را دارد. هيچ شــاعر و نويسنده اي در 
همه برهه هاي زندگي آثارشان به يک شكل 
و پيرامون يــک موضوع نبوده و نيســت. در 
فيلمســازي نيز اين گونه است. فيلمساز هم 
در هر برهه نگاه خود را دارد و همه اين نگاه ها 
تغييرپذير هستند. مهم اين است كه هنرمند 
در توليد يک اثر به خود رجوع كند و آن لحظه 
از زندگي اش و آن چيزي كــه اهميت دارد را 

تصوير كند.

همراهي با قصه آتاباي
  شاهین شــجري کهن: ويژگي 
مشترک چند فيلمي كه در جشنواره 
سي وهشــتم ديده مي شد، دير شروع 
شدن داستان شان بود. »آتاباي« نيكي 
كريمي خيلي دير زمينه چيني و مقدمه 
دراماتيكش را تمام مي كند و وارد روند 

اصلي قصه مي شود. شخصيت اصلي با بازي چشم نواز و ظريف هادي 
حجازي فر سر فرصت معرفي مي شود و اين نكته مثبتي است، ولي 
بلافاصله بعد از آن تماشــاگر مي خواهد از موقعيت مركزي درام 

سر دربياورد و با قصه همراه شود.

متأثر از »هامون«
  محدناصر احدي: »آتاباي« نيكي 
كريمي شگفتي جشنواره سي وهشتم 
بود و اگر پايان شتابزده و قوام نيافته اش 
نبود، حالا مي شــد از يک فيلم كامل و 
منســجم حرف زد كه در محدوده اي 
كه براي روايت برگزيده درست حركت 

مي كند و از خط خارج نمي شود؛ فيلمي كه به شدت از سينماي نوری 
 بيلگه جيلان آن هم نه فقط به دليل زبان تركي اش بلكه به دليل تم 
و نوع روايتش متاثر است و با »هامون« مهرجويي هم قرابت دارد و 
چرخش آن كيسه پلاستيک زردرنگ در هوا، بادبادک بازی الي در 
»درباره الي« را به يادمان مي آورد. حالا بايد صبر كرد و منتظر فيلم 

بعدي كريمي بود تا بتوان به ارزيابي درستي از توانايي هاي او رسيد.

قهرمان غمگین قصه 
  علي مصلح: »آتاباي« ســاعتي 
مــا را درون دنياي درونــي و بيروني 
مردي درهم شكسته مي برد و دگرگون 
شــده برمي گرداند. در چشم اندازهاي 
چشم نواز كوه و دشــت و درياچه، او را 
مي بينيم و صدايش را مي شــنويم و 

به تدريج پي مي بريــم زخم هايي در انزوا روحــش را مي خورد اما 
خودش را سرپا نگه داشته است. كاظم ملقب به آتاباي، در محاصره 
مثلث مرگ/ عشق/ رفاقت، مي كوشد معناي زندگي را كشف كند و 
با چال كردن خشم و نفرت بار ديگر مثل يک آدم عادي زيست كند 

اما روزگار سر سازگاري ندارد، چون خودش آدم سازگاري نيست.
همكاري مشــترک نيكي كريمــي در مقام كارگــردان و هادي 
حجازي فر به عنوان بازيگر و فيلمنامه نويس، به شكل دور از انتظاري 
پر از لحظه هاي ناب است و همه  چيزش به اندازه. توازن عجيبي بين 
دنياي ذهني آتاباي و اتفاق هاي اطرافش برقرار مي شود و اگر سليقه 
تماشاگر اين فضا و اين نوع سينما را پس نزند، در دنياي وهم آلود 
فيلم و قهرماني كه راوي اندوهگين اين دنياســت به تدريج غرق 

مي شود.
آتاباي گاهي يادآور سينماي كيارستمي و نوري بيلگه جيلان است 
و گاهي شبيه يک »هامون« امروزي به نظر مي رسد. سرگشتگي و 
پريشاني آتاباي و رفاقتش با يحيي، انگار اداي ديني به رابطه حميد 
هامون و علي عابديني است و حتي تلخ تر. يحيي اينجا نجات دهنده 
نيست، فقط سنگيني بار رازي را كه در سينه دارد روي دوش آتاباي 
مي اندازد و عشق مانند يكي از همان ماهي هاي قرمز ليز مي خورد و 

ردي از جنس حسرت به جا مي گذارد.
توصيف درباره فيلم نــه چيزي را لو مي دهد و نه حس تماشــا را 
بازسازي مي كند. آتاباي را بايد با چشم ديد و با ذهن و تجربه هاي 
شــخصي آزمود. قصه پررنگي در كار نيست و همان هم دير شكل 
مي گيرد. اين فيلمي بر مبناي شخصيت اســت كه با سير تحول 
او شــكل مي گيرد و پيش مي رود و به پايان مي رسد. همه روابط و 
ايده ها حول محور او چيده مي شود و درون و بيرون از زاويه ديد او و 
به روايت او عرضه مي شود. به همين دليل حضور و بازي حجازي فر 
بيش از ساير فيلم ها اهميت دارد و او از آتاباي شخصيتي سرشار از 
تناقض و گرفتار در تارعنكبوت زخم ها، ناكامي ها، كج رفتاري ها، 

حس ها و رنج ها مي سازد كه به سختي از ياد مي رود.

یحیي سکوت کرد
  مســعود میر: به عنوان مخاطب 
ســينما كه تمامي اطلاعاتش از زبان 
آذري محدود است به چند كلمه كوتاه 
اعتراف مي كنم كه اگــر آتاباي به هر 
دليل در آذربايجان و بــه زبان محلي 
آنجا ساخته نمي شــد بي ترديد همه 

آنچه درباره درخشان بودن اين اثر سينمايي در اين حدود 2سال 
نوشته ام پوچ بود. اصلا نمي دانم كاظم كي شد بچه خوي و نيكي 
كريمي چطور راضي شد كه آتاباي را آن اقليم و با آن زبان كارگرداني 
كند اما مي دانم هرچيزي غيراز اين بي ترديد آتاباي را مثل همان 

لاستيک آتشين به قعر حافظه فيلم بازها مي راند.
حالا اما آتاباي با كاظم و خوي و البته آن يحيي كه اتفاقا سكوت كرد 
و چشمانش را به خون كشيد از اشک، شده اند يكي از شريف ترين 
و خواستني ترين عاشقانه هاي اين سال هاي سينماي ما. جسارت 
و شــجاعت كارگرداني كه تا قبل از اين در بازيگري از كارگرداني 
موفق تر بود را بايد ستود و البته درايت نويسنده فيلمنامه اي را كه ما 
رک بودنش در بازي ها و نقش هاي سينمايي اش مي شناختيم را هم 
نبايد لحظه اي از چشم دور نگه داشت. شايد اين روزها و اين احوالات 
به پنجه كرونا و تيزي تيغ شرايط خاص سياسي و اقتصادي مجروح 
باشد اما فراموش نكنيد كه سينما هميشه زنده خواهد ماند و فيلم 
خوب خودش را به سليقه و حافظه تان تحميل مي كند ولو دير و دور. 

آتاباي بي ترديد ماندگار خواهد بود.
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تيم ملي هندبال زنان ايران با اختلاف 32گل به نروژ باخت اما دروازه بان اين تيم بهترين   دختران هندبال؛ بازنده هاي سربلند
20بازيكن ميدان شد.  ايران امروز براي صعود به مصاف قزاقستان می رود
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داربي 
افتضاحي بود!

  يك شب
مانده به آخر

امشب و فرداشب تكليف 
تيم هاي صعودكننده و 

حذف شده ليگ  قهرمانان 
مشخص مي شود

23:30 آژاكس21:15 اسپورتينگپاريسنژرمن كلوببروخه

23:30 بشيكتاش21:15 دورتموندمنچسترسيتي لايپزيش

23:30 اينتر23:30 رئالمادريداتلتيكومادريد پورتو

23:30 شريف23:30 شاختاردونتسكليورپول ميلان 19

شجاع خليل زاده در گفت وگو با همشهري از داربي تهران،
 شانس قهرماني پرسپوليس، شرايط تيم ملي،

 وضعيت اسكوچيچ و مهدي طارمي صحبت كرده است
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داربي افتضاحي بود!
 شجاع خليل زاده در گفت وگو با همشهري از داربي تهران، شانس قهرماني پرسپوليس، شرايط تيم ملي، وضعيت اسكوچيچ

 و مهدي طارمي صحبت كرده است

اميرحسين اعظمي| شجاع خليل زاده مدافع ايراني باشگاه الريان، 
دومين فصل حضورش را در ليگ ســتارگان قطر سپري مي كند؛ 
كشوري كه در يك دهه گذشــته با تحول چشمگيري در فوتبال 
مواجه شده و حالا قرار است سال آينده ميزبان جام جهاني هم باشد. 
شجاع از حضور در فوتبال اين كشور راضي است و مدتي پيش هم 
قراردادش را به مدت يك فصل ديگر با الريان تمديد كرد تا همچنان 
به دور از حاشيه ها و جنجال هاي فوتبال ايران، فوتبالش را در قطر 
ادامه دهد. با خليل زاده درخصوص شــرايط فوتبال قطر، برگزاري 
جام جهاني در اين كشور و مسائل مختلف ديگر صحبت كرديم. او 
در قسمت مهمي از حرف هايش به تفاوت هاي فوتبال ايران و قطر 
اشاره كرد و تأكيد داشت كه فوتبال ما تا 100سال ديگر هم نمي تواند 
از لحاظ امكانات، استاديوم سازي و... به قطر برسد. گفت وگو با مدافع 

تيم ملي را مي خوانيد.

  چند روز پيش يك عمل جراحي داشــتي و ظاهرا تا 
يك ماه نمي تواني بازي كني.

به اميد خدا از 25روز ديگر مي توانم بازي كنم. من در بازي با لبنان و سوريه 
هم با درد فوتبال بازي كردم و حتي كادرفني و پزشكي تيم ملي هم در 
جريان بودند. درد شديدي داشتم و در نهايت تعطيلي مسابقات ليگ قطر 

و برگزاري بازي هاي عرب كاپ، بهترين زمان بود تا جراحي كنم.

 تصاوير و فيلم هاي افتتاحيه عرب كاپ نشــان داد كه 
قطري ها از لحاظ امكانات، ساخت استاديوم هاي مدرن و... در بهترين 
شــرايط ممكن قرار دارند. وقتي اين امكانات را مي بيني حسرت 

نمي خوري كه در فوتبال ايران چنين امكاناتي وجود ندارد؟
ما از لحاظ استاديوم سازي و امكانات حداقل 100سال از قطر عقب هستيم، 
در خيلي چيزهاي ديگر هم عقب هستيم. خيلي از فوتباليست ها در ايران 
هيچ حسي از فوتبال بازي كردن ندارند و انگار ما مي دويم كه فقط زنده 
باشيم. شما چمن استاديوم آزادي كه بهترين اســتاديوم ايران است را 

ببينيد؛ چمن افتضاح است.

 واقعا؟
بله، اين چمن در قياس با چمن هايي كه در ورزشگاه هاي قطر مي بينيم 
افتضاح است. همه  چيز در قطر 10ستاره است و اينجا همه چيز به صورت 
وحشتناكي در حال پيشرفت است. مطمئن باشيد يك جام جهاني زيبا و 
به يادماندني در قطر خواهيم ديد و خدا را شكر كه ما هم در اين جام حضور 

خواهيم داشت.

 حتما مي داني كه قرار است سهميه بازيكنان خارجي در 
ليگ قهرمانان آسيا افزايش پيدا كند؟

بله.

 قبول داري اين موضوع با توجه به قدرت مالي كشورهاي 

عربي در جذب بازيكنان خارجي باكيفيت، به ضرر باشگاه هاي ايراني 
است كه قرار است در اين جام شركت كنند؟

فوتبال ايران كه در بحث رقابت در مورد مسائل مالي يا امكانات، هميشه 
در حال ضرركردن است. باشگاه هاي ما حتي زماني هم كه از لحاظ مالي 
در شرايط خوبي بودند، هيچ وقت نتوانســتند بازيكنان خارجي خوبي 
بياورند. در اين موضوع دلال ها هم نقش مهمي دارند، آنها هميشه بازيكنان 
درجه3 به ايران مي آورند. در فوتبال قطر حساسيت خاصي روي بازيكنان 
خارجي وجود دارد. حتي اگر يك خريد جواب ندهد، قرارداد بازيكن را 
فسخ مي كنند و قبل از آن هم قراردادهاي محكمي مي بندند. فوتبال ما با 
اين شرايط مالي، آينده خوبي ندارد. شما نه در بحث امكانات و نه در مورد 
مسائل مالي، نمي توانيد فوتبال ايران را با قطر مقايسه كنيد. در فوتبال 

ما اصلا پول نيست.

 مدتي پيش قراردادت را تمديد كردي و به نظر مي رسد از 
حضور در فوتبال قطر راضي هستي.

تمام فوتباليست ها در ايران و كشــورهاي ديگر قطعا مسائل مالي را در 
اولويت قرار مي دهند. در فوتبال ايران فوتباليست ها شرايط سختي دارند 
و بايد به خودشان، خانواده، زندگي و آينده شان فكر كنند. متأسفانه ارزش 
پول ما پايين است و مي بينيد كه قيمت دلار از 30هزار تومان هم گذشته 
است. شك نكنيد هر فوتباليستي پيشــنهاد خارجي داشته باشد قطعا 
قبول مي كند، چون دوســت ندارد آينده و خانواده اش را نابود كند. الان 
برخي قراردادها در ايران 50 تا 100هزار دلار است، مگر مي شود؟! كدام 
آدم عاقلی اگر پيشنهاد خارجي داشته باشد آن را رد مي كند؟ هر كس 
بگويد رد مي كنم دروغ مي گويد. من از حضور در فوتبال قطر راضي هستم 

و خدا را شكر مي كنم.

 خيلي ها معتقدند صعود به جام جهاني ديگر دستاورد 
بزرگي براي فوتبال ايران نيست و ما بايد در جام جهاني به فكر صعود 

از گروه مان باشيم. نظر تو چيست؟
من هم قبول دارم كه در جام جهاني بايد تلاش كنيم كه براي نخستين بار 
به مرحله حذفي برويم ولي با چه امكاناتي؟ از زمان حضور اسكوچيچ در 
تيم ملي كدام بازي دوستانه و به دردبخوري انجام داده ايم؟ با كدام تيم 
مطرحي در دنيا بازي كرده ايم؟ اگر موفقيت مي خواهيم بايد به سرمربي 
امكانات بدهيم، تا حالا شده كه اين بازيكنان اندازه يك هفته در اختيار 
اسكوچيچ باشند؟ فراموش نكنيد كه مربيان قبلي تيم ملي براي بازي 
با ســوريه يك ماه ليگ را تعطيل مي كردند و بازيكنان را به كمپ هاي 
مختلف مي بردند. ما در فوتبال ايران مشــكلات زيادي داريم، وقتي هم 
حرف مي زنيم برخي مي گويند فوتباليست ها پول مفت مي گيرند و مردم 
در سختي هستند. در تمام كشورها ورزشكارهايشان بهترين زندگي را 
دارند ولي در ايران اينطور نيست. من 11سال در ايران بازي مي كردم ولي 

خانه اي از خودم نداشتم.

 در 2 بازي قبلي برابر سوريه و لبنان، مهدي طارمي 

توسط اسكوچيچ دعوت نشــد. فكر مي كني او براي بازي با 
عراق دعوت شود؟

در اين زمينه نظر سرمربي تيم ملي مهم است ولي اميدوارم كه مهدي 
هم برگردد.

 فكر مي كني چرا اسكوچيچ با وجود نتايج خوبي 
كه در تيم ملي گرفته است، همچنان توسط برخي مورد نقد 

قرار مي گيرد؟
من دليل برخي انتقادهــا را نمي فهمم ولي فكر مي كنــم خيلي از آنها 
مغرضانه باشد. شما يادتان مي آيد كه تيم ملي قبل از آمدن اسكوچيچ 
چه شــرايطي داشــت؟ ما در دور مقدماتي نتايج بــدي گرفتيم، بازي 
دوستانه هم نداشتيم و فشار عجيبي روي تيم ملي وجود داشت ولي بعد 
از آمدن اسكوچيچ همه  چيز تغيير كرد. ما حتي در سال هاي گذشته به 
همين عراق و لبنان باخته بوديم، ولي انگار خيلي ها يادشان نيست. آمار 
اسكوچيچ همه  چيز را نشان مي دهد، آنهايي كه منتقد اسكوچيچ هستند 

به آمار نگاه كنند.

 ليگ ايران را دنبال مي كني؟
بله، اكثر بازي ها را مي بينم، خصوصا بازي هاي پرســپوليس. بازي هاي 

استقلال و سپاهان را هم دنبال مي كنم.

 نظرت در مورد داربي روز شنبه چيست، چرا بازي 
جذابي نديديم؟

بازي افتضاحي را ديديم ولــي نيمه دوم كمي بهتر از نيمــه اول بود و 
پرسپوليس بهتر از استقلال بازي كرد. پرسپوليس مي توانست برنده از 

زمين بيرون بيايد.

 حتما مي داني كه اســتقلالي ها به شدت نسبت به 
قضاوت بنيادي فر اعتراض كردند و معتقدند كه يك پنالتي 

براي آنها گرفته نشد؟
هميشه اين چيزها گفته مي شود. در يك داربي هم كه من در پرسپوليس 
بودم آقاي بنيادي فر كه يكي از داوران خوب فوتبال ايران است يك پنالتي 
اشتباه براي استقلال گرفت كه توپ تبديل به گل نشد و بيرانوند پنالتي را 
مهار كرد. خيلي از كارشناسان هم در مورد برخورد فرشاد فرجي با مهاجم 
استقلال نظر داده اند كه برخي گفتند پنالتي بود و برخي هم گفتند پنالتي 
نبود. يك داور بازنشسته انگليسي هم گفته بود كه ژستد تمارض كرده و 

آن صحنه پنالتي نبود.

فكر مي كني كدام تيم شانس اول قهرماني در اين 
فصل است؟

من پرســپولس را شــانس اول مي دانم و براي حرفم دليــل دارم. در 
پرسپوليس بازيكناني هســتند كه بارها قهرماني را تجربه كرده اند؛ به 

همين دليل پرسپوليس شخصيت قهرماني دارد.

پرســپوليس كه تا پايان هفته پنجم تنها تيم بدون كلين شيت ليگ 
برتر به شمار مي آمد، در 3 بازي اخير اين روند را تغيير داده و موفق به 
بسته نگه داشتن دروازه اش شده است. سرخپوشان 2 ديدار پياپي را 

برابر نفت آبادان و نفت مسجدسليمان با پيروزي هاي مشابه يك 
بر صفر پشت سر گذاشــتند و برابر استقلال هم تن 

به تساوي بدون گل دادند. شايد اين آمار، نويد 
بازگشت ساختار دفاعي ســرخ ها به روزهاي 
خوب را بدهد، اما شــايد هم اينطور نباشــد. 

نكته اينجاست كه اگرچه پرسپوليس در 3 بازي 
پياپي گل نخورده، اما در هر كدام از اين 3 مسابقه 
با وجود بي ميلي تيم رقيــب به حملات پردامنه، 

نزديك بوده دروازه آنها باز شود.
پرسپوليس برابر نفت آبادان حداقل در 2 نوبت بسيار 

خوش شــانس بود كه گل نخورد. به ويژه در لحظات پاياني اين بازي، 
سيو بســيار خوب حامد لك با پا پرسپوليس را برنده نگه داشت. نفت 
مسجدسليمان هم كه در غياب ســرمربي اش به تهران آمده بود، در 
دقايق ابتدايي فاصله اي تا گشــودن دروازه قرمزها نداشت. در 
داربي سرد و كســل كننده تهران نيز قرمزها ابتدا 
خوش شانس بودند كه حسين حسين زاده چند 
سانتي متر در آفسايد بود و بعد شانس آوردند 
كه موعود بنيادي فر )درست يا غلط( برخورد 
فرشاد فرجي با رودي ژستد را پنالتي تشخيص 
نداد. در هر صورت براي قضــاوت در مورد اينكه 
آيا ساختار دفاعي پرســپوليس بهبود يافته يا نه 
و مخصوصا اينكه زوج فرجي با علي نعمتي چقدر 

به كار مي آيند، همچنان بايد منتظر بمانيم.

اين كلين شيت ها را جدي بگيريم؟
پرسپوليس در 3بازي اخير گل نخورده، اما...
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آماربازي

بس كه هيچ كاري نكردي

عجب جراحي بديمني!

چه كردي با اين رويا؟

يكي از حاشيه هاي جالب داربي كه 
چند روز بعد از مســابقه منتشر 
شد، داســتان بازداشــت موقت 
احســان پهلوان بود. گويا هافبك 
پرسپوليس كه به دليل مصدوميت 
اين بــازي را از دســت داده بود، قصد 
داشت براي تماشاي مسابقه راهي ورزشــگاه آزادي شود، اما 
به اشتباه سر از يكي از اماكن تحت كنترل نيروي انتظامي در 
آورده و آنها هم او را بازداشت كرده اند. هر چه پهلوان توضيح 
داده كه بازيكن پرسپوليس است افاقه نكرده تا اينكه بالاخره 
يك نفر او را شناخته و براي آزادي اش وساطت كرده است. خب 
اينكه پهلوان را به عنوان بازيكن پرسپوليس نمي شناسند زياد 
عجيب نيست. از آخرين گل، پاس گل يا حركت ويژه اين بازيكن 
مدت ها گذشته و داخل زمين هم معمولا به چشم نمي آيد. آقا 

يك حركتي بزن كه لااقل اينطور مواقع شما را بشناسند!

نتايج اين فصل ذوب آهن را بايد به 
2 بخش تقسيم كرد؛ بخش اول 
قبل از جراحي ديســك مهدي 
تارتار و بخش دوم بعــد از اين 
جراحــي. ذوب آهن احتمالا تنها 
تيم دنياست كه بيشتر از مصدوميت 
بازيكنانش، به خاطر آســيب ديدگي سرمربي دچار بحران 
شده اســت! آبان ماه گذشــته بود كه تارتار در بيمارستان 
بستري شــد تا كمرش را عمل كند. تا آن زمان تيم او از 5 
بازي 3 برد و 2 باخت داشت. بعد از جراحي اما شرايط عوض 
شد؛ به طوري كه ذوب آهن از 3 بازي اخيرش تنها صاحب 2 
باخت و يك مساوي شده است. شكست آخر ذوب برابر مس 
رفسنجان، آن هم در خانه با نتيجه 3 بر صفر، آنقدر عجيب 
و غريب بود كه باعث شد باشــگاه همه بازيكنان و اعضاي 

كادرفني را 5 درصد جريمه كند.

مهدي طارمي در مورد نامزد شــدن 
گلش براي دريافت جايزه پوشكاش 
مصاحبه كرده و در بخش هايي از 
اين گفت وگو به ساير مسايل هم 
گريز زده است. طارمي از حضورش 
در پرسپوليس، آن هم بعد از خدمت 
ســربازي حرف زده و گفته: »پيوســتن به اين تيم براي من 
شــبيه رؤيا بود.« بله خب؛ اين رؤياي ميليون ها نفر در ايران 
است كه صرفا براي تعداد محدودي محقق مي شود. با اين حال 
كاش طارمي با رؤياي خودش كمي مهربان تر بود. او البته در 
پرسپوليس بد بازي نكرد و جزو ستارگان مؤثر نسل طلايي اين 
تيم بود، اما با آن داستان مشهور حضورش در تركيه و بازگشتش 
به ايران باعث محروميت نقل وانتقالاتي سرخ ها شد. كاش لااقل 
طارمي به حرمت پرسپوليس برمي گشت، نه اينكه به هدايتي 

پيغام بدهد: »حاجي فقط به عشق خودت دارم برمي گردم.«

متريكا

در هفته هشــتم ليگ برتــر، هم ركورد 

بيشترين دقايقِ گل نزدن شكسته شد و 409
هم ركورد بيشترين دقايقِ گل نخوردن. 
طولاني ترين زمان گل نــزدن تا قبل از 
بازي هاي اين هفته متعلق به تيم شــهرخودرو مشــهد بــود كه در 
هفته هاي ابتدايي اين فصل 334دقيقه براي زدن نخستين گلش انتظار 
كشــيد. اما اين هفته تيم هوادار از اين ركورد عبور كرد و مي تواند در 
هفته هاي آينده باز هم به ركوردش اضافــه كند. تيم رضا عنايتي اين 
هفته مقابل نفت مسجدســليمان به تســاوي بدون گل رسيد و براي 
چهارمين هفته متوالي در گل زدن ناكام ماند. هوادار نخستين تيم اين 
فصل شد كه گل نزدنش از مرز 400دقيقه عبور مي كند. اين تيم حالا 
409دقيقه است گل نزده و البته نفت مسجدسليمان هم با 317دقيقه، 

ركورددار بعدي است.

 ركورد بسته نگه داشتن دروازه هم در اين 

هفته توسط فولاد خوزستان شكسته شد. 429
اين ركورد تا پيش از بازي هاي اين هفته 
در اختيــار تيم آلومينيــوم اراك بود كه 
403دقيقه دروازه اش را بسته نگه داشته بود. جالب اينكه اراكي ها بعد 
از 403دقيقه بالاخره از نفت مسجدسليمان گل خوردند كه دومين خط 
حمله ضعيف اين فصل را دارد و طي 8بازي فقط 2گل زده است! اين 
هفته تيم فــولاد كه در 4بــازي قبلــي اش گل نخورده بــود مقابل 
فجرسپاســي بالاخره بعد از 429دقيقه دروازه اش باز شــد و ركورد 
آلومينيوم را شكست. جالب اينكه خود آلومينيوم الان 317دقيقه است 
گل نخورده و به دنبال پس گرفتن ركوردش اســت. پرســپوليس هم 

293دقيقه است گل نمي خورد.

 مس رفسنجان به نخستين تيم تاريخ ليگ 

برتر تبديل شــد كه در 3بازي متوالي با 289
ضربه پنالتي به گل مي رســد. اين تيم با 
كســب 4پنالتي در اين فصل ركورددار 
پنالتي گرفتن است. نخستين پنالتي آنها در هفته اول مقابل سپاهان از 
دست رفت اما در 3هفته اخير 3پنالتي آنها توسط گادوين منشا گل شد 
و 3پيروزي به دست آمد تا آنها بالاتر از استقلال در رتبه پنجم جدول 
قرار بگيرند. پيش  از اين سپاهان، استقلال و پيكان هم به ركورد 3برد 
متوالي رسيده بودند و هنوز هيچ تيمي در فصل جاري به 4برد پي درپي 
نرسيده است. مس رفسنجان همچنين دقايق بسته ماندن دروازه اش 
را به 289دقيقه رساند و اميدوار شــد كه در هفته هاي آتي بتواند اين 

ركورد را هم از آن خودش كند.

پنجشنبه 18 آذر 1400

جمعه 19 آذر 1400

پیكان-استقلال

سپاهان-صنعت نفت آبادان

پرسپولیس-هوادار

نفت  مسجدسلیمان-ذوب آهن

پديده مشهد-گل گهرسیرجان

مس رفسنجان-تراکتور

آلومینیوم اراک-فجر سپاسی

فولاد-نساجی مازندران
15:00

16:00

18:00

18:00

ليگ برتر- هفته  نهم

17:30

14:30

14:30

15:00

15:30

14:45

15:00

15:30

16:30

17:30

17:45

جام حذفی يك شانزدهم نهايی

يكشنبه 28 آذر1400

دوشنبه 29 آذر1400

آرمان گهر سیرجان- نساجی

پديده-استقلال ملاثانی

ذوب آهن- رايكا بابل

صنعت نفت-شمس آذر قزوين

ماشین سازی-مس کرمان

پیكان-قشقايی شیراز

آلومینیوم-فجر شهید سپاسی

خیبر خرم آباد- مس شهر بابک

گل گهر- شهرداری آستارا

استقلال- نود ارومیه

سپاهان-شهید اورکی اسلامشهر

فولاد-شهرداری نوشهر

خلیج فارس ماهشهر- هوادار

تراکتور- مس رفسنجان

شاهین بوشهر- نفت مسجد سلیمان

پرسپولیس-  ويستا توربین تهران

مقد ماتي جام جهاني - مرحله نهايي

پنجشنبه 7 بهمن 1400

سهشنبه 12 بهمن 1400

پنجشنبه 4 فرورد ين 1401

سهشنبه 9 فرورد ين 1401

ايران - عراق

ايران - امارات

کره جنوبی - ايران

ايران - لبنان

لیگ برتر ايران)جام خلیج فارس( -فصل بیست ويكم
امتیاز تفاضل گل گل خورد ه گل زد ه باخت مساوی برد  بازي ها تیم رتبه

125716-844گل گهرسیرجان1

8512125716سپاهان2

81716-844آلومینیوم اراک3
843195415پرسپولیس4
8422105514مس رفسنجان5

62414-835استقلال6

833275212پیكان7

212-833268فولاد8
410-831448ذوب آهن9

19-823356فجر سپاسی10

29-823379نساجی مازندران11

38-822469تراکتور12
56-813438صنعت نفت آبادان13

56-813427نفت  مسجدسلیمان14

45-812526هوادار15

102-26111-8پديده مشهد16
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   من سيتي و پاري سن ژرمن با 12امتياز و 8امتياز صعودشان از 
پيش به عنوان تيم اول و دوم قطعي شده و بازي امشب براي آنها 
توفيري ندارد اما براي بروخه و لايپزيش اهميتي حياتي خواهد 
داشت. هر دوتيم با 4امتياز چشم به راهيابي به ليگ اروپا دارند و 
يكي از اين دو حذف مي شود. لايپزيش در آستانه بازي حساس 
امشب سرمربي آمريكايي خود -مارش- را بركنار كرد. در سيتي 
اوضاع به خوبي پيش مي رود و اين تيم توانسته صدر جدول را از 
چلســي و ليورپول پس بگيرد. در پاريس اوضاع چندان مساعد 
نيست؛ پاريس 2 بازي پشــت هم به زور از نيس و لانس مساوي 
گرفته. انتقادات از مسي هم افزايش يافته و جدا از عده زيادي كه 
او را در سال2021لايق توپ طلا نمي دانند، وضعيت فعلي اش هم 
مساعد نيست. گل لانس از روي توپي به ثمر رسيد كه او رها كرده 
بود. انگار هنوز شرايط وفق با ليگ و باشگاه جديد فراهم نشده. او 
از آب وهوا هم ناراضي است. لوييس سوارس، دوست نزديكش 

مي گويد: »مســي به من گفته كه وقتي در آب و هواي سرد و در برف بازي 
مي كند خيلي اذيت مي شود، او به زمان نياز دارد تا به آب و هواي فرانسه عادت 
كند.« اكيپ هم مطلبي درباره اين آرژانتيني منتشر و ادعا كرد كه با پوچتينو، 

پاري سن ژرمن ����������������������������������������������������  كلوب بروخه / داور: خسوس خيل مانسانو از اسپانيا
��������������������������������������������������������������������� منچسترسيتي / داور: ساندرو شارر از سوئيس لايپزيش

يك شب 
 مانده
به آخر
امشب و فرداشب تكليف 
تيم هاي صعودكننده و حذف 
شده مرحله گروهي ليگ 
قهرمانان مشخص مي شود
امشب و فرداشب آخرين هفته ليگ قهرمانان اروپا 
در مرحله گروهي هم به پايان مي رسد و تكليف 16تيم 
صعودكننده به مرحله يك هشتم و 8 تيم راه يافته به 
ليگ اروپا هم مشخص مي شود�

دورتموند����� بشيكتاش / داور: لتسيه از فرانسه
آژاكس����������� اسپورتينگ / داور: ماسا از ايتاليا

رئال مادريد�������������������������� اينتر / داور: بريش از آلمان
شاختار دونتسك�����  شريف / داور: رومشاس از ليتواني

   ارلينگ هالند با 2 گل در 2 بازي متوالي از مصدوميت برگشــته اما اين فايده اي 
ندارد و دورتموند با او بايد ادامه فصل را در ليگ اروپا سپري كند. آژاكس با اقتدار 
صعود كرده و همه بازي هايش را برده و اسپورتينگ هم پس از پيروزي 3بر يك در 
بازي قبلي برابر دورتموند صعودش به عنوان تيم دوم قطعي اســت. بشيكتاش هم 
بدون امتياز است. بنابراين 2 بازي امروز هيچ تأثيري روي هيچ چيزي در دنيا ندارد 
و اگر همين الان بگويند كه برگزار نمي شود هم هيچ اتفاقي نمي افتد. پيگيري آن 

فقط به درد هواداران افراطي اين تيم ها مي خورد.

   بازي رفت را رئال درحالي كه اينتر براي پيروزي شايستگي بيشتري داشت در 
زمين اين تيم به سود خود تمام كرد. حالا بدون كريم بنزما كه دچار مصدوميت و 
درد همسترينگ شده، جدال بر سر صدرنشيني است. تيم دوم ممكن است به تور 
حريفان سخت تري مثل من ســيتي، ليورپول، من يونايتد، بايرن مونيخ، چلسي و... 
بخورد. البته حريفان ترسناك ديگري هم در گروه هاي هشتگانه هستند كه به عنوان 
تيم دوم صعود مي كنند مثل پاري سن ژرمن. فعلا اوضاع رئال عالي است و با آنچلوتي 
همه راضي اند. همزمان بــا پيروزي 2بر صفر رئال مادريد مقابل سوســيه  داد همه 
مدعيان غيراز ســه ويا باختند. شكســت خانگي اتلتيكومادريد، شكست خانگي 
بارسلونا و اختلاف 16امتيازي رئال با بارســا و 10 امتيازي با اتلتيكو كه دشمنان 
ديرينه محسوب مي شوند. مجموع اختلاف امتياز صدرنشــين با همه مدعيان به 
39امتياز رســيده؛ 8 امتياز با ســويا )رده 2(، 10 امتياز با اتلتيكومادريد )رده4( و 
16 امتياز با بارســلونا )رده 7(. پيش از اين در تاريخ لاليگا، 4تيم پس از 16هفته، 
اختلافي 8 امتيازي با تيم دوم ايجاد كرده بودند كه هر 4تيم در پايان فصل قهرمان 
شدند. در ايتاليا هم اينتر در نزديك ترين حالت ممكن نسبت به صدر جدول به سر 
مي برد. ميلان و ناپولي كه همه بازي هاي خــود را در ليگ مي باختند، امتيازاتي از 
دســت داده اند كه اينتر را به فاصله يك امتيازي با ميلان صدرنشين و يك امتياز 
بيشتر نســبت به ناپولي رده سومي قرار داده اســت. اينتر با كونته از گروه هم بالا 
نمي آمد و يك بار كلا حذف شد و به ليگ اروپا هم نرفت. حالا حتي با فروش اشرف 
حكيمي و لوكاكو، اوضاع با ســيمونه اينتزاگي بهتر اســت. اينترميلان با پيروزي 

احتمالي در بازي امشب صدرنشين مي شود. رئال 12و اينتر 10امتياز دارند.
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ناراحتي ژستد از تمرينات مجيدي
مهاجم ناكام استقلال از كادر فني خواسته برايش تمرين 

ضربه در چارچوب بگذارند

رودي ژستد، مهاجم اســتقلال هنوز در اين تيم پايش به گلزني 
باز نشده و همين موضوع فشــارهاي زيادي را روي او ايجاد كرده 
است. ژستد بعد از حضور در استقلال با استقبال هواداران اين تيم 
در صفحات مجازي روبه  رو شد و البته او هم اكنون هم طرفداران 
خاص خودش را دارد ولي برخي از هواداران استقلال نيز از عملكرد 
اين بازيكن انتقــاد كرده و بر اين عقيده اند كــه فرهاد مجيدي با 
ازدست دادن مهاجمي مثل شيخ دياباته، جانشين خوبي را براي 
او انتخاب نكرده است. مســئله مهم اين است كه مجيدي اعتقاد 
ويژه اي بــه اين بازيكن دارد. شــايد ژســتد در نبردهاي هوايي، 
تن به تن و درگير شــدن با مدافعان حريف توقعات را برآورده كند، 
ولي معمولا در كنار چنين مهاجماني، يك مهاجم مكمل و گلزن 
هم قرار مي  گيرد تا مشــكل گلزني تيم حل شود. استقلال در فاز 
تهاجمي از بازيكناني مثل يامگا و ارسلان مطهري استفاده كرده 
كه يامگا فقط در بازي هاي ابتدايي خودش را نشان داد و مطهري 
هم تا اينجاي فصل نمايش درخشــاني نداشته است. اميرحسين 
حسين زاده هم در نقش وينگر توانسته خودش را نشان دهد ولي 
به نظر مي رسد گل نزدن ژستد در بازي هاي آينده، فشار روي اين 

بازيكن و همچنين فرهاد مجيدي را بيشتر خواهد كرد.

  چرا ژستد ناراحت است؟
براساس شــنيده ها يكي از مســائلي كه در چند هفته اخير باعث 
ناراحتي ژســتد شده، ســبك تمريناتي اســت كه براي او درنظر 
گرفته اند. ظاهرا ژستد از اينكه كادر فني استقلال براي اين بازيكن 
تمرينات ضربه در چارچوب درنظر نمي گيرند، تا حدودي ناراحت 
است. سبك تمرينات استقلال طوري است كه تمرينات گلزني در 
قالب كار تاكتيكي انجام مي شود ولي ژستد انتظار دارد كادر فني براي 
او تمرينات اختصاصي ضربه در چارچوب هم درنظر بگيرد و حتي در 
اين زمينه با مربيان هم صحبت كرده است. در يكي دو هفته گذشته 
هم برخي از پيشكسوتان استقلال از عملكرد ژستد انتقاد كردند ولي 
طبيعتا زدن يك گل مي تواند اين بازيكن را از زير فشارها خارج كند.

  آمار گلزني ضعيف
آمار گلزني رودي ژستد در 5فصل گذشته نشان مي دهد اين بازيكن 
اصلا در امر گلزنــي موفق نبوده اســت. او قبل از آمدن بــه ايران از 
سال2017 در 76بازي 12گل به ثمر رسانده بود. حالا به اين آمار بايد 
4ديدار گذشته استقلال را هم اضافه كرد كه وي موفق به گلزني نشده و 
به اين ترتيب ژستد در 80بازي گذشته خود تنها 12گل به ثمر رسانده 
است. بهترين فصل اين بازيكن اهل كشور بنين در 2015-2014 بوده 
كه او موفق شد در چمپيون شيپ طي 44مسابقه 22گل به ثمر برساند.

کوتاه تر از گزارش

وز چهره ر

   اوضاع گروه مرگ خيلي پيچيده اســت. ليورپول كه همه را لگدمال 
كرده و هيچ امتيازي به حريفان نداده، ميزبان ميلان اســت. پورتو )5(، 
اتلتيكو و ميلان )4( هر 3 هم احتمال حــذف دارند، هم راهيا بي به ليگ 
اروپا و هم صعود به مرحله حذفي ليگ قهرمانان. طارمي كه مدت هاست 
گل نزده و تازه در اين هفته توانسته يك پاس گل به همبازيانش بدهد، با 
پورتو ميزبان اتلتيكو مادريد است. برد با هر نتيجه اي، حكم صعود به عنوان 
تيم دوم را بــراي تيم پرتغالــي دارد. پورتــو فصل قبل هــم در گروه 
منچسترسيتي موفق به صعود شده بود. اتلتيكو براي راهيابي به دور بعدي 
بايد پورتو را ببرد و اميدوار باشد ميلان ليورپول را شكست ندهد. احتمال 
حذف ميلان بيش از سايرين است چون حريف اين تيم ليورپول در آنفيلد 

است. اتلتيكو با يك تســاوي درصورت شكست ميلان سهميه ليگ اروپا 
مي گيرد و به جايي مي رود كه در ســال هاي اخير قهرماني در آن را هم 
تجربه كرده است. پست اينستاگرامي پيج پورتو از طارمي تمجيد كرده و 
اين در راستاي حمايت رسانه هاي پرتغالي از اين بازيكن در برابر انتقادات 
كونسيسائو، سرمربي پورتو است كه گفته بود طارمي در موقعي كه بايد 
شوت بزند، پاس مي دهد و وقتي بايد پاس بدهد شوت مي زند. در پست 
اينستاگرامي باشگاه از تأثيرگذاري طارمي روي 15گل در اين فصل شامل 
9گل و 6پاس گل يادشده است. او در ليگ 7گل و 5پاس گل دارد در برابر 
دياز كه 11گل و 2پاس گل ثبت كرده. طارمــي يك گل هم در باخت 5 

بريك خانگي به ليورپول به ثمر رساند.

ميلان��������������������������������������������������������������������������������������������������� ليورپول /  داور: ماكليه از هلند
پورتو��������������������������������������������������������������������������������������� اتلتيكومادريد / داور: تورپن از فرانسه

منچستريونايتد با تنها يك جلســه تمرين زيرنظر رالف رانگنيك 
ناگهان متحول شــد و يك بازي برتر را برابر كريستال پالاس انجام 
داد. اين برد مقابل تيمي كه منچسترسيتي را در اين فصل شكست 
داده، در حالي به دســت آمد كه تركيب من يونايتد دقيقا مشــابه 
تركيب اين تيم در بازي قبلي مقابل آرسنال بود. حالا رالف درستكار 
نخستين سرمربي آلماني اســت كه در نخستين بازي اش در ليگ 
برتر موفق به كسب پيروزي مي شود. پيش از اين هيچ يك از مربيان 
معروف تر از او نتوانســته بودند در نخستين مسابقه به برد برسند؛ 
فليكس ماگات )فــولام(، يورگن كلوپ )ليورپول(، يان ســيورت 
)هادرزفيلد(، دنيل فاركه )نوريچ( و حتي توماس توخل )چلسي(. 
البته اين عادت مربيان بعد از فرگوسن است كه نخستين بازي شان 
را در پست سرمربيگري اين تيم ببرند. به استثناي فان خال، 
ساير سرمربيان يونايتد در دوران پسا فرگوسن، كار خود 
روي نيمكت يونايتد را با برد آغاز كرده اند؛ ديويد مويز 
)2بر صفر ويگان(، رايان گيگز )4بر صفر نوريچ(، فان خال 
)2بر يك ســوانزي(، مورينيو )2بر يك لسترســيتي(، اوله گونار 
سولسشائر )5بر يك كارديف(، مايكل كريك )2بر صفر ويارئال( و 

حالا رالف رانگنيك )يك بر صفر كريستال پالاس(.

   رالف از پرسينگ تيم در نيمه اول تعريف كرد. همچنين از فرد 
كه گفت درباره اين بازيكن از اوله زياد تعريف شنيده. انگار فرد را در 
تيم همه دوســت دارند. درباره بازي بدون توپ كريستيانو رونالدو 

هم گفت كه به احترام اين كار كريستيانو بايد كلاه از سر بردارد.

   منچستر تا پيش از اين ديدار در 15مسابقه متوالي قادر به ثبت 
كلين شيت نشده بود. در ضمن اين نخستين بازي بدون گل خورده 

در ورزشگاه خانگي از آوريل گذشته و بازي مقابل گرانادا بود.

   منچستريونايتد در جريان بازي برابر كريستال پالاس، 12 بار بر 
سر مالكيت توپ در يك سوم نهايي زمين پيروز شد. اين بالاترين 

آمار تيم از زماني است كه سرالكس فرگوسن بازنشسته شد.

   منچستر با سرمربي آلماني جديدش فرداشب بازي تشريفاتي 
خود را در اولدترافورد مقابل ويارئال برگزار مي كند كه تأثيري روي 
صدرنشيني يونايتد ندارد. خبر خوب براي منچستري ها اين است 
كه گزينه دســتياري اين تيم كه تا 2 روز پيش شغل داشت، از كار 
بركنار شــده و با خيال راحت مي تواند به منچســتر بيايد. باشگاه 

لايپزيش جسي مارش سرمربي 48 ساله آمريكايي خود را پس از 
شكست اين هفته تيمش مقابل يونيون برلين از سمت خود بركنار 
كرد. مارش كه تابستان امسال هدايت لايپزيش را برعهده گرفته 
بود، در 14بازي تنها 18امتياز كســب كرد و در ليگ قهرمانان هم 

موفق به صعود نشد.

   فرد در بازي با آرســنال يك پاس گل داد و يك پنالتي براي يونايتد 
گرفت. حالا در بازي با پالاس تك گل پيروزي بخش تيمش را به زيباترين 
شــكل ممكن به ثمر رســانده. در نيمه اول بازي با آرسنال گزارشگر 
معروف انگليسي او را دست وپاچلفتي خوانده بود. حالا اين برزيلي ستاره 
اين تيم اســت. فرد 2 گل در اين فصل به ثمر رســانده كه برابر است با 

مجموع گل هاي زده شده توسط مسي و هري كين در اين فصل!

   نخستين گل منچســتريونايتد در دوران سرالكس فرگوسن و 
مربيان پس از آن توسط اين بازيكنان به ثمر رسيد؛ جان سيوبك 
)سرالكس فرگوسن(، فان پرســي )ديويد مويز(، وين روني )رايان 
گيگــز و فان خال(، خــوان ماتــا )مورينيو(، ماركوس رشــفورد 
)سولسشائر(، رونالدو )مايكل كريك( و فرد رودريگس )رانگنيك(.

 تحول با
يك جلسه تمرين

منچستريونايتد شباهتي به تيم 
اوله و مورينيو نداشت

سرمربي و هموطن خودش مشكل دارد و خواسته هاي سرمربي را در زمين 
پياده نمي كند. اين روزنامه همچنين مدعي شــده كه ممكن است مسي به 

همين دليل در برخي بازي ها روي نيمكت بنشيند.

 استقلال بدون كاپيتان
 مقابل سپاهان

اســتقلالي ها كه بدون كاپيتان اول شــان در داربي حاضر شدند، بايد 
براي چند هفته اي قيد اين بازيكن را بزنند. براســاس اخباري كه روز 
گذشته در رسانه ها منتشر شــد، غفوري به دليل مصدوميت از ناحيه 
دوقلوی پا، حداقل بايد 2 هفته اي بيرون بنشيند. به اين ترتيب غفوري 
كه امسال هشــتمين بازيكن برتر تيمش بوده و نمره77.6 را از متريكا 
گرفته، بازي هاي حساس با پيكان و سپاهان را از دست مي دهد و اين به 
هيچ عنوان خبر خوبي براي كادرفني استقلال نيست. غفوري تا پيش 
از داربي 6 بار در تركيب اصلي استقلال قرار گرفت و در يك بازي هم به 
عنوان بازيكن ذخيره به ميدان رفت. دانشگر يكي از گزينه هاي جانشيني 

غفوري در تركيب استقلال در بازي هاي پيش رو به حساب مي آيد.
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نقل قول

دختران هندبال، بازنده هاي سربلند
  تيم ملي هندبال زنان ايران با اختلاف 32گل به نروژ باخت اما دروازه بان اين تيم بهترين بازيكن ميدان شد

  ايران امروز براي صعود به مرحله بعد مسابقات قهرماني جهان با قزاقستان رقابت مي كند  

نتيجه 41-9از شكست سنگين خبر مي دهد؛ شكســت تيم ملي هندبال زنان 
ايران از نروژ. اما دقايق بعد از بازي مي گويد زنان ايران بازنده اي ســربلند بودند؛ 
سايت فدراسيون جهاني از 4دقيقه اول بازي نوشــت و از عملكرد ايران تمجيد 
كرد. مسئولان برگزاري مسابقات قهرماني جهان در اسپانيا، جايزه بهترين بازيكن 
ميدان را به فاطمه خليلي بهفر دادند. ســرمربي نروژ هم از بازي خوب دختران 
ايراني گفت: »آنها با قلب شان بازي كردند« اما هيچ كدام به اندازه تشويق بازيكنان 
نروژ دلچســب نبود. لحظه اي كه خليلي جايزه اش را مي گرفت اشك ريخت و با 
هم تيمي هايش حلقه شادي زد، بازيكنان نروژ براي آنها دست زدند و اشك هاي 
فاطمه، اشك يكي از بازيكنان نروژي را هم درآورد. شايد آنهايي كه در زمين بودند 
بهتر از همه مي دانستند كه يكشنبه شب دختران ايران كه براي اولين بار مسابقات 
قهرماني جهان را تجربه مي كنند، چقدر جنگيدند تا فاصله خودشان را با قهرمان 

پرآوازه جهان كم كنند.
نروژي ها  ســابقه درخشــاني در هندبال دارند؛ 2طلا، 2نقــره و 3برنز المپيك، 
3قهرماني و 4نايب قهرماني در جهان و 8قهرماني در اروپا. اما تنها افتخار ايران كه 
همين امسال به آن رسيده، چهارمي آسيا و حضور در همين مسابقات جهاني است. 
به خاطر همين اختلاف است كه تلاش بازيكنان ايران در اين مسابقات بيش از هر 
چيزي ديده مي شود. فدراسيون جهاني كه بعد از بازي اول مقابل روماني از ايران 
تعريف كرده بود، ديروز در گزارشي از شروع خوب اين تيم در بازي با نروژ نوشت؛ 
از دقايقي كه ايران 2-يك جلو بود: »ايران در 4دقيقه اول، رؤيايي بازي كرد. آنها در 
اين دقايق مقابل يكي از پرافتخارترين تيم هاي تاريخ، پيش افتادند كه اين براي 

آنها فقط يك  رؤيا بود.«
شكست تيمي كه در رنكينگ جايي ندارد، مقابل تيم سوم جهان طبيعي است. 
هرچند اختلاف زيــاد گل ها براي خيلي ها در ايران قابل قبول نيســت اما تورير 
هرگيرسون، ســرمربي تيم نروژ با توجه به تفاوت زياد 2تيم گفت ايران نمايش 
خوبي در اين بازي داشته اســت: »تفاوت ميان 2تيم زياد بود، ما يكي از بهترين 
تيم هاي جهان هستيم و مقابل تيمي بازي  كرديم كه نخستين تجربه حضورش 
در رقابت هاي قهرماني جهان بود. دختران ايراني با قلب شان بازي كردند و نمايش 
خوبي داشتند.« هرچند بعد از بازي خليلي به عنوان بهترين بازيكن انتخاب شد اما 
هرگيرسون از همه بازيكنان ايران تعريف كرد: »تيم ايران دروازه بان بسيار خوب و 

باكيفيتي دارد. البته اكثر بازيكنان ايران سرعت، تكنيك و چابكي بالايي دارند.«
نروژي ها ديروز براي ايران سنگ تمام گذاشتند. آنها پيراهن تيم ملي شان را كه همه 
بازيكنان آن را امضا كرده بودند، به خليلي هديه دادند. خليلي بعد از گرفتن اين 
پيراهن گفت: »اقدام نروژي ها براي من بسيار ارزشمند است.« نروژ كه قزاقستان 
را 46-18شكست داده بود، با پيروزي مقابل ايران صدرنشين گروه شد. روماني با 
پيروزي 39-11 مقابل ايران و پيروزي 38-17 مقابل قزاقستان در رده دوم قرار 
گرفته است. بازي امشب روماني و نروژ، تيم صدرنشين گروه را مشخص مي كند. 
ايران و قزاقستان هم براي سومي بازي مي كنند. 3تيم اول گروه به مرحله بعد صعود 
مي كنند و تيم هاي چهارم هم در گروه بازنده ها به مسابقات ادامه مي دهند. ايران 
و قزاقستان آخرين بار 3مهر امسال با هم بازي كردند. در ديدار رده بندي مسابقات 
قهرماني آسيا آنها رقابت نزديكي براي سوم شدن داشتند كه قزاق ها 38-33 بازي 
را بردند. در آن بازي همه اعضاي كادر فني ايران به كرونا مبتلا بودند و تيم بدون 
مربي به ميدان رفت. هرچند شكست دادن قزاقستان توقع زيادي است اما بعضي ها 

احتمال مي دهند كه ايران بتواند تيم سوم گروه باشد و به مرحله بعد برسد.

دومين جلسه كميسيون ورزشكاران ايران در حالي به پايان 
رسيد كه 9عضو آن غايب بودند و جلسه با 11نفر آغاز شد. از اين 
11نفر، 4عضو به صورت انتصابي توسط رئيس كميته ملي المپيك 
به كميسيون اضافه شده بودند و در واقع در جلسه دوم 7عضو 

منتخب ورزشكاران حضور داشتند.

  شائبه مهندسي در انتخابات
شائبه مهندسي انتخابات در كميســيون ورزشكاران نخستين بار 
توســط فدراسيون كشــتي طي بيانيه اي اعلام شــد و حالا آرش 
ميراسماعيلي، رئيس فدراسيون جودو هم آن را تأييد كرده است. 
ميراسماعيلي مي گويد: »من آدمي نيستم كه بخواهم اين مشكل را 
از بيرون و مجامع بين المللي پيگيري كنم اما قطعا از داخل و مقامات 
ارشد كشــور پيگير خواهم شد. اين دوســتان بايد صادقانه به اين 
موضوع پاسخ بدهند كه مشكل شــان چيست.« فدراسيون كشتي 

هم از همان جلســه اول به انتصاب هــاي صالحي اميري معترض 
بود و محمدرضا گرايي و حســن يزداني در حمايت از فدراســيون 
كشتي در 2جلسه اي كه برگزار شــد، حضور نداشتند. در دومين 
جلسه كميسيون 9نفر غايب بودند ولي با تكيه بر قانون »نصف به 
اضافه يك« جلسه برگزار شد و طبق پيش بيني ها بهداد سليمي به 
عضويت هيأت اجرايي درآمد. احسان حدادي در پايان جلسه اول با 
كنايه اين موضوع را مطرح كرده و در جمع خبرنگاران گفته بود: »از 
حالا عضويت بهداد سليمي را در هيأت اجرايي تبريك مي گويم.« 
در جلسه دوم بهداد به عضويت هيأت اجرايي درآمد و همين مسئله 
شائبه اين موضوع را كه از قبل همه  چيز مشخص بوده، قوت بخشيد.

  جنگ بر سر صندلي رياست
انتخابات كميته ملي المپيك قرار بود اواخر بهمن برگزار شــود كه 
گويا قرار است اين انتخابات به زمان ديگري موكول شود. رئيس فعلي 

هنوز درباره حضور يا عدم حضورش در انتخابات آتي صحبت نكرده 
است. صالحي اميري كه با نظر هيأت اجرايي در دوره گذشته با عنوان 
نخبه ورزشي معرفي شــد و هيچ رقيبي در روز انتخابات نداشت، 
به نظر حالا هم بي ميل به ماندن نيست. حاشيه هاي پيش آمده در 
كميسيون ورزشكاران شايد بي ارتباط به 6رأي اين كميسيون در 
مجمع انتخاباتي كميته ملي المپيك نباشد. 6عضوي كه در جلسه 
11نفره انتخاب شدند، حق رأي در انتخابات را دارند، 6رأيي كه در 

هر انتخابات ورزشي سرنوشت ساز است.

  صداي حدادي و ساعي هم درآمد
هادي ساعي، پرافتخارترين ورزشكار ايران در بازي هاي المپيك كه 
به واسطه عضويت در شوراي آســيا بدون انتخابات وارد كميسيون 
ورزشكاران شده، درخصوص انتخاب بهداد سليمي به عنوان نماينده 
ورزشكاران در هيأت اجرايي كميته ملي المپيك، گفت: »از ابتدا اين 
موضوع مشخص و همه برنامه ها براي همين موضوع بود. انتخابات 
كميته ملي المپيك عقب  افتــاده و نمي دانم چــه عجله اي براي 
انتخاب 6نفر وجود دارد.« احســان حدادي، عضو ديگر كميسيون 

ورزشكاران كه به انتخابات معترض است نيز در واكنش به برگزاري 
انتخابات داخلي كميسيون ورزشكاران گفت: »قرار است هر 9نفر 
كه در جلسه نبوديم، نشست خبري بگذاريم. پشت پرده هايي وجود 
دارد كه لازم است نه تنها براي جامعه ورزش بلكه براي مردم ايران 
شفاف سازي شود. بايد دست شان براي مردم رو شود تا مشخص شود 
ورزش را چطور جلو مي برند.« صحبت هاي حدادي نظر فدراسيون 
كشتي و جودو و البته هادي ساعي را بر مبناي مهندسي انتخابات 
تأييد مي كند. قاســم رضايي، دارنده مدال هاي طلا و برنز المپيك 
كه در دوره پيش عضو كميسيون ورزشــكاران بود، در رابطه با اين 
كميسيون نظر جالبي دارد. او به تسنيم گفته است: »اينها مسائل 
سياسي است. در آن 4ســالي كه ما بوديم، كاري براي ورزشكاران 
انجام نشده و اين دفعه هم انجام نمي شود. اين يك مجمع فرمايشي 
است براي انتخابات رئيس كميته ملي المپيك.« فدراسيون كشتي 
پيش تر تهديد كرده بــود از اين عملكرد كميتــه ملي المپيك به 
كميته بين المللي المپيك شــكايت خواهد كرد و حالا در اعتراض 
به تصميمات كميته ملي المپيك تنها نيست و هر روز به معترضان 

اضافه مي شود.

  جنجال در كميسيون ورزشكاران

 محروميت امير علي اكبري از كشــتي فرنگي به پايان رســيد و او 
مي تواند به اين ورزش برگردد. قهرمان پيشين كشتي فرنگي جهان 
به دليل اينكه 2 بار تست دوپينگش مثبت شد از حضور در كشتي 
به صورت مادام العمر محروم شده بود اما با تغيير قوانين اين محروميت 
به 8سال كاهش پيدا كرد و حالا او مي تواند به كشتي برگردد. اما امير، 
رغبتي براي بازگشت به كشتي ندارد. او كه هم اكنون يك فايتر است 
و در ورزش MMA فعاليت مي كند در اين رابطه گفت: »راســتش 
هيچ تصميمي نگرفتم. اصلا نمي دانم قانون كشتي هم اكنون به چه 
شكل است! نمي دانم، شايد بخواهم يك كشتي ديگر بگيرم كه حكم 
خداحافظي ام از كشتي را داشته باشــد و با دلِ خوش از اين رشته 
خداحافظي كنم، ولي نمي خواهم دوباره به كشــتي برگردم. من تهِ 

كشتي را ديده ام و رغبتي ندارم كه دوباره به اين رشته برگردم.«
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افقي:
1- كوهســتاني مرتفــع در 
آســياي مركــزي- از ظروف 

آشپزخانه- شب زنده داري
اول- ســبزي  2- حــرف 
مورد علاقه ملوان زبل- رهبر 

حزب
3- مهندس معمار- دلسوزي 

و مهرباني
4- زبــان مردم پاكســتان- 

اكنون- عريضه نويس
5- خون- زشــت و ناپسند- 

شوخي- قدم يكپا
6- نوشــته حاشــيه سند- 
سيســتم فرانســوي نمايش 
تصوير رنگــي در تلويزيون- 

واحد شمارش اسب
7- نوشــتاري- توده غله درو 

شده- پراكندگي
8- نقاش نامدار اســپانيايي و 

خالق تابلوي سوم  ماه مه
9- طراحي مقدماتي- پسر كاوه 

آهنگر- ابزار پهن كردن خمير
10- وســط- صد بــار اگر... 

شكستي بازآ- شبيه
11- دوســتي- عطا كردن- 
دارويي كه روي زخم بگذارند- 

مخفف اگر
12- پرتو ماه- نــام مادر امام 
زمان)عج(- پروفيل فلزي به 

شكل زاويه قائمه

13- موقر- معادل فارسي معتاد
14- محل پيدايش- عادي- 

گودال
15- پــول امــارات- بدرود، 

خداحافظي- عدد
  

عمودي:
1- عضو رونده- مترســك- 

كنيه امام حسن مجتبي)ع(
2- آژير خطر- داغ و سوزان- 

مذكر
3- اســمي كه بر يــك چيز 
دلالت مي كند- برادر حضرت 

موسي)ع(- از وسايل بنايي
محمدعلــي  آثــار  از   -4

جمالزاده- پدرمردگان
5- عقيده- پنهان شدن براي 
حملــه ناگهاني- تجــاوز به 

حقوق ديگران
6- تابلويي زيبا اثر هنرمندانه 
استاد محمود فرشچيان- به 

پايين افتادن- رشد
7- جدا كــردن- راه عمومي 

شهر- شمردن
8- گيرنده امواج تلويزيوني- 
از وســايل بازي كودكان در 

پارك ها- خداي هندو
9- آش- فيلمي ساخته رسول 
ملاقلي پــور با بــازي احمد 

نجفي- گرد آمده
10- فــراق- قســمتي از پا- 

فرستاده شده
11- گرمابه- شاهد- گاو آهن

12- اشاره به داستان يا آيه و حديث 
در شعر- مســابقات حذفي در يك 

رشته ورزشي
13- نوعي اجاق برقي- از شاگردان 

ميرعماد خوشنويس- فوق
14- پدربزرگ- مهاجم سرشناس 

تيم ملي فوتبال سوئد- تبهكاران
15- ضــروري- مربوط به هجرت- 

15آخرين يك رقمي

رمتدنمشوهتلتك
خرسيايردسپاولد
شيرسودنهاياقب
ليامشيدنبزيا
راونابهكرعمن
هسبلانادوجاجو

اتشلماعنادجو
مركمربرمالوات
يهورگانمتادا
اپبارطضايمدمد
نمدهنمتخابعب

گنسنگاووراور
اوادمعاعشدلوم
راوناخريگباتفا

هريجوگدنلبايك

 اعداد 1 تا 9 را طوري در خانه هاي سفيد قرار دهيد كه هر رقم در سطرها، ستون ها و مربع هاي كوچك 3 در 3 يك بار جدول اعداد | 4090
ديده شود. پاسخ ها در ادامه آمده است.

سخت

492716385
186935472
375824196
754389261
238651947
619472538
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827193654
563247819

متوسط
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4 7 8       248539167
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ساده

متوسط
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478593126

سخت
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كلينيك تهاجمي
مدت ها بود از تيم ملي بســكتبال، بازي تهاجمي 
و پرگل نديده بوديم. تيم ملــي با هدايت مصطفي 
هاشمي، سرمربي جديد خود طي 2بازي با بحرين در 
پنجره هاي انتخابي جام جهاني بسكتبال 182امتياز 
گرفت؛ بازي رفت 82امتياز و ديدار برگشــت در 
منامه 100امتياز. اين ماشين گلزني سبب شد تا فيبا 
به تغييرات روي نيمكت تيم ملي با رويكرد مثبتي 
نگاه و از بازي ايران به عنوان »كلينيك تهاجمي« ياد 
كند. حتي در يكي ديگر از گزارش هاي فيبا خوانديم: 
»ايران به روزهاي ناراحت كننده پايان داد«. منظور 
فيبا از روزهاي ناراحت كننــده، بازي هاي تيم ملي 
در مقدماتي كاپ آسياست كه 2بار عربستان را به 

زحمت برديم و بعد از 18سال به سوريه باختيم.

مربي خارجي
سرمربي يكي از تيم هاي باشگاهي بسكتبال زنان كه 
تيمش بيشترين بازيكن ملي پوش را در اختيار دارد 
از اســتخدام 2بازيكن خارجي رضايت دارد و گفته 
است: »بازيكنان خارجي باعث پيشرفت بسكتبال 
زنان مي شوند«. همزمان در يكي از سايت ها خوانديم 
فدراسيون واليبال براي تيم ملي زنان مربي ايتاليايي 
استخدام مي كند. به نظر مي رسد بسكتبال زنان با 
نتايجي كه در دسته2آسيا گرفت )4بازي 4باخت( 
بيش از بازيكنان خارجي به مربي خارجي نياز دارد. 
از حضور بازيكنان خارجي در ليگ نزديك به 2دهه 
مي گذرد. حتي فصل پيش بازيكنان چند تيم باكيفيت 
بودند اما نتايج بين المللي نشان مي دهد بسكتبال 
براي ارتقاي ســطح و دانش روز به مربي يا مدرس 

خارجي نياز دارد نه بازيكن.

آسيا و ايران
بعد از اردوي تيــم ملي و مســابقه در پنجره اول 
انتخابي، محمد جمشــيدي بــا 36امتياز به ليگ 
برگشت. ملي پوش شهركردي بسكتبال در ديدار 
شهرداري گرگان با نظم آوران سيرجان روند ثابت 
گلزني داشــت. او درحال حاضر بهترين شــوتزن 
»ميدرنج« ايران است. همين دوشنبه شب 62درصد 
پرتاب هاي 2امتيازي جمشــيدي به سبد نشست. 
در 2بازي پنجره اول انتخابي، بسكتباليســت هاي 
تيم ملي ما با به دســت آوردن امتيازات دورقمي 
جلب توجه كردند اما هدايت آنان در هر دو بازي را 
محمد جمشيدي با ميانگين 18.5)بيشترين امتياز( 
برعهده داشت. جمشيدي به همراه بهنام يخچالي تا 
اينجاي نخستين پنجره فيبا در تركيب 5بازيكن برتر 

تهاجمي آسيا قرار گرفت.

افشين رضاپور زير حلقه
كارشناس بسكتبال
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نانوآبدارها
به هرحال نتيجه يك تحقيق و تفحص را بايد منتشر 
كرد. آن طور ها هم نيســت كه آگهي استخدام 
دانشــجو فقط مربوط به مشــاغل غيرمرتبط 
باشــد. خيلي از آگهي ها پژوهشگر مي خواهند 
و كارآمــوز و... اما حقيقتا نــان و آبي ندارد. يك 
مؤسســه تحقيقاتي به صورت پروژه اي دانشجو 
استخدام مي كند. شرايط كار چنين است؛ »مسلط 
به نرم افزار spss، word، Excel و... مســلط 
به زبان انگليسي و توان ترجمه متون، سابقه كار 
پژوهشگري مرتبط، توان پژوهش در هر رشته و 
سبك و سياق، مهارت در فتوشاپ، مسلط به تحليل 
آماري داده ها و...« البتــه اينها بخش كوچكي از 
مهارت ها هستند كه گنجاندن همه آنها از حوصله 
اين صفحه خارج اســت. آقاي بهزادي مي گويد 
دانشجوي سال سوم دانشگاه تهران است و پروژه 
تحقيقاتي انجام مي دهد: »يك ماه روزي ۸ساعت 
حداقل سرم در لپ تاپ است و كار مي كنم درآمد 
ماهانه ام به زحمت به ۳ميليون تومان مي رســد. 
شــرايط براي انجام كارهاي مرتبط و دانشگاهي 
بسيار سخت است كسي براي توليد علم و دانش 

پول نمي دهد.«
يك آرايشــگر آگهي كرده كه دانشجو استخدام 
مي كند براي كاشــت ناخن و كشــيدن سوهان! 
خودش مي گويد بالاي 10ميليــون تومان درآمد 
كسي است كه اينجا استخدام شود. البته تضمين 
نمي كند. مي گويد كــه بايد حضــوري بيايد و 
آزمايشي كار كند آن وقت خودش متوجه مي شود.
يك جاي ديگر آگهي كرده اند كه به نگهبان نياز 
دارند. نگهبان شــب. در آگهي آمده دانشجو هم 
مي پذيريم. آگهي دهنده مي گويد: »ســاعت كار 
از ۶عصر است تا ۶صبح. يك شب در ميان. حقوق 

ماهانه ۵ميليون تومان.«
رستوراني هم هست كه چلوكباب مي دهد با جاي 
خواب. از كله ســحر تا 21 بايد در خدمت باشي. 
نوشته دانشجو هم مي پذيرد. پاره وقت. صاحب 
رســتوران مي گويد: »دانشــجو فقط گارسوني. 
اگر خوشتيپ هستي و سر زبان داري بيا. شيفت 
ظهر از 11 تا 1۶ شيفت شب از ۷ تا 21. هر كدام كه 
راحت تري. چلوكباب هم مي دهيم مجاني. ماهانه 

۴ميليون تومان.«
چند مشاور املاك هم خواهان استخدام مشاور 
خانم و آقای دانشجو هستند. نوشته اند با درآمد 
بالاي 10ميليون تومان. يكي از مشــاوران املاك 
مي گويد: »مبتدي هم باشــند، اشكال ندارد. به 
آنها آموزش مي دهيم.« بــا اين حال هيچ كدام از 
مشاوران املاك درآمد قطعي را تضمين نمي كنند.

آقاي موسوي دانشجوي جوياي كار مي گويد درآمد 
كار غيرمرتبط بيشتر است، حداقل آن چيزي كه 

در آگهي ها وجود دارد اين را تأييد مي كند.
او نيز مانند ديگر دانشــجويان از تبعيض ميان 
دانشجو و ديگران هنگام استخدام، شاكي است: 
»در هر شغل و پيشــه اي به دانشجويان حقوق 

كمتري مي دهند.«
برخي از دانشــجويان كه يا جوياي كار هستند 
يا شــاغل، به شــوخي از پديده تــازه اي به نام 
»دانشجويان كار« صحبت و خودشان را دانشجوي 
كار معرفي مي كنند؛ عنواني كه برگرفته از كودكان 
كار است و در برخي موارد انگار پربي راه هم نيست.

مدارس غيرانتفاعي شهريه گرفتند اما بازگشايي نشدند
به رغم مصوبه هاي ســتاد ملي كرونا و ابلاغ آنها به آموزش و پرورش 
مبني بر بازگشايي مدارس، مدرســه هاي غيرانتفاعي تخلف كرده 
و حاضر به بازگشايي نيســتند. مدرسه پيشگامان واقع در منطقه5 
نه تنها مدرســه را باز نكرده اند بلكه قادر به كنتــرل 15دانش آموز 
نوجوان در يك كلاس آنلاين نيستند و دانش آموزان به بازيگوشي 
و بازي آنلاين مشغولند. مشاور مدرســه عنوان مي كند اگر خيلي 
دوست داريد فرزندتان مدرســه برود او را به مدرسه بفرستيد اين 
در حالي است كه مدرسه داير نيســت. بچه ها نيمه بيدار از زير پتو 
حاضري مي زنند و اصلا دل به درس و مشق نمي دهند. ما والدين هم 
مستاصل مانده ايم و كاري از ما ساخته نيست. آينده نوجوانان امثال 

فرزندان من چيست؟
عيوض زاده، مادر نگران

  اعتبار مخزن اتوبوس هاي گاز سوز به پايان رسيده است
از رانندگان اتوبوس شهري بخش خصوصي هستم كه اعتبار كپسول 
گاز اتوبوســم مثل 900نفر ديگر از همكارانم به اتمام رسيده است و 
امكان تهيه كپسول جديد نداريم. اكنون 3سال از زماني كه آخرين 
مخزن گاز خود را تعويض كرده ايم مي گــذرد و پر كردن مخزن گاز 
درصورتي كه اعتبار آن به اتمام رسيده باشد انجام نمي شود كه اين 
وضع باعث بلاتكليفي رانندگان و بيكاري آنان و سرگرداني مسافران 
خواهد شد. متأسفانه پيگيري از مسئولان شهري و شركت واحد هم 
به جايي نرسيده  است. واقعا با اين وضعيت دشوار اقتصادي تكليف ما  
چيست؟ كدام نهاد يا سازمان مسئول پاسخگو است؟ اگر اتوبوس هاي 

ما از خدمت رساني خارج شوند تكليف مردم چيست؟
حسيني از تهران

  ايمني جمعه بازار ياسوج نگران كننده است
از كسبه جمعه بازار ياسوج هستم كه بعد از آنكه از پس اجاره مغازه ام 
برنيامدم آن را تعطيل كرده و به دستفروشي در جمعه بازار روي آوردم. 
متأسفانه ايمني اين بازار بسيار ضعيف است و توقع مي رود مسئولان 
قبل از آنكه اتفاق ناگواري بيفتد نسبت به تامين ايمني آن اقدام كنند. 
اگر پول هايي كه بابت اجاره ساعتي از ما مي گيرند صرف سيم كشي 
درست برق و تامين سرويس بهداشتي و سقف ايمن كنند بخشي از 

مشكلات خودبه خود حل خواهد شد.
شريفي از ياسوج

  جلوي فروش قطعات خودرو در تعميرگاه هاي بندرعباس 
گرفته شود

 من نمايندگي فروش قطعات يدكي خودروهاي سبك را در بندرعباس 
دارم. متأسفانه بسياري از تعمير گاه هاي خودرو، اقدام به فروش اين 
قطعات با قيمت بسيار بالاتري مي كنند،  اين در حالي است كه اصلا 
مجوز اين كار را ندارند. مشتريان اين مراكز هم به دليل راحتي و بعضا 
ناآگاهي قطعات را از آنها خريد مي كنند. بارها با اتحاديه و اتاق اصناف 
در اين باره تمــاس گرفته ايم و درخواســت كرده ايم تا جلوي فروش 
قطعات يدكي توسط تعميرگاه ها گرفته شود اما هيچ اقدامي صورت 
نگرفته است. لازم است كه هر صنفي مجوز كار خودش را داشته باشد 
و در حيطه كار خود فعاليت كند تا در حق مشاغل ديگر اجحاف نشود.
مرادي از بندرعباس

  درخواست رسيدگي به وضعيت يك خانم بي سرپناه
مدتي است كه يك خانم بي ســرپناه در كوچه »شهيد اميري« واقع 
در خيابان »هفده شــهريور جنوبي« زندگي مي كند. علاوه بر چهره 
ناخوشايند اين وضعيت، اغلب اوقات ايشان در كنار مدرسه مي خوابند 
كه همين موضوع باعث وحشت بچه هايي مي شود كه صبح زود راهي 
مدرسه هستند و فكر مي كنند كه اين خانم مرده است! با كلانتري، 
بهزيستي و شهرداري هم در اين رابطه تماس گرفته ايم ولي متأسفانه 

ترتيب اثري داده نشده است.
ثابتي از تهران

  هتل صخره اي خرم آباد 2۴ ساله شد ولي ساخته نشد
بيش از 2دهه اســت كه عمليات اجرايي هتل صخــره اي خرم آباد 
نيمه كاره مانده و اين بناي نيمه كاره تبديل به اثري باستاني شده كه 
بخش هاي زيادي از آن نيز كلنگي شده است. هر مسئولي مي آيد تنها 
از روند اجراي اين پروژه انتقاد مي كند اما اقدامي صورت نمي گيرد 
درحالي كه خرم آباد با افتتاح اين هتل مي تواند به يكي از پايگاه هاي 
گردشگري و اجراي برنامه هاي ميراث فرهنگي تبديل شود. از اداره 
كل ميراث فرهنگي، شــهرداري خرم آباد و راه و شهرسازي لرستان 
تقاضا داريم نسبت به تكميل اين پروژه كه 70درصد پيشرفت فيزيكي 
دارد اقدام كند تا براي جوانــان علاقه مند به حوزه ميراث فرهنگي و 

گردشگري اشتغال و براي گردشگران امنيت خاطر ايجاد شود.
پورپارسا از خرم آباد 

  بر ميزان مصرف آب كارواش ها نظارت شود 
من از كساني هستم كه براي شست وشوي خودروي شخصي ام هر از 
چند گاهي به كارواش مراجعه مي كنم. متأسفانه ميزان آب مصرفي 
اين مراكز بسيار زياد است و گاهي اوقات كاركنان براي دريافت پول 
بيشتر و جلب رضايت مشــتري، اقدام به شست وشوي چند باره  يا 
طولاني مدت خودروهــا مي كنند. اين كار ابدا لزومــي ندارد و براي 
كشور كم آبي مثل ما كه در ســال هاي اخير به شدت درگير كم آبي 

است، ظلم مضاعف است.
خدابنده لو از تهران

پاسخ مسئولان

افزايش موجودي كارت منزلت وابسته به مصوبه شوراي شهر است
روابط عمومي شــركت بهره برداري قطارهاي شهري تهران و حومه 
پيرو چاپ پيام مردمي با عنوان: »موجودي كارت منزلت بازنشستگان 
افزايش يابد« در ســتون با مردم روز 4 آبان ماه پاسخ داده است:» با 
سلام، احتراما ضمن تشكر از مسافران گرامي و همچنين سپاس از آن 
روزنامه وزين به خاطر انعكاس ديدگاه ها و نقطه نظرات خوانندگان و 
ظرفيت ايجاد شده جهت تعامل و پاسخگويي به شهروندان و مسافران 
محترم، به اطلاع مي رســاند افزايش ميزان شارژ كارت منزلت براي 
عزيزان سالمند، بايد طبق مصوبه شوراي اسلامي شهر تهران و ابلاغ 
شهرداري تهران انجام شود كه در اين خصوص تاكنون مصوبه جديدي 

به شركت بهره برداري متروي تهران و حومه ابلاغ نگرديده است.«

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگان...........................

ارسال پيام كوتاه خوانندگان......................................
02123023337
02123023916

با مردم

@bamardom_hamshahri   ................................ تلگرام با مردم
2مرد با انگيزه سرقت 98هزاردلار، مقدار زيادي يورو 
و طلاهاي يك زن كه قرار بود به امارات سفر كند، او را 
به قتل رساندند و جسد مثله  شده اش را در بيابان های 
تهران رها كردند، اما در كمتر از يك ماه رازشان فاش 
شد و حالا پليس در جست وجوي بقاياي جسد مقتول 

است.
به گزارش همشهري، 16آبان ماه مردي به اداره پليس 
تهران رفت و گفت همسر 40ســاله اش به نام آزيتا به 

طرز مشكوكي ناپديد شده است.
وي توضيح داد: با آزيتا چند وقت قبل در فضاي مجازي 
آشنا شدم و به صورت موقت با يكديگر ازدواج كرديم 
و هرازگاهي به خانه او مي رفتــم. صبح امروز قرار بود 
با يكديگر براي انجام كاري به يكــي از ادارات دولتي 
برويم اما هرچه بــه او زنگ زدم جوابــم را نداد. براي 
همين به آپارتمانش رفتم اما هرچه زنگ زدم در را باز 
نكرد. با كليدي كه داشتم وارد خانه اش شدم اما خبري 
از آزيتا نبود. حتي ماشين پژو207 او هم در پاركينگ 
نبود و اين موضوع به شدت مرا نگران كرد. نكته عجيبي 
كه اضطرابم را بيشــتر كرده، اين است كه وقتي وارد 
خانه اش شــدم، ديدم كه در گاوصندوق او باز است و 
چيزي داخل آن نيست. آزيتا قبلا به من گفته بود كه 
داخل گاوصندوقش دلار، يورو، طلا، جواهر و سكه هاي 
طلا به همراه اســناد و مدارك املاكش است اما همه 
اينها ناپديد شده بود. از طرفي او قرار بود به زودي براي 
انجام كاري به امارات سفر كند و همه اينها باعث شده 

كه احساس كنم بلايي بر سرش آمده است.

سرنخ مهم 
با اظهارات اين مرد، گروهي از مأمــوران اداره چهارم 
پليس آگاهي تهران با دســتور قاضي رحيم دشتبان، 
بازپرس دادسراي جنايي تحقيقات خود را براي يافتن 
ردي از زن گمشده آغاز كردند. در ادامه معلوم شد كه 
آزيتا آخرين بار با مردي به نــام مجيد در تماس بوده 
است. مجيد مسافركش اينترنتي بود و از مدت ها قبل با 
آزيتا آشنا شده بود و معمولا هرجا زن جوان مي رفت، 
مجيد او را به مقصدش مي رســاند. اين مرد به عنوان 
نخستين مظنون پرونده دستگير شد، اما در بازجويي ها 
گفت كه اطلاعي از سرنوشــت زن جوان ندارد. با اين 
حال بازپرس جنايي دستور بازرســي خانه او را صادر 
كرد و مأموران در آنجا به سرنخي دست يافتند كه نشان 
مي داد مجيد حقيقت را كتمان مي كند. كارآگاهان در 
خانه مجيد خودروي207 آزيتا را كشف كردند كه در 
پاركينگ بود و روي آن چادري كشيده شده بود. علاوه 

بر اين گوشي موبايل زن ناپديدشده نيز در اختيار پسر 
مجيد بود. پس از كشف اين مدارك، بازجويي از مجيد 
از سر گرفته شــده و او اين بار مدعي شد: آزيتا مسافر 
امارات بود و چند روز پيش با من تماس گرفت تا او را به 
فرودگاه برسانم. به همين دليل ماشينش را در اختيار 
من قرار داد تا براي مدتي در پاركينگ خانه ام باشد و 

گوشي موبايلش را به عنوان هديه به پسرم داد. 
با ادعاي تازه مجيد، مأموران به اســتعلام از فرودگاه 
و مرزهاي هوايي و زميني كشور پرداختند اما معلوم 
شد كه آزيتا هرگز از كشور خارج نشده است. در ادامه 
تحقيقات، كارآگاهان دريافتنــد كه مجيد روزي كه 
با آزيتا ديده شــده، تنها نبوده و يكي از دوستانش به 
نام جعفر نيز همراه آنها بوده است. با دستور بازپرس 
جنايي جعفر نيز بازداشت شد و  مأموران در بازرسي 
از خانه جعفر مقداري دلار و بخشي از طلاهاي آزيتا را 
كشف كردند. در اين شرايط بود كه دو مظنون پرونده 

چاره اي جز بيان حقيقت نديدند.

جنايت هولناك 
مجيد و جعفر اقرار كردند كه آزيتا را به قتل رسانده اند 
تا اموالش را سرقت كنند. مجيد گفت: از وقتي با آزيتا 
آشنا و تبديل به راننده اش شدم فهميدم كه زني پولدار 
اســت. آزيتا هركار اداري يا بانكي كه داشــت فورا به 
كمكش مي رفتم و تمام كارهايش را انجام مي دادم. در 
اين مدت متوجه شدم كه املاك زيادي دارد و داخل 
گاوصندوقش چندين هزار دلار، تعداد زيادي ســكه، 
طلا و جواهرات و يورو اســت. از همان موقع وسوسه 
ســرقت اموالش به جانم افتاد، چون مشكلات مالي 

فراواني داشــتم. درنهايت ماجرا را با دوستم جعفر در 
ميان گذاشتم و او هم وسوسه شــد كه اموال اين زن 

را سرقت كنيم. 
وي ادامه داد: مي دانستم كه آزيتا قرار است به زودي به 
امارات برود. مي ترسيدم كه همه اموالش را بفروشد و 
تبديل به دلار كند و با خودش ببرد. براي همين در روز 
حادثه به اين بهانه كه در خانه ام مهماني گرفته ام، آزيتا 
را دعوت كردم. وقتي رسيد با جعفر او را غافلگير كرديم 
و با برنامه ريزي قبلي و با تبر او را به قتل رسانديم. پس 
از جنايت كليد خانه اش را برداشتيم و به آنجا رفتيم و 
گاوصندوق را خالي كرديم. حدود 98هزار دلار بود به 
همراه مقداري يورو، تعدادي سكه و طلا و جواهراتش. 
علاوه بر اين، اســناد و مداركش را هم سرقت كرديم 
تا مدتي بعد زماني كه آب ها از آســياب افتاد با جعل 
اســناد، املاكش را بفروشــيم اما در كمتر از يك ماه 

دستمان رو شد.
متهم گفت: بعد از قتل، جســد آزيتا را مثله كرديم و 
قطعات آن را درون كيســه هاي زباله قرار داديم و هر 

قسمت آن را در بيابان هاي اطراف تهران رها كرديم.
با اقرار مجيد و همدستش به قتل زن جوان اسرار ناپديد 
شدن وي برملا شــد و بازپرس جنايي تهران دستور 
داد تا مأموران اداره دهم پليــس آگاهي تهران راهي 
محل هاي مورد نظر شــوند تا بقاياي جسد را كشف 
كنند. اين در حالي اســت كه در خــودروي متهمان 
لكه هاي خون كشف شده كه با دي ان اي آزيتا مطابقت 
دارد. در اين شــرايط متهمان با قرار قانوني در اختيار 
مأموران اداره دهم پليس آگاهي تهران قرار گرفته اند و 

تحقيق از آنها ادامه دارد.

متهمان پس از سرقت ميلياردي، جسد زن جوان را مثله كرده و در بيابان هاي تهران رها كردند

آتش ســوزي در هتل صدف محمودآباد بــا حضور به موقع  قتل زن پولدار پيش از سفر به امارات 
آتش نشانان مهار شد.

به گزارش همشهري، اين حادثه حوالي ساعت 13ديروز در 
طبقات فوقاني هتل صدف اتفاق افتاد. دقايقي بعد نخستين 
گروه از آتش نشانان خود را به محل حادثه رساندند. شعله هاي 
آتش در حال گسترش بود و هر لحظه بخش هاي ديگري از 
هتل را در بر مي گرفت. در اين حــال عمليات اطفاي حريق 
آغاز شد. نداشتن نردبان براي دسترسي به طبقاتي كه دچار 
آتش سوزي شده بود، كار را براي آتش نشانان دشوار مي كرد. از 
اين روی  با درخواست كمك، چندين گروه از آتش نشانان آمل، 
فريدونكنار و سرخ رود، خود را به محل حادثه رساندند. با ادامه 
عمليات در نهايت آتش ســوزي مهار شد.حسن ذبيحي پور، 
رئيس آتش نشاني شهرداري محمودآباد با تأييد خاموش شدن 
آتش در اين هتل گفت: با وجود خاموش شدن آتش نيروهاي 
آتش نشاني به بررسي كامل طبقات اين برج پرداختند و چند 
ساعت ديگر نيز در آنجا حضور داشتند تا از حوادث احتمالي 
يا زبانه كشــيدن دوباره آتش جلوگيري شود.با وجود اينكه 
وي علت وقوع حادثه را بي احتياطي اعلام كرد و روشن شدن 
دقيق دليل حادثه را به بعد از انجام بررسي هاي كارشناسي 
موكول كرد، اما برخي شاهدان اعلام كردند كه حادثه به دنبال  

جوشكاري در طبقات بالايي هتل اتفاق افتاده است.

در يك اتفاق عجيــب در اكوادور، 
دوستان جوان 21ســاله اي كه در 
جريان يك تيراندازي به قتل رسيده 
بود، پيش از خاكســپاري، جسد او 
را از تابوت بيرون كشيدند تا براي 
آخرين بار بتواند با موتورسيكلت 
دوري بزند. به گزارش همشــهري 
به نقــل از ديلي ميــل، يك هفته 

پيش جوان 21ســاله اي به نام 
اريك سدينو مندز هنگام رفتن 
به مراسم خاكســپاري يكي از 
دوســتانش در اكوادور به ضرب 
گلوله 2مرد ناشناس به قتل رسيد. 
درحالي كه تحقيقات پليس براي 
شناســايي قاتلان آغاز شده بود، 
خانواده اريك تصميم گرفتند جسد 
پسرشان را به خاك بسپارند اما در 

مراسم خاكسپاري او اتفاق عجيبي رخ داد. از آنجا كه 
اريك عاشق موتورسواري بود، تعدادي از دوستانش، 
لحظاتي پيش از آنكه تابوت به خاك سپرده شود به 

سراغ آن رفتند، جسد اريك را از 
داخل آن بيرون كشيدند و سوار 
موتورســيكلت كردند تا او بتواند 
براي آخرين بار موتورسواري كند. 
كليپ هاي منتشر شده از اين اقدام 
اما جنجال زيادي در شــبكه هاي 
اجتماعي و رســانه هاي دنيا به پا 
كرد؛ كليپ هايي كه نشان مي دهند 
يكي از دوستان اريك پشت فرمان 
موتورنشســته، يكي ديگر جسد 
جوان 21ساله را سوار موتور كرده 
و خودش پشــت او مي نشــيند و 
به محــض حركت موتــور، بقيه 
دوستانشان شــروع به تشويق و 
فرياد زدن مي كنند. هر چند اين 
اتفاق باعث شــگفتي پليس شد، 
اما دوستان اريك مي گويند كه اين اقدام با هماهنگي 
خانواده اريك انجام شده و به همين دليل كسي پس 
از اين مراسم عجيب دستگير نشــد و درنهايت نيز 

جسد پسر 21ساله به خاك سپرده شد.

»الــو ســلام، پت شــاپ را گرفتم! 
ببخشــيد دانشجو هســتم شرايط 
كاري تان را لطف كنيد، بفرماييد؟« 
پشت خط، ســگ و گربه ها زمين و 
زمان را گذاشــته اند، روي سرشان. 
صاحب پت شــاپ )مركــز نگهداري 
حيوانات خانگي( خيلي آرام صحبت 
مي كنــد. صدا بــه صدا نمي رســد. 
خانمي كه خودش را كاووسي معرفي 
مي كند، اول مي پرســد: »بله درست 
است. رشــته تحصيلي تان چيست؟ 
ميانه تان با حيوانات چطور اســت؟« 
تصور نمي شــد، رشته تحصيلي يكي 
از سؤالات استخدامي در يك  پت شاپ 
باشد: »جامعه شناسي. جامعه شناسي 
مي خوانم و حيوانات را دوست دارم.« 
دوباره غوغا مي شــود. خانم كاووسي 
مي گويد: »يك لحظه گوشي« تلفن 
را رها مي كند. مي رود سراغ مشتري. 
گويا آن مرد يا آن زن، حيوان خانگي را 
براي مراقبت آورده كه ساير حيوانات 
پت شاپ چندان با حضور آن موجود 
موافق نيســتند و بــه همين خاطر 
غوغــا و بلوا به پــا كرده انــد. دوباره 
تلفن را برمــي دارد: »ببخشــيد آقا. 
جامعه شناســي هم خوب است! يك 
هفته آزمايشي بيا. 2 تا شيفت داريم. 
6صبح تا 12ظهر. 12ظهر تا 6عصر. 
جمعه ها هم تعطيل. 2 شيفت ماهي 
5ميليون يه شيفت  2/5 « يك سؤال 
اساسي، بيخ گلويم مانده. مي خواهد 
تلفن را قطع كند: »خانم ببخشــيد. 
لطفا به اين ســؤال جواب بديد. چرا 
آگهــي كرديد كه فقط دانشــجو!؟« 
براي او انگار پرسش چندان عجيب و 
دور از ذهني نيست: »دانشجو ها درس 
خوانده و جوان هستند. يا يك كاري 
را قبول نمي كنند يا اگر قبول كردند 
دوز و كلك در كارشان نيست. ضمنا 
اين افــراد حيــوان آزاري نمي كنند. 
همكار قبلي ما دانشــجو بود يك آقا 
مثل خودتان. چند سال پيش ما كار 

كرد و بعدش فارغ التحصيل شد و رفت 
پي زندگي اش. خــدا خيرش بدهد، 

خيلي از او راضي بوديم.«
زمانه عوض شــده و جوري به سرعت 
در حال تغيير اســت كه حتي گاهي 
فرصــت ثبــت پديده هــاي عجيب 
و غريب را نمي دهد. مثــلا تا همين 
چند ســال پيش »كار دانشجويي« 
فقط يك تعريف ثابت داشــت براي 
خودش. اينكــه دانشــجو در همان 
محيــط دانشــگاه در كتابخانه اي يا 
جايي مثل مراكز تبليغات دانشگاهي، 
كار فرهنگــي انجام بدهــد. اما حالا 
همه  چيز تغيير پيدا كرده. راستش را 
بخواهيد اين اينترنت كاري كرده كه 
هيچ چيز سر جاي خودش نيست  . يكي 

از شــگفتي های اينترنت، آگهي هاي 
استخدام آن است. گاهي پديده هاي 
محير العقولي در آن ديده مي شود كه 
هيچ گونه تحليل منطقي ندارد. فقط 
وجود دارد و گاهي در اوج شگفتي به 

نتيجه هم مي رسد.
روز دانشجوســت. مبارك تان باشد. 
به بهانه ايــن روز ســراغ آگهي هاي 
استخدام مي رويم تا ببينيم اين بار اين 
آگهي ها چه خوابي براي دانشجويان 

ديده اند.

منشي دانشجو؛ نيم بها
منشي پاره وقت از مشاغل نام آشنايي 
است كه اتفاقا غالبا پاره وقت نيست! 
شــيفت كاري از 9صبح تــا 15 يا از 

15 تا 22 كه پاره وقت نشــد، آن هم 
هــر روز. حالا بگذريم كــه پاره وقت 
در جامعه مــا خوب جا نيفتــاده اما 
اغلب آگهي هاي استخدام كه در آن 
نوشته اند دانشجويان عزيز در اولويت 
هستند همين منشي پاره وقت هاي 
تمام وقت است. مثلا يك دفتر مشاوره 
حقوقي واقع در جــاي خوب تهران، 
يكــي از آن محله هاي بالاي شــهر 
پايتخت كه آخرشــان به »نيه« ختم 
مي شــود، مثل زعفرانيــه، كامرانيه، 
فرمانيه و اينها آگهي كرده يك منشي 
پاره وقت دانشــجو مي خواهد كه از 
ســاعت 14 تا 22 برايــش كار كند. 
نوشته حقوق ماهانه توافقي. زنگ كه 
مي زني مي گويد: »3ميليون تومان.« 

البته يادتان باشــد اگر آقا هســتيد 
شانس تان براي منشــي پاره وقت 
شدن، تقريبا صفر است. يك جمله 
ديگــر هم ســالاري بــه آن اضافه 
مي كنــد. دختر جوان دانشــجويي 
كه جويــاي كار پاره وقت اســت و 
نيازش را در يك سايت آگهي كرده. 
ســالاري مي گويــد: »خانم ها بايد 
ظاهري آراسته داشته باشند. اينطور 
مي نويسند اما منظورشان اين است 
كه مطابق ميل آنها لباس بپوشــيم. 
الان 2ماهي مي شــود كه دنبال كار 
منشي گري هســتم. اما هنوز جاي 
مناســبي كه مطمئن هم باشد پيدا 

نكردم.«
البتــه با يك بررســي ســطحي در 
آگهي هاي اســتخدام منشــي براي 
دانشــجويان مشــخص مي شود كه 
چرا برخي فقط دانشــجو مي پذيرند. 
مقايســه اين آگهي ها بــا آگهي هاي 
مشــابه نشــان مي دهد حقوق يك 
منشي دانشجو 30 تا 50درصد كمتر 
از يك منشي غيردانشجو است! علت 
مشخص نيست. شايد  پيش خودشان 
فكر مي كنند لابد براي يك دانشجو 
كافي هســت. اينها خرجي ندارند و 
از سر تنوع كار مي كنند. خانم كامور 
يكي از دانشــجويان جويــاي كار در 
اين باره مي گويد: »تا متوجه مي شوند 
دانشجو هستيم طوري رفتار مي كنند 
كه انگار خرج و مخــارج نداريم. واقعا 
دســتمزد هاي خيلي كمي پيشنهاد 
مي دهنــد. در تصور آنها، دانشــجو 
كسي است كه وقت دارد درس بخواند 
و كســي كــه درس مي خواند، حتما 
مخارجش تامين است و در ناز و نعمت 
زندگي مي كند. واقعا اينطور نيست. 
در اين وضعيت ســخت اقتصادي ما 
كار مي كنيم به اميــد اينكه بتوانيم 
باري از دوش خانواده مــان برداريم. 
كار كردن يك دانشجو از سر خوشي 
و سرگرمي نيست. دانشجويي كه كار 
مي كند، حتما نيــاز دارد و گرنه تمام 
وقتش را صرف تحصيــل مي كرد با 

خيال راحت.«

آگهي های كار براي دانشجويان در مشاغل مختلف  حداقل 30 تا50درصد كمتر از ديگران حقوق پيشنهاد مي دهند
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در راه فجر خبر

»دسته دختران« با نيكي كريمي
محمدرضا منصوري 
كــه بــراي اكــران 
فيلم »شيشــليك« 
نتوانسته مجوز پخش 
بگيرد؛ براي جشنواره 
فجر امسال »دسته 
دختــران« را دارد. 

فيلمي به كارگرداني منيره قيدي كه فيلمبرداري و تدوين فيلمش 
تمام شده و مراحل پست پروداكشن را مي گذراند. فيلم حماسي و 
دفاع مقدسي كارگردان »دسته دختران« كه در آن نيكي كريمي، 
پانته آ پناهي ها، فرشــته حســيني، هدي زين العابدين و مهدي 
حســيني نيا بازي مي كنند. اين فيلم از توليدات بنياد سينمايي 

فارابي و سازمان سينمايي سوره حوزه هنري است. )همشهری(

»بي مادر« با آقايي و حجار
محمدرضا مصـــباح 
تهيه كننده فيلم هاي 
»پوست« و »يدو« كه 
هر دو در جشنواره هاي 
38 و 39 حضــــور 
داشتند، امسال هم با 
»بي مادر« در جشنواره 

چهلم حضور دارد. فيلمي به كارگرداني سيدمرتضي فاطمي كه فرم 
جشنواره را پركرده است. در اين فيلم كه نخستين تجربه كارگردان 
به حســاب مي آيد؛ امير آقايي، ميترا حجار و پژمان جمشيدي بازي 
مي كنند. فاطمي بيشتر تهيه  كننده و مجري برنامه هاي تلويزيوني بوده 

است. )همشهری(

»علت مرگ: نامعلوم« مجيد برزگر
مجيد برزگر كه در 
جشنواره هاي فجر 
بــا فيلم هــاي »ابر 
بارانــش گرفتــه«، 
»دشـــــمنان« و 
»مامان« در 2 دوره 
اخير حضور داشت. 

باز هم فرم جشنواره را پركرده است. برزگر در جشنواره امسال 
با »علت مرگ: نامعلوم« حضور دارد. ايــن فيلم را علي زرنگار 
كارگرداني كرده. بانيپال شومون و عليرضا ثاني فر بازي مي كنند. 

)همشهری(

قهرمان نامزد بهترين فيلم خارجی 
منتقدان هاليوود 

مجمع منتقدان هاليوود 
فهرســــت   )HCA (
نامزدهای بهترين های 
امسال ســينما را اعلام 
كرد كه بر اين اســاس، 
سينـــمايی  فيــــلم 
»قهرمان« ســاخته اصغر فرهادی به عنوان يكــی از نامزدهای 
بهترين فيلم بين المللی انتخاب شده اســت. فيلم »بلفاست« به 
كارگردانی كنت برنا كه درباره زندگی يك پسر نوجوان در بلفاست 
در سال های دهه1960 است و كنت برنا آن را شخصی ترين فيلم 
خود توصيف كرده نيز در 9 رشته ازجمله رشته های بهترين فيلم، 
بهترين كارگردانی و بهترين فيلمنامه غيراقتباسی ازسوی مجمع 
منتقدان هاليوود كانديدای دريافت جايزه شده است. نامزدهای 
رشته های اصلی جوايز مجمع منتقدان هاليوود به اين شرح است: 
  بهترين فيلم خارجی: قهرمان، ماشين منو بران، گريز، تيتان، 

بدترين انسان دنيا.
  بهترين فيلم: ريكاردو بودن، بلفاســت، كودا، تل ماسه، شاه 
ريچارد، آخرين شب در سوهو، پيتزا ليكوريچه، اسپنسر، قدرت 

سگ، تيك تيك ... بوم.
  بهترين كارگردان: دنيس ويلنوو برای فيلم تل ماسه، گيرمو 
دل تورو برای فيلم خيابان كابوس، جين كمپيون برای فيلم قدرت 
سگ، كنت برنا برای فيلم بلفاست، لين مانوئل ميراندا برای فيلم 
تيك تيك ...بوم، پابلو لارائين برای فيلم اسپنسر، ربكا هال برای 
فيلم گذر، رينالدو ماركوس گرين برای فيلم شاه ريچارد، سيان هدر 
برای فيلم كودا و استيون اسپيلبرگ برای فيلم داستان وست سايد.

  بهترين بازيگر مرد: اندرو گارفيلد برای فيلم تيك تيك ...بوم، 
بنديكت كامبربچ برای فيلم قدرت ســگ، نيكلاس كيج برای فيلم 
خوک، پيتر دينكليج برای فيلم سيرانو و ويل اسميت برای شاه ريچارد.

  بهترين بازيگر زن: اميليا جونز برای فيلم كودا، جسيكا چاستين 
برای فيلم چشمان تامی فی، كريستن استيوارت برای اسپنسر، ليدی 

گاگا برای خانه گوچی، نيكول كيدمن برای فيلم ريكاردو بودن. 
مجمع منتقدان هاليوود كه تا ســال 2019انجمن منتقدان فيلم 
آنلاين لس آنجلس ناميده می شد، در سال 2016 بنيان گذاشته شده 
است. پنجمين دوره جوايز مجمع منتقدان هاليوود روز شنبه  8ژانويه 
2022 )18 دی( مراسم اعطای جايزه های خود را برگزار خواهد كرد.

نامزدهای جوايز ستلايت
مطبوعــات  آكادمــی 
فهرســت  بين المللــی 
نامزدهای بيست وششمين 
دوره جوايز »ســتلايت« 
را اعــلام كرد كــه فيلم 
ســينمايی »قهرمــان« 
ساخته اصغر فرهادی در 2رشته فيلمنامه اوريجينال)غيراقتباسی( و فيلم 
خارجی نامزد دريافت اين جايزه شده است. فيلم قهرمان به كارگردانی 
اصغر فرهادی به عنوان كانديدای دريافت جايزه »ســتلايت« در رشته 

بهترين فيلمنامه اوريجينال )غيراقتباسی( انتخاب شده است. 
  بهترين فيلم خارجی: قهرمان از ايران، كوپه شماره 6 از فنلاند، 
ماشين منو بران از ژاپن، گريز از دانمارک، رئيس خوب از اسپانيا، 
دست خدا از ايتاليا، تيتان از فرانسه، بدترين انسان دنيا از نروژ، دعا 

برای آنچه ربوده شده)Prayers for the Stolen( از مكزيك.
  بهترين فيلمنامه اوريجينال )غيراقتباسی(: اصغر فرهادی 
برای فيلم قهرمان، كنت برانا برای فيلم بلفاست، مايك ميليز برای 
فيلم سی مون، سی مون، پل توماس اندرســون برای فيلم پيتزا 
ليكوريچه، پدرو المودوار برای فيلم مــادران موازی و زچ بايلين 

برای فيلم شاه ريچارد.
  بهترين فيلم: بلفاست، تل ماســه، كودا، شرق كوهستان ها، 

شاه ريچارد، دختر گمشده، قدرت سگ و اسپنسر.
  بهترين كارگردان: پل توماس اندرســون بــرای فيلم پيتزا 
ليكوريچه، كنت برنا برای فيلم بلفاست، جين كمپيون برای فيلم 
قدرت سگ، رينالدو ماركوس گرين برای فيلم شاه ريچارد، لين 
مانوئل ميرانــدا برای فيلم تيك تيك ...بــوم، دنيس ويلنوو برای 

فيلم تل ماسه. 
  بهترين بازيگر مرد: كليفتون كالينز جی آر برای فيلم جوكی، 
بنديكت كامبربچ برای فيلم قدرت سگ، خواكين فونيكس برای 
سی مون، سی مون، تام اسكريت برای شــرق كوهستان ها، ويل 

اسميت برای شاه ريچارد و دنزل واشنگتن برای تراژدی مكبث.
  بهترين بازيگر زن: جسيكا چاستين برای فيلم چشمان تامی فی، 
اوليويا كالمن برای فيلم دختر گمشده، پنلوپه كروز برای فيلم مادران 
موازی، ليدی گاگا برای فيلم خانه گوچی، نيكول كيدمن برای فيلم 

ريكاردو بودن و كريستن استيوارت برای فيلم اسپنسر.

قهرمان؛ گزينه اصلی منتقدان واشنگتن
انجمــن منتقدان فيلم 
واشــنگتن دی ســی 
فهرســت نامزدهــای 
بيســت و يكمين دوره 
جوايــز خــود را اعلام 
كرد كه فيلم »قهرمان« 
ساخته اصغر فرهادی يكی از 5نامزد دريافت جايزه بهترين فيلم 
بين المللی اســت. اين انجمن كه در ســال 2002 تشكيل شده، 

فيلم های دريافت كننده جايزه را ديروز اعلام كرد.
  بهترين فيلم بين المللی يا فيلم به زبان خارجی: قهرمان، 

ماشين منو بران، بره، تيتان و بدترين انسان دنيا. 
  بهترين فيلم: بلفاست، شواليه سبز، قدرت سگ، تيك تيك...

بوم و  داستان وست سايد.
  بهترين كارگردان: كنت برنا برای بلفاست، جين كمپيون برای 
قدرت سگ، ديويد لاوری برای شواليه سبز، استيون اسپيلبرگ 

برای داستان وست سايد و دنيس ويلنوو برای تل ماسه. 
  بهترين بازيگر مرد: نيكلاس كيج بــرای خوک، بنديكت 
كامبربچ برای قدرت ســگ، اندرو گارفيلد برای تيك تيك ...بوم، 
ويل اسميت برای شاه ريچارد، دنزل واشنگتن برای تراژدی مبكث.

  بهترين بازيگر زن: اوليويا كالمن برای دختر گمشده، نيكول 
كيدمن برای ريكاردو بودن، ليدی گاگا برای خانه گوچی، كريستن 

استيوارت برای اسپنسر و تسا تامپسون برای فيلم گذر.

هم آنلاين هم فيزيكي
ما پس از پشت سر گذاشــتن دوره متفاوت چهاردهمين جشنواره 
»سينماحقيقت« در سال گذشته كه همراه با همه گيري ويروس 
كرونا بود و جشنواره را برخط كرد، شاهد پيشتازي، رشد و دگرگوني 
در ارتباط با مخاطبان بوديم. خوشــبختانه دوره گذشته جشنواره 
مسيري رو به رشد داشــت و بر جشــنواره هاي ديگر كشور تأثير 

گذاشت.
 براساس اين روند و زيرساخت برخط، مركز گسترش سينماي مستند 
و تجربي به عنوان كاري تازه، شروع به كار كارشناسي و خطاگيري 
دوره گذشته كرد؛ شوراي سياســتگذاري بسيار سريع تر نسبت به 
ادوار گذشته تشكيل شد و برنامه ريزي دوره جديد را با نگاهي به آينده 
و پيك جديد كرونا انجام داد، درنتيجه تصميم بر اين شد كه مسير 
برخط را به عنوان مسير جدي جشنواره امسال هم ادامه دهيم، روي 
آن سرمايه گذاري كنيم و رفع خطاها را در پيش گيريم بنابراين در 
شوراي سياستگذاري تصويب شد كه با توجه به رفع بيماري ويروس 

كرونا نگاهي نيز به اجراي فيزيكي جشنواره داشته باشيم.
خوشــبختانه در هفته گذشــته با رشــد مخاطبان در سالن هاي 
سينمايي، موافقت شد كه به شكلي محدود در جشنواره اجراهاي 

فيزيكي داشته باشيم، درنتيجه جشنواره پانزدهم »سينماحقيقت« 
هم به صورت برخط و هم به شكل محدود فيزيكي برگزار خواهد شد.

 
كاهش توليد مستند تحت تأثير كرونا

امسال با توجه به تأثير ويروس كرونا و وضعيت التهاب سرمايه گذاري 
در مراكز فرهنگي، پيش بيني كرده بوديم كه بايد روندي نزولي در 
ارائه آثار به جشنواره داشته باشيم كه اين اتفاق در دبيرخانه كاملا 
مشهود بود   طوري كه امســال تعداد 551اثر به دست ما رسيد كه 

نسبت به دوره گذشته كاهش داشت.
 امسال براي نخستين بار شرط نخستين نمايش آثار را در جشنواره 
»سينماحقيقت« لحاظ كرديم كه  باعث شد برخي آثار، ديگر واجد 
شرايط حضور در جشنواره نباشند، بنابراين تعداد آثار واجد شرايط 
براي ورود به جشنواره ۴۴0فيلم بود كه نهايتا در بخش مستند كوتاه 
30، نيمه بلند 28، بلند 23، آويني 29  و ســينماي ايران خارج از 
مسابقه 8 فيلم در جشنواره حضور پيدا كردند، با توجه به وضعيت 
موجود تلاش كرديم تا 11فيلم كه به موضوع »كرونا« مي پردازند نيز 

در بخش خارج از مسابقه اكران داشته باشند.
 53فيلمساز از 21استان و 26شهر در جشــنواره شركت داشتند 

نقل قول

مجید مجیدی؛ كارگردان:
تصور این است كه با امكانات زیادی 

توانستیم این فیلم ها را بسازیم ولی واقعیت 
این است كه از صفر شروع كردیم. برای هر 
فیلم جنگیدیم. برای »بچه های آسمان« 
2سال تلاش كردم چون تهیه كنندگان رد 
می كردند، اما به تلاش ادامه دادم. جدا از 
ایده ها و نگاه هایی كه نسل جوان برای هر 
كاری دارد، باید مبارزه كنند. برای خودم 

لذت بخش ترین بخش كار ایده ای است كه به 
آن می رسم. ایده مانند یك جوانه ای است كه 

از زمین رویش پیدا می كند. )همشهری(

منوچهر آذری؛ بازیگر:
زنده یاد منوچهر نوذری تافته جدا بافته بود. او 
هنرمندی بسیار خوش ذوق بود. در بداهه و 

تداعی معانی، بسیار عالی بود. در دوبله بی نظیر 
بود. در رادیو بی نظیر بود. در تلویزیون و سینما 
بی نظیر بود. او فیلمساز و كارگردان بود. هر 

تئاتری بازی می كرد كیف می كردی. هنرمندی 
بود كه تا الان كه ما می بینیم، لنگه اش را پیدا 
نكرده ایم. او جایگزین ندارد. آقای نوذری كه 
همان تیپ معروف »آقای ملون« و تیپ های 
دیگر را هم داشتند. زمانی مردم رادیو گوش 

می دادند و كارهای خوب نوشته می شد. )ایسنا(

ساناز سماواتی؛ بازیگر:
 امروزه مسائل مالی در تولید فیلم و 

سریال، به عنوان اصل مهم تصمیم گیری 
مطرح است. بعضا نقش ها به فروش 

می رسند و هر كسی كه پول خوب می پردازد 
بازیگر نقش اول فیلم یا سریال می شود. 
گویی دیگر مهم نیست چنین بازیگری 

توانایی و صلاحیت هنری دارد یا نه؟ قبلا افراد 
درست، با تجربه های درست، در جای درست 
می نشستند امروزه متأسفانه برخی بر اساس 

تعداد فالوئر)دنبال كننده( بازیگر انتخاب 
می كنند یعنی اینفلوئنسرها)تأثیرگذارهای 

مجازی( بازیگر شده اند. )ایرنا(

گلاره عباسی؛ بازیگر:
من نگران هیچ گونه قضاوتی درباره 
رمانم »مرلین مونرو، سرجردن« 
به عنوان نخستین كتابم نیستم و 

برایم فرقی نمی كند كه چه قضاوت 
شود. من قبل از اینكه بازیگر شوم، 

نویسنده بودم. در حال نوشتن دومین 
رمانم هستم و همه اتفاقاتی كه در یك 

رمان می افتد الزاما اتفاقاتی نیست 
كه برای نویسنده افتاده است. من در 
زندگی ام خیلی رویاپردازی می كنم. 

خیلی چیزهای این رمان تجربه شخصی 
نیست.)مهر(

 ياور يگانه
خبرنگار

حق هم داريد؛ نه شما كه خيلي هاي ديگر خاطرشان 
نيست، از بس كه وقتي پيچ راديو را باز مي كنيد معمولا 1

صداي كسي را مي شنويد كه دارد زور مي زند بي خود و بي جهت 
با شنونده خودماني شــود. ديگر خيلي ها يادشان نمي آيد يك 
اجراي خوب و استاندارد راديويي چه ويژگي هايي دارد يا مجري 
و بازيگر راديويي خوب چه كسي است. نمي خواهم بنا به عادت 
مألوف ما ايراني ها از »گذشته« شمشــير دامُكلسِ بالاي سر 
»حال« بسازم و غم »گذشته« را بخورم و براي حال زارِ »حال« 
مرثيه بخوانم. از اين خبرها نيست. اتفاقا اگر »حال«مان عيب و 
ايرادي دارد، بايد علتش را در »گذشته« جست و جو كنيم. بايد 
ببينيم چه شد كه ديگر كساني مثل منوچهر نوذري در راديو 
اجرا نمي كنند؟ در 16ســالي كه از درگذشت »آقاي خنده« 
مي گذرد، صداي چند نفر در راديــو و تلويزيون به گوش مان 
خورده كه يك آن پيش خودمان خيال كرده باشيم او مي تواند 
جانشين خوبي براي نوذري باشد؟ شايد در تمام اين سال ها فقط 
فرزاد حســني بود كه گاه در اجرا و حاضرجوابي اش از خودش 
رِندي و هوشــي نشــان مي داد كه ما را ياد مرحــوم نوذري 
مي انداخت. اما به نظر شما يك نفر در قبال كرور كرور آدم ريز و 
درشتي كه هر سال وارد صداوسيما مي شوند و به آنتن زنده و 

البتــه كــه توليدي )برنامه ضبط شده( مي رسند كم نيست؟ 
نوذري با همه آنهايي كه در اين سال ها وارد 
كار شده اند آنقدر توفير دارد كه نبايد انتظار 
داشت كسي به گَرد پايش برسد، ولي چه 
مي شود كرد؛ اگر شــما هم اجرايش را در 
»صبح جمعه با شــما«ي راديو شنيده 
باشيد يا برنامه »مسابقه هفته«اش را در 
تلويزيون ديده باشــيد يــا حتي اگر 
فيلم هايي را كه در آنها جاي جك لمون 
حرف زده تماشــا كرده باشيد، حتما 
دلتــان برايش تنگ شــده اســت، 
مخصوصا امروز كه شــانزدهمين 
سالگرد درگذشت منوچهر نوذري 
اســت. هرچند اگر دلتنگش هم 

نشــده باشــيد، حق هم 

داريد؛ نه شما كه خيلي ها ديگر خاطرشان نيست.
»آقاي ملوّن« يكي از آن تيپ هاي دوست داشــتني و 

پرطرفدار برنامه راديويي »صبح جمعه با شما« بود كه 2
نوذري خلقش كرد. واژه »خلق«، زياده روي ژورناليستي نيست. 
»آقاي ملوّن« آدم هُرهري و حزب بادي بود كه از اينكه به صورت 
عيان و آشكار نفع شخصي اش را دنبال كند ابايي نداشت. فكر 
مي كنيد اين شخصيت برايتان آشناست؟ حق داريد؛ نوذري اين 
شخصيت را از آدم هاي همين جامعه گرفته بود. ملوّن با اينكه 
مجموع چندين و چند خصلت بد ما ايراني ها بود، اما يك ويژگي 
بارز و جالب داشت كه او را به شخصيتي متناقض بدل مي كرد كه 
گاه به راحتي نمي شد سر از كارش درآورد. آن ويژگي، رُک گويي 
و فاش گويي ويران كننده اش بود. ملوّن زبان تلخ و نيش زننده اي 
داشت. با اينكه مي خواست دنيا به كامش باشد، اما باج نمي داد و 
با آن »مي شناسمش«هاي كشيده اش، جَلد و چابك رگباري 

متلك مي انداخت و طرف مقابلش را سكه يك پول مي كرد. 
»آقاي دست و دل باز« - ديگر مخلوق نوذري - هم شبيه 
ملوّن بود. در داد و دهش، خسيس و بخيل اما در خرج 
كردن كلمات دست ودل باز. اين زبان آوري خصلت خود 
نوذري بود. بلد بود چطور از توسن كلام سواري بگيرد كه 
نه بــه »تريج« قبــاي ايراني جماعتِ زودرنــج و آماده 
ســوءتفاهم بربخورد و نه يــخ و بي مزه باشــد. ملوّن و 

دســت ودل باز نمادي از رذايل اخلاقي بودند كه نوذري با 
بهره گيري از اغراق، طعنه، تقليد و كنايه آنها را آفريده بود. 

سال ها بعد كســاني همچون مهران مديري در »پاورچين« يا 
»برره« و محســن تنابنده در »پايتخت« روي همين ويژگي 
سرمايه گذاري كردند و روي خصلت هاي بد ايرانيان مانور دادند 
و توانســتند شــخصيت هايي به يادماندني در قاب تلويزيون 

بيافرينند.
16 سال از درگذشت نوذري گذشته اما هنوز آنهايي 

كه مزه اجراهــاي خوب او زير زبانشــان هســت، 3
فراموشــش نكرده اند. اما آيا ضمانتي هســت كه نوذري را 
16ســال ديگر كســي به خاطر بياورد؟ در خيل برنامه هاي 
نه چندان پرمخاطــب تلويزيون و راديو نمي شــود زماني به 
بازپخش تكه هايي از برنامه هاي نوذري و امثال او اختصاص داد 
تا همچنان يادمان بماند نوذري چه تســلطي داشت و چقدر 
شنيدن صدا و ديدن چهره اش كيف مي داد. در تمام سال هايي 
كه از فوت نوذري گذشــته، حقش نبود كــه كتابي درباره او 
منتشر شود؟ نمي شد مســتندي از زندگي اش ساخت و در 
تلويزيون پخش كرد؟ نوذري آنقدر كار كرده و آنقدر خوب كار 
كرده كه بــه زحمتش بيارزد كه از ميراثــش نگهداري كرد. 
نوذري و نوذري ها ميراث گرانبهايي هستند؛ قصد شعار دادن 
نداريم. فكر مي كنيد 16ســال ديگر كدام مجري راديويي يا 
تلويزيوني اين روزها را به ياد مي آوريم؟ 
اگر نوذري هنــوز در حافظه ما به 
حياتــش ادامــه داده و در 
ســالگردش از فراقش هواي 
دلمان ابري و چشــمانمان 
باراني مي شود، دليلش اين 
است كه نوذري كارش را بلد 
بود. ما اين روزها بيشــتر از 
هميشــه به حفظ يــاد و نام 

كاربلدها نياز داريم.

18 آذر 1384، قطعه هنرمندان بهشت زهرا)س(، مراسم تشييع جنازه منوچهر نوذری   عكس: همشهری/ مريم كاشفی

نشست خبري دبير پانزدهمين جشنواره سينما حقيقت برگزار شد. به گزارش خبرنگار همشهري، محمد حميدي مقدم، دبير جشنواره 
و مديرعامل مركز گسترش سينماي مستند و تجربي ديروز به صورت آنلاين پاسخگوي پرسش هاي خبرنگاران بود. نشستي كه در 
آن هم جزئيات دوره پانزدهم سينما حقيقت مشخص شد و هم اينكه دبير اين رخداد از نمايش نسخه ترميم شده مستند زعفران خبر 
داد. مستند ستايش شده ابراهيم مختاري كه با همكاري فيلمخانه ملي مرمت شده، در پانزدهمين جشنواره سينما حقيقت به نمايش 
درخواهد آمد. برپايي بزرگداشت براي ارد عطار پور و حبيب والي نژاد از ديگر برنامه هاي اين دوره از جشنواره است كه ديروز حميدي 
مقدم به آن اشاره كرد. اما شايد مهم ترين نكته درباره اين دوره، تأكيد دبير جشنواره بر حذف نشدن هيچ فيلمي پس از انتخاب آثار 
توسط هيأت انتخاب بود. جشنواره اي كه از روز پنجشنبه در پرديس چارسو آغاز خواهد شد تا 1۷۹ مستند ايراني و خارجي به نمايش 

درآيند. اين گزيده ای از مهم ترين صحبت های محمد حميدي مقدم در نشست خبري ديروز است:

كه خوشبختانه نشــانگر طيف وسيع 
تصوير حوزه مســتند است. در بخش 
بين الملــل 2611فيلم از ۷3كشــور 
درخواســت حضور در جشــنواره را 
داشــتند كه درنتيجــه 12فيلم بلند، 
۷مستند نيمه بلند و 10فيلم كوتاه در 
بخش مســابقه بين الملل اين دوره از 
جشنواره حضور دارند. همچنين 3 فيلم 
بلند، 2نيمه بلند و 2فيلم كوتاه ايراني به 
اين ليست اضافه خواهد شد و منتخب 

بهترين آثار را هم نمايش خواهيم داد.

قواعد جشنواره را بايد پذيرفت
در شوراي سياستگذاري دوره پانزدهم 
جشــنواره »ســينماحقيقت« و بــا 
بررسي هاي كارشناسانه، ابتدا قرار شد 
كه شوراي مشاوراني براي انتخاب آثار 
شكل گيرد اما از آنجا كه مركز گسترش 
ســينماي مســتند و تجربي متولي 
اصلي اين جشنواره است، فكر كرديم 
كه پيوستن شوراي مشاوران مي تواند 
ايجاد شبهه كند درنتيجه اين مسئله 
عملي نشد. شــايد كشور ما تنها جايي 
در دنيا باشــد كه در جشنواره هايش از 
هيأت انتخاب استفاده مي كند و بابت 
انتخاب هايش جواب مي دهد، در حالی 
كه در تمامي جشنواره ها آثار منتخب 
را با نظر مستقيم دبير جشنواره اعلام 

مي كنند.
 قواعد جشــنواره را بايد پذيرفت، هر 
فســتيوالي با قواعد و زيبايي شناسي 
خود آثار برگزيــده را انتخاب مي كند. 
گروه انتخاب همواره با خودشان سليقه 

مي آورند و بايد بگويم در هر وضعيت از انتخاب آثار، سلايق هيأت 
انتخاب لحاظ مي شود و گريزي از آن وجود ندارد.

 رعايت حاشيه امن 
در هياهويي كه براي بعضي فيلم ها ايجاد مي كنيم مي بينيم كه با 
سر و صداي زيادي همراه مي شــوند اما در دل شان چيزي از تهور، 
جسارت و شجاعت وجود ندارد. اگر نگاه دغدغه مند و جست وجوگر 
در آثار به چشم مي خورد، حتما به دنبال آن مي گشتيم، برايند نگاه 
هيأت انتخاب چيزي است كه در سبد اكران جشنواره مي بينيم. باز 
هم مي گويم براي من ارزشمند است كه مستند هايي ساخته شوند 
كه به قدري جسورانه باشند تا دبير جشنواره براي اخذ اكران آنها از 
ارگان هاي مربوطه اجازه گيرد اما امسال تمامي آثار حاشيه امن را 

رعايت كرده بودند.
امسال چندان فيلم چالش  برانگيزي به هنگام انتخاب نداشتيم. شايد 
بعد از اكران آثار با چالش روبه رو شويم. امروز چيزي درباره روزهاي 
برگزاري نمي گوييم چون جشــنواره،  محل كشف و هيجان هاي 

ناگهاني است.

 دبير جشنواره سينما حقيقت از حضور 1۷9 مستند ايراني و خارجي 
 و نمايش نسخه ترميم يافته »زعفران«در اين دوره از جشنواره خبر داد
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مي شناسمش! شما هم مي شناسيدش؟ 
16سال از درگذشت منوچهر نوذري، هنرمند خوش  قريحه مي گذرد

بدون مميزي، بدون حاشيه
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كيوسك

سازمان هاي اطلاعاتي آمريكا مي گويند كه چين به دنبال ساخت نخستين پايگاه 
نظامي دائمي خود در سواحل اقيانوس اطلس در غرب آفريقاست

حضور نظامي چين در آفريقا، نگراني جديد آمريكا جهان نما

 75 درصد از بازار اسلحه دنیا
در دست غرب

54 درصد از بازار  531 ميلياردي فروش تسليحات در جهان 
در دست آمريكا و 21 درصد آن در اختيار اروپاست

منع تردد، مختل شــدن زنجيره 
تامين كالا، كاهش ميزان تقاضا 
و عواملي از اين دســت اقتصاد 
جهاني را با چالش هاي بســياري مواجه ساخته است. در اين ميان 
اما يكي از بخش هاي صنعــت جهاني به راحتــي در برابر ويروس 
كرونا ايمن باقي مانده اســت: صنايع دفاعي و اسلحه ســازي. اين 
واقعيت را گزارش جديد »انســتيتو بين المللي پژوهش هاي صلح 
استكهلم«)SIPRI( اعلام كرده اســت؛ گزارشي كه سالانه در آن 
100شركت توليد كننده سلاح، مهمات و خدمات نظامي براساس 

ميزان فروش شان رتبه بندي مي شوند.
براساس گزارش اين انديشــكده، فروش سلاح و تجهيزات نظامي 
توســط 100شــركت  بزرگ دفاعي و تســليحاتي جهان در سال 
2020ركورد جديد و بي ســابقه 531ميليارد دلاري را ثبت كرده 
است؛ رقمي كه نسبت به سال پيش تر از آن افزايشي 1.3درصدي را 
تجربه كرده است. بر اساس اين گزارش فروش بازار اسلحه، تجهيزات 
و خدمات نظامي در سال گذشته ميلادي براي ششمين سال متوالي 
شاهد رشد بوده و به بالاترين ميزان طي 2دهه اخير رسيده است. 
اين روند در شــرايطي رخ داده كه به گفته صنــدوق جهاني پول، 
اقتصاد جهان در سال اول بحران كرونا، 3.1درصد كوچك تر شده 
است. اين گزارش به رسم 5سال گذشته ميزان فروش شركت هاي 
اسلحه سازي چيني را هم در آمار خود منظور كرده است. با احتساب 
ميزان فروش شــركت هاي چيني، مبلغ فروش كلي شركت ها به 

نسبت سال2015 نزديك به 17درصد افزايش داشته است.

به گفته »الكساندر ماركستاينر« پژوهشگر مؤسسهSIPRI، صنايع 
دفاعي و نظامي تا حد زيادي در پناه پايداري تقاضاي دولت ها براي 
تامين تســليحات نظامي، از گزند آســيب هاي اقتصادي كرونا در 
امان مانده اند. در بيشتر كشــورهاي جهان، مخارج نظامي افزايش 
يافته است. حتي بعضي از دولت ها مانند آمريكا براي خنثي سازي 
اثرات منفي بحران كرونا بر صنايع تســليحاتي و دفاعي، ســرعت 
پرداخت هاي خود بــه اين صنايــع را افزايــش داده و كارمندان 
شــركت هاي دفاعي را از اجراي مقررات محدوديت هاي كرونايي 
مستثنا ساخته اند. علاوه بر اين، شركت هاي اسلحه سازي از قدرت 
سياســي و لابي گري خود براي افزايش فروش محصولات شــان 
اســتفاده مي كنند. براســاس گزارش ســازمان مردم نهاد »اوپن 
سيكرتز«، شركت هاي تســليحاتي و دفاعي سالانه ميليون ها دلار 
صرف لابي گري در جهان سياســت و ســرمايه گذاري در كمپين  
سياســتمداران مختلف مي كنند؛ اقدامي كه طي 2دهه گذشــته 
با بازكردن مســيرهاي پولي در ميــان جريان هاي سياســي، بر 

سياست هاي دفاعي كشورهاي مختلف اثرگذار بوده است.
براساس گزارش SIPRI، شركت هاي آمريكايي همچنان در بخش 
فروش پيشتاز جهان هستند. »لاكهيد مارتين« در طول يك سال 
به تنهايي 58ميليارد دلار سلاح و تجهيزات نظامي به فروش رسانده 
است؛ مبلغي بزرگ تر از توليد ناخالص داخلي كشور ليتواني. مجموع 
فروش 41شركت سلاح سازي آمريكايي از ميان 100شركت جهاني 
به رقم 285ميليارد دلار رسيده اســت. اين مبلغ 54درصد از بازار 
تسليحات جهان در سال2020 به شمار مي رود. همچنين 5جايگاه 
برتر جهاني در حوزه فروش اسلحه از سال2018 تا به امروز همواره 

در اختيار شركت هاي آمريكايي بوده است.
بر اســاس گزارش دويچه وله، فروش سلاح در برترين شركت هاي 
چيني هم به حدود 66.8ميليارد دلار رسيده و نسبت به سال پيش 
از آن 1.5درصد افزايش داشته است. شركت هاي چيني 13درصد 
از سهم فروش 100شركت برتر فروش اسلحه در جهان را در اختيار 
دارند. شركت هاي انگليســي پس از چيني ها سومين جايگاه را در 
بازار تسليحات جهاني دارند. به گفته »نان تيان« از ديگر پژوهشگران 
مؤسسهSIPRI، شركت هاي اسلحه سازي چيني در سال هاي اخير 
از برنامه هاي مدرن سازي نظامي كشــورهاي جهان سود فراواني 
برده اند و به توليد كنندگان پيشرفته ترين فناوري هاي نظامي تبديل 
شده اند. 26شركت اروپايي در ميان 100شركت برتر جهان، سهمي 
21درصدي از مجموع فروش را در اختيــار دارند. مجموع فروش 
تسليحاتي شركت هاي اروپايي در سال2020 به 109ميليارد دلار 
رسيده است. 7شركت انگليســي هم ركورد فروش 37.5ميليارد 
دلاري را در سال گذشته ميلادي به ثبت رسانده اند كه در مقايسه 
با ســال پيش از آن 6.2درصد رشــد داشته اســت. ميزان فروش 
سلاح در شركتBAE- تنها شــركت اروپايي در ميان 10شركت 
پرفروش جهان- با افزايشي 6.6درصدي نسبت به سال گذشته به 
24ميليارد دلار رسيده است. در اين ميان، ميزان فروش شركت هاي 
اسلحه سازي فرانسوي كاهشي 7.7درصدي را تجربه كرده است. اين 
كاهش ناشي از كندشدن تحويل جنگنده هاي رافال توسط شركت 
تجهيزات نظامي داسو بوده است. شــركت سلاح سازي تالس هم 
به دليل اختلالات ناشي از شيوع كرونا، كاهش فروش 5.8درصدي 
را تجربه كرده است. شــركت هاي ديگري هم در اين ليست وجود 
دارند كه به دليل مختل شدن زنجيره تامين كالا، با تأخير در تحويل 

محصول و در نتيجه كاهش فروش مواجه شده اند.
شركت هاي تســليحاتي روسي هم براي ســومين سال متوالي 
كاهش فروش را تجربه كرده اند. يكــي از اصلي ترين دلايل افت 
فروش در شركت هاي روسي، توسعه كارخانه هاي نظامي در چين 
و هندوستان است؛ 2كشــوري كه پيش از اين خريداران اصلي 
تسليحات روســيه بودند. مجموع فروش 9شركت روسي حاضر 
در ميان 100شركت پرفروش تسليحاتي جهان، از 28.2ميليارد 
دلار در سال 2019 به 26.4ميليارد دلار رسيده است. شركت هاي 
روســي در مجموع از بازار تســليحات جهان، سهمي 5درصدي 
دارند. ديگر شركت هاي اسلحه ســازي يا دفاعي حاضر در ليست 
100شركت برتر جهان، متعلق به ژاپن، هندوستان، كره جنوبي و 

رژيم صهيونيستي هستند.

روزنامه العربي الجديد ]قطر[

روزنامه واشنگتن پست ]آمريكا[

روزنامه فايننشال تايمز ]انگلیس[

تنش دوباره روسیه و تركیه

500نفر در معرض كروناي ترامپ

هشدار به روسیه بر سر اوكراين

العربي الجديد دربــاره تقابل احتمالي تركیه و 
روسیه در قفقاز نوشته كه سرنوشت روسیه و 
تركیه به حكم تاريــخ و موقعیت جغرافیايي به 
يكديگر گره خورده است. در بخشي از اين گزارش 
به نگراني هاي روسیه از افزايش صادرات سلاح 
تركیه به كشورهاي حوزه قفقاز و اروپاي شرقي 

اشاره شده است.

فايننشال تايمز، در صفحه نخست خود تصوير 
يك سرباز اوكرايني در نوار مرزي را منتشر كرده 
است. جنگ لفظي میان مقام هاي آمريكا و روسیه 
بر سر اوكراين تشديد شده و رئیس جمهور آمريكا 
براي چندمین بار طــي روزهاي اخیر به همتاي 
روس خود در مورد حمله احتمالي به اين كشور 

اروپايي هشدار داده است. 

 اريك زمور؛ 
دشمن مهاجران و مسلمانان فرانسه

نامزدي اريك زمور، روزنامه نگار ســابق و نويسنده - سیاستمدار 
فعلي براي انتخابات رياست جمهوري فرانســه، موجي از نگراني را 
در میان جامعه مهاجران ساكن اين كشــور برانگیخته است. او طي 
سالیان گذشته، به عنوان شــخصیتي ضد  مهاجر و مخصوصا مخالف 
اسلام و مسلمانان شناخته شده كه ديدگاه هاي بسیار افراطي و حتي 
غیرانساني براي »حفظ يكپارچگي اجتماعي« كشورش مطرح مي كند. 
در روزگاري كه نیروهاي راستگراي افراطي در بسیاري از نقاط جهان به 
واسطه صندوق رأي به قدرت مي رسند، بدون شك نگراني از نامزدي 
اريك زمور فرانسوي در انتخابات رياست جمهوري چندان بي مورد 
نیست. زمور 63ساله قبل از هر چیز، يك شخصیت رسانه اي است. او 
تا سن 40سالگي به عنوان خبرنگار روزنامه مشهور لوفیگارو فعالیت 
داشت و بعد از آن هم وارد دنیاي رســانه هاي تصويري شد. نزديك 
به 6ســال فعالیت در مشــهورترين برنامه هاي سیاسي-اجتماعي 
تلويزيون هاي مختلف فرانسه، زمور را به شخصیتي كاملا شناخته شده 

براي محافل عمومي اين كشور تبديل كرده است.
اما نقطه عطف اساســي در زندگي حرفه اي زمــور، جايي خارج از 
رسانه هاي مكتوب يا تصويري شكل گرفت. »فرانسه هنوز حرف آخرش 
را نزده« يا »خودكشي فرانسوي«، نام كتاب مشهور اريك زمور است 
كه در سال 2014منتشر شد و جنجال  بسیاري در داخل و خارج از اين 
كشور به پا كرد. زمور در شرح باورهاي خود در اين كتاب مي نويسد 
كه مردم فرانسه امید به آينده را از دست داده اند و شیوه اداره فعلي 
كشور، پیامدهاي غیرقابل جبراني را براي فرانسوي ها به دنبال خواهد 
داشت. اگرچه زمور انتقادات سیاسي و مخصوصا اقتصادي متعددي 
نسبت به شیوه اداره فرانسه طي دهه هاي گذشته داشته، اما اعتراض 
اصلي او متوجه پرونده مهاجران است. براســاس آخرين آمارهاي 
رسمي، مهاجران نزديك به 8میلیون، معادل 10درصد از جامعه فرانسه 
را تشكیل داده و نقش مهمي در تحولات اين كشور دارند. در اين میان، 
مسلمانان با نزديك به 6میلیون نفر، بدنه اصلي جامعه مهاجران ساكن 
فرانسه به حساب مي آيند. اريك زمور در حقیقت يكي از نمايندگان 
جرياني است كه از سال 2014و مخصوصا پس از ظهور گروه تروريستي 
داعش، به گرايش هاي ضد اســلامي در جامعه فرانســه دامن زده و 
موجي از مهاجر هراسي در اين كشور خلق كرده اند. او در كتاب خود 
مي نويسد: مسلمانان جامعه اي بسته و منزوي هستند كه به تدريج در 
مناطق حاشیه اي شهرهاي فرانسه جمع شده و شهروندان اصلي اين 
كشور را ناچار به كوچ اجباري كرده اند. زمور از اقلیت مسلمان ساكن 
فرانسه به عنوان »مردمي در دل يك مردم ديگر« ياد كرده و مي نويسد: 
عدم كنترل وضعیت مسلمانان مهاجر در فرانسه، ما را به سوي وقوع 

جنگ داخلي طي سال هاي آينده سوق خواهد داد.

آيا زمور، خود يك فرانسوي اصیل است؟
قطعا در نگاه اول به نظر مي رسد فردي كه تا اين اندازه مواضع افراطي 
براي حفظ يكپارچگي اجتماعي فرانسه و دشمني با مهاجران اتخاذ 
مي كند، خود يك فرانســوي كاتولیك مذهب اصیل است. اما اريك 
زمور راست افراطي در كمال ناباوري، نه تنها اصالتا فرانسوي نیست 
بلكه ديانتي غیراز مســیحیت هم دارد. خانــواده زمور از يهوديان 
الجزايري هستند كه كمي بعد از اشغال اين كشور و آغاز استعمار، موفق 
به ترك الجزاير شده و براي كار وارد فرانسه مي شوند. زمور در كتاب 
خود، استعمار فرانسه در الجزاير را »نعمتي آسماني« توصیف كرده و 
مي نويسد: جهان متمدن از دروازه استعمار وارد الجزاير شد تا جامعه 
عقب مانده، فقیر و بیمار اين كشور را نجات دهد. زمور كه همچنان رسما 
يك يهودي است درباره نسبت ديانت و ملیت خود مي گويد: يهوديت 
مانع از عشق من به جمهوري فرانســه و تاريخ و فرهنگ اصلي اين 
كشور نشده است؛ من همواره خود را فردي يهودي مذهب با فرهنگ 
كاتولیك مي پندارم. او همچنین در واكنــش به انتقادات تاريخي از 
اقدامات غیرانساني استعمار فرانسه در الجزاير، نظیر قتل 1.5میلیون 
انسان، برده داري و يا آزمايش هاي هسته اي در صحراي اين كشور كه 
بیش از 40هزار قرباني داشت، مي نويسد: »فرانسه مي توانست همچون 
آمريكا، اقدام به نسل كشي كامل كرده و براي همیشه نقش فرهنگ 
عقب مانده الجزايري ها را از تاريخ محو كند. اما در عوض تصمیم گرفت 
اين سرزمین و مردمش را از دل تاريكي و جهل تاريخي نجات دهد؛ 

تصمیمي كه البته با هزينه هاي نظامي و انساني همراه بوده است.«
زمور هفته گذشته رسما نامزدي خود براي انتخابات رياست جمهوري 
فرانسه را كه قرار است در تاريخ 4ارديبهشت ماه سال آينده برگزار 
شود، اعلام كرد. بر اين اساس، نخستین تجمع انتخاباتي حامیان او 
نیز روز يكشــنبه، با حضور هزاران نفر در يكي از محله هاي مركزي 
پاريس بر پا شد. اگرچه جريانات چپ گرا، مهم ترين دشمنان زمور در 
ساختار سیاسي فرانسه به حساب مي آيند اما برخي رسانه ها پیش بیني 
مي كنند نامزدي او به موقعیت امانوئل مكرون، رئیس جمهور لیبرال و 
میانه رو فرانسه كمك كند. شبكه الجزيره در اين باره گزارش مي دهد: 
اگرچه دولت مكرون طي سال هاي گذشــته، ناكامي هاي متعددي، 
مخصوصا در حوزه اقتصادي داشته و در انتخابات شوراهاي شهر نیز 
متحمل شكست شــده، اما نامزدي فردي افراطي نظیر اريك زمور با 
مواضع نگران كننده مي تواند موقعیت متزلزل مكرون را در آســتانه 

انتخابات تغییر دهد.

واشنگتن پســت نوشــته كه دونالد ترامپ 
در ســال2020، بعد از آنكه به كرونا مبتلا شد، 
دست كم با 500نفر در ارتباط بوده است. ترامپ 
با وجود اطلاع از مثبت شدن تست كروناي خود 
در جلسات انتخاباتي با دستیارانش شركت و با 

خبرنگاران نشست مطبوعاتي برگزار مي كرد. 

سمیرا مصطفي نژاد
روزنامه نگار

 چين در ادامه تلاش براي بسط 
نفود و حضــور نظامي خود در گزارش

دنيا، در پي ســاخت نخستين 
پايگاه نظامي دائمي خود در غرب آفريقاست.

براســاس گزارش اختصاصي وال اســتريت 
ژورنال، چيــن مي خواهد اين پايــگاه را در 
كشــور كوچك گينه اســتوايي در آفريقاي 

مركزي بسازد.
مقامات آمريكايي كه گزارش هاي طبقه بندي 
شده سازمان هاي اطلاعاتي آمريكا را ديده اند 
به وال اســتريت ژورنال گفته انــد كه در پي 
ســاخت اين پايگاه نظامي دريايي، ناوهاي 
جنگي چين مي توانند درســت در آن دست 
اقيانوس اطلس و در مقابل ســواحل آمريكا 
بــراي ســوخت گيري و دريافــت خدمات 
تســليحاتي لنگر بيندازند. ايــن مقامات به 

جزئيات اين اسناد اشاره نكرده اند.
جان فاينر، يكــي از اعضــاي رده بالاي تيم 
امنيت ملــي رئيس جمهور آمريــكا در  ماه 
اكتبر)ابتداي پاييز(  در ماموريتي براي ملاقات 
با تئودورو اوبيانگ نگوئما و پسرش كه عملا 
معاون رئيس جمهور است به گينه استوايي 
سفر و تلاش كرده اســت آنها را متقاعد كند 
كه قرارداد همكاري با چين را كنار بگذارند. 
دولت بايــدن تأييد كرده كه به اين كشــور 
كوچك هشدار داده كه فعاليت هاي مشخصي 
كه چين هم در آنها دخيل اســت، مي تواند 
نگراني هايي درباره امنيت ملــي در آمريكا 

ايجاد كند.
تنش ها بر سر كشوري كه اخبار داخلي آن در 
دنياي بيرون براي هيچ كس اهميتي ندارد، 
نشانه اي ديگر از جنگ قدرت بين واشنگتن 
و پكن است. آمريكا، در سراسر دنيا با چالش 
نفود نظامي چين مواجه است و تلاش مي كند 
از كامبوج گرفته تا امارات، جلوي تاســيس 

پايگاه هاي خارجي چين را بگيرد.
به گفته مقامات آمريكايي، چيني ها احتمالا 
در گينه اســتوايي، باتا را درنظــر دارند. باتا 
همين حالا بندر تجاري پيشرفته اي مناسب 
كشــتي هاي اقيانوس پيما دارد كه چيني ها 
آن را ساخته اند. اين بندر، توسط بزرگراه هاي 
جديد به گابن و ديگر مناطق آفريقاي مركزي 

وصل مي شود.
ژنرال اســتفن تاونــزد، فرمانــده نيروهاي 
آمريكايي در آفريقا، در بهار در جلسه اي در 
سنا گفته بود كه چشمگيرترين تهديد چين 
اين خواهد بود كه امكانات كاربري نظامي در 
سواحل اقيانوس اطلس در آفريقا داشته باشد.

گينه استوايي، مستعمره ســابق اسپانيا كه 
1.4ميليون نفر جمعيت دارد، در سال1968 
به استقلال رســيد. اوبيانگ از سال1979 
بر اين كشــور حكمراني مي كند. در ميانه 

دهه90، كشــف منابع عظيــم گازي 
فراســاحلي باعث شد تا اعضاي 

خانــواده او صاحــب ثروت 
زيادي شوند و سبك زندگي 

مجلل آنها زبانزد است.
منابــع اطلاعاتــي آمريكا از 

ســال2019 به حضور نظامي چين در گينه 
استوايي توجه ويژه نشان داده اند. در روزهاي 
پاياني دولت ترامپ، يكي از مقامات آمريكايي 
به اين كشور سفر كرد اما به نظر مي رسد پيام 
آشكاري درباره حساسيت واشنگتن به حضور 
نظامي چين به آنها داده نشــده بود. دولت 
بايدن اما رويكرد سختگيرانه تر و شفاف تري 
دارد؛ واشــنگتن همزمان با هشدار به گينه 
استوايي، گام هايي براي گرم تر كردن روابط 
با اين كشور كوچك برداشته است. در بهار، 
بعد از آنكه انفجار در يك پايگاه نظامي باعث 
كشته شدن بيش از 100نفر شد، واشنگتن 
براي كمك به گينه اســتوايي اعلام آمادگي 
كرد. در همان ماه، نيروهاي اين كشــور در 
مانور مشــترك با نيروي دريايي آمريكا در 
خليج گينه شــركت كردند. در تابستان هم 
يك ناو جنگي آمريكايي در بنــدر باتا پهلو 
گرفت و مقامات اين كشــور را دعوت كرد به 
عرشــه بروند و از تمرين تيراندازي پرسنل 

بازديد كنند.
كاخ ســفيد هنوز مطمئن نيست كه رويكرد 
ديپلماتيكش اثرگذاري لازم را خواهد داشت 
يا نه و اميدوار اســت در برنامه اي بلندمدت 
موفق شــود حضور نظامي چيــن در گينه 

استوايي را پس بزند.
سرلشــگر اندرو رولينگ، فرمانده نيروهاي 
آمريكايي در جنوب اروپــا، در گفت وگويي 
گفته است: »نگراني آمريكا اين است كه چين 
يك پايگاه نظامي در گينه اســتوايي احداث 
كند و با اين كار، حضوري دائمي در اقيانوس 

اطلس پيدا كند.«
بعد از ملاقات فاينر از گينه اســتوايي، پسر 
رئيس جمهور اين كشور كه عملا فرمانده 
نيروهاي امنيتي اين كشور هم به شمار 
مي رود، از آمريكا تشكر كرد و گفت 
كه شخصا بر بهبود روابط با واشنگتن 
نظارت خواهد كرد. با اين حال 
كمي بعــد رئيس جمهور 
گينه اســتوايي با شــي 
همتاي  جين پينــگ، 
چينــي اش صحبت 
كرد و بعد از 

اين تماس، پكن در بيانيه اي نوشــت: »گينه 
استوايي هميشه چين را به عنوان مهم ترين 

شريك استراتژيك خود مي داند.«
چيــن كار آموزش و تســليح پليــس گينه 

استوايي را هم به عهده دارد.
چين نخســتين پايگاه خارجي خــود را در 
ســال2017 در جيبوتي، در آن ســوي قاره 
آفريقا احداث كرد. مستعمره سابق فرانسه، 
بر باب المندب، تنگه استراتژيكي كه در مسير 
كانال سوئز قرار دارد، اشراف دارد. اين پايگاه 
فقط 12 كيلومتر با بزرگ ترين پايگاه آمريكا 
در آفريقا، كمپ لمونير فاصله دارد. 4هزار و 

500نيروي آمريكايي در اين كمپ هستند.
پال نانتوليا، محقق مركز مطالعات استراتژيك 
آفريقا، بنيــادي كه پنتاگــون بودجه آن را 
مي پردازد، درباره حضور چين گفته اســت: 
»چين مثل آمريكا فقط يــك پايگاه نظامي 
نمي سازد. مدل چيني ها بسيار بسيار متفاوت 
اســت. اين پايگاه ها، شــامل غيرنظامي ها و 

عناصر امنيتي هم مي شوند.«
براساس آمار رسمي چين، شركت هاي دولتي 
چيني در 2دهه اخيــر، 100بندر تجاري در 

اطراف آفريقا ساخته اند.
همين بهار، منابع اطلاعاتي آمريكايي فاش 
كردند كه چيــن در منطقه تجــاري تحت 
كنترل خود در امارات در حال ســاخت يك 
پايگاه نظامي است. دولت بايدن موفق شده 
است اماراتي ها را متقاعد كند كه فعلا جلوي 
احداث اين پايگاه را بگيرنــد. ديپلمات هاي 
آمريكايي به مقامــات موريتاني هم توصيه 
كرده اند به چين اجــازه ندهند و از يك بندر 
تجاري در اين كشــور براي اهــداف نظامي 

استفاده كند.
اوضاع در گينه اســتوايي، براي آمريكايي ها 
كمي پيچيده اســت. آمريــكا در دهه هاي 
اخير به صــورت مــداوم از سوءاســتفاده از 
قدرت توسط خاندان اين كشور انتقاد كرده 
و رئيس جمهور اين كشور را به شكنجه و قتل  

مخالفان متهم كرده است.
علاوه بر اينها، اعضاي خانواده رئيس جمهور، 
به خصوص پسران او متهم هستند كه صدها 
ميليون دلار از پول هاي ملــي را به نفع خود 
ضبط كرده اند. پســران رئيس جمهور گينه 
استوايي اتهام ها را رد كرده  و مدعي اند كه اين 
ثروت را از طريق برنده شدن در مزايده هاي 

نفتي كسب كرده اند.
البته آمريكايي ها هم اهرم هاي فشــار خود 
را دارند؛ گينه اســتوايي براي استخراج نفت 
به شدت به شركت هاي نفتي آمريكايي وابسته 
است. علاوه بر آن، وزارت خارجه آمريكا اخيرا 
جايگاه اين كشــور را در ليست كشورهايي 
كه با قاچاق انسان مبارزه مي كنند، بالا برده 
است. اين يعني دولت بايدن حالا مي تواند به 
گينه استوايي، كمك هاي امنيتي دريايي ارائه 
دهد. اين كمك ها مي توانند نظر مقامات گينه 
اســتوايي را جلب كند. اين كشور در خليج 
گينه، به شدت با دزدان دريايي و ماهيگيري 

غيرقانوني مواجه است.
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سهم كشورها از بازار تسلیحاتي جهان

   چيــن صاحب بزرگ ترين 
نيروي دريايي جهان

چین، در سال هاي اخیر تمايل بسیاري به 
ساخت كشتي جنگي داشته و حالا، بالاتر 
از آمريكا، بزرگ ترين نیروي دريايي جهان 
را دارد. اين نیرو در ســال2020 میلادي، 
بیش از 360كشــتي جنگي داشت كه 60 
فروند بیشــتر از تعداد شناورهاي جنگي 
ارتش آمريكا بود. در همان سال گفته شد 
كه چین در سال2025 میلادي، 400كشتي 
جنگي خواهد داشت. البته نیروي دريايي 
چین نسبت به آمريكا، تعداد نفرات كمتري 
دارد؛ نیروي دريايي آمريــكا 330هزار 
پرسنل دارد؛ درحالي كه اين تعداد در چین، 

250هزار نفر است.
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احتمالا خيلی ها ندانند، اما  جهانــی فاطمه عباسی روز  امــروز 
هواپيمايی كشوری است. دليلش هم امضای كنوانسيون 
بين المللی هواپيمايی كشــوری در سال 1944است كه 
متعاقب امضای اين كنوانسيون، سازمان جهانی هواپيمايی 
كشوری تأسيس شد. اما فارغ از اينكه چرا اين روز را با اين 
عنوان نامگذاری كرده اند، بد نديديم به همين بهانه سراغی 
از ايرلاين های وطنی بگيريم كه اين روزها حسابی سرشان 
شلوغ شده اســت. آنطور كه معلوم است با كاهش هجوم 
كرونا، سفرها هم بيشتر شده و آژانس های هواپيمايی از 
ركود دو ساله در آمده اند. اما در روزهای اخير بحث بر سر 

قيمت بليت هواپيما حسابی داغ بود و در پی اعتراض های 
مردمی مبنی بر افزايش قيمت بليت هواپيما، قرار شــد 
نظارت ها روی اين ماجرا بيشتر شود و در نهايت هم تصويب 
شد كه قيمت پروازهای داخلی حدود 10درصد نسبت به 
آنچه ايرلاين ها از ابتدای تيرماه افزايش داده بودند، كاهش 
پيدا كند. بــا اين حال مشــكلات حمل ونقل هواپيمايی 
همچنان پا برجاست و اگر مسافر هوايی بوده باشيد، حتما 
متوجه شده ايد كه امكانات برخی از هواپيماها خيلی كمتر 
از پولی اســت كه پرداخــت می كنيــد. از فاصله كم و 
غيراســتاندارد صندلی ها بگير تا قديمی و فرسوده بودن 
هواپيما كه استرس سفر را دوچندان می كند. ضمن اينكه 

خريد بليت هواپيما خدماتی چون سرو انواع غذاهای سرد و 
گرم، سرو پيش غذا و دسر، روزنامه، مجله، مانيتور، هدفون، 
بالشت و اينترنت را با خود به همراه دارد اما اين امكانات در 
بسياری از سفرهای پروازی ناقص است و به درستی ارائه 
نمی شود.  بد نيست حالا كه مسئولان خبر از انفجار تقاضای 
سركوب شده سفر می دهند و احتمالا در روزها و ماه های 
آينده تعداد گردشگران در كشور افزايش قابل توجهی پيدا 
می كند، سر و سامانی به وضعيت حمل ونقل هوايی هم داده 
شــود. به ويژه اينكه از حالا برنامه ريزی ها برای سفرهای 
نوروزی هم آغاز شــده و با باز شــدن مرزها گردشگران 

خارجی نيز در شهرها بيشتر ديده خواهند شد.

هوای سفر خوش
مركز

با كشف ۷۲ مركز استخراج 
غیرمجاز رمزارز در یك هفته 
گذشته، تعداد مراكز كشف 
شده غیرمجاز كشور به ۵۸۶۱ 
مركز رسید كه این مراكز برقی 
معادل تولید یك نیروگاه به 
بزرگی ۹۰۰ مگاوات را مصرف 

می كردند.

72

مگاوات
برآوردها حاكی از مصرف بیش 
از ۲۰۰۰ مگاوات از برق تولیدی 

كشور در بخش استخراج 
رمزارز است كه برای تامین این 

 میزان باید 3نیروگاه
 احداث شود.

2000

درصد
از مراكز غیرمجاز استخراج 
رمزارز در كشور از طریق 
گزارش های مردمی، و 

3۵درصد نیز با استفاده از 
تحلیل الگوی مصرف، كشف 

شده اند.

22

درصد
3۴درصد از دستگاه های 

كشف شده در مراكز صنعتی و 
3۱درصد نیز در بخش خانگی 

بوده كه سهم عمده ای را 
به خود اختصاص می دهد. 
همچنین سهم ۴3 درصدی 

ظرفیت های بین ۱۰ تا 
۱۰۰ كیلوواتی نسبت به تمامی 
كشفیات، نشان دهنده این 
واقعیت است كه طی 3هفته 

اخیر تعداد دستگاه های 
كشف شده به ازای هر پرونده 

افزایش یافته است.
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توييت فلسطينی  
عصبانيت سعودی

جمال ريان، گوينده فلســطينی شبكه 
الجزيره قطر در توييتی نوشته بود »پس 
از عادی ســازی  روابط برخی كشورهای 
عربی با رژيم صهيونيســتی فقط ايران 
است كه از فلســطين حمايت می كند 
و تهديــدی برای موجوديــت اين رژيم 
است«. همين توييت كافی بود تا شاهزاده 
سعودی را وادار به واكنش كند. »سطام 
بن خالــد آل ســعود« در توييتی نه تنها 
ارزيابی گوينده شــبكه الجزيره را تاب 
نياورد بلكه بــه ايران بــرای حمايت از 
عراق، سوريه، يمن و فلسطين اعتراض 
و اتهاماتــی را وارد كرد. پاســخ ريان اما 
قابل تامل بــود. ريــان در توييت خود 
نوشت: ايران فلســطين را اشغال نكرده، 
نام فلســطين را تغيير نــداده، كودكان 
فلسطينی را نكشته، ملت فلسطين را آواره 
نكرده و درختان و خانه ها در فلسطين را 
ويران نكرده است، اين رژيم صهيونيستی 
است كه مرتكب اين اقدامات شده و ايران 
را به حمله تهديد می كند زيرا تنها ايران 
است كه بعد از عادی سازی  روابط برخی 
كشورهای عربی با اسرائيل، موجوديت 
اين رژيم را تهديد می كنــد. كاربر های 
فضای مجازی هم طی سال های گذشته 
با سويه های فرهنگی و سياسی متفاوت 
اما درباره فراموش نشدن اشغالگری رژيم 
صهيونيستی واكنش های حق طلبانه ای 
نشــان داده اند. همچنيــن هنرمندان 
بســياری در اين ســال ها از همكاران 
خــود خواســته اند در ســرزمين های 
اشــغالی و تحت تصرف صهيونيست ها 
كنسرت و گالری برگزار نكنند. در نمونه 
 اخير آن »ســالی رونــی« رمان نويس

شناخته شده ايرلندی از ترجمه آثار خود 
توسط يك انتشــارات در سرزمين های 
اشــغالی به زبان عبری ممانعت و اعلام 
كرد كه دولت رژيم صهيونيستی را يك 

دولت آپارتايد می داند.
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عدد خبر

حافظ

گر چه صد رود است در چشمم مدام
زنده رود باغ كاران ياد باد

گرينويچ

نویسندگان باشگاه

  به سادگی يك مشت دانه

سه  شنبه

كلمات عاقل 
نامه و نامه نوشتن به روش سنتی  مدت هاســت فراموش شده و مریم ظاهری
ديگر خبری از صندوق های زردرنگ پســت كنار خيابان 
نيست و كسی هم انتظار ندارد پستچی نامه ای را از دوستی 

بعد از مدت ها بی خبری برايمان بياورد. 
اين روزها ديدن كســی كه نامه ای را در صندوق پســت 
می اندازد همانقدر عجيب اســت كه پيدا كردن كسی كه 
ادعا كند امروز پستچی نامه ای برايش آورده. هرچند اداره 
پســت كارش را انجام می دهد و بسته های پستی جابه جا 
می شوند و به مقصد می رسند اما خبری از نامه های پستی و 
كاغذ و پاكت نامه و تمبر نيست، حالا همه  چيز الكترونيكی 
شده و ديدارها به ويدئوكال و ويس كال در بستر شبكه های 
اجتماعی خلاصه شده. موضوعی كه نمی توان برايش دنبال 
مقصری گشت الا گذر زمان؛ اتفاقی كه با گذشتش چهره 
همه  چيز را عوض می كند و الزاماتــی را ايجاد می كند كه 
قبول يا ناديده گرفتنش اجتناب ناپذير است. چه بخواهيم 
چه نخواهيم روزگار آنچه دوست دارد را به سرمان می آورد 
و از مــا آدم ديگری بــا رفتار جديدتری می ســازد. حس 
نوستالژيك هم تا جاهايی جواب می دهد و چاره ساز است و 
بايد قبول كرد كه تن دادن به واقعيت بيرونی هرچند سخت 
است اما اجتناب ناپذير اســت و در اين شرايط نه می توان 
گفت نامه های دست نويس بلند بالای قديم كاغذی خوب 

بودند و نه پيام های كوتاه تايپ شده امروزی. 
نوشتن نامه هميشه و در هر شرايطی خوب بوده و هست اما 
زمان، شرايط و اقتضائات خودش را دارد. در اين حال فقط 
می توان دلتنگ حال و هوای آن روز ها شد و به قول شاعر 
صبوری كرد تا تمام كلمات عاقل شوند. چرا كه مهم كلمه 
و كلام است و نوشتن بر هر بســتری و به هر بهانه ای عزيز 
است و فرصتش اندك و مغتنم. امروز روز جهانی نامه نوشتن 

است، دست به قلم شويد... .

جهان روز
حمیدرضا محمدی

تاكنون نديده بودم دانشــجويان 
يك كشور جهان سوم مقابل ديدگان 
يك مقام مسئول بالای آمريكايی به 
او ناسزا بگويند  هيچ گاه اين صحنه از 

مقابلم نمی رود.
ريچارد نيكسون

پنجشــنبه، نهم مهــر 1332، با آنكه 
چندماهی می شــد از كودتای ســياه 
تابستان داغ آن ســال گذشته بود، اما 
جامعه ايرانی، هنوز و همچنان، قلبش 
فشرده و روحش فسرده بود؛ از روزگار 

رفته و از ظلم روا داشته شده.
ملتهب و مضطرب بود از سقوط دولت 
ملی و نخست وزير مردمی اش؛ همو كه 
خود با قيام يك  ســال و يك ماه قبلش 

تأييدش كرده بودند.
آن روز، تــازه يك هفته از بازگشــايی 
دانشگاه گذشته بود كه خبری جامعه 
را تكان داد؛ انتشــار كيفرخواســت 
دكتر محمد مصدق. حــدود يك ماه 
بعد، اما برگزاری نخســتين  جلســه 
در  ســنگلجی  پيرمــرد  دادگاه 
بعدازظهر يكشــنبه، 17آبــان، تالار 
آيينه ســلطنت آباد فعالان سياسی را 

خشمگين كرد.
سه شــنبه ســوم آذر، سِــردنيس 
رايــت، ســفير بريتانيا در ايــران به 
تهران آمد با شــاه ديدار كــرد و مقرر 
شــد ســفارتخانه های 2كشــور كه 
دكتر مصدق تعطيل شــان كرده بود، 
بازگشايی شــود. 11روز بعد اعلاميه 
مشترك 2دولت منتشر شد. متعاقب 
آن، شنبه شــب، 14آذر، فضــل الله 
زاهــدی، نخســت وزير در راديو نطق 
كرد و گفت: »دولتين انگليس و ايران 
تصميم گرفته اند روابط سياسی برقرار 
سازند و هريك به زودی سفير به كشور 

ديگر اعزام دارند.«
اما اين تــازه آتش زير خاكســتر بود. 
همــان روز، خبــر رســيد ريچــارد 
نيكســون، معــاون رئيس جمهوری 
آمريكا، سه شنبه، 17آذر به ايران سفر 

خواهد كــرد. اين ديگــر چيزی نبود 
كه دانشــجويان بتواننــد به  راحتی از 
كنــارش بگذرند. آنان نبــض جامعه 
بودند و ذهن و زبان بيدار مردم شــان. 
ساكت و صامت بودن را جايز ندانستند. 
يك روز پيشش، يعنی همان دوشنبه، 
16آذر كذايی، حال وهوای دانشــگاه 
گويی با روزهای قبلش فرقی داشــت. 
نظاميان در دانشگاه مستقر شده بودند 
كه البته خلاف قوانين بود، اما انگار همه 
منتظر بودند اتفاقی بيفتد. می خواستند 
جايی، كسی، جرقه ای بزند تا اين انبار 
باروت گُر بگيرد و گرفــت؛ در صحن 
دانشــكده فنی، شــخصی فرياد زد؛ 
»دست نظاميان، از دانشگاه كوتاه!« و 
خون ها به جوش آمد. متقابل، ارتشی ها 
هم دستور تير داشتند تا كوچك ترين 
تحركی را ســركوب كننــد و كردند، 
اما به ظاهر. هرچند اين دســت روی 
ماشه  بودن، 3دانشــجو را قربانی كرد؛ 
مصطفی بــزرگ  نيا  كه بــا 3گلوله و 
در دم بــه شــهادت رســيد، مهدی 
شــريعت رضوی كه ابتدا مجروح شد، 
اما بعد با تير خلاص به شهادت رسيد 
و احمــد قندچی كه در بيمارســتان 
به سبب شدت جراحات و عدم رسيدگی 

به شهادت رسيد.
به شــهادت مصطفی چمران »جريان 
اين فاجعه دردناك به سرعت منتشر 
شــد و خشــم و كينه آزاديخواهان را 
برافروخت. دانشگاه تهران به پيروی از 
دانشكده فنی و به عزای شهدای آن در 
اعتصاب عميقی فرورفت.« و به نوشته 

مهدی بازرگان »واكنش به اين جنايت 
از سوی دانشــگاهيان، مردم ايران و 
مطبوعات جهان وســيع بود. خشم، 
غضب و رســوايی برای دولت كودتا به 
بار آورد. خبرگزاری های خارجی خبر 
واقعه را در مطبوعات منتشــر و اكثر 
دانشــگاه های معروف دنيــا به عنوان 
همدردی با دانشــگاه تهران يك روز 

تعطيل اعلام كردند.«
اين » به قول علی شــريعتی « »3آذر 
اهورايــی« در خــون خــود غلتيده،  
ابتدا در گورســتان مســگرآباد و بعد 
امامزاده عبدالله در شــهرری به خاك 
ســپرده شــدند. آن آمريكايی ای كه 
قرار بــود بيايد، آمد. آمــد و حتی در 
روز چهارشــنبه، 18آذر در دانشكده 
حقوق، دكتری افتخاری هم گرفت؛ در 
حضور بديع الزمان فروزانفر و علی اكبر 
سياســی! اما درســت ترين حرف را 
نويسنده ســرمقاله روزنامه اطلاعات، 
در عصر همــان  روز نوشــت: »هرگاه 
دوستی از سفر می آيد يا كسی از زيارت 
بازمی گردد يا شــخصيتی بزرگ وارد 
می شود، ما ايرانيان به فراخور حال در 
قدم او قربانی می كنيم؛ آقای نيكسون! 
وجود شما آنقدر گرامی و عزيز بود كه 
در قدوم شــما 3 نفر از بهترين جوانان 
اين كشور يعنی دانشجويان دانشگاه 
را قربانی كردند.«  و حالا كه 68ســال 
از آن صبحِ غم آلود و محنت بارِ نيمه آذر 
می گذرد، گويی هنوز خونِ آن »ســه 
قطره خون« گرمــا دارد و گرمابخش 

دانشجويان ايران است. اوميكرون/  اثر واسيليوس پاپاجئورگيو

در ميدان راه آهن كلی ســاختمان هست، كلی 
مجسمه و چيزهای ديگر هم ساخته اند كه مثلا 
جاذبه ای باشد برای شــهروندان، كلی تاكسی، 
بی آرتی و... هم مســتقر شــده اند كه همه را به محل كار و زندگی شان 
برسانند. فعاليت ايستگاه راه آهن و ايستگاه مترو و بوستان و فروشگاه ها 
و... را هم بايد به اين ماجرا اضافه كرد. البته كه صورت زشت شهر را هم 
می شود اينجا ديد؛ كارتن خواب ها و معتادان متجاهر و دستفروش های 
ريز و درشــت و... . خلاصه اينكه همه مدل ســرگرمی وجود دارد تا هر 
شهروندی را به خودش ســرگرم نگه دارد. اما آن  روز كه داشتم از گوشه 
ميدان رد می شــدم، ديدم كه همه ايســتاده اند و دارند به يك صحنه 
ساده نگاه می كنند؛ تصويری كه انگار ســرزنده ترين و طبيعی ترين و 
انسانی ترين و در عين حال ســاده ترين تصوير موجود بود. هر مسافری 
به خودش لحظه ای اســتراحت و فراغت و ايست می داد تا بايستد و اين 
صحنه را تماشــا كند؛ بعضی ها هم كه موبايل شان مانند شمشيرهای 
سامورايی ها هميشه آماده به خدمت است، سريع آن را از غلاف درآورده 

و سرگرم فيلمبرداری بودند.
اما اين تصوير چه بود؟ ظاهرا يكی از راننده هايی كه روی تاكســی های 
اين ميدان كار می كردند، يك يا چند مشــت دانه و ارزن و... در حاشيه 
خيابان، جايی كه به پياده رو می رســد ولی پياده رو نيست، ريخته بود. 
ده ها پرنده هم بدون اعتنا به همه آن  جاذبه های طبيعی و غيرطبيعی كه 
برشمرديم، دور هم جمع شده و داشتند دانه می خوردند. بچه ها داشتند 
از تماشای اين صحنه حسابی كيف می بردند؛ بزرگ ترها هم كه لحظه ای 
به خودشان ايست می دادند تا يادشان بيايد كه زندگی كردن و سرزنده 
بودن، گاهی ساده تر از آن چيزی است كه تصورش را می كنند؛ گاهی به 
اندازه ريختن يك مشت ارزن و دانه است، برای پرندگان پاييزهای سرد 

و بی دانه يا كم دانه.
يكی از اين دست صحنه ها هم كه فراوان دارم می بينم، همين پرنده هايی 
هســتند كه گاهی در مغازه های فروش حبوبــات و...، پايين می آيند و 
روی كيســه های دانه و ارزن و... كه برای ترغيب مشتريان بيرون مغازه 
گذاشته  اند، می نشينند و چند تا دانه ای برمی دارند و بعدش بدون هيچ 
زياده خواهی، راه شان را می گيرند و می روند. اين صحنه، برای بچه ها از 
بهترين صحنه هاست؛ طوری كه با ديدنش حسابی سر شوق می آيند و 

توقفی می كنند تا اين پرنده ها را به تماشا بنشينند.
بله، ذات زندگی در سادگی است؛ هرچند كه امروزه جهان و تمدن ما در 
حال طی مسير به پيچيدگی های ريز و درشت بسيار است. اما همه اينها، 
سادگی گريزناپذير و كتمان ناپذير زندگی را انكار نمی كند. زندگی، گاهی 
زيباترين تصوير خودش را با ريختن يك مشت ارزن و دانه در حاشيه يك 
خيابان و مهمان كردن پرندگان نشــان می دهد؛ تصويری كه با هزاران 
طرح و پروژه و ساخت و سازی  از اين دســت، به اين ظرافت و سادگی و 
سرزندگی نمی تواند خودش را نشان بدهد. افسوس كه اين سادگی های 
بی مرز را، با ذهن و عمل و رفتار و برنامه هــای پيچيده مان نقش بر آب 
كرده ايم و بعد مدام از خودمان می پرسيم كه، پس زندگی كجاست و چرا 
هرچه می دويم نمی رسيم؟ زندگی همين جاست؛ در ريختن يك مشت 
ارزن، در خوردن يك چايی و در لبخند زدن به يك دوست يا حتی يك 
غريبه و اين، چيزی است كه به عدالت برای همگان تقسيم شده است و 

در دسترس همگان قرار گرفته است...
دغدغه

 افزایش پسرزایی 3قطره خون؛ احمد، مهدی، مصطفی
در كلانشهر های آلوده

پژوهش جديدی كه در آمريكا و سامان رضایی نشــريه گاردين با اشــاره به 
سوئد انجام شده از افزايش شمار فرزندان پسر در كلانشهر هايی 
خبر می دهد كه ميزان برخی آلاينده ها و استرس شهروندان در 
آنها بيشتر است. همچنين براساس يافته های اين پژوهش ارتباط 
معناداری ميان رشد شمار فرزندان دختر و ميزان فقر در جامعه 
آماری اين پژوهش وجود دارد. پژوهش ياد شده كه نتايج كامل 
آن در مجله Plos Computational Biology منتشر شده 
است نخستين پژوهشی است كه ميزان تأثيرگذاری آلاينده ها 
را روی حجم بالايی از جامعه آمــاری تحقيقاتی در بازه زمانی 
30ساله بررسی می كند. حجمی برابر 150ميليون نفر در آمريكا 
و 9ميليون نفر در سوئد كه اهميت اين پروژه را يادآوری می كند. 
بر اين اساس اگرچه در پژوهش های پيشين مشخص شده بود كه 
آلاينده های هوای كلانشــهر ها تلفاتی بيش از تلفات مصرف 
دخانيات دارند اما ساير فاكتور های آلاينده هم در تعيين جنسيت 
نوزادان نقش دارند. برای نمونه مطابق نتايج اين پژوهش اخير در 
آمريكا، در كلانشــهر هايی كه ميــزان آلاينده هايی همچون 
اكسيدجيوه، اكسيد آلومينيوم و اكسيدكروم بيش از حد مجاز 

است جمعيت آن مناطق بيشتر پسرزا می شوند.
اندرو ژتســكی، سرپرســت تحقيقاتی اين پروژه در دانشگاه 
شــيكاگو در اين باره می گويد: در اين پژوهش ما فقط ارتباط 
معناداری ميان فاكتور های يادشده ازجمله آلاينده ها و محله های 
فقيرنشين با پســرزايی و دخترزايی مادران يافتيم اما با اثبات 

رابطه اين عوامل با اين پديده ها فاصله داريم و اين موارد بايد در 
آزمايشگاه ها و توسط متخصصان اثبات شود. اما آنچه مسلم است 
ارتباط معنادار ميان مجاورت جامعه آماری با آلاينده ها و استرس 

با افزايش آمارهای نوزادان پسر است.
بر اين اساس وجود اكسيدجيوه )كه هنگام مصرف آب آشاميدنی 
آلوده، مصرف موادغذايی همچون ماهی و هنگام پر كردن دندان 
جذب بدن می شود( تا 3درصد پســرزايی را افزايش می دهد، 
يعنی در جمعيتی يك ميليون نفری 60هزار پسر بيش از حد 

معمول متولد می شوند.
دانشمندان در اين پژوهش همچنين 2حادثه استرس زا يعنی 
طوفان كاترينا )سال 2005ميلادی( و حادثه حمله مسلحانه 
ســال 2007ميلادی به دانشــگاه فنی ويرجينيا را بررســی 
كردند و نتايج نشان داد درست 34هفته پس از اين حادثه آمار 
دخترزايی زنان بيشتر شد. اگرچه پژوهشگران دانشگاه شيكاگو 
با محدوديت های آمــاری كه قوانيــن حريم خصوصی افراد و 
شركت های بيمه ای آمريكا برای آنها ايجاد كرده بودند روبه رو 
شدند اما مواجهه با جمعيت كلی نوزادان دختران به دنيا آمده 

در اين دوره زمانی، افزايش آمار نوزادان دختر را ثابت می كرد.
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